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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
IB΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Α΄ 

Συνεδρίαση 9ης Δεκεμβρίου 2021 
Ώρα έναρξης:  3.06 μ.μ. 

Αρ. 9 
 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  

 Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία από τη γραμματεία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σήμερα έχουμε μαζί μας τον Υπουργό Οικονομικών κ. Κωνσταντίνο Πετρίδη, για να καταθέσει την ομιλία 
του για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2022, αντιλαμβάνομαι, μαζί με τους συναδέλφους του που είναι εδώ και 
τους ευχαριστούμε που μας έκαναν την τιμή να είναι μαζί μας. 

 Κύριε υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ: 

(ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΕΤΡΙΔΗΣ) 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές,  

 Βρίσκομαι σήμερα ενώπιόν σας, για να παρουσιάσω τις βασικές κατευθύνσεις της οικονομικής πολιτικής 
και του κυβερνητικού προγράμματος που αποτυπώνονται στον προϋπολογισμό του 2022. 

 Θα ήθελα, πριν προβώ στην ανάλυση του προϋπολογισμού, να εκφράσω ενώπιον της Βουλής τη 
βούλησή μου για ειλικρινή συνεργασία με όλα ανεξαιρέτως τα πολιτικά κόμματα, ούτως ώστε σε πνεύμα 
συνεννόησης και συναίνεσης να μπορούμε να σχεδιάζουμε και να εφαρμόζουμε ωφέλιμες για τον τόπο πολιτικές. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές,  

 Ο προϋπολογισμός για το 2022 κατατίθεται ενώπιόν σας ξανά κάτω από ιδιαίτερες συνθήκες, οι οποίες 
όμως κρίνονται ευνοϊκότερες σε σχέση με την περσινή περίοδο. Παρά τις δυσκολίες, το 2021 υπήρξε έτος 
ανάκαμψης και επαναφοράς της οικονομίας σε θετικούς ρυθμούς ανάπτυξης. 

 Η πατρίδα μας αντιμετώπισε και συνεχίζει να αντιμετωπίζει μια πρωτόγνωρη, αλλά και αβέβαιης έκβασης 
υγειονομική κατάσταση λόγω της πανδημίας του κορωνοϊού. Κατά την άποψή μου, η κυβέρνηση κατάφερε 
έγκαιρα να διαχειριστεί με τον καλύτερο και αποτελεσματικότερο τρόπο τις οικονομικές επιπτώσεις από την 
πανδημία. Προσφέραμε πολύ σημαντικά πακέτα στήριξης προς τους εργαζομένους και τις επιχειρήσεις, 
αξιοποιώντας πλήρως όλα τα ευρωπαϊκά εργαλεία στήριξης. Μέσω των ειδικών σχεδίων στηρίχθηκαν πέραν 
των 210 000 εργαζομένων από τον Μάρτιο του 2020 μέχρι τον Οκτώβριο του 2021. 
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 Παράλληλα, ενισχύσαμε τον τομέα της υγείας, ούτως ώστε να μπορεί, λαμβάνοντας υπόψη τις δύσκολες 
συνθήκες της πανδημίας, να ανταποκριθεί στον μέγιστο δυνατό βαθμό στις υγειονομικές συνθήκες που 
δημιουργήθηκαν. 

 Παρά την επιδείνωση των οικονομικών δεικτών λόγω της πανδημίας, οι διεθνείς οίκοι όχι μόνο δεν 
υποβάθμισαν την κυπριακή οικονομία, αλλά καταφέραμε μια πολύ σημαντική αναβάθμιση της κυπριακής 
οικονομίας από τον οίκο Moody’s, ενώ δύο άλλοι οίκοι αναβάθμισαν την προοπτική της κυπριακής οικονομίας 
από σταθερή σε θετική. Αυτές οι αξιολογήσεις φανερώνουν ότι οι πολιτικές που έχουμε εφαρμόσει για περιορισμό 
των επιπτώσεων της πανδημίας ήταν και οι ενδεικνυόμενες.  

 Μέσα σε αυτά τα πλαίσια καταρτίστηκε ο προϋπολογισμός του 2022, καθώς και ο τριετής δημοσιονομικός 
σχεδιασμός, οι οποίοι διαπνέονται από ένα συγκεκριμένο όραμα και φιλοσοφία. Ένα όραμα που συνοψίζεται στο 
δίπτυχο «αειφόρος ανάπτυξη και κοινωνική συνοχή».  Ένα κοινό για όλη την Ευρώπη όραμα, που για πρώτη 
φορά ενσωματώνει τη μακροχρόνια στρατηγική, που θα καταστήσει την Κύπρο πιο ανταγωνιστική και πιο 
ανθεκτική, που διευρύνει την παραγωγική και εξαγωγική βάση της οικονομίας και οδηγεί στη δημιουργία νέων 
θέσεων εργασίας, υψηλής προστιθέμενης αξίας, που θα ενισχύσει την κυπριακή οικονομία, για να είναι σε θέση 
να αντιμετωπίσει κάθε μελλοντική πρόκληση, υγειονομική και άλλη.   

 Ο σχεδιασμός αυτός βασίστηκε σε ρεαλιστικές μακροοικονομικές προβλέψεις.  

 Συγκεκριμένα, ο ρυθμός ανάπτυξης για το 2021 αναμένεται να κυμανθεί γύρω στο 5,5% σε πραγματικούς 
όρους σε σχέση με τη συρρίκνωση της οικονομίας κατά 5,1% το 2020, γεγονός που σημαίνει ότι θα είμαστε από 
τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι οποίες έχουν ήδη υπερκαλύψει το χαμένο έδαφος του 2020.  Η δυναμική 
αυτή αναμένεται παρά την αβεβαιότητα να συνεχιστεί και το 2022 με προβλεπόμενο ρυθμό ανάπτυξης 4%, αλλά 
και το 2023 με 3,4%. 

 Στην αγορά εργασίας το ποσοστό ανεργίας για ολόκληρο το 2021 εκτιμάται ότι θα κυμανθεί γύρω στο 
7,5% του εργατικού δυναμικού, ποσοστό οριακά χαμηλότερο σε σχέση με το 2020.  Είναι προφανές ότι τα σχέδια 
στήριξης της αγοράς εργασίας που εφαρμόσαμε πέτυχαν τον περιορισμό της αύξησης των ανέργων.  Για τα 
επόμενα έτη προβλέπεται περαιτέρω μείωση της ανεργίας στο 6,7% το 2022 και στο 6% το 2023. 

 Όσον αφορά τα δημόσια οικονομικά, η επεκτατική δημοσιονομική πολιτική εν μέσω της οικονομικής 
ύφεσης αναπόφευκτα επέφερε αύξηση του δημοσίου χρέους και μετέτρεψε τη δημοσιονομική θέση του κράτους 
από πλεονασματική σε ελλειμματική.  Το γεγονός όμως ότι η Κύπρος κλήθηκε να αντιμετωπίσει την πανδημία 
από μια αρκετά πλεονεκτική δημοσιονομική θέση μάς έδωσε την ευκαιρία να υιοθετήσουμε γενναιόδωρα πακέτα 
στήριξης των ευάλωτων ομάδων, των εργαζομένων και των επιχειρήσεων. Βεβαίως, θα ήταν ανεύθυνη η 
διατήρηση μιας επεκτατικής δημοσιονομικής πολιτικής με αρνητικές προεκτάσεις στη βιωσιμότητα των δημοσίων 
οικονομικών, συνεπώς θα πρέπει τα δημόσια οικονομικά να επανατεθούν σταδιακά σε μια βιώσιμη πορεία, 
σύμφωνα και με τους δημοσιονομικούς κανόνες της ΕΕ. 

 Και εδώ θέλω να επαναλάβω μια έκκληση.  Η κυβέρνηση έχει αποδείξει έμπρακτα τη θέλησή της τόσο για 
πραγματική στήριξη της οικονομίας και των εργαζομένων όσο και για εξεύρεση συναινέσεων με τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων και τα κοινοβουλευτικά κόμματα για διάφορες πολιτικές, οι οποίες εμπεριέχουν δημοσιονομικό 
κόστος.  Έκκλησή μου όμως είναι να αποφεύγονται προτάσεις νόμου που αφορούν είτε αύξηση δαπανών είτε 
μείωση εσόδων, χωρίς να προτείνονται τα όποια αντισταθμιστικά όσον αφορά τα έσοδα μέτρα.  Η δημοσιονομική 
βιωσιμότητα, η σημασία της οποίας αναδείχθηκε όσο ποτέ άλλοτε κατά τη διάρκεια της κρίσης, είναι κάτι το οποίο 
οφείλουμε να διαφυλάξουμε.  

 Μέσα σε αυτό το πλαίσιο ο προϋπολογισμός για το 2022, ενώ συνεχίζει όντως να είναι επεκτατικός, 
προβλέπει δημοσιονομική διόρθωση, με μείωση του ελλείμματος κοντά στο 1,1% του ΑΕΠ από έλλειμμα της 
τάξης του 4,9% το 2021. Η διόρθωση φυσικά οφείλεται κυρίως στη σημαντική ενίσχυση της αναπτυξιακής πτυχής 
και όχι στη μείωση των δαπανών, καθώς και της επαναφοράς της οικονομικής δραστηριότητας στα προ της 
κρίσης επίπεδα. Για το επόμενο έτος προβλέπεται περαιτέρω διόρθωση, με το έλλειμμα να μειώνεται στο 0,5% 
του ΑΕΠ το 2023. 

 Σε σχέση με το δημόσιο χρέος, ήδη από το 2021 άρχισε η καθοδική του πορεία, που αναμένεται να μειωθεί 
στο 104,2% του ΑΕΠ μέχρι το τέλος του χρόνου, σε σύγκριση με το 115,3% το τέλος του 2020. Περαιτέρω 
βελτίωση προβλέπεται για τα επόμενα χρόνια, με το δημόσιο χρέος να μειώνεται στο 97,7% το τέλος του 2022 
και κάτω του 90%, δηλαδή στο 87,3% του ΑΕΠ, στο τέλος του 2024. 

 Θα ήθελα στο σημείο αυτό να τονίσω την ύπαρξη δημοσιονομικών κινδύνων για την οικονομία, όπως για 
παράδειγμα ενδεχόμενη νέα έξαρση της πανδημίας του κορωνοϊού στην Κύπρο ή σε χώρες με τις οποίες η 
Κύπρος διατηρεί στενές οικονομικές σχέσεις, τις προκλήσεις που αντιμετωπίζει ο τραπεζικός τομέας λόγω του 
υψηλού ακόμα ποσοστού μη εξυπηρετούμενων δανείων, ενδεχόμενες υπέρμετρες δαπάνες που ενδέχεται να 
προκύψουν από τη μη εύρυθμη λειτουργία του ΓΕΣΥ και του ΟΚΥΠΥ, καθώς και συνέχιση της αυξημένης ροής 
μεταναστών. 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Κυρίες και κύριοι βουλευτές,  

 Χαρακτήρισα τον προϋπολογισμό του 2022, αλλά και το Μεσοπρόθεσμο Δημοσιονομικό Πλαίσιο, ως έναν 
προϋπολογισμό της «αειφόρου ανάπτυξης και της κοινωνικής συνοχής», ο οποίος καλείται να στηρίξει την 
κοινωνία και την οικονομία σε μια περίοδο δύσκολη και γεμάτη προκλήσεις, αλλά έχει παράλληλα το βλέμμα 
στραμμένο στην επόμενη μέρα, στην επόμενη γενιά. Δεν είμαστε πολιτικά μύωπες, στόχος μας είναι να 
διασφαλίσουμε την ευημερία και των μελλοντικών γενεών.  Αυτό προκύπτει αβίαστα από τις πρόνοιες του 
προϋπολογισμού τον οποίο έχετε ενώπιόν σας. 

 Είναι ένας προϋπολογισμός με αυξημένες κατά 10% τις αναπτυξιακές δαπάνες σε σχέση με πέρσι. 

 Είναι ένας προϋπολογισμός πράσινος, αφού την επόμενη τριετία προβλέπει δαπάνες ύψους €717 εκατομ. 
για την πράσινη ανάπτυξη, που θα συμβάλει ουσιαστικά στην ανθεκτικότητα της κυπριακής οικονομίας μέσω της 
πράσινης μετάβασης και της απεξάρτησης της οικονομίας από τις διακυμάνσεις στις διεθνείς τιμές των ορυκτών 
καυσίμων.  

 Είναι ένας προϋπολογισμός που την επόμενη τριετία προβλέπει δαπάνες ύψους €170 εκατομ. για έργα 
ψηφιακής μεταρρύθμισης, κάτι το οποίο θα οδηγήσει στην αύξηση της παραγωγικότητας της κυπριακής 
οικονομίας και στη διεύρυνση της παραγωγικής της βάσης. 

 Είναι ένας προϋπολογισμός με κοινωνικό πρόσημο, ο οποίος προνοεί την επόμενη τριετία στοχευμένες 
κοινωνικές παροχές ύψους €4,9 δισεκατομμυρίων και παράλληλα δίνει ιδιαίτερη έμφαση στη στήριξη της 
οικογένειας και του παιδιού με την επιδότηση της ανέγερσης πολυδύναμων κέντρων και βρεφονηπιακών 
σταθμών, τη δημιουργία πέντε επιπρόσθετων κατοικιών στην κοινότητα για άτομα με σοβαρές αναπηρίες, καθώς 
και οκτώ επιπρόσθετων δομών εικοσιτετράωρης φροντίδας για ανηλίκους. 

 Είναι ένας προϋπολογισμός που θέτει γερά θεμέλια για το αύριο, συνεχίζοντας όμως να περιλαμβάνει 
μέτρα τόνωσης της απασχόλησης, δημιουργίας νέων θέσεων εργασίας, καθώς και στήριξης των επιχειρήσεων.  

 Είναι ένας προϋπολογισμός που συνάδει με ένα ευρύτερο πλαίσιο πολιτικών για το αύριο όπως την 
υλοποίηση του επενδυτικού προγράμματος προσέλκυσης εταιρειών υψηλής τεχνολογίας στην Κύπρο, τη 
μετατροπή της Κύπρου σε έναν σύγχρονο επιχειρηματικό κόμβο και τη συνέχιση και εμβάθυνση των πολιτικών 
για την προστασία των δικαιωμάτων των εργαζομένων, όπως η εισαγωγή κατώτατου μισθού, η αναθεώρηση του 
συστήματος κοινωνικών ασφαλίσεων με στόχο την απλοποίηση, τον ψηφιακό μετασχηματισμό προς όφελος των 
πολιτών και την ευρύτερη κάλυψη όλων των εργαζομένων, τη συνταξιοδοτική μεταρρύθμιση για δίκαιες 
συντάξεις, καθώς και την εισαγωγή νομοθεσίας για ρύθμιση της τηλεργασίας. 

 Προβλέπει επίσης την υλοποίηση σειράς μεταρρυθμίσεων που αφορούν την τοπική αυτοδιοίκηση, τη 
δημόσια υπηρεσία, το σύστημα της δικαιοσύνης στην εκπαίδευση, καθώς και την υλοποίηση συγκεκριμένων 
πολιτικών που έχουν παρουσιαστεί ενώπιόν σας από τα αρμόδια υπουργεία και αφορούν στη διαφοροποίηση 
της παραγωγικής βάσης της οικονομίας, με έμφαση στην εκσυγχρονισμό του πρωτογενή τομέα, στην ενίσχυση 
του μεταποιητικού τομέα, στην ανάπτυξη της πράσινης οικονομίας και στην ψηφιοποίηση της οικονομίας, σε 
δράσεις στους τομείς του βιώσιμου τουρισμού και της ναυτιλίας, αλλά και στην περαιτέρω ανάπτυξη και 
ενδυνάμωση του εξαγωγικού χαρακτήρα των υπόλοιπων τομέων των υπηρεσιών, περιλαμβανομένων και των 
τομέων της υγείας και της εκπαίδευσης. 

 Είναι ένας προϋπολογισμός ο οποίος δεν έχει συνταχθεί αποσπασματικά, αλλά με βάση έναν ολιστικό 
σχεδιασμό, που άρχισε να υλοποιείται μέσω της νέας Μακροχρόνιας Στρατηγικής για Βιώσιμη Ανάπτυξη της 
Κύπρου μέχρι το 2035, μια πολιτική η οποία καταρτίζεται σε συνεργασία με το Συμβούλιο Οικονομίας και 
Ανθεκτικότητας, αλλά και το Πανεπιστήμιο Κύπρου. Μια στρατηγική η οποία θα ενσωματωθεί στις διαδικασίες 
κατάρτισης, υλοποίησης και παρακολούθησης του εκάστοτε προϋπολογισμού, ώστε να διασφαλιστεί η 
αποτελεσματική εφαρμογή της με γνώμονα την επόμενη μέρα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Στο σημείο αυτό θα ήθελα να αναφερθώ σε σημαντικές εξελίξεις που έχουν συμβεί σε παγκόσμιο επίπεδο, 
οι οποίες έχουν άμεσο αντίκτυπο στην κυπριακή οικονομία. 

 Καταρχάς θα ήθελα να αναφερθώ στη νέα μεγάλη πρόκληση που αντιμετωπίζουμε, την άνοδο των τιμών 
και ειδικότερα της τιμής της ηλεκτρικής ενέργειας, η οποία με τη σειρά της συμπαρασύρει τις τιμές και άλλων 
προϊόντων και πρώτων υλών. 

 Το φαινόμενο αυτό, το οποίο είναι κατά κύριο λόγο εξωγενές, μας έχει ανησυχήσει ιδιαίτερα, γι’ αυτό και 
πρόσφατα έχουμε εξαγγείλει, μετά από διαβούλευση με όλα τα εμπλεκόμενα μέρη, σειρά αντισταθμιστικών και 
άλλων μέτρων. 

 Αποφασίστηκε η απορρόφηση από την ΑΗΚ μέρους της βασικής διατίμησης τελών δικτύου ηλεκτρικής 
ενέργειας και μείωση της τάξης του 10% στα τιμολόγια των καταναλωτών.  Η κυβέρνηση αποφάσισε τη μείωση 
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του συντελεστή ΦΠΑ στον ηλεκτρισμό από 19% σε 5% για τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού για περίοδο έξι 
μηνών από την 1η του Νοέμβρη του 2021, καθώς και τη μείωση του συντελεστή ΦΠΑ για περίοδο τριών μηνών 
για οικιακή χρήση από το 19% στο 9% ξανά από την 1η του Νοέμβρη. Ακόμη, αποφασίστηκε ειδικά για τους 
ευάλωτους καταναλωτές σχέδιο ύψους €5 εκατομ. για παροχή χορηγιών για αντικατάσταση ενεργοβόρων 
οικιακών συσκευών -συγκεκριμένα κλιματιστικών, ψυγείων και πλυντηρίων- με νέα αποδοτικά προϊόντα υψηλής 
ενεργειακής κλάσης, ενώ ταυτόχρονα προωθείται διαφοροποίηση του σχεδίου χορηγιών για εγκατάσταση 
φωτοβολταϊκού συστήματος με συμπερίληψη της κατηγορίας εικονικού net metering για καταναλωτές οι οποίοι 
δεν μπορούν λόγω τεχνικών περιορισμών να εγκαταστήσουν φωτοβολταϊκά συστήματα στις οροφές τους. 
Επίσης, αποφασίσαμε μια σειρά άλλων μέτρων και κινήτρων με στόχο την προώθηση τεχνολογιών που είναι 
συνυφασμένες με τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας. 

 Αυτό που όλοι πρέπει να συνειδητοποιήσουμε όμως είναι ότι η απεξάρτησή μας από τη διακύμανση των 
ορυκτών καυσίμων θα γίνει μόνο μέσω της πράσινης μετάβασης. 

 Μια άλλη πάρα πολύ σημαντική εξέλιξη αφορά την παγκόσμια φορολογική μεταρρύθμιση, που, ως 
γνωστό, έχει επέλθει συμφωνία σε διεθνές επίπεδο για την επιβολή ενός ελάχιστου παγκόσμιου εταιρικού 
φορολογικού συντελεστή ύψους 15% , κάτι που θα καθοριστεί από κάθε χώρα ξεχωριστά.  

 Κύριος στόχος είναι η καταπολέμηση του αθέμιτου ανταγωνισμού που παρατηρείται μεταξύ των χωρών 
σε σχέση με το ύψος της φορολογίας, αλλά και η αύξηση των κρατικών εσόδων. Προς τον σκοπό αυτό αναμένεται 
σύντομα σχετική Οδηγία από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Κατά την εκτίμησή μας, η αύξηση του εταιρικού φόρου στην Κύπρο από 12,5% σε 15% δε θα επηρεάσει 
σε ουσιαστικό βαθμό τις ξένες επενδύσεις στην Κύπρο.  Η Κύπρος κατέχει τέτοια συγκριτικά πλεονεκτήματα ως 
επενδυτικός προορισμός που υπερκεράζουν αυτή τη μικρή αύξηση στον συντελεστή του εταιρικού φόρου. 

 Επιπρόσθετα, η παγκόσμια αυτή προτεινόμενη φορολογική μεταρρύθμιση παρέχει στην Κυπριακή 
Δημοκρατία την ευκαιρία βελτίωσης του εθνικού φορολογικού πλαισίου μέσω της μείωσης του διοικητικού 
φόρτου, με παράλληλη μείωση του φορολογικού βάρους των επιχειρήσεων, έτσι ώστε να διασφαλιστεί η 
ουδετερότητα της προωθούμενης μεταρρύθμισης. 

 Στο πλαίσιο αυτό σκοπός μας είναι όπως το αμέσως επόμενο διάστημα, στο πλαίσιο μιας ευρείας 
φορολογικής μεταρρύθμισης, εξετάσουμε με έναν ολιστικό τρόπο φορολογικά θέματα όπως: 

• την αύξηση του συντελεστή του εταιρικού φόρου, 

• τη μείωση ή κατάργηση της έκτακτης εισφοράς επί της λογιζόμενης ή/και πραγματικής διανομής 
μερισμάτων, 

• τη μείωση του ποσοστού επιβολής αμυντικής εισφοράς επί των πιστωτικών τόκων, 

• τη μείωση ή κατάργηση του τέλους εταιρειών των €350. 

• την εισαγωγή του φόρου άνθρακα με τη σταδιακή αύξηση των φορολογιών στα ορυκτά καύσιμα, καθώς 
και την επιβολή περιβαλλοντικών τελών για την επίτευξη των περιβαλλοντικών στόχων και 

• την αναπροσαρμογή των συντελεστών του ΦΠΑ με βάση την πρόσφατη απόφαση του ECOFIN, ειδικά 
για προϊόντα ή υπηρεσίες που σχετίζονται με τη δημόσια υγεία και την πράσινη και ψηφιακή μετάβαση, 
όπως ήταν και η απόφαση του ECOFIN. 

 Μετά από είκοσι χρόνια πεποίθησή μας είναι ότι η φορολογική μεταρρύθμιση είναι αναγκαία. Στόχος μας 
θα είναι η ενδυνάμωση της ανταγωνιστικότητας της κυπριακής οικονομίας και της Κύπρου ως επιχειρηματικού 
κέντρου, η μείωση της φορολογικής ανισότητας, η ενίσχυση της διαφάνειας και η απλοποίηση του φορολογικού 
μας συστήματος, αλλά και η μείωση του διοικητικού φόρτου. Δέσμευσή μου είναι ότι εντός του 2022 θα 
οριστικοποιηθούν οι διαβουλεύσεις με τους εμπλεκόμενους φορείς, κοινωνικά σύνολα και κοινοβουλευτικά 
κόμματα, έτσι ώστε να υποβληθούν οι σχετικές προτάσεις. Στόχος, επαναλαμβάνω, θα είναι μια πιο δίκαιη, 
δημοσιονομικά ουδέτερη μεταρρύθμιση, που θα οριστικοποιηθεί εντός του 2022. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές,  

 Οι προκλήσεις που αντιμετωπίζουμε είναι πολυσύνθετες και πολυδιάστατες.  Στις δύσκολες αυτές 
συνθήκες, η άντληση χρηματοδότησης από ευρωπαϊκές πηγές και από τα ευρωπαϊκά προγράμματα αποτελεί 
σημαντική προτεραιότητα της κυβέρνησης. 

 Στο πλαίσιο αυτό, η Κύπρος συμμετέχει ενεργά στο Ταμείο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας της ΕΕ το 
οποίο αποτελεί την απάντηση της ίδιας της ΕΕ στην προσπάθεια ανάκαμψης και δημιουργίας μιας πιο βιώσιμης 
και ανθεκτικής ευρωπαϊκής οικονομίας όχι μόνο για εμάς, αλλά και για την επόμενη γενιά.  Κύρια φιλοσοφία του 
ταμείου αυτού είναι η στήριξη μεταρρυθμίσεων και επενδύσεων, ώστε να μετριαστούν οι οικονομικές και 
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κοινωνικές επιπτώσεις της πανδημίας, αλλά και να καταστούν οι ευρωπαϊκές οικονομίες και κοινωνίες 
περισσότερο βιώσιμες. 

 Θα ήθελα ταυτόχρονα να τονίσω το εξής:  Η αξιοποίηση του εργαλείου αυτού έχει ιδιαίτερη σημασία, λόγω 
των μεταρρυθμίσεων που έχουμε δεσμευτεί να εφαρμόσουμε μέσω του Εθνικού Σχεδίου Ανάκαμψης και 
Ανθεκτικότητας. 

 Η προώθηση αυτών των μεταρρυθμίσεων στις δομές και διαδικασίες του κράτους και της οικονομίας μας 
πρέπει να είναι εθνικός στόχος και πρέπει να επιδιώξουμε τη συνεργασία της κυβέρνησης και της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, προκειμένου από κοινού να στηρίξουμε μια φιλόδοξη μεταρρυθμιστική προσπάθεια προς 
όφελος της χώρας. Το κοινοβούλιο θα έχει σημαντικό και ενεργό ρόλο να διαδραματίσει στην εφαρμογή αυτών 
των μεταρρυθμίσεων. Υπενθυμίζω ότι μέχρι το 2026 η Κύπρος έχει δεσμευτεί να υλοποιήσει μεγάλο αριθμό 
μεταρρυθμίσεων, με κύριους πυλώνες τη μετάβαση στην πράσινη και την ψηφιακή οικονομία. 

 Το συγκεκριμένο φιλόδοξο αλλά υλοποιήσιμο μεταρρυθμιστικό πρόγραμμα είναι αυτό που θα αλλάξει τη 
χώρα μας, θα ενισχύσει την ανταγωνιστικότητα και θα διευρύνει την παραγωγική βάση της οικονομίας μας, αλλά 
και θα ενισχύσει την κοινωνική συνοχή.  Η προσπάθεια διόρθωσης διαχρονικών στρεβλώσεων και παθογενειών 
στην οικονομία μας, η οποία άρχισε τα τελευταία χρόνια, θα πρέπει να συνεχιστεί.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές,  

 Όπως ανέφερα στην ομιλία μου για τον προϋπολογισμό του 2021, το τρίπτυχο ενός υγιούς τραπεζικού 
τομέα, μιας συνετούς δημοσιονομικής πολιτικής και δομικών μεταρρυθμίσεων είναι η στρατηγική εκείνη η οποία 
θα μας επιτρέψει να σχεδιάσουμε και να εφαρμόσουμε τις πολιτικές ανάπτυξης, αλλά και κοινωνικής δικαιοσύνης.   

 Ο κρατικός προϋπολογισμός που έχετε ενώπιόν σας αυτό ακριβώς τον σκοπό υπηρετεί.  Δίνει μια θετική 
δυναμική στην οικονομία, υλοποιώντας νέα αναπτυξιακά έργα και ενισχύοντας παράλληλα την κοινωνική 
δικαιοσύνη.  Διασφαλίζει τη διατήρηση ενός ευνοϊκού επιχειρηματικού περιβάλλοντος χωρίς πρόσθετες 
φορολογίες. Περιέχει νέες πολιτικές και σημαντικές μεταρρυθμίσεις. Οι αβεβαιότητες και τα προβλήματα στην 
κοινωνία φυσικά συνεχίζουν να υπάρχουν και οι κίνδυνοι συνεχίζουν να παραμονεύουν. Προς αντιμετώπισή τους 
χρειάζεται σύνεση, συναίνεση και αποφασιστικότητα.  

 Εκ μέρους της κυβέρνησης, σας καλώ να υπερψηφίσετε τον κρατικό προϋπολογισμό για το 2022, αλλά 
και το Μεσοπρόθεσμο Δημοσιονομικό Πλαίσιο της τριετίας σε νόμο, για το καλώς νοούμενο συμφέρον της 
κοινωνίας και της Δημοκρατίας. 

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την προσοχή σας.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε πολύ τον κ. υπουργό για την επεξηγηματική ομιλία για τον φετινό προϋπολογισμό και θα 
προχωρήσουμε τώρα στις εργασίες της ολομέλειας. 

 Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Τιμούμε σήμερα την Παγκόσμια Ημέρα κατά της Διαφθοράς, η οποία καθιερώθηκε την 9η Δεκεμβρίου του 
2003 από τη Γενική Συνέλευση του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών με την υιοθέτηση της Συνθήκης κατά της 
Διαφθοράς. Οι βλαπτικές επιδράσεις φαινομένων διαφθοράς, που είναι συμφυείς με την άσκηση της εξουσίας, 
έχουν αρνητικό αντίκτυπο σε όλους τους τομείς της ζωής και αποστερούν τη χώρα από σημαντικούς πόρους, οι 
οποίοι, αντί να διοχετεύονται στην οικονομία και να χρησιμοποιούνται για την ευημερία των πολιτών, τυγχάνουν 
υπεξαίρεσης και εκμετάλλευσης στο πλαίσιο εγκλημάτων του «λευκού κολάρου». 

 Ως Βουλή των Αντιπροσώπων δηλώνουμε ότι θα συμβάλουμε με αποφασιστικότητα μέσω του 
νομοθετικού μας έργου στην πάταξη του φαινομένου, κινητοποιώντας ταυτόχρονα τους πολιτικούς 
αξιωματούχους, ευαισθητοποιώντας τους πολίτες και συγκροτώντας τους κατάλληλους και ευέλικτους εκείνους 
ελεγκτικούς μηχανισμούς για την αποτροπή δημιουργίας συνθηκών που να επιτρέπουν την εκκόλαψη της 
διαφθοράς, με στόχο το κράτος να λειτουργεί με διαφάνεια, λογοδοσία και αξιοκρατία. 

 Τούτο θα επέλθει κυρίως μέσω της ψήφισης σημαντικών νομοσχεδίων και προτάσεων νόμου που 
εκκρεμούν ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως και βρίσκονται σε προχωρημένο στάδιο συζήτησης, όπως η θέσπιση 
νομοθετικού πλαισίου για τους πληροφοριοδότες δημοσίου συμφέροντος, η ρύθμιση της δράσης των ομάδων 
πίεσης -τα γνωστά lobbies- η ενίσχυση της διαφάνειας και του ελέγχου των δηλώσεων περιουσιακών στοιχείων 
από αξιωματούχους, το γνωστό «πόθεν έσχες».  Ένα σημαντικό βήμα κατά της διαφθοράς είναι και η σύσταση 
της Ανεξάρτητης Αρχής κατά της Διαφθοράς, που, όπως γνωρίζετε, το σχετικό νομοσχέδιο θα συζητηθεί σήμερα.  
Αλλά τούτο αναβάλλεται, αντιλαμβάνομαι. 

 Στο σημείο αυτό να αναφέρω και μια δική μας πρωτιά.  Η βουλεύτρια κ. Αλεξάνδρα Ατταλίδου έχει 
βραβευθεί από τον Αμερικανό Υπουργό Εξωτερικών κ. Μπλίνκεν με το Διεθνές Βραβείο Πρωταθλητών κατά της 
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Διαφθοράς 2021, το οποίο απονέμεται σε ετήσια βάση από την κυβέρνηση των Ηνωμένων Πολιτειών.  Το 
βραβείο απονέμεται σε δώδεκα προσωπικότητες από όλο τον κόσμο που αγωνίζονται για τη λογοδοσία, τη 
διαφάνεια, το κράτος δικαίου και την ελευθερία του τύπου, ως ένδειξη αναγνώρισης του θάρρους και του 
αντικτύπου που έχουν στην πρόληψη, την αποκάλυψη και την καταπολέμηση της διαφθοράς. 

 Συγχαρητήρια από το σώμα στην κ. Ατταλίδου. 

(Χειροκροτήματα) 

 Παρά το ότι, κυρία Ατταλίδου, απαγορεύονται τα χειροκροτήματα, εδώ δικαιούστε!  Δικαιούται η χώρα μας 
δηλαδή!  Κι εσείς μαζί! 

 Αύριο τιμούμε την επέτειο της Οικουμενικής Διακήρυξης των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, η οποία 
υπογράφτηκε από τη Γενική Συνέλευση του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών στις 10 Δεκεμβρίου 1948 μετά τη 
λήξη του Δεύτερου Παγκόσμιου Πολέμου, κατά τη διάρκεια του οποίου καταπατήθηκαν τα ανθρώπινα δικαιώματα 
και διαπράχθηκαν ειδεχθή εγκλήματα.  Η Οικουμενική Διακήρυξη θέτει τις γενικές αρχές του Διεθνούς Δικαίου 
και καθορίζει τα ιδεώδη με τα οποία διασφαλίζεται η ασφάλεια και η ευημερία του κάθε ανθρώπου.  Και σε όλες 
τις εποχές, ειρήνης, πολέμου και πανδημίας, ασφαλώς. 

 Δυστυχώς, ακόμη και σήμερα σε όλο τον κόσμο καταπατούνται ουσιώδη δικαιώματα και παραβιάζονται 
στοιχειώδεις ελευθερίες που αφορούν στην ελευθερία της σκέψης και έκφρασης, στο δικαίωμα στην εργασία και 
στην εκπαίδευση, στο δικαίωμα της ίδιας της ζωής, ανεξαρτήτως φύλου, χρώματος, γλώσσας, θρησκείας ή 
πολιτικών πεποιθήσεων.  Τρανό παράδειγμα καταφανούς παραβίασης των ανθρώπινων δικαιωμάτων αποτελεί 
και η περίπτωση της πατρίδας μας, η οποία υφίσταται μέχρι σήμερα τα δεινά της τουρκικής κατοχής. Χιλιάδες 
συμπατριωτών μας στερούνται θεμελιωδών ελευθεριών, όπως η ελεύθερη διακίνηση, η εγκατάσταση και η 
ιδιοκτησία, ενώ η Τουρκία σκληραίνει ολοένα και περισσότερο τη στάση της, παραβιάζοντας κάθε αρχή του 
Διεθνούς Δικαίου, αρνούμενη να συμμορφωθεί με τα ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. 

 Ως Βουλή των Αντιπροσώπων καταδικάζουμε κάθε παραβίαση ανθρώπινων δικαιωμάτων οπουδήποτε 
και αν συμβαίνει και δεσμευόμαστε να επαγρυπνούμε για την προάσπιση και τον σεβασμό των ανθρώπινων 
δικαιωμάτων του λαού μας.  Δηλώνουμε επίσης ότι έχουμε υποχρέωση -και αυτό θα πράττουμε- να βγαίνουμε 
μπροστά, να αντιμετωπίζουμε γεγονότα και καταστάσεις και να συμμετέχουμε αποφασιστικά με δράσεις στην 
εμπέδωση του πλήρους σεβασμού των ανθρωπίνων δικαιωμάτων κάθε πολίτη στην κοινωνία, με έμφαση στις 
ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού, στις γυναίκες και στους συμπολίτες μας που υφίστανται τον κοινωνικό 
αποκλεισμό. 

 Παρακαλώ τώρα τον γραμματέα να ενημερώσει το σώμα για τις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Την 1η Δεκεμβρίου 2021 η κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου, εκ των Αντιπροέδρων της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη (ΚΣ ΟΑΣΕ) και Ειδική 
Αντιπρόσωπος για την Καταπολέμηση της Διαφθοράς, συμμετείχε σε συνεδρία του προεδρείου της συνέλευσης 
στη Στοκχόλμη. 

 Στο πλαίσιο συζήτησης για τρέχοντα διεθνή ζητήματα, περιλαμβανομένης της μεταναστευτικής κρίσης 
στην περιοχή του ΟΑΣΕ, η κ. Χαραλαμπίδου εξέφρασε λύπη για τη συνεχιζόμενη απώλεια ανθρώπινων ζωών.  
Συναφώς, επισήμανε ότι η διοχέτευση δισεκατομμυρίων ευρώ στην Τουρκία για σκοπούς φιλοξενίας προσφύγων 
αποδεικνύεται αναποτελεσματικό εργαλείο και ως εκ τούτου η ΕΕ οφείλει να εξεύρει τρόπους δικαιότερης 
κατανομής των υποχρεώσεων φιλοξενίας των ανθρώπων αυτών. 

 Στις 3 Δεκεμβρίου 2021 ο κ. Κωστής Ευσταθίου συμμετείχε διαδικτυακά σε συνεδρία της Επιτροπής 
Πολιτισμού, Παιδείας και Επιστημών της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης (ΚΣΣΕ). 
Σε παρέμβασή του για τους Έλληνες πολίτες τουρκικής καταγωγής που διαβιούν στην Κω και στη Ρόδο 
αντέκρουσε τα επιχειρήματα Τούρκων βουλευτών για δήθεν καταπάτηση των θρησκευτικών και πολιτιστικών 
δικαιωμάτων τους.   

 Στις 4 Δεκεμβρίου 2021 η κ. Φωτεινή Τσιρίδου (επικεφαλής) ο κ. Κώστας Κώστα και ο κ. Παύλος Μυλωνάς 
μετείχαν στις εργασίες της 16ης Συνόδου της ολομέλειας της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης της Ένωσης για τη 
Μεσόγειο.  Σε παρέμβασή της σε συζήτηση για τις περιβαλλοντικές και άλλες προκλήσεις που αντιμετωπίζουν 
τα κράτη μέλη της συνέλευσης η κ. Τσιρίδου τόνισε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να εντείνει τη συνεργασία 
με όλα τα κράτη μέλη της Ένωσης για τη Μεσόγειο όσον αφορά την έγκαιρη πρόβλεψη και τον συντονισμό των 
δράσεών τους προς αντιμετώπιση της κλιματικής αλλαγής, του μεταναστευτικού και των πολλαπλών συνεπειών 
της πανδημίας.  Στις 3 Δεκεμβρίου συνεδρίασαν οι επιτροπές της συνέλευσης με συμμετοχή των μελών της 
αντιπροσωπίας. 

 Στις 6 Δεκεμβρίου 2021 ο κ. Γιώργος Λουκαΐδης συμμετείχε σε συνεδρία της Επιτροπής  Πολιτικών 
Υποθέσεων και Δημοκρατίας της ΚΣΣΕ στο Παρίσι.  Πήρε μέρος σε συζητήσεις για τη διαφύλαξη της δημοκρατίας 
σε περιόδους κρίσης και τον καίριο ρόλο των εθνικών κοινοβουλίων και για την ανάγκη θέσπισης θεσμικού 
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σχήματος συμμετοχής των νέων στις εργασίες της ΚΣΣΕ.  Εξάλλου, στο πλαίσιο συζήτησης για τη γεωπολιτική 
σημασία της Μεσογείου, ο κ. Λουκαΐδης τόνισε ότι η πολύ σημαντική αυτή περιοχή πρέπει να καταστεί λεκάνη 
ειρήνης, σταθερότητας, συνεργασίας και ευημερίας και όχι πεδίο συγκρούσεων και εντάσεων. 

 Στις 7 Δεκεμβρίου 2021 ο κ. Κωστής Ευσταθίου μετείχε σε συνεδρία της Επιτροπής Νομικών και 
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων της ΚΣΣΕ στο Παρίσι. Ως εισηγητής εκ μέρους της επιτροπής παρουσίασε την 
προκαταρκτική 11η Έκθεση για την εκτέλεση των αποφάσεων του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων.  Για το θέμα αυτό διεξήχθη επίσης ακρόαση της επιτροπής με εμπειρογνώμονες. 

 Στις 8 Δεκεμβρίου 2021 η κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου προσφώνησε, ως εκ των κύριων ομιλητών, 
διαδικτυακό σεμινάριο επ’ ευκαιρία της Παγκόσμιας Ημέρας κατά της Διαφθοράς, το οποίο διοργάνωσε το 
Γραφείο του Συντονιστή των Οικονομικών και Περιβαλλοντικών Δραστηριοτήτων του ΟΑΣΕ, με θέμα «Ανοιχτά 
δεδομένα σε δράση: Ψηφιακά εργαλεία και πλατφόρμες για την προώθηση της ατζέντας κατά της διαφθοράς». 

 Η κ. Χαραλαμπίδου υπογράμμισε ότι η μεγαλύτερη διαφάνεια και λογοδοσία σε όλα τα δημόσια θέματα 
αποτελούν απαραίτητες προϋποθέσεις για την ενίσχυση της χρηστής διακυβέρνησης και της εμπιστοσύνης των 
πολιτών στις δημοκρατικές διαδικασίες. Σημείωσε ως βήματα προς την ορθή κατεύθυνση τη δημιουργία μητρώου 
πραγματικών δικαιούχων και τη χρηστή διακυβέρνηση στις δημόσιες συμβάσεις, με απρόσκοπτη πρόσβαση του 
κοινού σε πληροφορίες σχετικά με αυτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα προχωρήσουμε με τα υπόλοιπα θέματα της ημερησίας διατάξεως. 

 Θα αρχίσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχει 
μια πρόταση νόμου η οποία θα κατατεθεί σήμερα, για την οποία υπάρχει η εισήγηση να κηρυχθεί επείγουσα και 
να ψηφιστεί σήμερα. 

 Η πρόταση νόμου τιτλοφορείται «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2021» και έχει 
κατατεθεί από τον κ. Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους του κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ.  Αν δεν υπάρχει 
οποιαδήποτε ένσταση, το θέμα κατατίθεται, κηρύσσεται επείγον και παραπέμπεται στην αρμόδια 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, με την παράκληση η εν λόγω επιτροπή 
να αποσυρθεί, να μελετήσει το θέμα και να επανέλθει με τις εισηγήσεις της. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Δεδομένου του γεγονότος ότι, με βάση σημειώσεις που έχουν γίνει στη σύσκεψη αρχηγών, σημαντικά 
ζητήματα θα εξεταστούν σε επόμενη συνεδρίαση. Αυτό το ζήτημα έχει ανάλογη σημασία.  Εκτιμώ ότι θα ήταν πιο 
σωστό να σταλεί στην αρμόδια επιτροπή, να εξεταστεί σε ένα πλαίσιο εύλογου χρόνου, πολύ λίγων ημερών, και 
να έρθει στην ολομέλεια.  Όχι να εξεταστεί αμέσως σήμερα και αυθημερόν.  Βάσει ρύθμισης που θα γίνει από τη 
σύσκεψη.  Αυτό είχα υπόψη μου, ότι θα πήγαινε... 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όι, όι... 

 Να πω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αν επιτρέπεται.  Η αλήθεια είναι ότι ο κ. Δαμιανού προήδρευε της επιτροπής Εσωτερικών και δεν ήταν...  
Το συζητήσαμε στην επιτροπή Νομικών, ένα απλούστατο θέμα, απλούστατα μεταφέρονται εξουσίες για έκδοση 
κανονισμών, για να προχωρήσουν οι διαδικασίες που βρίσκονται τούντην στιγμή σε εξέλιξη για τα ψυχομετρικά 
τεστ και για την ιδιωτική εταιρεία, θέματα που είδαν το φως της δημοσιότητας.  Δεν έχει κάτι το σύνθετο.  Απλώς, 
το κατεπείγον είναι για να προχωρήσουν με απόλυτα νομότυπο τρόπο οι διαδικασίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Είναι το θέμα, αντιλαμβάνομαι, που αφορά την πρόσληψη των εκατό αστυφυλάκων που ετερματίσαν τις... 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 
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 Όχι εκείνων που πέρασαν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία.  Κύριε Δαμιανού... 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν γνωρίζω πού υπήρξε το σπασμένο τηλέφωνο, αλλά στη σύσκεψη αρχηγών τα δύο 
συν ένα -τούτο- είπαμε ότι θα παν την Τετάρτη.  Όταν θα έχουμε την πρώτη ολομέλεια για τους 
προϋπολογισμούς. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εντάξει, αν θα παν την Τετάρτη και αν τελικά θα γίνει η ολομέλεια, δεν έχουμε κανένα απολύτως 
πρόβλημα... 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Αυτό είχαμε πει, πάντως. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλώς, ισχυρίζομαι... 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Αφού θα γίνει την Τετάρτη. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 ...και λέω ότι δεν έχει...  Συγγνώμη, κυρία Ερωτοκρίτου! 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Συγγνώμη, σας διέκοψα.  Έχετε δίκαιο, κύριε Τορναρίτη. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλώς, λέω ότι δε χρειάζεται να ξανασυνεδριάσει η επιτροπή, γιατί έγινε πλήρης εξήγηση, ήταν και η 
ηγεσία της αστυνομίας εκεί και το υπουργείο και οι βουλευτές και όλοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, λοιπόν; 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η εντύπωση που έχουμε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, να ακούμε.  Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ να ακούμε! 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Η εντύπωση που έχουμε είναι ότι τα τρία θέματα τα οποία τέθηκαν με τη διαδικασία του κατεπείγοντος 
συμφωνήσαμε ότι θα συζητηθούν στην ολομέλεια της προσεχούς Τετάρτης, πριν από την έναρξη της συζήτησης 
του προϋπολογισμού.  Γι’ αυτό και η συνεδρία, αντί να ξεκινήσει στις 16.00, είπαμε θα ξεκινήσει στις 15.00, 
έχουμε καθορίσει στη σύσκεψη τη διαδικασία και ως εκ τούτου νομίζω δε χρειάζεται να γίνει οποιαδήποτε 
περαιτέρω συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τουτέστιν, συμφωνούμε με τον κ. Δαμιανού.  Κύριε Δαμιανού, το αίτημά σας ενεκρίθη. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
Κοινοποίηση σε 
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1.  Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) 
Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.229-2021). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

2.  Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 5) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.230-2021). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

3.  Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.231-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

4.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.088-2021). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

5.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.089-2021). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

6.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.090-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

7.  Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια 
Υπηρεσίας Θέσεων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.091-2021). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 
 

8.  Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας 
(Στρατιωτικά Μετάλλια) Κανονισμοί του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.092-2021). 

Υπουργό Άμυνας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Άμυνας 

9.  Οι περί Εθνικής Φρουράς (Στρατιωτικά 
Μετάλλια) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.093-2021). 

Υπουργό Άμυνας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Άμυνας 

10.  Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας 
(Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.094-2021). 

Επανακατάθεση 

Υπουργό Άμυνας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Άμυνας 

11.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην 
Εργασία (Προστασία από τον 
Ηλεκτρισμό) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.075-2021). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

12.  Οι περί Ηλεκτρισμού εις Εργοστάσια 
(Ειδικοί) (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.076-2021). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

13.  Οι περί του Ιδρύματος Κρατικών 
Υποτροφιών Κύπρου (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.078-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 
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14.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Εθνικό 
Πρόγραμμα Διευκολύνσεων Πολιτικής 
Αεροπορίας) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.055-2021). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

15.  Οι περί Κέντρων Αναψυχής (Άδειες 
Εκπομπής Ήχου και Τέλη) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.056-2021). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

16.  Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.057-2021). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

17.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.045-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

18.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες 
και Δικαιώματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

Υπουργό Εσωτερικών                                                                                                                                                 Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  

19.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.051-2017). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

20.  Οι περί Προσωπικού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.086-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

21.  Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.087-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

22.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Δίδακτρα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

23.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Φοιτητικά Θέματα και Θέματα Σπουδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

24.  Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών 
Δρόμων και Εξαγωγή Δασικών 
Προϊόντων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.072-2018). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

25.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών 
Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων στους 
Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.098-2018). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Άμυνας 

26.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των 
Νερών (Διαχείριση και Διάθεση/Χρήση 
Κοπριάς και άλλων Κτηνοτροφικών 
Αποβλήτων που προκύπτουν από 
Αγελαδοτροφικές Μονάδες) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος  
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27.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρήση 
Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών σε 
περιπτώσεις Παρουσίας Κυανίου σε 
Λίμνη Τελμάτων και περί Διασπώμενου 
με Ασθενές Οξύ Κυανίου) Κανονισμοί του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

28.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Επιθεωρήσεις) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

29.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρηματικές 
Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

30.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων 
(Συντάξεις και Χορηγήματα) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας 

31.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

32.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού 
Ταμείου Επενδύσεων και του Κυπριακού 
Οργανισμού Διαχείρισης Επενδύσεων και 
για Συναφή Θέματα Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

33.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.093-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

34.  Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας (Έλεγχος 
Υποστατικών και Λήψη Δραστικών 
Μέτρων) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.001-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

35.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Πειθαρχικός Έλεγχος Ακαδημαϊκού και 
άλλου Εκπαιδευτικού Προσωπικού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.110-2020). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

36.  Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων 
Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.111-2020). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

37.  Οι περί Διαμεσολάβησης σε 
Οικογενειακές Διαφορές Κανονισμοί του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.049-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

38.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.057-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 
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39.  Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.067-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

40.  Οι περί Οδοντιάτρων (Ειδικά Προσόντα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.117-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας 

41.  Οι περί Αποβλήτων (Διαχείριση 
Αποβλήτων Φαρμακευτικών Προϊόντων 
Οικιακής Προέλευσης) Κανονισμοί του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.005-2021). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

42.  Οι περί Συσκευασιών και Αποβλήτων 
Συσκευασιών (Μείωση της Κατανάλωσης 
Λεπτής Πλαστικής Σακούλας Μεταφοράς) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.009-2021). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

43.  Οι περί της Διαχείρισης της Εκτέλεσης 
Δημοσίων Συμβάσεων και των 
Διαδικασιών Αποκλεισμού των 
Οικονομικών Φορέων από Διαδικασίες 
Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.013-2021). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

44.  Οι περί Διαμνημονεύσεων του Στρατού 
της Δημοκρατίας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.014-2021). 

Υπουργό Άμυνας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Άμυνας 

45.  Οι περί Διαμνημονεύσεων της Εθνικής 
Φρουράς (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.015-2021). 

Υπουργό Άμυνας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Άμυνας 

Πρόταση νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
Ο περί Διαχείρισης Χώρων Ελλιμενισμού 
Σκαφών Αναψυχής (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.213-2021). 

Χαράλαμπο Θεοπέμπτου 
και Σταύρο Παπαδούρη εκ 
μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερησίας διατάξεως, που είναι η νομοθετική εργασία.  Όλες 
οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.  Τα θέματα με τους αριθμούς από 1 έως 5 αναβάλλονται. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα, κύριε Τορναρίτη. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Επί της διαδικασίας και πάλι που θα ακολουθήσει σε μέλλοντα χρόνο, έχουμε συμφωνήσει ότι τα πέντε 
τούτα θέματα που αναβάλλονται σήμερα, τα οποία είναι πολύ κρίσιμα και συνδέονται άμεσα και με το Ταμείο 
Ανάκαμψης, ως επίσης και τα θέματα με αριθμούς 27 και 31 θα είναι στην πρώτη συνεδρία, στην πρώτη 
ολομέλεια δηλαδή αμέσως μετά τις εορτές των Χριστουγέννων και της Πρωτοχρονιάς. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Σε ό,τι με αφορά εμένα, κύριε Τορναρίτη, εγκρίνω να γίνει αμέσως, με τον νέο χρόνο, αν είναι αυτό το 
θέμα δηλαδή. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Τα 1 και 2, κύριε Πρόεδρε, αναβάλλονται και παραπέμπονται πίσω στην επιτροπή Οικονομικών για τη 
συνεδρία της στις 10 Ιανουαρίου.  Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει.  Οι εισηγήσεις σας κατεγράφησαν και οι επιθυμίες σας θα εκτελεστούν. 

 Δεν έχουμε άλλο ομιλητή. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Όπως επίσης, κύριε Πρόεδρε, και το 27 θέμα, συμφωνούμε με την ημερομηνία για τις 13, αλλά να 
επιστρέψει πίσω στην επιτροπή Εργασίας για περαιτέρω διαβούλευση και να είναι ενώπιον της ολομέλειας την 
ημερομηνία που ανέφερε και ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κανένα πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι, η συναίνεση είναι πλήρης.  Πολύ ωραία. 

 Θα πάμε τώρα να προχωρήσουμε με το υπ’ αριθμόν 6 θέμα, το οποίο τιτλοφορείται «Ο περί Μετονομασίας 
της Γενικής Διεύθυνσης Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης Νόμος του 2021». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μετονομασία της Γενικής Διεύθυνσης Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης σε 
Γενική Διεύθυνση Ανάπτυξης. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Μετονομασίας της Γενικής Διεύθυνσης Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης 

Νόμος του 2021» 
Παρόντες: 
 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Χρύσης Παντελίδης  Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Μη μέλη της επιτροπής: 
 Σάβια Ορφανίδου Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 3 Δεκεμβρίου 2021. Στην εν λόγω συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της Γενικής Διεύθυνσης Ευρωπαϊκών 
Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης. Η Νομική Υπηρεσία, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε 
στη συνεδρία της επιτροπής.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η μετονομασία της Γενικής Διεύθυνσης Ευρωπαϊκών 
Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης σε Γενική Διεύθυνση Ανάπτυξης, Υπουργείο Οικονομικών. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία από το Υπουργείο Οικονομικών, η Γενική Διεύθυνση Ευρωπαϊκών 
Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης λειτουργεί ως δεύτερη γενική διεύθυνση του Υπουργείου 
Οικονομικών, υπό την πολιτική εποπτεία του Υπουργού Οικονομικών.  Με τη μετονομασία της υπό αναφορά 
γενικής διεύθυνσης σε Γενική Διεύθυνση Ανάπτυξης, Υπουργείο Οικονομικών αντανακλάται πλήρως ο 
αναπτυξιακός χαρακτήρας των θεμάτων που βρίσκονται υπό την ευθύνη της, καθότι αποτελεί τον κύριο κρατικό 
φορέα που έχει την ευθύνη για τη σφαιρική προσέγγιση των αναπτυξιακών θεμάτων της κυβέρνησης, καθώς και 
για τη χάραξη και προώθηση ενιαίας στρατηγικής βιώσιμης ανάπτυξης με μακροπρόθεσμο ορίζοντα. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου η εκπρόσωπος της Γενικής Διεύθυνσης Ευρωπαϊκών 
Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης δήλωσε ότι στις αρμοδιότητες της εν λόγω γενικής διεύθυνσης 
εμπίπτει η ετοιμασία του Εθνικού Σχεδίου Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας, η ετοιμασία κατ’ έτος του εθνικού 
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μεταρρυθμιστικού προγράμματος, στο πλαίσιο του ευρωπαϊκού εξαμήνου, καθώς και η διαχείριση διάφορων 
ευρωπαϊκών κονδυλίων αναπτυξιακού χαρακτήρα. Ως εκ τούτου, η μετονομασία της Γενικής Διεύθυνσης 
Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης σε Γενική Διεύθυνση Ανάπτυξης, Υπουργείο 
Οικονομικών, πέραν της απλοποίησης του ονόματος, αντικατοπτρίζει με σαφέστερο τρόπο τον ρόλο της υπό 
αναφορά γενικής διεύθυνσης.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία.  Υπάρχουν ομιληταί επί θέματος αρχής; 

 Η κ. Ερωτοκρίτου έχει τον λόγο.  Αν θέλει κάποιος άλλος, μπορεί να δηλώσει εν συνεχεία. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Δεν είναι επί θέματος αρχής, κύριε Πρόεδρε, γιατί επί της ουσίας πρόκειται για μία απλή διαφοροποίηση 
του τίτλου της ονομασίας της εν λόγω υπηρεσίας και τίποτα περισσότερο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τόσο απλό είναι;  Και έπρεπε να γίνει νομοθετική ρύθμιση επί τούτου; 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Αυτή είναι η νομοθετική πρωτοβουλία της ίδιας της κυβέρνησης, κύριε Πρόεδρε.  Αυτή μας έφεραν στην 
επιτροπή Οικονομικών, αυτήν εξετάσαμε και αυτήν έχει η ολομέλεια σήμερα ενώπιόν της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ ωραία!  Οργανωμένη κυβέρνηση! 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Μετονομασία της Γενικής Διεύθυνσης Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης.  Άρθρο 
2. 

 Κατάργηση Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μετονομασίας της Γενικής Διεύθυνσης Ευρωπαϊκών 
Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης Νόμος του 2021. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.* 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 7 και 8 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Φορολογίας του 
Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2021» και «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της 
Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2021». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 7 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, 
ώστε αφενός να διευρυνθεί το πεδίο εφαρμογής της ισχύουσας νομοθεσίας, για να περιλάβει εταιρείες οι οποίες 
έχουν συσταθεί στη Δημοκρατία, ο έλεγχος και η διεύθυνσή τους όμως ασκούνται εκτός της Δημοκρατίας και 
αφετέρου να επιβάλλεται παρακράτηση φόρου ύψους 10% στις περιπτώσεις που καταβάλλονται δικαιώματα 
πνευματικής ιδιοκτησίας σε εταιρεία που δεν είναι κάτοικος της Δημοκρατίας, αλλά είναι κάτοικος σε δικαιοδοσία 
η οποία περιλαμβάνεται στον κατάλογο μη συνεργάσιμων φορολογικών δικαιοδοσιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
(ΕΕ). 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 8 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της 
Δημοκρατίας Νόμου, ώστε να επιβάλλεται παρακράτηση φόρου ύψους 17% στις περιπτώσεις πληρωμής 
μερισμάτων και ύψους 30% στις περιπτώσεις που πληρώνονται ή πιστώνονται τόκοι από εταιρεία κάτοικο της 
Δημοκρατίας σε συνδεδεμένη εταιρεία που δεν είναι κάτοικος της Δημοκρατίας και η οποία είναι κάτοικος σε 
δικαιοδοσία που περιλαμβάνεται σε κατάλογο με δικαιοδοσίες τρίτων χωρών που έχουν αξιολογηθεί από τα 
κράτη μέλη συλλογικά ως μη συνεργάσιμες. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια «Ο 
περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2021» και «Ο περί Έκτακτης 

Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2021» 
Παρόντες: 
 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσης Παντελίδης  Σωτήρης Ιωάννου 

 Χάρης Γεωργιάδης Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Μη μέλη της επιτροπής: 
 Σάβια Ορφανίδου Σταύρος Παπαδούρης 

 Άριστος Δαμιανού 

 
* Λόγω της πραγματοποίησης των συνεδριάσεων της ολομέλειας εκτός του κτιρίου της Βουλής των Αντιπροσώπων 
στα πλαίσια της λήψης έκτακτων μέτρων για αντιμετώπιση της πανδημίας COVID-19, δεν πραγματοποιήθηκε 
ηλεκτρονική ψηφοφορία κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5, 15 και 22 Νοεμβρίου 2021. Στο πλαίσιο των συνεδριών της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Φορολογίας 
του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ), του 
Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ) και του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου. 

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση των νομοσχεδίων παρευρέθηκε επίσης το μέλος της επιτροπής κ. 
Αντρέας Καυκαλιάς. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, 
ώστε αφενός να διευρυνθεί το πεδίο εφαρμογής της ισχύουσας νομοθεσίας και να περιλαμβάνει εταιρείες οι 
οποίες έχουν συσταθεί στη Δημοκρατία, αλλά ο έλεγχος και η διεύθυνσή τους ασκούνται εκτός της Δημοκρατίας 
και αφετέρου να επιβάλλεται παρακράτηση φόρου ύψους 10% στις περιπτώσεις που καταβάλλονται δικαιώματα 
πνευματικής ιδιοκτησίας σε εταιρεία που δεν είναι κάτοικος της Δημοκρατίας, αλλά είναι κάτοικος σε δικαιοδοσία 
η οποία περιλαμβάνεται στον κατάλογο μη συνεργάσιμων φορολογικών δικαιοδοσιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
(ΕΕ).  

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της 
Δημοκρατίας Νόμου, ώστε να επιβάλλεται παρακράτηση φόρου ύψους 17% στις περιπτώσεις πληρωμής 
μερισμάτων και ύψους 30% στις περιπτώσεις που πληρώνονται ή πιστώνονται τόκοι από εταιρεία κάτοικο της 
Δημοκρατίας σε συνδεδεμένη εταιρεία που δεν είναι κάτοικος της Δημοκρατίας και η οποία είναι κάτοικος σε 
δικαιοδοσία που περιλαμβάνεται σε κατάλογο με δικαιοδοσίες τρίτων χωρών που έχουν αξιολογηθεί από τα 
κράτη μέλη συλλογικά ως μη συνεργάσιμες. 

 Σημειώνεται ότι τα υπό αναφορά νομοσχέδια περιλαμβάνονται στο Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας 
ως μια σημαντική μεταρρύθμιση του φορολογικού πλαισίου της Δημοκρατίας για την αντιμετώπιση του επιθετικού 
φορολογικού σχεδιασμού, με ορόσημο εφαρμογής την 31η Δεκεμβρίου 2022. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης των νομοσχεδίων η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι 
οι προτεινόμενες ρυθμίσεις συνάδουν με τις κατευθυντήριες γραμμές της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τα αμυντικά 
μέτρα που πρέπει να υιοθετήσουν τα κράτη μέλη εναντίον χωρών που βρίσκονται στον κατάλογο μη 
συνεργάσιμων δικαιοδοσιών της ΕΕ για φορολογικούς σκοπούς. 

 Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, με τα υπό αναφορά νομοσχέδια επιτυγχάνεται η ενδυνάμωση του 
φορολογικού πλαισίου για την αποφυγή των καταχρήσεων, της φοροδιαφυγής και της φοροαποφυγής, καθώς 
και η καταπολέμηση του επιθετικού φορολογικού σχεδιασμού. Με τα μέτρα που προτείνονται το φορολογικό 
πλαίσιο καθίσταται δικαιότερο και πιο αποτελεσματικό, σύμφωνα και με τις ανά χώρα συστάσεις της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής για τα έτη 2019 και 2020. 

 Περαιτέρω, όπως η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε, στα νομοσχέδια πρέπει να επέλθουν μικρής έκτασης 
διορθώσεις νομοτεχνικού χαρακτήρα, καθώς και τροποποίηση της ημερομηνίας έναρξης της ισχύος τους, ώστε 
αυτά να συνάδουν με το ορόσημο που περιλαμβάνεται στο Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας. 

 Οι εκπρόσωποι του ΧΑΚ και του ΣΕΛΚ συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 
νομοσχεδίων. 

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου, αφού συμφώνησε με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των προτεινόμενων νόμων, εισηγήθηκε μικρής έκτασης νομοτεχνικής φύσεως διορθώσεις για 
σκοπούς σαφήνειας επιμέρους προνοιών των νομοσχεδίων. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης μέλη της επιτροπής ζήτησαν ενημέρωση σχετικά με τις δημοσιονομικές 
επιπτώσεις που θα επέλθουν από την εφαρμογή των προτεινόμενων ρυθμίσεων, καθώς και την κατάθεση 
στοιχείων σε σχέση με την Έκθεση για την Κύπρο στο πλαίσιο του Ευρωπαϊκού Εξαμήνου - ανά χώρα συστάσεις 
για τα έτη 2019 και 2020 και τον κατάλογο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής στον οποίο περιλαμβάνονται οι μη 
συνεργάσιμες δικαιοδοσίες για φορολογικούς σκοπούς. 

 Στη βάση των πιο πάνω, το Υπουργείο Οικονομικών κατέθεσε αναθεωρημένα κείμενα των νομοσχεδίων, 
στα οποία περιλήφθηκαν οι εισηγήσεις του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου.  Επιπροσθέτως, ορίζεται σε αυτά 
ως ημερομηνία έναρξης της ισχύος των προτεινόμενων νόμων η 31η Δεκεμβρίου 2022 αντί η 1η Ιουλίου 2021 
που προβλεπόταν αρχικά.  

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Οικονομικών κατέθεσε τα πιο πάνω ζητηθέντα από την επιτροπή στοιχεία.  

 Περαιτέρω, σε σχέση με το θέμα των δημοσιονομικών επιπτώσεων που προκύπτουν από τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι αυτές δεν 
μπορούν να υπολογιστούν με βάση τα στοιχεία που διατηρεί το Τμήμα Φορολογίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών των αναθεωρημένων κειμένων των νομοσχεδίων 
κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Γεωργίου. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Η κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Σύντομα, κύριε Πρόεδρε.   

 Πρόκειται για δύο νομοσχέδια τα οποία δημιουργούν ένα πιο σωστό φορολογικό πλαίσιο για εταιρείες και 
συσχετισμό με οργανισμούς που βρίσκονται σε συγκεκριμένο κατάλογο χωρών, που έχει καταρτιστεί από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Και πρέπει εδώ, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι αυτά τα δύο νομοσχέδια αφορούν την επιθετική 
φορολογική πολιτική, νομοσχέδια τα οποία η Κυπριακή Δημοκρατία έχει εντάξει στο Ταμείο Ανάκαμψης και 
Ανθεκτικότητας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ την κ. Ερωτοκρίτου. 

 Δεν υπάρχει άλλος ομιλητής, αντιλαμβάνομαι.  Όχι;  Άρα, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ 
αριθμόν 7 νομοσχεδίου. 

 Γραμματεύ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τώρα, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 νομοσχεδίου. 

 Κύριε γραμματέα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του  βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της  ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 9 και 10 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Ραδιοφωνικών και 
Τηλεοπτικών Οργανισμών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2021» και «O περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 9 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών 
Οργανισμών Νόμου για την εναρμόνισή του με την Οδηγία 2018/1808/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 14ης Νοεμβρίου 2018 για τον συντονισμό ορισμένων νομοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών 
διατάξεων των κρατών μελών σχετικά με την παροχή υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων (Οδηγία για τις 
υπηρεσίες οπτικοακουστικών μέσων) ενόψει των μεταβαλλόμενων συνθηκών της αγοράς και για την εισαγωγή 
ρυθμίσεων που αφορούν τη χορήγηση αδειών παρόχου υπηρεσιών οπτικοακουστικών  μέσων. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 10 θέματος είναι η Τροποποίηση του περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 
Νόμου για σκοπούς εναρμόνισης με την Οδηγία 2018/1808/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 14ης Νοεμβρίου 2018 για τον συντονισμό ορισμένων νομοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών 
διατάξεων των κρατών μελών σχετικά με την παροχή υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων (Οδηγία για τις 
υπηρεσίες οπτικοακουστικών μέσων), ενόψει των μεταβαλλόμενων συνθηκών της αγοράς και για την 
αναθεώρηση των διατάξεών του οι οποίες ρυθμίζουν τη διαφήμιση παιδικών παιχνιδιών, τυχερών παιχνιδιών και 
στοιχημάτων. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τα νομοσχέδια «Ο περί Ραδιοφωνικών και 
Τηλεοπτικών Οργανισμών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2021» και «Ο περί Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021»  
Παρόντες: 
 Άριστος Δαμιανού, πρόεδρος  Πανίκος Λεωνίδου 

 Μαρίνα Νικολάου Χρίστος Σενέκης 

 Βαλεντίνος Φακοντής Κωστής Ευσταθίου 

 Νίκος Σύκας Μαρίνος Μουσιούττας 

 Νίκος Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε έξι συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 2 Σεπτεμβρίου, στις 7, 14 και την 21η Οκτωβρίου και στις 11 και 29 Νοεμβρίου 2021.  
Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας, του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών του Υφυπουργείου Έρευνας, Καινοτομίας 
και Ψηφιακής Πολιτικής, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, η Επίτροπος Προστασίας των Δικαιωμάτων 
του Παιδιού, εκπρόσωποι του Γραφείου του Επιτρόπου Επικοινωνιών, του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, 
της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, της Κυπριακής Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων, των 
τηλεοπτικών οργανισμών ANTENNA TV, SIGMA TV, CAPITAL TV, CYTAVISION, MOVIES BEST HD & 
CABLENET SHOWTIME 1 HD και ALPHA ΚΥΠΡΟΥ και των παρόχων ψηφιακής τηλεόρασης CYTAVISION, 
CABLENET COMMUNICATION SYSTEMS LTD και VELISTER LTD. Το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης 
Ατόμων με Αναπηρίες του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, παρ’ όλο που κλήθηκε, 
δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων παρευρέθηκαν και τα μέλη της 
επιτροπής κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης και Αλεξάνδρα Ατταλίδου. 



462 

 Σημειώνεται επίσης ότι η επιτροπή εξέτασε τα εν λόγω νομοσχέδια κατά προτεραιότητα, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του Κανονισμού 40A του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων, για λόγους που προκύπτουν 
από τη σημασία και τους σκοπούς των προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων. 

 Σκοπός των νομοσχεδίων είναι η τροποποίηση του περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών 
Νόμου και του περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου Νόμου για την εναρμόνισή τους με την Οδηγία 
2018/1808/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 14ης Νοεμβρίου 2018 για τον συντονισμό 
ορισμένων νομοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων των κρατών μελών σχετικά με την παροχή 
υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων (Οδηγία για τις υπηρεσίες οπτικοακουστικών μέσων) ενόψει των 
μεταβαλλόμενων συνθηκών της αγοράς.  Επιπροσθέτως, με το πρώτο νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση 
του περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών Νόμου, ώστε να ρυθμιστεί εκ νέου η χορήγηση αδειών 
παρόχου υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων, καθότι απαιτείται να τεθεί σε πιο μόνιμη βάση, εφόσον μέχρι και 
σήμερα οι εν λόγω άδειες είναι προσωρινές, όπως καθορίστηκε στο πλαίσιο του εκσυγχρονισμού του 
νομοθετικού πλαισίου για σκοπούς μετάβασης της Δημοκρατίας σε πλήρες ψηφιακό περιβάλλον την 1η Ιουλίου 
2011. 

 Περαιτέρω, οι προτεινόμενες με το δεύτερο νομοσχέδιο ρυθμίσεις αποσκοπούν στην τροποποίηση περί 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου Νόμου, ώστε να αναθεωρηθούν οι διατάξεις αυτού οι οποίες ρυθμίζουν τη 
διαφήμιση παιδικών παιχνιδιών, τυχερών παιχνιδιών και στοιχημάτων. 

 Ειδικότερα, με το πρώτο νομοσχέδιο προβλέπονται μεταξύ άλλων οι ακόλουθες τροποποιήσεις στη 
βασική νομοθεσία: 

1. Εισαγωγή προνοιών σύμφωνα με τις οποίες θα υπάγονται στη δικαιοδοσία της Δημοκρατίας οι πάροχοι 
πλατφόρμας διαμοιρασμού βίντεο οι οποίοι είτε είναι εγκατεστημένοι στη Δημοκρατία είτε διαθέτουν 
μητρική ή θυγατρική επιχείρηση εγκατεστημένη στη Δημοκρατία είτε ανήκουν σε όμιλο και άλλη επιχείρηση 
του ίδιου ομίλου που είναι εγκατεστημένη στη Δημοκρατία.   

2. Εισαγωγή ειδικότερων ρυθμίσεων αναφορικά με την παροχή υπηρεσιών πλατφόρμας διαμοιρασμού 
βίντεο και τις υποχρεώσεις των προσώπων τα οποία θα δύναται να παρέχουν τις εν λόγω υπηρεσίες. 

3. Εισαγωγή προνοιών οι οποίες αποσκοπούν στην ενδυνάμωση της ανεξαρτησίας και της 
αποτελεσματικότητας της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου και στη βελτίωση της συνεργασίας μεταξύ των 
ρυθμιστικών αρχών των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης αναφορικά με την ανταλλαγή 
πληροφοριών για σκοπούς εφαρμογής της υπό αναφορά Οδηγίας. 

4. Αναθεώρηση των διατάξεων οι οποίες καθορίζουν τις περιπτώσεις κένωσης θέσης στην Αρχή 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, ώστε η θέση του προέδρου, του αντιπροέδρου ή μέλους να κενούται και σε 
περίπτωση παύσης αυτού, η οποία αποφασίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο λόγω αδυναμίας 
πλήρωσης των απαιτούμενων όρων εκτέλεσης των καθηκόντων τους. 

5. Κατάργηση της έκδοσης αδειών λειτουργίας παρόχων τηλεοπτικών οργανισμών για τοπική κάλυψη, ώστε 
οι εν λόγω άδειες να εκδίδονται για παγκύπρια κάλυψη. 

6. Αναθεώρηση των διατάξεων οι οποίες ρυθμίζουν την προστασία ανήλικων ατόμων έναντι επιβλαβούς 
περιεχομένου κατά την παροχή υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων, ιδίως όσον αφορά την πρόσβασή 
τους σε υπηρεσίες που ενδέχεται να βλάψουν σοβαρά τη σωματική, ψυχική ή ηθική ανάπτυξή τους, καθώς 
και την προστασία των προσωπικών τους δεδομένων.  

7. Εισαγωγή αυστηρότερων ρυθμίσεων για την προστασία εν γένει των πολιτών από περιεχόμενο το οποίο 
υποκινεί µίσος ή βία ή προτρέπει στην τέλεση τρομοκρατικού εγκλήματος ή σχετίζεται µε αδικήματα 
παιδικής πορνογραφίας, ρατσισμού και ξενοφοβίας.   

8. Αναθεώρηση των διατάξεων οι οποίες αφορούν στη διασφάλιση της προσβασιμότητας των ατόμων µε 
αναπηρίες στις υπηρεσίες οπτικοακουστικών μέσων. 

9. Αναθεώρηση των διατάξεων οι οποίες προβλέπουν τους όρους και περιορισμούς που ισχύουν για τη 
μετάδοση οπτικοακουστικών εμπορικών ανακοινώσεων, ώστε να απαγορεύονται οι ανακοινώσεις που 
αφορούν ηλεκτρονικά τσιγάρα και περιέκτες επαναπλήρωσης. 

10. Εισαγωγή ρυθμίσεων για σκοπούς ενίσχυσης της παραγωγής ευρωπαϊκών έργων και προώθησης της 
παιδείας για τα μέσα μαζικής ενημέρωσης.  

11. Εισαγωγή προνοιών για σκοπούς ενθάρρυνσης της εφαρμογής της συρρύθµισης και της αυτορρύθµισης 
µε την έκδοση κωδίκων δεοντολογίας σε εθνικό επίπεδο στους τομείς που προβλέπει η υπό αναφορά 
Οδηγία. 

12. Εισαγωγή προνοιών για τη ρύθμιση σφαιρικά της χορήγησης μόνιμων αδειών παρόχου υπηρεσιών 
οπτικοακουστικών μέσων, οι οποίες θα είναι πενταετούς διάρκειας, καθώς και για σκοπούς διόρθωσης 
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και αναδιατύπωσης ισχυουσών διατάξεων με απώτερο στόχο την αποτελεσματικότερη εφαρμογή της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας. 

 Σε σχέση με το δεύτερο νομοσχέδιο, προβλέπονται μεταξύ άλλων οι ακόλουθες τροποποιήσεις στη βασική 
νομοθεσία: 

1. Αναθεώρηση των ισχυουσών διατάξεων οι οποίες ρυθμίζουν τη διαφήμιση παιδικών παιχνιδιών, τυχερών 
παιχνιδιών και στοιχημάτων για σκοπούς ίσης μεταχείρισης στον τομέα αυτό μεταξύ του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου και των ιδιωτικών τηλεοπτικών οργανισμών. 

2. Εισαγωγή ανάλογων με το πρώτο νομοσχέδιο ρυθμίσεων αναφορικά με την απαγόρευση 
οπτικοακουστικών εμπορικών ανακοινώσεων που αφορούν ηλεκτρονικά τσιγάρα και περιέκτες 
επαναπλήρωσης, την προσβασιμότητα των ατόμων µε αναπηρίες, την ενίσχυση της παιδείας για τα μέσα 
μαζικής ενημέρωσης, την προστασία ανήλικων ατόμων έναντι επιβλαβούς περιεχομένου και την 
προστασία του ευρέος κοινού από περιεχόμενο του οποίου η διάδοση συνιστά αδίκημα δυνάμει του 
ενωσιακού δικαίου, όπως είναι το περιεχόμενο που διαλαμβάνει υποκίνηση σε βία, μίσος ή διάπραξη 
αδικήματος τρομοκρατίας.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Εσωτερικών, οι προτεινόμενες με τα νομοσχέδια τροποποιήσεις κρίθηκαν αναγκαίες, για σκοπούς εναρμόνισης 
της εθνικής νομοθεσίας με το ενωσιακό κεκτημένο όσον αφορά την παροχή υπηρεσιών οπτικοακουστικών 
μέσων, καθώς και για να καλυφθούν νομοθετικά ορισμένα ζητήματα που αφορούν στη λειτουργία των 
ραδιοτηλεοπτικών μέσων.   

 Όπως επισημαίνεται στα εν λόγω στοιχεία, η μεταφορά στην εθνική έννομη τάξη της Οδηγίας 
2018/1808/ΕΕ κρίνεται επείγουσα, επειδή η χρονική δέσμευση για την υιοθέτηση των προνοιών της από τα κράτη 
μέλη ήταν η 19η Σεπτεμβρίου 2020. Συναφώς, λόγω της εκπρόθεσμης εναρμόνισης της εθνικής νομοθεσίας με 
την εν λόγω Οδηγία, εκκρεμεί διαδικασία παράβασης κατά της Δημοκρατίας, στο πλαίσιο της οποίας η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει ήδη απευθύνει στη Δημοκρατία αιτιολογημένη γνώμη, η έκδοση της οποίας συνιστά 
το τελευταίο στάδιο πριν από την καταχώριση σχετικής προσφυγής στο Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
κατά της Δημοκρατίας.  

 Σημειώνεται ότι τα υπό αναφορά νομοσχέδια κατατέθηκαν στη Βουλή την 4η Μαρτίου και τη 2α Απριλίου 
2021, αντίστοιχα. 

 Στο στάδιο της μελέτης των νομοσχεδίων από την επιτροπή αντικείμενο ιδιαίτερης συζήτησης αποτέλεσαν 
ορισμένα θέματα για τα οποία ζητήθηκαν από τους κυβερνητικούς αρμοδίους περαιτέρω διευκρινίσεις.  
Παράλληλα, στο στάδιο αυτό οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία 
της Δημοκρατίας εισηγήθηκαν τροποποιήσεις στα κείμενα των νομοσχεδίων με σκοπό τη βελτίωση της 
διατύπωσης ορισμένων προνοιών τους. 

 Οι εκπρόσωποι των ενδιαφερόμενων πλευρών οι οποίοι παρευρέθηκαν στην επιτροπή εξέφρασαν 
προβληματισμούς και επιφυλάξεις αναφορικά με ορισμένες πρόνοιες των νομοσχεδίων και παράλληλα 
υπέβαλαν εισηγήσεις για τροποποίηση των κειμένων τους.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να 
επιφέρει στα κείμενα των νομοσχεδίων περαιτέρω τροποποιήσεις, ώστε να καταστεί πιο αποτελεσματική η 
εφαρμογή των προνοιών τους που αφορούν μεταξύ άλλων στην προσβασιμότητα των ατόμων µε αναπηρίες στις 
υπηρεσίες οπτικοακουστικών μέσων και να επέλθουν οι δέουσες βελτιώσεις από νομοτεχνικής πλευράς. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα πιο 
πάνω, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών των νομοσχεδίων κατά τη συζήτησή τους στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ποίοι εκ των συναδέλφων θέλουν να μιλήσουν επί θέματος αρχής; 

 Άριστος Δαμιανού από το ΑΚΕΛ. 

 Κύριε Δαμιανού, έχετε τον λόγο.  Αν αποφασίσει άλλος, το σημειώνουμε. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Με την άδειά σας, να μιλήσω στη δημοτική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Θα προτιμούσα να μιλάτε και στην καθαρεύουσα ή στη μικτή, θα είναι πιο καλά. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Μπορεί από τον τίτλο να φαίνεται ένα τεχνικό ζήτημα, αλλά κάθε άλλο παρά τεχνικό είναι.  Σε έξι 
συνεχόμενες συνεδριάσεις, από τον Σεπτέμβριο μέχρι και τον Νοέμβριο, εξετάσαμε αυτά τα νομοσχέδια, που 
είναι κατά βάση εναρμονιστικά, αλλά τα οποία έχουν μεγάλη κοινωνική προέκταση και γι’ αυτό έχω πάρει τον 
λόγο. 

 Συγκεκριμένα, πέρα από ρυθμίσεις αυστηροποίησης που αφορούν τη λειτουργία των ΜΜΕ στην 
Κυπριακή Δημοκρατία, εισάγονται και συγκεκριμένες πρόνοιες που ρυθμίζουν θέματα προστασίας ανηλίκων σε 
σχέση με επιβλαβές περιεχόμενο.  Ζητήματα προσβασιμότητας των ατόμων με αναπηρία -και πρέπει να πω με 
ικανοποίηση ότι εισαγάγαμε επιπρόσθετες ρυθμίσεις, που οι ίδιοι οι φορείς των ατόμων με αναπηρία μάς είχαν 
προτείνει.  Αυστηροποιούνται οι ρυθμίσεις σε σχέση με περιεχόμενο που υποκινεί το μίσος, τη μισαλλοδοξία και 
τη βία.  Εν ολίγοις, εισάγονται ρυθμίσεις που καθορίζουν ένα αυστηρότερο πλαίσιο λειτουργίας, ειδικότερα των 
τηλεοπτικών και ραδιοφωνικών σταθμών, γι’ αυτό θέλουμε να δώσουμε αυτό το εργαλείο, που είναι μεν 
εναρμονιστικό, αλλά μέσα από την εθνική νομοθεσία καλούμε και την αρμόδια αρχή, που προσπαθεί να 
εφαρμόσει αυτές τις νομοθεσίες, να παρακολουθεί πολύ στενά τη λειτουργία των ΜΜΕ στην Κυπριακή 
Δημοκρατία διότι, κακά τα ψέματα, τέτοια κρούσματα παρακολουθούμε καθημερινά από τους δέκτες των 
τηλεοράσεών μας. 

 Την ίδια ώρα, θέλουμε να σημειώσουμε με ικανοποίηση την προσπάθεια που καταβάλλεται από την Αρχή 
για την κατά το δυνατόν πιο πιστή εφαρμογή της νομοθεσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον συνάδελφο κ. Δαμιανού. 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής;  Δεν υπάρχει;  Πολύ ωραία. 

 Τώρα προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 9 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του τίτλου του Μέρους ΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη των νέων άρθρων 8Α και 8Β.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Κατάργηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του τίτλου του Μέρους VΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση και μεταφορά του τίτλου του Μέρους VΙΙΙ.  Άρθρο 
24. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 26. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 27. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 28. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 29. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30Ε του βασικού νόμου.  Άρθρο 30. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30Ζ του βασικού νόμου.  Άρθρο 31. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30Θ του βασικού νόμου.  Άρθρο 32. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 33. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30ΙΑ του βασικού νόμου.  Άρθρο 34. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη των νέων άρθρων 30ΙΒ και 30ΙΓ.  Άρθρο 35. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 36. 

 Κατάργηση του τίτλου του Μέρους VIIIA.  Άρθρο 37. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 38. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 31Β.  Άρθρο 39. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 40. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 41. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου Μέρους IΧA.  Άρθρο 42. 

 Τροποποίηση του τίτλου του Μέρους X του βασικού νόμου.  Άρθρο 43. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 44. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 45. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 46. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 47. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34Δ του βασικού νόμου.  Άρθρο 48. 

 Τροποποίηση του τίτλου του Μέρους XIA του βασικού νόμου.  Άρθρο 49. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 50. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 51. 

 Τροποποίηση του άρθρου 43 του βασικού νόμου.  Άρθρο 52. 

 Τροποποίηση του άρθρου 44 του βασικού νόμου.  Άρθρο 53. 

 Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 54. 

 Τροποποίηση του άρθρου 51 του βασικού νόμου.  Άρθρο 55. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 55; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, τρεις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 55 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, τρεις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τώρα, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18Δ του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18ΣΤ του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18Η του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18Θ του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 14; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, τρεις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 14 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, τρεις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές 
και Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2021». 

 Παρακαλείται ο γραμματέας να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των περί Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις 
Αξιωματικών) Κανονισμών, ώστε ισχύουσα πρόνοια, σύμφωνα με την οποία αξιωματικός δε δικαιούται κρίση, σε 
περίπτωση που υπέβαλε αίτημα για παραπομπή του στο ιατροσυμβούλιο για εξέταση της κατάστασης της υγείας 
του και η διαδικασία παραπομπής του βρίσκεται σε εξέλιξη, να μην τυγχάνει εφαρμογής σε περίπτωση 
αξιωματικού βαθμού συνταγματάρχη και άνω. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για τους κανονισμούς «Οι περί Στρατού της 
Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) (Τροποποιητικοί) 

(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2021» 
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Παρόντες: 
 Μαρίνος Σιζόπουλος, πρόεδρος  Ζαχαρίας Κουλίας  

 Γιώργος Κάρουλλας Χρίστος Χρίστου 

 Χάρης Γεωργιάδης  Αλέκος Τρυφωνίδης  

 Κώστας Κώστα  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, οι 
οποίες πραγματοποιήθηκαν στις 25 Νοεμβρίου και στις 2 Δεκεμβρίου 2021.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Άμυνας, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας και ο 
Υπαρχηγός Εθνικής Φρουράς, συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς παράγοντες, καθώς και εκπρόσωπος της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των κανονισμών παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
κ. Γιαννάκης Γαβριήλ και Παύλος Μυλωνάς. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 76 του περί Στρατού της Δημοκρατίας 
Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) Κανονισμών, ώστε η πρόνοιά τους σύμφωνα με την οποία αξιωματικός δε 
δικαιούται κρίση, σε περίπτωση που υπέβαλε αίτημα για παραπομπή του στο ιατροσυμβούλιο για εξέταση της 
κατάστασης της υγείας του και η διαδικασία παραπομπής του βρίσκεται σε εξέλιξη, να μην τυγχάνει εφαρμογής 
σε περίπτωση αξιωματικού βαθμού συνταγματάρχη και άνω. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Άμυνας, με βάση τους υπό 
τροποποίηση βασικούς κανονισμούς αξιωματικός δε δικαιούται κρίση, εάν υπέβαλε αίτημα για παραπομπή του 
στο ιατροσυμβούλιο για εξέταση της κατάστασης της υγείας του και η διαδικασία παραπομπής του βρίσκεται σε 
εξέλιξη.  Συναφώς, η εν λόγω πρόνοια αποσκοπεί στην αποφυγή κρίσης αξιωματικού σε υπηρεσιακή κατάσταση 
διαφορετική από αυτή στην οποία ενδεχομένως να περιέλθει μετά από την εξέτασή του από το ιατροσυμβούλιο 
και τον πιθανό χαρακτηρισμό του ως αξιωματικού υπηρεσιακής κατάστασης γραφείου, ώστε η κρίση του να τελεί 
σε αναμονή, μέχρι να ξεκαθαρίσει τυχόν αλλαγή της υπηρεσιακής του κατάστασης.   

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τους βασικούς κανονισμούς, η υπηρεσία αξιωματικού βαθμού συνταγματάρχη 
και άνω ο οποίος περιέρχεται σε υπηρεσιακή κατάσταση γραφείου τερματίζεται με απόφαση του Υπουργού 
Άμυνας.  Ως εκ τούτου, επειδή ο σκοπός για τον οποίο εισήχθη η πρόνοια, για να τελεί σε αναμονή η κρίση 
αξιωματικού, μέχρι να αποφασισθεί τυχόν αλλαγή της υπηρεσιακής του κατάστασης, δεν εξυπηρετείται στην 
περίπτωση των αξιωματικών βαθμού συνταγματάρχη και άνω, κρίθηκε αναγκαία η προτεινόμενη τροποποίηση.   

 Επιπροσθέτως, με βάση τα κατατεθέντα στοιχεία η προτεινόμενη τροποποίηση αποσκοπεί στην αποφυγή 
ενδεχόμενης κατάχρησης των προνοιών των βασικών κανονισμών από επηρεαζόμενους αξιωματικούς οι οποίοι 
για οποιοδήποτε λόγο επιδιώκουν να αποφύγουν την κρίση τους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε 
να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσες αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε τώρα στο υπ’ αριθμόν 12 θέμα, το οποίο τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2021 Νόμος (Αρ. 1) του 2021». 

 Παρακαλείται ο γραμματέας να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση συμπληρωματικού προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου ύψους €650.000 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2021. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2021 Νόμος (Αρ. 1) Νόμος του 

2021»  
Παρόντες: 
 Παύλος Μυλωνάς, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Γιώργος Κάρουλλας Χρίστος Χριστόφιας 

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης Ανδρέας Αποστόλου 

 Χρίστος Χριστοφίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της 
η οποία πραγματοποιήθηκε στις 7 Δεκεμβρίου 2021.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, του Υπουργείου 
Οικονομικών, της Ελεγκτικής Υπηρεσίας και του Πανεπιστημίου Κύπρου (ΠΚ). 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η έγκριση συμπληρωματικού προϋπολογισμού του ΠΚ ύψους 
€650.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2021. 

 Ειδικότερα, το ποσό των €650.000 θα προέλθει από πρόσθετη κρατική χορηγία για την κάλυψη 
απαιτούμενων δαπανών για τη διασφάλιση της εύρυθμης λειτουργίας του πανεπιστημίου. 

 Με βάση τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ποσό ύψους €1.650.000 από τον 
προϋπολογισμό του ΠΚ για το 2021 προορίζεται να καλύψει το κόστος του διακανονισμού που επιτεύχθηκε προς 
επίλυση των διαφορών μεταξύ του ΠΚ και του εργολάβου του έργου των κτηριακών εγκαταστάσεων των 
κοινωνικών δραστηριοτήτων, για τερματισμό της διαδικασίας διαιτησίας για το σχετικό έργο και για την πλήρη 
εξόφληση κάθε απαίτησης του εν λόγω εργολάβου. 

 Συναφώς σημειώνεται ότι, πέραν του ποσού των €650.000 που προβλέπεται στον υπό συζήτηση 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό, το υπόλοιπο ποσό, ύψους €1.000.000, θα προέλθει από τη μεταφορά 
πιστώσεων εντός του κρατικού προϋπολογισμού προς ενίσχυση της κρατικής χορηγίας του ΠΚ για το 2021, 
έναντι της μείωσης του ποσού του Κεφαλαίου το οποίο αφορά στα προπτυχιακά δίδακτρα τα οποία καταβάλλει 
ετησίως το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας εκ μέρους της Κυπριακής Δημοκρατίας.   

 Στο στάδιο της συζήτησης ο εκπρόσωπος της Ελεγκτικής Υπηρεσίας ανέφερε ότι η Κεντρική Επιτροπή 
Αλλαγών και Απαιτήσεων (ΚΕΑΑ) αποφάσισε την έγκριση του εν λόγω ποσού στο πλαίσιο φιλικού 
διακανονισμού κάθε απαίτησης του εργολάβου για το εν λόγω έργο έναντι του ΠΚ, λαμβάνοντας υπόψη τους 
κινδύνους έκβασης της διαιτησίας και του πολύ μεγάλου χρονικού διαστήματος που έχει παρέλθει από την 
ολοκλήρωση του έργου χωρίς να αποδέχεται τυχόν παραδοχές ή αναλύσεις που είχαν κατά καιρούς υποβληθεί 
σε αυτήν.   

 Συγκεκριμένα, όπως ο ίδιος ανέφερε, οι διαφορές προέκυψαν από τις απαιτήσεις που υπέβαλε κατά 
καιρούς ο εργολάβος για παράταση του χρόνου για την ολοκλήρωση του εν λόγω έργου και για οικονομικές 
αποζημιώσεις λόγω της καθυστέρησης στη συμπλήρωση των εργασιών.  Το ποσό της αρχικής αποζημίωσης, 
όπως καταγράφεται στην έκθεση που υποβλήθηκε στην ΚΕΑΑ από το ΠΚ το 2011, ανέρχεται περίπου στις 
€50.000 και η εν λόγω εισήγηση είχε εγκριθεί από αυτή.  Ο εργολάβος, αφού δεν αποδέχτηκε την εν λόγω 
απόφαση, υπέβαλε νέες απαιτήσεις στο Συμβούλιο του ΠΚ.  Στη συνέχεια το Συμβούλιο, στην προσπάθειά του 
να καταλήξει σε συμφωνία εντός λογικών πλαισίων με τον εργολάβο, διόρισε τριμελή επιτροπή, αποτελούμενη 
από μέλη του Συμβουλίου, η οποία παρ’ όλο που κατέληξε σε συμφωνία με τον εργολάβο για το ποσό των 
€890.000, αυτό τελικά δεν καταβλήθηκε.   
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 Εν κατακλείδι ο πιο πάνω εκπρόσωπος σημείωσε ότι η Ελεγκτική Υπηρεσία κρίνει ότι το όλο θέμα πρέπει 
να τύχει ενδελεχούς διερεύνησης από το ΠΚ για τυχόν ευθύνες των εμπλεκόμενων μερών, αφού ο χειρισμός του 
δεν ήταν ο ενδεδειγμένος και δε λήφθηκαν έγκαιρα μέτρα για την επίλυση του προβλήματος, με αποτέλεσμα οι 
αποφάσεις που λήφθηκαν να μη διασφαλίζουν τα συμφέροντα του ΠΚ. 

 Σε σχέση με τα πιο πάνω ο αντιπρύτανης του ΠΚ ανέφερε ότι οι υπηρεσίες του ΠΚ οι οποίες χειρίζονταν 
το θέμα μέχρι το 2013 ενήργησαν νομότυπα στο πλαίσιο των ενδεδειγμένων διαδικασιών.  Το 2013 διορίστηκε 
τριμελής επιτροπή, αποτελούμενη από μέλη του Συμβουλίου του ΠΚ, για διαπραγμάτευση με τον εργολάβο, που 
όμως δεν τελεσφόρησε λόγω διαφωνίας της πρυτανείας με την πρόταση για το ποσό των €890.000.  Στη 
συνέχεια το όλο θέμα παραπέμφθηκε για επίλυση μέσω διαιτησίας, σύμφωνα με σχετικούς όρους του 
συμβολαίου.  Το 2020, κατόπιν πρότασης του εργολάβου για φιλικό διακανονισμό, το Συμβούλιο του ΠΚ 
απευθύνθηκε στην ΚΕΑΑ για παραχώρηση έγκρισης για την καταβολή προσπάθειας για φιλικό διακανονισμό, 
λόγω της ιδιαίτερης φύσης και της πολυπλοκότητας του θέματος, αλλά και των υπερβολικών απαιτήσεων του 
εργολάβου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών 
του συμπληρωματικού προϋπολογισμού στο πλαίσιο της συζήτησής του στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο Πρόεδρος της επιτροπής Παιδείας της Βουλής, ο συνάδελφος Μυλωνάς και μετά ο κ. Κάρουλλας, ο κ. 
Χατζηγιάννης, ο συνάδελφος Χριστοφίδης εξ αριστερών και ο κ. Λουκαΐδης.  

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Πρόκειται για ένα ποσό των €650.000, συμπληρωματικός προϋπολογισμός ο οποίος όμως έχει και ουρά 
€1 εκατομ. από εξοικονομήσεις από τις φοιτητικές χορηγίες, οι οποίες θα δοθούν στο Πανεπιστήμιο Κύπρου από 
το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας.  Τώρα, οι εξοικονομήσεις, οι φοιτητικές χορηγίες 
και η στήριξη, η πληρωμή διδάκτρων παιδιών που δικαιούνται… Μας προβλημάτισε, ιδιαίτερα εμάς, η έκθεση 
της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, κύριε Πρόεδρε.  Μια παλιά ιστορία…  Ξεκινά από το 2011 και αφορά διαμάχες μεταξύ 
του πανεπιστημίου και του εργολάβου.   

 Η πρώτη παρατήρηση ήταν οι €50.000, που ήταν η πρώτη πρόταση για διακανονισμό με τον εργολάβο, 
μετά απορρίφθηκε από τον εργολάβο, πήγαν σε διαιτησίες και εκεί είχαμε σκιές, πολλές σκιές, οι οποίες 
αυξήθηκαν περαιτέρω, και θα διαβάσω μόνο την αναφορά της Ελεγκτικής Υπηρεσίας…  Να μη διαβάσω την 
έκθεση, γιατί έν’ τζιαι κρίμα ’πού τον Θεό!  Αλλά η Ελεγκτική Υπηρεσία κρίνει ότι το όλο θέμα πρέπει να τύχει 
ενδελεχούς διερεύνησης από το Πανεπιστήμιο Κύπρου για τυχόν ευθύνες των εμπλεκομένων μερών.  
Εμπλεκόμενα μέρη ήταν οι τότε πρυτανικές αρχές και βεβαίως και ο εργολάβος με τους συνεργάτες του, παρ’ 
όλη όμως τη δουλειά που θα έκανε ο άνθρωπος προφανώς, δεν αποδέχτηκε τη διαιτησία.  Όμως, κάποιοι 
αποδεικνύεται ότι δε σέβονται το δημόσιο χρήμα ή θεωρούν ότι μπορούν να κλείνουν τις τρύπες του μαγαζιού 
τους με δημόσιο χρήμα.  Οπότε, επειδή είμαι ενήμερος ότι θα τεθεί και στην επιτροπή σας, κύριε Πρόεδρε, την 
επιτροπή Ελέγχου και θα συνυπογράψω, άμα το επιτρέψει ο συνάδελφος, θα τηρήσουμε ως Δημοκρατικό Κόμμα 
αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Μυλωνά. 

 Ο επόμενος ομιλητής ως μου εδόθη από τη γραμματεία είναι ο συνάδελφος  Σαββίδης.  

 Κύριε Σαββίδη, έχετε τον λόγο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ωραία! 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

 Μα, τι σας έπιασε;  Πάντως, έν’ πολύ ωραίο σήμερα… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Όντως, το θέμα μάς έχει προβληματίσει αρκετά.  Σε όσα έχει πει ο συνάδελφος Παύλος Μυλωνάς, ο 
πρόεδρος της επιτροπής, αναφέρουμε ότι το θέμα θα το εγγράψουμε στην επιτροπή Ελέγχου.  Η Ελεγκτική 
Υπηρεσία με ξεκάθαρο τρόπο μιλά για ενδελεχή διερεύνηση του όλου ζητήματος, έτσι ώστε να αποδοθούν 
ευθύνες και για τυχόν καθυστερήσεις και τις όποιες ενδεχόμενες παραλείψεις ή τα όποια ζητήματα τίθενται.  Γι’ 
αυτό, με κάθε σεβασμό προς το τι ψηφίζουμε και προς τον φορολογούμενο και τα λεφτά του, το θέμα πρέπει να 
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τύχει εξέτασης στην επιτροπή Ελέγχου, ούτως ώστε να φανούν και τα πραγματικά αίτια και αιτιατά.  Και ως 
Δημοκρατικός Συναγερμός θα προχωρήσουμε να εγγράψουμε το θέμα στην επιτροπή σας, κύριε Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Καλοδεχούμενη. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο συνάδελφος Αλέκος Τρυφωνίδης. 

 Κύριε Τρυφωνίδη. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, εδώ από €50.000 διαφορά έχουμε €650.000.  Αντιλαμβάνεστε ότι το 
θέμα είναι τεράστιο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ναι, και πάει και μετέπειτα στα €1.650.000.  Όσες ευθύνες κι αν αποδοθούν και όση συζήτηση κι αν 
κάνουμε στην επιτροπή Ελέγχου, που θα την κάνουμε, τελικά ποιος θα πληρώσει αυτό το ποσό, εκείνοι που 
είχαν ευθύνες ή πρέπει να κληθούμε εμείς;  Γιατί, αν δεν περάσει σήμερα τούτο, θα πάμε στα €1.600 και μετέπειτα 
σε πολλαπλάσια εκατομμύρια;  Οπότε, το θέμα είναι τεράστιο, κύριε Πρόεδρε, και δεν τελειώνει μόνο με τη 
συζήτηση στην επιτροπή Ελέγχου.  Είναι ένα θέμα το ποιοι έχουν αρμοδιότητα να κάμνουν εκείνα που πρέπει, 
που δεν τα εκάμαν, και καλείται τωρά ο φορολογούμενος να πληρώσει αυτά τα τεράστια ποσά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Τρυφωνίδη.  Να ’σαι καλά!  

 Ο συνάδελφος Χρίστος Χρίστου του ΕΛΑΜ. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλουμε με τη σειρά μας να αναφερθούμε στο συγκεκριμένο ζήτημα.  Είναι όντως πολύ 
περίεργο για μια υπόθεση η οποία ξεκίνησε με διαφορά €50.000 το 2011 να καταλήγουμε σήμερα σε ένα ποσό 
πολλαπλάσιο, το οποίο ανέρχεται στα €1.650.000 συνολικά.  Από την πλευρά μας, δε θα εγκρίνουμε τον 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό για το Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Θεωρούμε ότι το εν λόγω ζήτημα πρέπει να 
οδηγηθεί και στην επιτροπή Ελέγχου της Βουλής και είναι σωστή η πρωτοβουλία την οποία έχουν αναλάβει άλλοι 
βουλευτές, αλλά χρήζει και περαιτέρω διερεύνησης από τις αρμόδιες αρχές.  Η Ελεγκτική Υπηρεσία έχει 
διατυπώσει την άποψή της και τη γνώμη της και νομίζω δεν μπορεί κανένας να το παραβλέψει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστώ πολύ. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος Χρίστος Χριστοφίδης από το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

 Κύριε συνάδελφε. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Κύριε προεδρεύων, με την άδειά σας θέλω να αναφερθώ λίγο στο ιστορικό του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Αναφερόμαστε σε ένα συμπληρωματικό κονδύλι για αποπληρωμή του κτιρίου κοινωνικών 
δραστηριοτήτων του Πανεπιστημίου Κύπρου το οποίο έχει ολοκληρωθεί πριν από αρκετά χρόνια.  Είναι αλήθεια 
ότι υπήρχαν πρόσθετες απαιτήσεις από πλευράς του εργολάβου.  Ενημερωθήκαμε στην επιτροπή Παιδείας ότι 
μια επιτροπή του Συμβουλίου του Πανεπιστημίου είχε εξουσιοδοτηθεί να κάμει συμβιβασμό με τον εργολάβο και 
ο συμβιβασμός υπήρξε πριν από αρκετά χρόνια στις €800.000.  Και εμείς δεν έχουμε κανένα πρόβλημα να 
διερευνηθεί το θέμα, διότι, όπως είπα και στην επιτροπή Παιδείας της Βουλής, είναι πραγματικά για να διερωτάται 
κανένας γιατί δεν εκλείδωσε εκείνος ο συμβιβασμός για τις €800.000 και φέρνει η κυβέρνηση σήμερα πρόταση 
για €1.650.000.  Διότι θέλω να υπογραμμίσω ότι είναι πρόταση της κυβέρνησης.  Θέλω επίσης να διευκρινίσω 
ότι το €1 εκατομ. γίνεται με μεταφορά μέσα από το σύστημα που υπάρχει για τη χρηματοδότηση του 
πανεπιστημίου για την καταβολή διδάκτρων από πλευράς κυβέρνησης και όχι βέβαια από τις φοιτητικές χορηγίες.  
Θέλω επίσης να επισημάνω το εξής:  Αυτή τη στιγμή το Πανεπιστήμιο Κύπρου κατέληξε σε συμβιβασμό, διότι 
βρίσκεται, μετά που αφέθηκε το θέμα να παρατραβήξει μπροστά σε αγωγές, όπως μας ενημέρωσαν οι 
πρυτανικές αρχές, ύψους €20 εκατομ.  Λαμβάνοντας υπόψη αυτά τα δεδομένα τζιαι λαμβάνοντας υπόψη ότι, 
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όταν κάποτε εκείνοι που επήραν τις αποφάσεις δε συμβιβάστηκαν στις €800.000, ώστε να έχουμε σήμερα 
διπλασιασμό του ποσού, τζιαι με δεδομένο ότι υπάρχουν μπροστά στο πανεπιστήμιο αγωγές ύψους €20 εκατομ., 
εμείς θα υπερψηφίσουμε αυτή την κυβερνητική πρόταση, ακριβώς για να μην οδηγήσουμε στο τέλος της ημέρας 
τον φορολογούμενο πολίτη από τα €1.650.000 να πληρώσει πολύ περισσότερα. 

 Υπογραμμίζω όμως ότι δεν έχουμε κανένα απολύτως πρόβλημα.  Αντίθετα, θέλουμε τζιαι εμείς να δούμε 
τι σόι χειρισμός έγινε, όταν υπήρξε εκείνος ο συμβιβασμός να φτάσουμε εδώ που φτάσαμε σήμερα.  Και θέλω 
να πω και το εξής:  Το Πανεπιστήμιο Κύπρου εζήτησε συμπληρωματικό προϋπολογισμό ύψους σχεδόν €4 
εκατομ., λεφτά τα οποία είχαν αποκοπεί από τον αρχικό προϋπολογισμό που είχε καταθέσει το Πανεπιστήμιο 
Κύπρου.  Η κυβέρνηση ενέκρινε μόνο το συγκεκριμένο ποσό.  Στο ποσό το οποίο δεν ενεκρίθη περιλαμβάνεται 
χρηματοδότηση των εσωτερικών ερευνητικών προγραμμάτων του Πανεπιστημίου Κύπρου, που, εκτός των 
άλλων, θα δημιουργούσαν και θέσεις εργασίας για νέους επιστήμονες.  Τζιαι εμείς θέλουμε να εκφράσουμε τη 
δυσαρέσκειά μας για αυτό το γεγονός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Χριστοφίδη. 

 Ο συνάδελφος κ. Χατζηγιάννης και μετά ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τα της Ελέγχου θα πάνε στην Ελέγχου.  Εδώ είναι ένα άλλο σημείο το οποίο φαίνεται ότι 
πάει να γίνει αποδεκτό.  Λειτουργεί η Ιατρική Σχολή στο Πανεπιστήμιο Κύπρου, λειτουργούν άλλες δύο Ιατρικές 
Σχολές.  Παράγει αυτή η χώρα περί τους τριακόσιους πενήντα με τετρακόσιους γιατρούς τον χρόνο και δεν 
υπάρχει πανεπιστημιακό νοσοκομείο.  Και υπάρχει μια διευθέτηση…  Ουσιαστικά, πληρώνει το πανεπιστήμιο 
προς τα νοσοκομεία ή προς το σύστημα νοσηλείας της χώρας €1,5 εκατομ. περίπου.  Και βολευόμαστε και 
πιστεύουμε κάποιοι ή κάποιοι πιστεύουν ότι μπορούμε να ανταποκριθούμε στις απαιτήσεις σύγχρονων Ιατρικών 
Σχολών.  Θέλω να ελπίσω, αλλά πάνω απ’ όλα να καλέσω και να χαιρετίσω ταυτόχρονα τις προσπάθειες που 
κάμνει ο νυν υπουργός το συντομότερο να οδηγηθούμε στη δημιουργία, στη διευθέτηση, στην αποδοχή, στον 
συμβιβασμό να λειτουργήσει επιτέλους ένα πανεπιστημιακό νοσοκομείο, γιατί η προοπτική του ιατρικού 
τουρισμού, η προοπτική της ιατρικής ποιότητας είναι τεράστια για τον τόπο μας και δεν μπορούμε να 
χρονοτριβούμε περιμένοντας και αναμένοντας τον συνδικαλιστικό κλάδο να αποφασίσει αν θα δεχτεί τα 
πανεπιστήμια στα κρατικά μας νοσηλευτήρια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Ναι, κύριε… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Επειδή ταλαιπωρηθήκαμε πριν από δκυο ολομέλειες να συζητούμε για θέματα τα οποία δεν είχαν καμιά 
σχέση με το ζήτημα που ήταν στην ημερήσια διάταξη, η παράκλησή μου:  Μεν επιτρέψετε να ξεφύγουμε από τα 
θέματα που έχουμε στην ημερήσια διάταξη. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Δεν εννοείτε εμένα, γιατί είναι μέσα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όι, εννοώ εσάς, κύριε Χατζηγιάννη… 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Όι, δκιαβάστε τους κανονισμούς. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …Εν έσιει σχέση το θέμα που συζητούμε με το ενδεχόμενο δημιουργίας Ιατρικής Σχολής ιατρικού 
πανεπιστημίου. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Διαβάστε τους προϋπολογισμούς. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Για όνομα του Θεού! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Κύριε Κυπριανού, κατανοητή η παρατήρηση.  Νομίζω… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Η παράκλησή μου, κύριε Πρόεδρε, διότι ταλαιπωρούμαστε άδικα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κυπριανού, σας έχω ιδιαίτερη εκτίμηση και αδυναμία και ως εκ τούτου λαμβάνεται σοβαρά υπόψη. 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

 Κύριε Λουκαΐδη…  Α, επειδή ως κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος εζητήσατε τον λόγο, προηγείστε έναντι 
πάντων, αν θέλετε! 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Πριν από δυο-τρεις συνεδριάσεις εγκρίναμε εκατομμύρια για το Πανεπιστήμιο Κύπρου για λογαριασμούς 
ρεύματος του 2018-2019 με το επιχείρημα ότι είχε αυξηθεί το ρεύμα το 2018-2019.  Εκατομμύρια!  Ερχόμαστε 
σήμερα…  €1,6 εκατομ., γιατί κάποιοι εν εκάμαν τη δουλειά τους!  Τζιαι λέμε θα το ελέγξουσιν να πάει στη δική 
σας την επιτροπή, να γίνει έλεγχος, να το κάμουσιν, αλλά να μεν τους τιμωρήσουμε.  Ε, σε τούτον τον τόπο 
οδηγηθήκαμε στην καταστροφή, γιατί κανένας δεν τιμωρείται.  Όι, να τιμωρηθούσιν!  Να κάτσουν κάτω να δουν 
είντα μ’ που κάμνουσιν τζιαι, αν δεν αξίζουν να έν’ στις θέσεις που βρίσκονται, να μεν μείνουν στις θέσεις που 
βρίσκονται.  Αυτός είναι ο τόπος…  Ο τόπος αυτός οδηγήθηκε εδώ με αυτές τις συμπεριφορές τζιαι σήμερα να 
μην ξεχνούμε ότι είναι Παγκόσμια Ημέρα κατά της Διαφθοράς.  Το ενθυμίζω! 

ΠΡΟΕΔΡEYΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Σαββίδη. 

 Ο κ. Ευσταθίου. Και μετά ο συνάδελφος κ. Λουκαΐδης. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Πολύ σύντομη παρατήρηση. Αφ’ ης στιγμής δεν ήταν σε θέση οι κύριοι που παρουσιάστηκαν να 
εξηγήσουν τι έκαναν και τι πράγματι διημείφθη, αντιλαμβάνεστε ότι δεν υπάρχει άλλος δρόμος, παρά να μην 
ψηφιστεί το συγκεκριμένο κονδύλι. 

ΠΡΟΕΔΡEYΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κωστή Ευσταθίου. 

 Κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Παρ’ όλο που έχω καλυφθεί από τις αναφορές του κ. Χρίστου Χριστοφίδη, έτσι λίγες περαιτέρω 
διευκρινήσεις:  Αναφερόμαστε σε ένα έργο που έχει γίνει πριν έντεκα χρόνια, στο κτίριο των κοινωνικών 
δραστηριοτήτων, και, όπως συνηθίζεται -κακώς- να γίνεται, μετά από την ολοκλήρωση μεγάλων έργων που 
στοιχίζουν €16 - €18 εκατομ., οι εργολάβοι έρχονται με απαιτήσεις, καινούριες απαιτήσεις, στη βάση των όσων 
είχαν γίνει κατά τη διάρκεια της ανέγερσης τέτοιων κοστοβόρων κτιρίων.  

 Παρεμπίπτοντος, έχει στοιχίσει πάρα πολλά η υποδομή του Πανεπιστήμιου Κύπρου, αλλά είναι ένα 
στολίδι για την περιοχή μας, όχι μόνο για την Κύπρο, οπόταν όσοι δεν το επισκεφτήκαν είναι καλά να το 
επισκεφθούν, γιατί είναι πολύ πολύ ανταγωνιστικό και στο επίπεδο των υποδομών.  

 Ήρθε ο εργολάβος, ζήτησε €3,5 εκατομ. επιπρόσθετες απαιτήσεις και οι τεχνικές υπηρεσίες του 
πανεπιστήμιου αντιπροτείναν €50.000.  Ακολούθησαν διαδικασίες που κατέληξαν σε ένα συμβιβασμό €800.000-
€850.000 και οι τότε πρυτανικές αρχές απέρριψαν αυτό τον συμβιβασμό ως υπερβολικό.  Προσέφυγε στο 
δικαστήριο ο εργολάβος και πήρε απόφαση δικαστηρίου, που δεν μπόρεσε να ανατρέψει το Πανεπιστήμιο 
Κύπρου, και απαιτούσε μέχρι και €3,5 εκατομ.  Δεν μπόρεσε να ανατρέψει την απαίτηση που έφτανε μέχρι και 
€3,5 εκατομ. επιπρόσθετα και αναγκάστηκαν και ξαναμπήκαν σε διαβούλευση -το νέο διοικητικό συμβούλιο, το 
νυν διοικητικό συμβούλιο του Πανεπιστημίου Κύπρου- και μπροστά στο ενδεχόμενο να πληρώσουν €3,5 εκατομ. 
ή κοντά στα €3,5 εκατομ., με βάση και τις γνωματεύσεις και των δικηγόρων τους, κατέληξαν στο €1.600.000 -
αυτά είναι τα δεδομένα- γιατί πλέον πέρασαν και έντεκα χρόνια και λήφθηκαν υπόψη και τόκοι και όλα τα 
υπόλοιπα.   



474 

 Λοιπόν, αυτό που ψηφίζουμε σήμερα, εάν θα υπερψηφίσουμε βέβαια, είναι τι;  Προκειμένου να μην 
πληρώσει ο φορολογούμενος πολίτης πολύ πέραν του €1,5 εκατομ., πρέπει σήμερα να ψηφιστεί, διότι θα έχουμε 
ανάλογη εικόνα με εκείνη που είχαμε πριν μερικά χρόνια, όταν απορρίφθηκε ο συμβιβασμός των €850.000.  Και, 
όπως είπε και ο Χρίστος ο Χριστοφίδης, επιβάλλεται να ελέγξουμε ευθύνες, επιβάλλεται να συζητηθεί στην 
Ελέγχου και εκεί, κύριε Σαββίδη, είναι που πρέπει να κάνουμε τη δουλειά μας που οφείλουμε να κάνουμε, για το 
πώς και γιατί απορρίφθηκε από τις τότε πρυτανικές αρχές εκείνος ο συμβιβασμός, κάτω από ποιες προϋποθέσεις 
και, εκ του αποτελέσματος, αναγκάζεται σήμερα η Δημοκρατία να πληρώνει πολύ περισσότερα λεφτά. 

ΠΡΟΕΔΡEYΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Λουκαΐδη. 

 Χαίρομαι που αναφέρατε για τις εγκαταστάσεις του Πανεπιστημίου Κύπρου, είναι όντως υποδειγματικές.  
Ελπίζουμε το κράτος να κάμει και για το ΤΕΠΑΚ το ίδιο και να μην πληρώνει ένα σωρό ενοίκια τα οποία πάνε 
χαμένα.  Είναι ένα καλό παράδειγμα οι εγκαταστάσεις του πανεπιστημίου, να το επαναλάβουν και στο ΤΕΠΑΚ, 
είναι δημόσιο πανεπιστήμιο, χρειάζεται να αποκτήσει κατοικία. 

 Το λοιπόν, ο τελευταίος συνάδελφος είναι ο κ. Θεμιστοκλέους αντιλαμβάνομαι. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Χαίρομαι, κύριε Κουλία, που προεδρεύετε και μου δίνετε τον λόγο, διότι υπό την προεδρία της κανονικής 
Προέδρου του σώματος, με επιχείρημα ότι άργησα να φθάσω στη Βουλή, δε θα είχα δικαίωμα να μιλήσω.  
Συνεπώς οι ευχαριστίες μου είναι μεγάλες προς το πρόσωπό σας, που παραχωρείτε με γενναιοδωρία το χρόνο. 

 Αυτή η ιστορία με τον προϋπολογισμό…  Άκουσα τον κ. Λουκαΐδη, έβαλε κάποια πλαίσια, κάποια πλαίσια 
έβαλε και ο κ. Σαββίδης…  Προτού πω αυτά που θέλω να σας πω, θέλω να ρωτήσω:  Όταν ένας ημικρατικός 
οργανισμός εκταμιεύει χρήματα και πληρώνει υποχρεώσεις του που δεν εγκρίθηκαν από τη Βουλή, είναι 
επιτρεπτό;  Είναι, κύριε Χατζηγιάννη;  Διαπράττεται ποινικό αδίκημα, κύριε Χατζηγιάννη;  Διαπράττεται!  

 Τέλειωσε το έργο το 2013 προϋπολογιζόμενο για €18 εκατομ.  Ο εργολάβος, όπως και όλοι οι εργολάβοι, 
υπέβαλε απαιτήσεις ύψους €3,5 εκατομ.  Τότε -επειδή ήμουν ξανά βουλευτής τότε και επειδή τότε ασχολούμουν 
με το Πανεπιστήμιο Κύπρου, όπως και με το ΤΕΠΑΚ- ορίστηκε ένα τριμελές συμβούλιο, μια τριμελής επιτροπή, 
για να διαπραγματευτεί τις απαιτήσεις του εργολάβου.  Η τριμελής αυτή επιτροπή, της οποίας την προεδρία είχε 
ο αντιπρύτανης, ήρθε σε συνεννόηση με τον εργολάβο και συμφωνήθηκε το ποσό, όπως είπε και ο κ. Λουκαΐδης, 
των €870.000.  Ο τότε πρύτανης, ο κ. Χριστοφίδης, τούτος που ήθελε να γίνει και Πρόεδρος της Δημοκρατίας, ο 
Κώστας ο Χριστοφίδης, βεβαίως -ευχαριστώ, κύριε Κυπριανού, για τη διόρθωση- θεώρησε το ποσό υπερβολικό 
και δεν αποδέχθηκε τον διακανονισμό που η τριμελής επιτροπή του συμβουλίου πέτυχε.  Μάλιστα υπήρξαν και 
δημοσιεύματα στον τύπο, είχε επέμβει και η κ. Χρυστάλλα Γιωρκάτζη, η τότε Γενική Ελέγκτρια, για να 
συνηγορήσει υπέρ του κ. Χριστοφίδη.  Εττουμπαρίστηκεν η υπόθεση.  Ο εργολάβος, καθόλα δικαιωματικά, 
προσέφυγε στη δικαιοσύνη.  Και είναι η παροιμία που λαλούν στα χωριά:  Το σιοινίν του χωρκάτη μονό δεν 
έφτασε, αλλά διπλό έφτασε και περίσσεψε!  Αυτή είναι η πραγματικότητα.  Όταν έφυγε ο Κώστας ο Χριστοφίδης, 
ανέλαβε ο άλλος Χριστοφίδης, ο Τάσος.  Σωστά ο άνθρωπος είπε να απαλλαγούμε από αυτά τα βαρίδια, τις 
ανοικτές υποθέσεις και πληγές του πανεπιστημίου και μπήκαν σε νέα διαπραγμάτευση.  Η νέα διαπραγμάτευση 
στοιχίζει, στοιχίζει πάρα πολύ, όταν δεν τηρούνται τα συμφωνηθέντα, για αυτό και το ύψος €1,5 εκατομ., 
€1.650.000.  Δηλαδή, η διοίκηση του Πανεπιστημίου Κύπρου η οποία θα έπρεπε να ήταν υπόδειγμα και 
παράδειγμα χρηστής διοίκησης, και όχι μία φορά, αλλά από τότε που θεμελιώθηκε αυτό το αμαρτωλό ίδρυμα, 
δεν κατάλαβε ότι πρέπει να σέβεται τους νόμους.  

 Σας ενημερώνω και έχω την εισήγηση ότι τα πρακτικά της επιτροπής Παιδείας, αλλά και τα πρακτικά τα 
σημερινά, τα τωρινά, θα πρέπει να πάρουν το δρόμο προς τη Γενική Εισαγγελία για δύο λόγους.  Ο πρώτος είναι 
διότι πρέπει να εξεταστεί το γιατί ο Κύπριος φορολογούμενος πολίτης πρέπει να υποστεί επιπρόσθετο κόστος 
από ό,τι ήταν εκείνο που συμφωνήθηκε τότε, τις €870.000. 

 Ο δεύτερος λόγος για τον οποίο πρέπει να πάρει την άγουσα προς τη Γενική Εισαγγελία είναι διότι με 
email, στις 2 Σεπτεμβρίου του ενεστώτος έτους, το Πανεπιστήμιο Κύπρου σας έγραψε και μας έγραψε κανονικά 
στα παλαιότερα των υποδημάτων του και κατέβαλε το ποσό χωρίς καμία έγκριση συμπληρωματικού 
προϋπολογισμού από τη Βουλή.  Μπορείτε να μου πείτε τί μέλλον έχει αυτός ο τόπος, όταν το ανώτατο 
πνευματικό ίδρυμα της χώρας γράφει κανονικά το κοινοβούλιο;   

 Και δεν μας έφταναν όλα αυτά, δίπλα σε αυτό, το οποίο πρώτη φορά από ό,τι θυμούμαι τα τελευταία 15 
χρόνια συμβαίνει, δίπλα σε αυτό, υπάρχει και η άλλη παρανομία, όπου το σύνταγμα, δύο νόμοι, έξι νομικές 
γνωματεύσεις, σύμπαντας ο δικηγορικός κόσμος, νέοι του Πανεπιστημίου, λένε ότι, κύριε, δαμαί παραβιάζεις το 
σύνταγμα παραχωρώντας άδεια άνευ απολαβών σε μέλος που ήταν υπάλληλός σου και ανέλαβε δημόσιο 
αξίωμα.  Και τι μας είπε η νέα πρυτανεία;  Ξέρετε, αυτός ο νόμος και αυτή η παράγραφος του συντάγματος εμένα 
του πανεπιστήμιου δεν μου αρέσκει, ρε κουμπάρε, δεν τη θέλω, είναι παλιά, αράχνιασε, γι’ αυτό δεν τη σέβομαι!  

 Το θέμα «Πανεπιστήμιο Κύπρου και ΤΕΠΑΚ» έχει να κάνει με την οίηση, την αλαζονεία της εξουσίας.  
Γιατί;  Διότι όλες, μα όλες οι καταγγελίες οι οποίες γίνονταν εναντίον του Πανεπιστημίου Κύπρου όλα τα 
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προηγούμενα χρόνια δεν έβρισκαν καμία απήχηση.  Εάν κάποιες από εκείνες τις καταγγελίες έπαιρναν το δρόμο 
της δικαιοσύνης και έμπαιναν δύο-τρεις νοματαίοι από αυτούς στη φυλακή, σήμερα δε θα υπήρχε αυτό το 
φαινόμενο.  

 Εάν σήμερα αυτό το φαινόμενο περάσει απαρατήρητο από το κοινοβούλιο της Κυπριακής Δημοκρατίας, 
την επόμενη φορά δε θα κάνουν ούτε καν διαπραγματεύσεις.  Θα παραχωρούν λεφτά από άλλα κεφάλαια του 
προϋπολογισμού τους, ας πούμε τις κρατικές χορηγίες για τις φοιτητικές εστίες, και θα εξοφλούν αυτούς που 
θέλουν χρήματα χωρίς καμία έγκριση από το κοινοβούλιο.  Και τότε πρέπει να διερωτηθείτε προς τι ο λόγος 
υπάρξεως αυτής της Βουλής;  Είντα λόγο έχετε;  Ποιος είναι ο λόγος;  

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕΔΡEYΩΝ: 

 Το λοιπόν, ευχαριστούμε πολύ, κύριε Θεμιστοκλέους.   

 Μέχρι να πάρεις τη θέση σου, να κάμω δύο μικρές διορθώσεις. Μίλησες για κανονική Πρόεδρο.  Όποιος 
κάθεται σε τούτη την καρέκλα είναι κανονικός Πρόεδρος δυνάμει συντάγματος.  Και επιπλέον είπε ο συνάδελφος 
ότι, άμαν καθυστερήσει, δεν του διά τον λόγο ο Πρόεδρος.  Εξ όσων γνωρίζω, δεν υπάρχει τέτοια διαδικασία.  
Μπορεί να το είπε εν τη ρύμη του λόγου και διορθώνω τον, για να μη δημιουργούνται λανθασμένες εντυπώσεις.  
Πάρε τη θέση σου, κύριε Θεμιστοκλέους.  Ευχαριστώ για την πολύ σημαντική παρέμβασή σου. 

 Το λοιπόν, και τώρα τελειώσαμε με τους ομιλητές αντιλαμβάνομαι.  Ευχαριστώ πολύ όλους για τις 
παρεμβάσεις σας. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

 Κύριε Γραμματεύς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού που δεν υπερβαίνει τις €650.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2021.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡEYΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕΔΡEYΩΝ: 

 Είκοσι έξι υπέρ των άρθρων. 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡEYΩΝ: 

 Τέσσερις ψηφίζουν εναντίον; 

 Και αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕΔΡEYΩΝ: 

 Τον Πρόεδρο πού τον βάλατε;  Τον μετρήσατε;  Δώδεκα δηλαδή.  Ωραία! 

 Άρα, τα άρθρα εγκρίνονται με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, τέσσερις εναντίον και δώδεκα αποχές. 

 Τρίτη ανάγνωση, κύριε Γεωργίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος (Αρ.1) του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡEYΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕΔΡEYΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡEYΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δώδεκα.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, τέσσερις εναντίον και δώδεκα αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε Νόμο 
της Δημοκρατίας. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 13 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλιση 
Ευθύνης έναντι Τρίτου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021». 

 Παρακαλείται ο γραμματέας να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλιση Ευθύνης έναντι Τρίτου) Νόμου, ώστε να 
εκσυγχρονιστούν και αναδιατυπωθούν ορισμένες διατάξεις με σκοπό τη διασαφήνισή τους και τη μετατροπή 
αναφορών χρηματικών ποσών από λίρες Κύπρου σε ευρώ. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλιση Ευθύνης έναντι Τρίτου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2021» 
Παρόντες: 
 Μαρίνος Μουσιούττας, πρόεδρος Βαλεντίνος Φακοντής 

 Κώστας Κώστα Χρύσανθος Σαββίδης 

 Φωτεινή Τσιρίδου Σταύρος Παπαδούρης 

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε τρεις συνεδρίες της, οι οποίες πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 23 Σεπτεμβρίου 2021 και στις 18 Νοεμβρίου 
2021.  

 Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, της Υπηρεσίας Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών του ίδιου υπουργείου, του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, της αστυνομίας (Τμήμα Τροχαίας), του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, της Υπηρεσίας Προστασίας Καταναλωτή 
του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Συνδέσμου 
Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου (ΣΑΕΚ), του Παγκύπριου Συνδέσμου Επαγγελματιών Ασφαλιστικών 
Διαμεσολαβητών (ΠΣΕΑΔ), του Ταμείου Ασφαλιστών Μηχανοκίνητων Οχημάτων και της Παγκύπριας Ένωσης 
Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής.  Ο Κυπριακός Σύνδεσμος Καταναλωτών, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στις συνεδριάσεις της επιτροπής.  

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
κ. Δημήτρης Δημητρίου, Γιαννάκης Γαβριήλ, Χρίστος Ορφανίδης και Ηλίας Μυριάνθους.  
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 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλιση 
Ευθύνης έναντι Τρίτου) Νόμου, προκειμένου να εκσυγχρονιστούν διατάξεις του και να διευκολυνθεί η εφαρμογή 
του.  Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προτείνεται η αναδιατύπωση ορισμένων διατάξεων της βασικής νομοθεσίας, 
με σκοπό την αποσαφήνιση αυτών και οποιεσδήποτε αναφορές σε χρηματικά ποσά σε λίρες Κύπρου να 
μετατραπούν σε ευρώ.  Επιπρόσθετα, αναφορές σε κατηργημένη νομοθεσία αντικαθίστανται από την αντίστοιχη 
ισχύουσα νομοθεσία.   

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών επεξήγησε τον σκοπό του υπό συζήτηση σχεδίου νόμου 
και ανέλυσε συνοπτικά τις κυριότερες τροποποιητικές πρόνοιές του.   

 Ο εκπρόσωπος του ΣΑΕΚ ενημέρωσε την επιτροπή ότι το νομοσχέδιο, εκτός από τον εκσυγχρονισμό της 
βασικής νομοθεσίας, αποσκοπεί και στην εναρμόνισή αυτής με νομολογία του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

 Στο στάδιο της συζήτησης επί της αρχής του νομοσχεδίου και κατόπιν σχετικού αιτήματος της επιτροπής 
προς την αρμόδια αρχή, το Υπουργείο Οικονομικών απέστειλε περαιτέρω επεξηγηματικό σημείωμα των 
βασικότερων τροποποιήσεων που προτείνονται με το νομοσχέδιο, το οποίο τέθηκε ενώπιον των μελών της 
επιτροπής για σκοπούς διευκόλυνσης της ολοκλήρωσης της συζήτησης. 

 Στο στάδιο της κατ’ άρθρον συζήτησης μέλη της επιτροπής ζήτησαν διευκρινίσεις αναφορικά με 
συγκεκριμένους όρους που περιλαμβάνονται στο νομοσχέδιο.  Συναφώς, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ενημέρωσαν τα μέλη της επιτροπής ότι πρόκειται για 
όρους που προκύπτουν από νομοθεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και για έννοιες οι οποίες έχουν 
ερμηνευθεί κατά καιρούς από τα αρμόδια δικαστήρια της Δημοκρατίας.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον 
της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής στο νομοσχέδιο τούτο; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δευτέρα ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16Ε του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16ΣΤ του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

 Τροποποίηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου.  Άρθρο 26. 

 Τροποποίηση του άρθρου 38 του βασικού νόμου.  Άρθρο 27. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον έχουμε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλιση Ευθύνης Έναντι Τρίτου) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Ταμείου Πρόνοιας των Τακτικών Εργατών της Αρχής 
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Λιμένων Κύπρου Κανονισμοί του 2021». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αναθεώρηση των ισχυόντων κανονισμών λειτουργίας του Ταμείου Προνοίας των Τακτικών Εργατών της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου για σκοπούς εναρμόνισης αφενός με τον περί της Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων και 
της Εποπτείας των Ιδρυμάτων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμο του 2020 («νομοθεσία ΙΕΣΠ»), 
με τον οποίο ενσωματώνεται στην εθνική έννομη τάξη η πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 
2016/2341 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 14ης Δεκεμβρίου 2016 για τις δραστηριότητες 
και την εποπτεία των ιδρυμάτων επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών», και αφετέρου με τους 
κανονισμούς λειτουργίας του ρηθέντος ταμείου με τις πρόνοιες οι οποίες ισχύουν για το κυβερνητικό ωρομίσθιο 
προσωπικό. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για τους κανονισμούς 
«Οι περί Ταμείου Πρόνοιας των Τακτικών Εργατών της Αρχής Λιμένων Κύπρου Κανονισμοί του 2021» 
Παρόντες:  
 Μαρίνος Μουσιούττας, πρόεδρος Πρόδρομος Αλαμπρίτης 

 Κώστας Κώστα Βαλεντίνος Φακοντής 

 Φωτεινή Τσιρίδου Χρύσανθος Σαββίδης 

 Δημήτρης Δημητρίου Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 Οκτωβρίου, στις 4 και 18 Νοεμβρίου 
και στις 2 Δεκεμβρίου 2021.  Στο πλαίσιο της εξέτασης των κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Δημόσιας 
Διοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Εφόρου 
Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών, της Αρχής Λιμένων Κύπρου, της Διαχειριστικής 
Επιτροπής του Ταμείου Προνοίας των Τακτικών Εργατών της Αρχής Λιμένων Κύπρου, των συνδικαλιστικών 
οργανώσεων ΣΕΚ και ΠΕΟ και της Συντεχνίας Υπαλλήλων Αρχής Λιμένων Κύπρου (ΣΥΑΛΚ). Το Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΑΣΥΔΥ και ΔΕΟΚ, παρ’ 
όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδριάσεις της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης των κανονισμών παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
κ. Γιαννάκης Γαβριήλ, Χρίστος Ορφανίδης και Ηλίας Μυριάνθους. 

 Επιπροσθέτως, σημειώνεται ότι η επιτροπή αποφάσισε να προχωρήσει στην εξέταση των κανονισμών 
κατά προτεραιότητα, σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, και να συμπτύξει τα εναπομείναντα στάδια συζήτησής τους, λόγω του σκοπού της 
προτεινόμενης νομοθετικής ρύθμισης και της ανάγκης ολοκλήρωσης της προβλεπόμενης διαδικασίας συζήτησης 
πριν από τη διακοπή των εργασιών της Βουλής για την περίοδο των Χριστουγέννων. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 19 του περί της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου Νόμου, είναι η θέσπιση νέων κανονισμών λειτουργίας του Ταμείου Προνοίας των Τακτικών 
Εργατών της Αρχής Λιμένων Κύπρου (εφεξής καλουμένου «ταμείου»), το οποίο ιδρύθηκε δυνάμει του 
Κανονισμού 3 των ισχυόντων κανονισμών λειτουργίας αυτού, ήτοι των περί Ταμείου Προνοίας των Τακτικών 
Εργατών της Αρχής Λιμένων Κύπρου Κανονισμών του 2013.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων, οι κανονισμοί εκδόθηκαν, ώστε να επιτευχθούν τα ακόλουθα: 

1. Η εναρμόνιση με τον περί της Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων και της Εποπτείας των Ιδρυμάτων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμο του 2020 («νομοθεσία ΙΕΣΠ»), με τον οποίο 
ενσωματώνεται στην εθνική έννομη τάξη η πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 
2016/2341 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 14ης Δεκεμβρίου 2016, για τις 
δραστηριότητες και την εποπτεία των ιδρυμάτων επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών», και 

2. Η ευθυγράμμιση των κανονισμών λειτουργίας του ρηθέντος ταμείου με τις πρόνοιες οι οποίες ισχύουν για 
το κυβερνητικό ωρομίσθιο προσωπικό.  

 Ειδικότερα, με τους κανονισμούς προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα:  

1. Η ξεχωριστή νομική οντότητα του ταμείου με χωριστά περιουσιακά στοιχεία. 
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2. Η δόμηση συστήματος διακυβέρνησης μέσω του σχεδιασμού λειτουργιών διαχείρισης κινδύνων, 
εσωτερικού ελέγχου, αναλογιστικών δραστηριοτήτων, εξωτερικών αναθέσεων και αμοιβών, καθώς και 
ειδικές ρυθμίσεις αναφορικά με τις λειτουργίες αυτές. 

3. Η σύσταση και η λειτουργία, οι εξουσίες και οι υποχρεώσεις της διαχειριστικής επιτροπής του ταμείου. 

4. Οι εισφορές τόσο των μελών όσο και της Αρχής Λιμένων Κύπρου, καθώς και οι παροχές που 
καταβάλλονται από το ταμείο προς τα μέλη ή τους νόμιμους κληρονόμους τους. 

5. Η διαχείριση των περιουσιακών στοιχείων του ταμείου μέσω προνοιών που αφορούν μεταξύ άλλων την 
τήρηση λογαριασμών, την κατάρτιση αρχών επενδυτικής πολιτικής, τη διενέργεια επενδύσεων, καθώς και 
την υποχρέωση  σχηματισμού επαρκών τεχνικών αποθεματικών και διατήρησης κατάλληλων και επαρκών 
περιουσιακών στοιχείων. 

 Στο πλαίσιο της εξέτασης των κανονισμών στην επιτροπή ο εκπρόσωπος της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
ανέφερε ότι οι προτεινόμενοι κανονισμοί προέκυψαν στο πλαίσιο της συμβατικής δέσμευσης της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου από τη συλλογική σύμβαση που αφορά το ωρομίσθιο προσωπικό αυτής να ευθυγραμμίσει τους 
κανονισμούς του ταμείου με τα ισχύοντα για το κυβερνητικό ωρομίσθιο.  Ο ίδιος εκπρόσωπος αναφέρθηκε 
επιπρόσθετα στην ανάγκη εναρμόνισης των κανονισμών λειτουργίας του υπό αναφορά ταμείου με την 
προαναφερθείσα ευρωπαϊκή Οδηγία. 

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω εξέτασης των κανονισμών την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Η δυνατότητα που παρέχεται στην απερχόμενη διαχειριστική επιτροπή να παρατείνει τη θητεία της μέχρι 
τον διορισμό νέας επιτροπής κατά τρόπο που επιτρέπει την επ’ αόριστον διάρκεια της παράτασης αυτής. 

2. Η παρουσία του πρόεδρου της διαχειριστικής επιτροπής στις συνεδρίες αυτής ως προϋπόθεση για τον 
σχηματισμό απαρτίας και η ενδεχόμενη δυσκολία πραγματοποίησης συνεδριών σε περίπτωση κωλύματος 
του προέδρου.  

3. Η πρακτική εφαρμογή της πρόνοιας σύμφωνα με την οποία τόσο η ειδοποίηση σύγκλησης της γενικής 
συνέλευσης των μελών όσο και η προθεσμία υποβολής από ενδιαφερόμενο μέλος προτεινόμενου 
ψηφίσματος για έγκριση στη γενική συνέλευση πρέπει να γίνονται το αργότερο επτά ημέρες πριν από την 
ημερομηνία της γενικής συνέλευσης και ως εκ τούτου, με τη λήψη της σχετικής ειδοποίησης, τα μέλη να 
καλούνται να υποβάλουν προτάσεις για ψηφίσματα αυθημερόν. 

4. Πρόνοιες των οποίων η διατύπωση δεν αντικατοπτρίζει πλήρως τις διατάξεις της νομοθεσίας ΙΕΣΠ. 

5. Κατά πόσο οι εκάστοτε εν ισχύι συλλογικές συμβάσεις θα συνεχίσουν να ισχύουν σε περίπτωση που δεν 
ανανεωθούν εγκαίρως κατά τη λήξη της διάρκειας της ισχύος τους, έτσι ώστε, όπου γίνεται αναφορά σε 
αυτές εντός των κανονισμών, να μη δημιουργείται κενό σε περίπτωση μη ανανέωσής τους.  

 Σχολιάζοντας τα πιο πάνω ζητήματα με αριθμούς 1 έως 3 ο εκπρόσωπος της διαχειριστικής επιτροπής 
του ταμείου εισηγήθηκε την τροποποίηση των κανονισμών ως ακολούθως:  

1. Με τον καθορισμό μέγιστης προθεσμίας τριάντα ημερών για διορισμό νέας διαχειριστικής επιτροπής και 
αντίστοιχης παράτασης της θητείας της απερχόμενης διαχειριστικής επιτροπής. 

2. Με τη διαγραφή της προϋπόθεσης για παρουσία του προέδρου της διαχειριστικής επιτροπής για σκοπούς 
απαρτίας στις συνεδρίες αυτής. 

3. Με τη διαφοροποίηση της προθεσμίας που δίδεται στα μέλη του ταμείου για υποβολή προτάσεων για 
ψήφιση στη γενική συνέλευση από επτά ημέρες σε πέντε ημέρες πριν από τη σύγκληση της γενικής 
συνέλευσης, ώστε να δίδεται περιθώριο δύο ημερών από τη λήψη της ειδοποίησης για σύγκληση γενικής 
συνέλευσης μέχρι την υποβολή των εν λόγω προτάσεων. 

 Ο ίδιος εκπρόσωπος επιβεβαίωσε ότι οι εν ισχύι συλλογικές συμβάσεις προβλέπουν ότι θα συνεχίσουν 
να βρίσκονται σε ισχύ μέχρι την ανανέωση ή αντικατάστασή τους και ως εκ τούτου δε θα υπάρξει κενό στους 
κανονισμούς στην περίπτωση λήξης της διάρκειας ισχύος των εν λόγω συμβάσεων. 

 Ο εκπρόσωπος του Εφόρου Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών εντόπισε τις πρόνοιες 
των κανονισμών που δε συνάδουν με τη νομοθεσία ΙΕΣΠ και εισηγήθηκε την κατάλληλη διαμόρφωση ή διόρθωση 
του λεκτικού τους.  

 Ακολούθως, το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, λαμβάνοντας υπόψη τους 
προβληματισμούς και εισηγήσεις που εκφράστηκαν ενώπιον της επιτροπής, επανεξέτασε το κείμενο των 
κανονισμών και υπέβαλε αναθεωρημένο κείμενο, το οποίο έτυχε περαιτέρω μελέτης από την επιτροπή.   

 Κατά τη συζήτηση του αναθεωρημένου κείμενου των κανονισμών ο εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας, 
ο Έφορος Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών και ο εκπρόσωπος της διαχειριστικής επιτροπής 
του ταμείου εξέφρασαν τη συμφωνία τους με αυτό.  Επίσης, οι εκπρόσωποι της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
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μετέφεραν τη συμφωνία των συνδικαλιστικών οργανώσεων με το κείμενο των κανονισμών, όπως αυτό 
διαμορφώθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Γεωργίου. 

 Επί θέματος αρχής υπάρχουν ομιληταί; 

 Όχι. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 15 θέμα, το οποίο τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2022 Νόμος του 2021». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και Εξοικονόμησης Ενέργειας 
για το έτος 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 

Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2022 Νόμος του 2021» 
Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος  Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Χρύσης Παντελίδης 

 Νίκος Σύκας  Ηλίας Μυριάνθους 

 Κώστας Κώστα Μιχάλης Γιακουμή 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 30 Νοεμβρίου 2021.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος, της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ) και της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ).  
Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στην εν λόγω συνεδρία της 
επιτροπής.   
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 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής κ. 
Πανίκος Λεωνίδου και Σταύρος Παπαδούρης. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας και Εξοικονόμησης Ενέργειας (στο εξής «το Ταμείο») για το οικονομικό έτος 2022.  

 Ο εν λόγω προϋπολογισμός του Ταμείου προβλέπει δαπάνες ύψους €48.809.384 και έσοδα ύψους 
€28.457.470. 

 Σημειώνεται ότι το έλλειμμα που παρουσιάζει ο προϋπολογισμός του Ταμείου όσον αφορά τα έσοδά του 
θα καλυφθεί από το αποθεματικό του, το οποίο εκτιμάται ότι θα ανέλθει κατά το τέλος του 2021 στο ποσό των 
€34.788.893. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τον 
προϋπολογισμό, οι κυριότερες δαπάνες του Ταμείου κατανέμονται ως ακολούθως: 

 € 

1. Επιχορηγήσεις βασικών σχεδίων χορηγιών για ενθάρρυνση της χρήσης 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας (ΑΠΕ) και εξοικονόμησης ενέργειας (ΕΞΕ) τόσο 
νέων όσο και από προηγούμενα έτη. 

47.408.671 

2. Λειτουργικές και άλλες δαπάνες. 536.233 

3. Αντισταθμιστικά οφέλη προς τις γειτνιάζουσες με μεγάλα αιολικά πάρκα και 
μονάδες βιομάζας κοινότητες. 

864.480 

 Σύνολο δαπανών: 48.809.384 

 Τα έσοδα επίσης του Ταμείου συνοψίζονται στα ακόλουθα:  

Σταθερό τέλος κατανάλωσης. 22.492.960 

1. Αντισταθμιστικά οφέλη. 864.480 

2. Κρατική χορηγία. 5.100.000 

3. Επενδύσεις του Ταμείου. 30 

 Σύνολο εσόδων: 28.457.470 

 Σημειώνεται ότι το μεγαλύτερο μέρος των εσόδων του Ταμείου που χρηματοδοτούν τα πιο πάνω 
αναφερόμενα σχέδια χορηγιών προέρχεται από την επιβολή του τέλους κατανάλωσης, το οποίο ρυθμίζεται σε 
σχετικούς κανονισμούς και υπολογίζεται σε 0,5 σεντ ανά κιλοβατώρα επί της αναγεγραμμένης στον σχετικό 
λογαριασμό ή τιμολόγιο κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας, που εκδίδεται από τον παροχέα ηλεκτρικής 
ενέργειας. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας ενημέρωσε την επιτροπή για τα σχέδια χορηγιών που επεξεργάζεται το υπουργείο με σκοπό τη 
χρηματοδότησή τους από το Ταμείο κατά το έτος 2022, τα οποία ειδικότερα αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Την ενθάρρυνση της χρήσης ΑΠΕ και ΕΞΕ σε κατοικίες. 

2. Την αντικατάσταση ενεργοβόρων ηλεκτρικών συσκευών σε ευάλωτους καταναλωτές ηλεκτρικής 
ενέργειας. 

3. Την εγκατάσταση ή αντικατάσταση ηλιακών συστημάτων παραγωγής ζεστού νερού για χρήση σε 
κατοικίες.  

4. Τη φόρτιση ηλεκτρικών οχημάτων. 

5. Την προώθηση ενεργειακών ελέγχων σε μικρομεσαίες επιχειρήσεις. 

6. Τη χρηματοδότηση έργων ΑΠΕ και ΕΞΕ από τοπικές αρχές και μη κυβερνητικές οργανώσεις (ΜΚΟ). 

7. Τη χρηματοδότηση έργων Εθνικής Στρατηγικής Ανάπτυξης Ορεινών Κοινοτήτων Τροόδους. 

 Περαιτέρω, στο πλαίσιο της συζήτησης ενώπιον της επιτροπής ο εκπρόσωπος της ΑΗΚ τόσο γραπτώς 
όσο και προφορικώς ανέφερε μεταξύ άλλων ότι οι παράγοντες οι οποίοι οδήγησαν στην αύξηση της τιμής του 
ηλεκτρισμού συντελούν και στη δυνατότητα μείωσης του τέλους κατανάλωσης, λόγω της παράλληλης μείωσης 
των δαπανών επιδότησης της ηλεκτροπαραγωγής από ΑΠΕ και της αύξησης πέραν του εκτιμώμενου του 
αποθεματικού του Ταμείου κατά το τέλος του έτους 2021.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τον ίδιο, η όποια μείωση του 
τέλους κατανάλωσης κατά το έτος 2022 θα είναι προς όφελος του συνόλου των καταναλωτών. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας σε σχέση με τις πιο πάνω 
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δηλώσεις του εκπροσώπου της ΑΗΚ επισήμανε ότι ενδεχόμενη μείωση του τέλους κατανάλωσης, το οποίο 
καθορίζεται σε σχετικούς κανονισμούς, θα οδηγήσει σε μείωση του αποθεματικού του Ταμείου. 

 Σημειώνεται ότι σε μεταγενέστερο στάδιο το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας με επιστολή 
του, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2021, απέστειλε στην επιτροπή στοιχεία αναφορικά με ερωτήματα που τέθηκαν 
στο πλαίσιο της συζήτησης του προϋπολογισμού.  Ειδικότερα, στην εν λόγω επιστολή περιλαμβάνονται μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Από το έτος 2013 παραχωρείται με βάση συγκεκριμένο σχέδιο αυξημένη χορηγία στις ευάλωτες ομάδες 
καταναλωτών για την εγκατάσταση στις κατοικίες τους φωτοβολταϊκού συστήματος με τη μέθοδο «net 
metering».  

2. Το συνολικό ποσό που έχει παραχωρηθεί στις ευάλωτες ομάδες καταναλωτών ηλεκτρικής ενέργειας από 
το έτος 2013 ανέρχεται στα δέκα εκατομ. ευρώ (€10.000.000). 

3. Από την έναρξη εφαρμογής του σχεδίου χορηγιών για την εγκατάσταση φωτοβολταϊκών συστημάτων το 
οποίο απευθύνεται προς όλους τους οικιακούς καταναλωτές, ο αριθμός των εγκαταστάσεων σε οικίες έχει 
σχεδόν διπλασιαστεί, ενώ η συνολική εγκατεστημένη ισχύς έχει υπερδιπλασιαστεί.  

4. Η χορηγία που παραχωρείται προς τους οικιακούς καταναλωτές κρίνεται πολύ ικανοποιητική, 
λαμβάνοντας υπόψη το γεγονός ότι ένα σύστημα με διάρκεια ζωής πέραν των είκοσι ετών δύναται να 
αποσβεστεί εντός τεσσάρων έως πέντε ετών. 

5. Από τον Απρίλιο του έτους 2020, ημερομηνία κατά την οποία τέθηκε σε λειτουργία το ηλεκτρονικό σύστημα 
υποβολής αιτήσεων του Ταμείου ΑΠΕ και ΕΞΕ, υποβλήθηκαν δέκα χιλιάδες αιτήσεις, καταβλήθηκαν 
πέραν των πέντε εκατομμυρίων πεντακοσίων χιλιάδων ευρώ (€5.500.000) και παράλληλα μειώθηκε κατά 
το ήμισυ ο χρόνος διεκπεραίωσης των αιτήσεων. 

6. Η αναθεωρημένη μεθοδολογία υπολογισμού του τέλους κατανάλωσης, η οποία αποσκοπεί στον 
υπολογισμό του εν λόγω τέλους σε πιο ορθολογική βάση με άμεση διασύνδεσή του με τον προϋπολογισμό 
και τις πραγματικές ετήσιες ανάγκες του Ταμείου, συμπεριλήφθηκε στο προσχέδιο του νομοσχεδίου που 
αφορά τη σύσταση και λειτουργία του εν λόγω Ταμείου, το οποίο έχει διαβιβαστεί στη Νομική Υπηρεσία 
της Δημοκρατίας για νομοτεχνικό έλεγχο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του 
προϋπολογισμού του Ταμείου για το έτος 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Χρύσης, ο κ. Κώστας και ο κ. Γιακουμή. 

 Άρα, ξεκινούμε από τη γραμματεία εδώ. 

 Κύριε Κώστα μου, προηγείσαι έναντι πάντων εσύ!  Είσαι και κοντά εδώ. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ένας από τους τρεις βασικούς λόγους για τους οποίους σήμερα πληρώνουμε τόσο ακριβά το ηλεκτρικό 
ρεύμα, πέραν του γεγονότος ότι αναμένουμε ακόμα την έλευση φυσικού αερίου για ηλεκτροπαραγωγή -και 
αναμένουμε από το 2014 να ανοίξει η ανταγωνιστική αγορά ηλεκτρισμού- είναι και γιατί η κυβέρνηση δεν 
προχώρησε σε ουσιαστική διείσδυση των ΑΠΕ στο ηλεκτρικό ισοζύγιο.  Και πώς μπορεί να γίνει τούτο το πράμα, 
όταν η κυβέρνηση δεν έχει ολοκληρωμένο σχεδιασμό προώθησης των ΑΠΕ,  όταν ακόμα αναμένουμε από την 
κυβέρνηση να τελειώσει με τον χωροταξικό της σχεδιασμό, έτσι ώστε να μη χωροθετούνται έργα ΑΠΕ είτε σε 
εύφορη γεωργική γη είτε σε περιβαλλοντικά ευαίσθητες περιοχές;   

 Να σας πω ότι στην επιτροπή Ενέργειας, συζητώντας πριν λίγες βδομάδες τα ζητήματα των ΑΠΕ, 
ακούσαμε με έκπληξη ότι 750 μεγαβάτ -και μιλούμε για φωτοβολταϊκά- αναμένουν την έγκριση αυτού του 
χωροταξικού σχεδιασμού, για να δούμε αν θα μπορέσουν να προχωρήσουν μετά να πάρουν άδειες οικοδομής 
και πολεοδομικές άδειες.  Ακόμα περιμένουν, εδώ και τρία χρόνια, 750 μεγαβάτ, όταν το δίκτυο, κύριε Πρόεδρε, 
εξακολουθεί να είναι πεπαλαιωμένο και σε πολλές περιοχές δεν μπορεί να δεχθεί επιπρόσθετο φορτίο από ΑΠΕ 
και αναμένουμε εδώ και χρόνια είτε να αντικατασταθεί είτε να αναβαθμιστεί, όταν στον τομέα της αποθήκευσης 
δυστυχώς προχωρούμε με πάρα πολύ αργά βήματα, όταν απαιτούνται διαδικασίες γραφειοκρατικές, που 
καθυστερούν φοβερά τον κόσμο και είναι χρονοβόρες, για να εκδοθούν από τα αρμόδια κυβερνητικά τμήματα, 
όταν οι τράπεζες δε δανειοδοτούν ή με μεγάλη δυσκολία και πολύ μεγάλα προσκόμματα και προβλήματα που 
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βρίσκουν στους επενδυτές και δεν προχωρούν να χρηματοδοτήσουν τέτοια έργα και το κυριότερο απ’ όλα, κύριε 
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν ακόμα αναμένουμε να προχωρήσουμε σε μεγάλους μειοδοτικούς 
διαγωνισμούς για έργα ΑΠΕ, όπως έκαμαν άλλες χώρες, όπου κατάφεραν, κύριε Πρόεδρε, στο εξωτερικό, όπως 
στην Πορτογαλία, να πετύχουν 2 σεντ την κιλοβατώρα -2 σεντ την κιλοβατώρα!- τη στιγμή που εμείς σήμερα 
είμαστε στα 16,5 σεντ!  Δύο σεντ την κιλοβατώρα και ακόμα η κυβέρνηση δε λέει να προχωρήσει με μεγάλους 
μειοδοτικούς διαγωνισμούς! 

 Εξετάζοντας, κύριε Πρόεδρε, τον προϋπολογισμό του Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 
Εξοικονόμησης Ενέργειας, εμείς εκφράσαμε την ανησυχία μας ως κόμμα για τη βιωσιμότητα του ταμείου, γιατί 
το ταμείο παρουσιάζει έλλειμμα στον προϋπολογισμό του 2022 ύψους €20 εκατομ., το οποίο θα καλυφθεί από 
το αποθεματικό του.  Και βέβαια πρέπει να τονίσουμε για μια ακόμα φορά ’πού τούτο το βήμα ότι περιμένουμε 
το Υπουργείο Ενέργειας ακόμα -εδώ και έναν χρόνο!- να μας παρουσιάσει στη Βουλή την πρότασή του για την 
οριστική λύση με τη μεθοδολογία υπολογισμού του τέλους, έτσι ώστε να διασφαλιστεί και η βιωσιμότητα του 
ταμείου. 

 Σημειώσαμε επίσης ότι το συνολικό ποσό της κρατικής χορηγίας στο ταμείο από το περιβόητο Σχέδιο 
Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας για τα έτη ’22, ’23, ’24 είναι μόνο €16,8 εκατομ. και θα μπορούσε βέβαια τούτο 
το ποσό να ήταν μεγαλύτερο, αν θέλαμε να προωθήσουμε τις ΑΠΕ.  Πολύ αρνητική εξέλιξη για μας, κύριε 
Πρόεδρε, είναι το γεγονός ότι μειώθηκαν τα ποσά του ταμείου για επιδοτήσεις για παραγωγή ενέργειας από ΑΠΕ 
και ΕΞΕ και χορηγίες για ΑΠΕ και ΕΞΕ κατά σχεδόν €5 εκατομ. στον προϋπολογισμό του 2022.  Το χειρότερο 
όμως απ’ όλα είναι ότι στον προϋπολογισμό του 2022 δεν υπάρχει ούτε ένα σεντ χορηγίας του κράτους από τους 
περιβόητους ρύπους!  Σήμερα είδαμε στις εφημερίδες ότι η Δημοκρατία μέχρι σήμερα έχει εισπράξει ένα ποσό 
€161 εκατομ. περίπου από τη δημοπράτηση των ρύπων.  Θέλω να ρωτήσω: Πόσα ’πού τούτα τα λεφτά τελικά 
ήρταν πίσω στον καταναλωτή, όταν στον προϋπολογισμό του Ταμείου ΑΠΕ για το ’22 δεν έχουμε ούτε ένα σεντ;  
Ε, πώς περιμένουμε δηλαδή να προωθήσουμε τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας;   

 Κλείνω με τούτο, κύριε Πρόεδρε, τονίζοντας ότι θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του ταμείου, 
τονίζοντας ότι τζιείνο που χρειάζεται ’πού την κυβέρνηση είναι πολιτική βούληση, για να μπορέσουμε να 
προχωρήσουμε με τις ΑΠΕ στη βάση ενός ολοκληρωμένου σχεδίου, που σήμερα δεν υπάρχει!  Και πρέπει να 
πούμε ξεκάθαρα ότι τούτος ο σχεδιασμός πρέπει να υλοποιηθεί με ταχύτητα και αποφασιστικότητα, γιατί 
δυστυχώς τζιείνο που βλέπουμε σήμερα με το ρεύμα είναι ότι ο κόσμος πληρώνει πολύ ακριβά την ανικανότητα 
της κυβέρνησης τζιαι στον τομέα των ΑΠΕ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Κώστα, για την έτσι εμπεριστατωμένη ενημέρωση του σώματος. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Χρύσης ο Παντελίδης από το Δημοκρατικό Κόμμα. 

 Κύριε Παντελίδη. 

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Όπως αναφέρεται και στην εισηγητική έκθεση, και το Δημοκρατικό Κόμμα θα υπερψηφίσει τον 
προϋπολογισμό του Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας.  Απλώς, θα ήθελα να αξιοποιήσω τη δυνατότητα 
και την ευκαιρία που μου δίνεται αυτή τη στιγμή, για να επαναλάβω για ακόμα μια φορά την ανάγκη η κυπριακή 
πολιτεία να στηρίξει περαιτέρω τη χρήση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας.  Συμφωνώ με τα σημεία που έχει 
αναφέρει και ο συνάδελφος ο κ. Κώστα.  Άλλωστε, παρόμοια έχουμε συζητήσει και στο πλαίσιο της 
κοινοβουλευτικής επιτροπής, απλώς θα ήθελα να προσθέσω ακόμα κάτι, μια καινούρια εξέλιξη:  Όπως 
ανακοινώθηκε χθες στο Συμβούλιο Υπουργών Οικονομικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αποφασίστηκε η 
περαιτέρω ενθάρρυνση των χωρών στη χρήση ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και μέσω της μείωσης του 
συντελεστή του ΦΠΑ.  Πλέον οι χώρες έχουν τη δυνατότητα να μειώσουν το ΦΠΑ για τέτοιου είδους αγαθά, όπως 
είναι οι ηλιακοί συλλέκτες είτε για παραγωγή ηλεκτρικού ρεύματος είτε για θέρμανση νερού.  Έχουν τη δυνατότητα 
ακόμα και για μηδενικό συντελεστή.   

 Επομένως, αξιοποιώ αυτή την ευκαιρία, για να επαναλάβω αυτό που έχουμε από χθες διατυπώσει ως 
Δημοκρατικό Κόμμα προς την κυβέρνηση, για μείωση του ΦΠΑ και για εισήγηση τέτοιων φορολογικών ή άλλων 
κινήτρων που θα ενισχύσουν ακόμα περισσότερο τη χρήση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας ειδικά για 
οικιακούς σκοπούς, γιατί έχει αποδειχτεί ότι είναι ένα άμεσο μέτρο μπροστά στην καθυστέρηση που έχει 
παρατηρηθεί όλα αυτά τα χρόνια από πλευράς κυβέρνησης είτε στο θέμα της έλευσης του φυσικού αερίου είτε 
στο θέμα της παραγωγής ηλεκτρισμού μέσω ανανεώσιμων πηγών ενέργειας για εμπορικούς σκοπούς.  
Τουλάχιστον να ενθαρρυνθεί η οικιακή χρήση, έτσι ώστε, αν είναι δυνατόν, όλα τα σπίτια να έχουν τη δυνατότητα 
να αξιοποιήσουν την ηλιακή ενέργεια, που έχουμε άφθονη στον τόπο μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Παντελίδη, για την παρέμβασή σας. 

 Ο συνάδελφος ο Γιακουμή. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τέλη Νοεμβρίου, σε δύο συνεδρίες της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, είδαμε και καταλήξαμε 
ομόφωνα για τον προϋπολογισμό του Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και Εξοικονόμησης Ενέργειας 
του 2022 με δαπάνες ύψους σχεδόν €49 εκατομ. περίπου, ένα αλληλένδετο κομμάτι που αφορά τα υφιστάμενα 
έργα των ΑΠΕ και της εξοικονόμησης ενέργειας, αλλά και την περαιτέρω ανάπτυξη αυτών.  Είχα τονίσει και στις 
30 Νοεμβρίου ότι το ταμείο δημιουργήθηκε το 2004 ουσιαστικά ως το πρώτο εργαλείο, για να μπορέσουμε λίγο 
αργότερα, περίπου το 2010, να εγκαταστήσουμε τα πρώτα συστήματα από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας και 
παράλληλα να ξεκινήσουν τα πρώτα στοχευμένα σχέδια της εξοικονόμησης ενέργειας. 

 Δεν πρέπει να είμαστε αγνώμονες, παρ’ όλο που κάποιες φορές το Υπουργείο Ενέργειας είχε πέσει έξω 
στις προβλέψεις του για τα αποθέματά του, όπως έγινε το 2015, μέσω όμως αυτού του ταμείου, του εργαλείου, 
ακόμα κι αν όλοι τονίζουμε κατά διαστήματα ότι μπορούμε να κάνουμε περισσότερα, σήμερα έχουμε σχεδόν 400 
μεγαβάτ από συστήματα των ΑΠΕ και προχωρήσαμε πολύ στο θέμα της εξοικονόμησης, καλύπτοντας τους 
εθνικούς μας στόχους για το 2020.  Τώρα πρέπει να σχεδιάσουμε καινοτόμα, τολμηρά και έξυπνα για το 2030 
και για το πιο μακρινό μέλλον, το 2050, όπως πράττουν οι προηγμένες χώρες σε αυτά τα θέματα.   

 Η δική μας θέση ως Δημοκρατικής Παράταξης-Συνεργασίας Δημοκρατικών Δυνάμεων είναι ότι τόσο το 
Ταμείο των ΑΠΕ και ΕΞΕ και όσο παρόμοια ταμεία που διαχειρίζεται η πολιτεία με νόμους θα πρέπει να τα 
διαφυλάξουμε και να τα ενισχύσουμε σωστά, για να λειτουργούν πιο διάφανα, πιο δίκαια και πιο αντικειμενικά σε 
ένα περιβάλλον ανταγωνιστικό που θέλουμε να έχουμε, ιδιαίτερα στο θέμα του ηλεκτρισμού.  Την ίδια ώρα πρέπει 
να τηρούνται τα συμφωνηθέντα του ταμείου αυτού με τους εκάστοτε επενδυτές και όσους έχουν υπογράψει 
συμβόλαια, διότι με αυτό τον τρόπο δείχνουμε τη σταθερότητα και τη σοβαρότητά μας ως χώρας.  Παράλληλα, 
θα πρέπει να φροντίσουμε ως πολιτεία να διαφυλάξουμε τα αποθέματα του ταμείου, με σκοπό μέρος αυτών των 
αποθεμάτων να επιστρέφουν είτε με περισσότερα έργα υποδομής και κοινής ωφελείας είτε με ανταποδοτικά 
οφέλη πίσω στον κόσμο, δηλαδή σε όλους εμάς τους καταναλωτές. 

 Από την άλλη, είναι καιρός να τολμήσουμε ως πολιτεία να δούμε πιο μακριά, να δούμε και άλλες μεθόδους 
διαχείρισης μέσω του ταμείου αυτού, όπως, πρώτον, η εκμετάλλευση των πιστοποιητικών εγγυήσεως 
προέλευσης από συστήματα των ΑΠΕ, δεύτερον, η δημιουργία ειδικού κομματιού που θα λειτουργεί ως 
επενδυτής το ίδιο το ταμείο με συγκεκριμένα κριτήρια, τρίτον, η εφαρμογή σχεδίων καινοτόμων ακόμη για τον 
τόπο, όπως είναι τα συστήματα αποθήκευσης ηλεκτρικής ενέργειας, τέταρτον, οι μικρές ανεμογεννήτριες 
ιδιαίτερα για γεωργικούς σκοπούς και, πέμπτον, η ανταμοιβή του κόσμου σε συστήματα των ΑΠΕ στην ύπαιθρο 
και στις ορεινές περιοχές και άλλα πολλά που μπορούμε να σκεφτούμε και να σχεδιάσουμε.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Πρέπει να δούμε έξω από το κουτί και να μην περιμένουμε, όταν το Υπουργείο Ενέργειας ανοίξει σχέδια, 
να έχει τη δυνατότητα κάποιος αιτητής να αποτείνεται, αλλά να μπούμε σε ένα σύστημα όποιος είναι πιο έτοιμος 
να παράγει από τα συστήματα των ΑΠΕ να το πράξει και, όπου καλύπτεται από το ταμείο, να έχει να κερδίσει 
κάτι πρακτικά και εφαρμόσιμα.   

 Ως εκ τούτου, εμείς θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
και Εξοικονόμησης Ενέργειας για το 2022. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Ευχαριστώ, κύριε Γιακουμή. 

 ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Ευχαριστώ, κύριε Γιακουμή. 

 Τον λόγο έχει ο πρόεδρος της επιτροπής Εμπορίου, ο συνάδελφος ο Κυριάκος Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το θέμα ενέργειας αποτελεί πλέον εθνική υπόθεση και η σημασία του είναι η δεύτερη σε προτεραιότητα 
μετά το εθνικό μας θέμα.  Θα το επαναλαμβάνω αυτό, γιατί ουσιαστικά αφορά τη μετάβασή μας στην πράσινη 
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εποχή.  Το τι αυτό σημαίνει δεν είναι απλώς μια υποχρέωση ότι θα πρέπει στο αμέσως επόμενο διάστημα να 
επιτύχουμε κάποιους συγκεκριμένους στόχους σε αριθμούς.  Αντιθέτως, μακάρι τα πράγματα να ήταν τέτοια και 
να ήταν στόχος θέλησης, βούλησης, ικανότητας και ανταπόκρισης είτε ως τομέας, κλάδος, κράτος, για να 
μπορέσουμε να πετύχουμε τους στόχους.  Είναι  υπόθεση δύσκολη.  Είναι στοίχημα για το οποίο θα πρέπει να 
υπάρξει συστράτευση δυνάμεων και παραμέτρων, που δεν μπορείς μεμιάς να πετύχεις αυτό το εγχείρημα.   

 Είναι γεγονός ότι έχουμε 9% σήμερα κάλυψη της ενεργειακής μας ανάγκης από τις ΑΠΕ.  Μάλιστα, αν 
λάβουμε υπόψη και άλλους συναφείς ή συμπληρωματικούς τρόπους, όπως θερμοσίφωνες, ανεβαίνουμε στο 
13%.  Τον στόχο, αν θέλουμε να μιλούμε με υποκριτική ρητορική, τον έχουμε πετύχει ως έναν από τους 
ενδιάμεσους στόχους.  Δεν είναι τούτο το ερώτημα.   

 Πολύ σωστά ειπώθηκε προηγουμένως ότι περιμένουν 700 μεγαβάτ έγκριση.  Μα, ερωτώ: Αυτά τα 700 
μεγαβάτ γιατί κωλύονται, γιατί δυνάμεις οικολογικές έρχονται σε αντίθεση και αντιδρούν στο να μπουν σε μια 
λογική να επιταχύνουμε, να επιταχύνουμε τους ρυθμούς μετάβασης στην πράσινη ενέργεια;  Αντιθέτως, 
βλέπουμε αντιδράσεις, πέραν των αδυναμιών, γιατί τα 700 αυτά μεγαβάτ δε γνωρίζουμε αύριο μετά την τελική 
τους έγκριση κατά πόσο θα μπορέσουν να επενδυθούν εκεί και όπου το σύστημα μπορεί να τα κάνει αποδεκτά.  
Τεχνικά εννοώ.  Άρα λοιπόν, άλλες αδυναμίες.  Μιλώ για αδυναμίες των επενδυτών, οι οποίοι ανησυχούν, γιατί 
θα πρέπει να είμαστε δίκαιοι και με την κριτική.   

 Ποτέ μα ποτέ στην ιστορία αυτού του τόπου δεν υπήρξαν τέτοιου είδους στρατηγικές, που να δίνουν 
μακροπρόθεσμο σχεδιασμό με πλήρη αξιοπιστία και με ενίσχυση της ασφάλειας της ηλεκτρονικής ενέργειας στο 
σύστημά μας, που είναι το πρωτεύον, είναι προτεραιότητα η ασφάλεια και δεύτερο είναι η τιμή.  Έχουμε κάνει 
σχεδιασμούς, έχουν γίνει σχεδιασμοί, οι οποίοι αφορούν την εισαγωγή και εξαγωγή ηλεκτρικής ενέργειας μέσα 
από τα καλώδια.  Δεν αναφέρομαι ακόμη και στο θέμα της έλευσης του φυσικού αερίου, που κατά καιρούς ακούμε 
και τη συγκεκριμένη κριτική.   

 Άρα λοιπόν, θα πρέπει να σταλεί ένα μήνυμα ξεκάθαρο στον συντηρητικό τρόπο του τραπεζικού 
συστήματος, ότι θα πρέπει να χρηματοδοτήσει αυτά τα πρότζεκτ ως τέτοια και όχι ως συνήθη έργα και 
επενδύσεις, για τα οποία υπάρχει ζήτηση απόλυτα διασφαλισμένη για το επόμενο διάστημα μέχρι το 2050.  Άρα 
λοιπόν, διερωτώμαι:  Προς τι αυτή η επιφύλαξη από πλευράς των χρηματοδοτών να χρηματοδοτήσουν αυτά τα 
έργα;  Αναφορές, κριτικές, ισοπεδώσεις είναι αυτές οι οποίες δημιουργούν επιφυλάξεις στη δημιουργία σωστού 
επενδυτικού κλίματος.  Και αν θεωρούν κάποιοι ότι είναι στις δυνατότητες αυτού του κράτους να μπει με 
επενδύσεις, π.χ. στην περίπτωση του δικτύου με €2 περίπου δις, να το πράξουμε.  Να πάμε με δημόσιο 
δανεισμό, να κρατικοποιήσουμε περαιτέρω τον δανεισμό αυτής της χώρας και στο τέλος της ημέρας να έχουμε 
καθυστερήσεις. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ανησυχώ ιδιαιτέρως και με άλλα επιχειρήματα ή συμπεριφορές από τις πολιτικές δυνάμεις, τα οποία 
έρχονται σε βάρος της εξοικονόμησης της ενέργειας, μια βασική παράμετρος, η οποία είναι σωτήρια στην 
παρούσα φάση και είναι η μοναδική διέξοδος και απάντηση προς τους καταναλωτές σε σχέση με την τιμή.  Μη 
χαϊδεύουμε τα αφτιά των καταναλωτών ότι μέσω της μείωσης της φορολογίας θα επιφέρουμε αντίστοιχη μείωση 
στα τιμολόγιά τους, στο δεύτερο και τρίτο, γιατί απλούστατα, ακούστε, παρακαλώ, την πορεία αύξησης των τιμών 
των ρύπων: Το 2020 ήταν 2,76 σεντ η κιλοβατώρα, τον Σεπτέμβρη του 2021 6,19, αύξηση 124%, και η πορεία 
προβλέψεων είτε από τη McKinsey είτε από τους οποιουσδήποτε οίκους μιλούν για τριπλασιασμό των €70 
σήμερα τον τόνο στους ρύπους σε τριπλάσιες τιμές.  Διανοούμαστε τι αυτό σημαίνει και ποια η ελπίδα προς τη 
μείωση των τιμών.  Και μάλιστα, αν λάβουμε υπόψη και τον ρυθμό με τον οποίο αυξάνεται η πρώτη ύλη, που 
ήταν 8 σεντ η κιλοβατώρα τον Σεπτέμβρη του 2020 και το 2021 πήγε 11,84 σεντ, δηλαδή μόνο 46% αύξηση στις 
τιμές των πρώτων υλών, έχουμε στην περίπτωση των ρύπων μια υπερδιπλάσια.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, συναδέλφισσες, 

 Κάτω τα χέρια από τη λογική να μην ενισχύσουμε την πολιτική της εξοικονόμησης για το αμέσως επόμενο 
διάστημα!  Είναι η μοναδική απάντηση προς τον πολίτη και προς τη φθήνια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε πολύ, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Ο συνάδελφος ο Μάριος ο Μαυρίδης πού είναι; 

 Αφαίρα τη μάσκα σου να ακούεσαι καλά, κύριε Μαυρίδη μου! 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Έχει αρκετό καιρό τωρά που μελετώ τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, έχω μπροστά μου εδώ μία εικόνα 
που απεικονίζει το «έξυπνο» σπίτι.  Το «έξυπνο» σπίτι είναι ένα αυτόνομο, ένα σπίτι το οποίο λειτουργεί 
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αυτόνομα και τουλάχιστον από  πλευράς ενέργειας καλύπτει όλες του τις ανάγκες, έχει και τα φωτοβολταϊκά του, 
έχει και έναν ανεμόμυλο, κύριε Κουλία, ο οποίος… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πολλούς έχει δαμέσα, όι έναν! 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 …άμα φυσά αέρας, γυρίζει και παράγει ενέργεια, έχει και μία ωραία μπαταρία η οποία φορτίζει κατά τη 
διάρκεια της ημέρας και χρησιμοποιείται, όταν δεν έχει ήλιο ή κατά τη διάρκεια της νύχτας.  Είναι τέλος πάντων 
μία εξαιρετική επένδυση, η οποία όπως διαβάζω αποσβένεται σε πέντε χρόνια.  Δηλαδή έχει μία απόδοση 20% 
τον χρόνο.  Πού να βάλεις τα λεφτά σου και να παίρνεις 20% τον χρόνο και να κάνεις και εξοικονόμηση και να 
είσαι και περιβαλλοντιστής;   

 Λοιπόν, υπάρχουν διάφορα συστήματα στο εξωτερικό, τα οποία γνωρίζουμε βεβαίως, αυτά τα συστήματα 
έχουν γίνει πολύ αποδοτικά τα τελευταία χρόνια, διότι δεν ήταν δυνατό πριν δέκα χρόνια, τώρα είναι δυνατό.  
Εδώ στην Κύπρο τα χρησιμοποιούμε σε πολύ περιορισμένο βαθμό, δηλαδή δεν επιτρέπουμε στην αγορά να 
ανοίξει, να δώσει την ευκαιρία σε αυτούς που θέλουν και επιθυμούν να επενδύσουν σε αυτά τα συστήματα ή κάτι 
παρόμοιο τέλος πάντων, για να μειώσουν και το κόστος ενέργειας, αλλά και τους ρύπους.  Παρεμπιπτόντως, ο 
λόγος που οι ρύποι αυξάνονται -τώρα είναι στα €90 ο τόνος- είναι επειδή αυξήθηκε η τιμή του φυσικού αερίου.  
Η τιμή των ρύπων είναι συνάρτηση της τιμής του φυσικού αερίου, το οποίο χρησιμοποιείται ευρέως στην 
παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας.   

 Οπότε, αυτό που πρέπει να κάνουμε είναι να ενθαρρύνουμε τις επενδύσεις στις ΑΠΕ, αλλά και σε ατομικό 
επίπεδο, σε οικογενειακό επίπεδο.  Ο καθένας που μπορεί να αναλάβει αυτό το κόστος θα μπορούσε να το 
πράξει.  Τώρα ο λόγος που έχουμε ακριβό ρεύμα στην Κύπρο είναι διότι έχουμε μονοπώλιο από μόνο έναν 
παραγωγό.  Αν είχαμε ανταγωνισμό, τότε θα είχαμε και διάφορες άλλες υπηρεσίες προς το κοινό.  Όπως για 
παράδειγμα στο Ηνωμένο Βασίλειο, όταν τους είπα πόσα πληρώνω σε ηλεκτρικό ρεύμα, πραγματικά 
εξαφνιάστηκαν.  Εκεί πληρώνεις ένα ποσό τον μήνα σταθερό, σταθερό ποσό, όπως πληρώνεις το πακέτο των 
τηλεπικοινωνιών.  Δηλαδή ξέρεις ότι πληρώνεις 30 στερλίνες τον μήνα και έχεις ηλεκτρική ενέργεια μέχρι 3,1 
kWh τον μήνα, τον χρόνο.  Άρα λοιπόν, υπάρχουν διάφορα συστήματα, αλλά αυτά μόνο ο ανταγωνισμός μπορεί 
να τα αναδείξει και να δώσει την ευκαιρία σε νοικοκυριά να απολαύσουν χαμηλές τιμές ηλεκτρικής ενέργειας.   

 Ο τρόπος με τον οποίο αντιμετωπίζουμε εδώ στην Κύπρο το πρόβλημα του ακριβού ηλεκτρικού ρεύματος, 
δηλαδή να επιδοτούμε την κατανάλωση, είναι κατά την άποψή μου λανθασμένος.  Είναι την εξοικονόμηση που 
πρέπει να επιδοτήσεις και όχι την κατανάλωση.  Άρα λοιπόν, αυτά τα σχέδια που έχουμε, με τα οποία πληρώνουν 
οι καταναλωτές χαμηλότερη τιμή μέσω χαμηλότερου ΦΠΑ, απλώς αυξάνουν την κατανάλωση.   

 Θα μπορούσαμε τα χρήματα αυτά να τα δώσουμε σε μετρητά στα νοικοκυριά που έχουν ανάγκη, να 
ξέρουν ότι είναι δικά τους τα χρήματα, άρα μπορεί να κάνουν και μείωση της κατανάλωσης της ηλεκτρικής 
ενέργειας, διότι δε θα έχουν μειωμένη τιμή ηλεκτρικής ενέργειας, θα έχουν όμως μια επιχορήγηση σε μετρητά, 
και μπορεί επίσης να βάλουμε άλλα συστήματα τα οποία να επιδοτούν την εξοικονόμηση.  Για παράδειγμα, για 
κάθε κιλοβατώρα που εξοικονομείς και εξοικονομείς 16 σεντ θα παίρνεις 16 σεντ από το κράτος.  Μιλώ για 
νοικοκυριά ευάλωτα, τωρά.  Αυτά τα συστήματα είναι συστήματα που βοηθάς τις ευάλωτες ομάδες, αλλά 
ταυτόχρονα εξοικονομείς και ενέργεια.   

 Και αυτά τα χρήματα που έρχονται και τα υπόλοιπα συστήματα που έχουμε βεβαίως, τα οποία είναι να 
επενδύεις, να κάνεις επενδύσεις για την εξοικονόμηση ενέργειας, παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από ΑΠΕ, 
είναι  μεν πολύ καλά, αλλά πιστεύω ότι πρέπει να αυξηθούν σε σημαντικό βαθμό.  Και τα €160.000.000 τα οποία 
παίρνει η Κυπριακή Δημοκρατία από τους ρύπους δεν είναι για να μειώνουμε την τιμή του ηλεκτρικού ρεύματος, 
αφού είναι λόγω της υπερβολικής κατανάλωσης που έχουμε αυτά τα πρόστιμα, είναι για να δίνονται για 
επενδύσεις.  Είναι δύο οι στόχοι, είναι να βοηθούνται ευάλωτες ομάδες και, δεύτερον, είναι να δίνονται για 
επενδύσεις σε ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.   

 Όσον αφορά τις τράπεζες που δεν δανείζουν… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και τέλος; 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 …πρέπει να ξέρετε ότι οι τράπεζες έν’ τα λεφτά των καταθετών που έχουν, έννεν δικά τους λεφτά που 
δανείζουν, είναι τα λεφτά των καταθετών, τα οποία πρέπει να διαφυλάττουν και να είναι σίγουρες ότι θα πάρουν 
τα χρήματά τους πίσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με το ΑΠΕ έντζιε έχει σχέση τούτο, κύριε… 
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ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Όχι, επειδή κάποιοι βουλευτές επικρίνουν τις τράπεζες.  Εγώ λέω ότι η τράπεζα είναι θεσμός ιερός, διότι 
διαφυλάττει τα χρήματα των καταθετών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να κηρύξουν καμιά μέρα λατρείας των τραπεζών όπως πάμε, κύριε… 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Έχει προκύψει κούρεμα καταθετών λόγω της αλόγιστης… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Μαυρίδη, εν θέλω να σε διακόψω, αλλά είμαστε εκτός θέματος.  Θα σε παρακαλέσω να μείνεις εντός 
του θέματος. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Εντάξει, αν είμαι εκτός θέματος, απολογούμαι.   

 Γεια σας! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Μάριέ μου, να μην απολογείσαι, όμως νομίζω εν πρέπει να έχεις παράπονο.  Αλλά τούντες καλές 
ιδέες, το σπίτι με τον ανεμόμυλο και όλα αυτά τα σχέδια, να τα στείλεις στον υπουργό σου και να τα εφαρμόσει, 
έν’ πολλά καλές ιδέες!  

 Το λοιπόν, ο κ. Θεοπέμπτου είναι ο επόμενος και μετά είναι η κ. Ερωτοκρίτου και ο κ. Θεμιστοκλέους. 

 Το λοιπόν, κύριε πρόεδρε των Οικολόγων, έχετε τον λόγο. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ακούσετε τις εισηγήσεις του καθηγητή.   

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Γι’ αυτό επολλύναν οι σημειώσεις μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Α, μπράβο! 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ο κ. Θεοπέμπτου θα σας τα επαναλάβει, τα ξέρει πολύ καλά. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Εντάξει, άκουσα πολλά τζιαι θέλω ορισμένα πράματα να τα εξηγήσω, γιατί υπάρχουν τζιαι ορισμένα 
πράματα τα οποία μπορεί να είναι και δυσνόητα για ορισμένους.   

 Το μεγάλο το πρόβλημα που έχουμε με το ταμείο των ΑΠΕ είναι το γεγονός ότι οι χορηγίες γίνονται με μια 
αδιαφανή διαδικασία.  Δηλαδή πάω τζιαι κάμνω μια αναβάθμιση του σπιτιού μου, παίρνω τους λοαρκασμούς 
τζιαι δεν ξέρω, έν’ το γυρίν μου να πληρωθώ, είμαι ο πέμπτος, οξά είμαι εκατοστός;  Δεν ξέρεις τη στιγμή που 
υποβάλλεις την αίτησή σου πότε θα πκιάσεις τα λεφτά, ποια είναι η σειρά σου, αν εμείναν λεφτά για σένα κ.λπ., 
κάτι που υποσχεθήκαν ότι θα έκαμναν διόρθωση και δεν έχουμε δει οτιδήποτε γι’ αυτό.   

 Το δεύτερο θέμα, για το οποίο έσιει τζιαι εκθέσεις ο Γενικός Ελεγκτής, εγεμώσαμεν τζιαι κάμποσες 
εφημερίδες, είναι ο τρόπος με τον οποίο υπολογίζονται τα τέλη με βάση τα οποία αγοράζουν ηλεκτρισμό από 
διάφορες εγκαταστάσεις ΑΠΕ.  Να θυμίσω ιδιαίτερα στα μέλη της επιτροπής Περιβάλλοντος ότι είχαμε παράπονο 
’πού εταιρείες ότι παράγουν ηλεκτρισμό με βιοαέριο τζιαι η τιμή που αγοράζει το κράτος το ρεύμα από κοντά 
τους, δηλαδή η τιμή που εισπράττουν την ώρα που πουλούν το ρεύμα, έν’ πολλά χαμηλή, σε βαθμό που τούτες 
οι μονάδες, που τις θέλουμε πάρα πολλά να τις πολλύνουμε, δε συμφέρουν.  Τζιαι για τούτο τον λόγο ως 
επιτροπή Περιβάλλοντος μαζί με ανθρώπους ’πού έξω θα έχουμε κανονισμένη συνάντηση με την υπουργό, για 
να δούμε το θέμα της επιδότησης των τιμών.   
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 Εδοκίμασα τζιαι εγώ τζιαι υποψιάζομαι τζιαι άλλοι, για να μάθουμε ποια έν’ η μαγική φόρμουλα με την 
οποία αποφασίζει η κυβέρνηση ότι η τιμή που θα αγοράσει τον ηλεκτρισμό ’πού το φωτοβολταϊκό πάρκο θα είναι 
τούτη και όχι τούτη.  Πώς εβκήκεν η φόρμουλα για το πώς αγοράζουν τον ηλεκτρισμό, για παράδειγμα, ’πού τις 
μονάδες παραγωγής βιοαερίου.  Τούτες έν’ μυστικές φόρμουλες, τις οποίες ακόμα δεν είδε κανένας!  Θα δείτε 
την ερώτηση που έβαλα και θα δείτε και την απάντηση, στην οποία μου λαλεί «εκάμαμε μια μέθοδο τζιαι ηύραμέν 
τα». 

 Το άλλο το θέμα στο οποίο θα έχετε πρόβλημα σε λλίον, κυρίες και κύριοι, ιδιαίτερα η κυβέρνηση ως 
πρώτο μέλος οποιασδήποτε ενεργειακής πολιτικής, το νούμερο ένα είναι να μειώσεις τη ζήτηση της ενέργειας.  
Και το νούμερο ένα εις τη ζήτηση της ενέργειας είναι να κάμνεις ενεργειακή αναβάθμιση κτιρίων.  Η ενεργειακή 
αναβάθμιση κτιρίων… είχαμε τζιαι υποχρέωση 3% των κυβερνητικών κτιρίων ՚πού το 2014, κάθε χρόνο, 3%!  
Ξέρετε ότι εν το εκάμναμεν.  Ξέρετε ότι μες στο 3% έν’ τζιαι τα σχολεία.  Τζιαι ξέρετε ότι το καλοτζιαίρι πάλε θα 
φωνάζουν οι καθηγητές ότι τα κτίρια θέλουν κλιματισμό.  Θέλουν κλιματισμό, γιατί έν’ τραγική η κατάσταση των 
σχολικών κτιρίων.  Είχαμε την ευκαιρία να κάμουμε ενεργειακή αναβάθμιση ՚πού το ՚14, παρακαλώ!  Και αφήκαν 
το να το κάμουμε τωρά μες στο Ταμείο Ανάκαμψης, ευτυχώς κάτι εννά γινεί τζιαι δαμαί.  

 Έπρεπε να κάμνουμε τούντες ενεργειακές αναβαθμίσεις.  Έπρεπε να βοηθήσουμε τζιαι τον κόσμο εις το 
Τρόοδος.  Τζιαι ξέρετε γιατί το λαλώ;  Γιατί του χρόνου θα απαγορεύεται η επιχορήγηση ορυκτών καυσίμων, που 
εδιούσαν παλιά χορηγία για το πετρέλαιο, όπως εδιούσαμεν τζιαι χορηγία για το αγροτικό πετρέλαιο.  Τούτα 
κόβκουνται μες στη νέα πολιτική του «Fit for 55» της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Τζιαι, αν θέλουμε πραγματικά τζιαι 
νοιαζούμαστε για τις ορεινές περιοχές, έπρεπε να έχουμε ειδικά προγράμματα να τους βοηθήσουμε να κάμουν 
ενεργειακή αναβάθμιση των κτιρίων τους.   

 Τζιαι φυσικά έντζιε μόνο η ενεργειακή αναβάθμιση των κτιρίων την οποία έπρεπε να κάμουμε.  Έπρεπε 
να εφαρμόζουμε τζιαι την Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης∙ γιατί άκουσα για το «έξυπνο σπίτι».  Ξέρετε ότι ՚πού 
τα φέτος, ՚πού την 1η του χρόνου του ՚21, όλα τα νέα κτίρια έπρεπε να είναι σχεδόν μηδενικής ενεργειακής 
κατανάλωσης, όλα τα νέα κτίρια.  Ξέρετε ότι πάει ένας τζιαι υποβάλλει την αίτησή του για πολεοδομική άδεια τζιαι 
λέει μες στην αίτηση «θέλω να κτίσω τούντο κτίριο τζιαι θα είναι ενεργειακό, όπως απαιτεί η νομοθεσία» τζιαι 
λαλούμεν του «μπράβο, είσαι πολλά καλός, πάρε και το πιστοποιητικό ότι το έκαμες»!  Πριν να το κτίσει!  Χωρίς 
επίβλεψη, χωρίς επιθεώρηση!  Διούμεν τα πιστοποιητικά, πριν να το κτίσει!  Τζιαι περιμένετε να δείτε στα πλευρά 
των πολυκατοικιών φωτοβολταϊκά, όπως μου είπε κάποιος;  

 Τζιαι να πω τζιαι για τους ανεμόμυλους, που είπε ο φίλος μου ο Μαυρίδης.  Ε, απαγορεύεται στην Κύπρο 
να βάλλεις οικιακή ανεμογεννήτρια, αν δεν το εξέρετε.  Τζιαι ξέρετε τζιαι γιατί;  Γιατί οι κυπριακές πόλεις είναι 
πανέμορφες και οποιαδήποτε οικιακή ανεμογεννήτρια θα χαλάσει την όψη του κτιρίου!  Να σας πω τι κάμνουν 
στο εξωτερικό;  Στην Αγγλία θέλεις να βάλεις οικιακή ανεμογεννήτρια;  Πρέπει να μεν φαίνεται ՚πού τον δρόμο, 
να μεν προκαλεί κραδασμούς εις το κτίριο -γιατί η γεννήτρια κάθεται χαμαί, έννεν πάνω όπως τες μεγάλες που 
βλέπετε, τζιαι έν’ πολλά κομψή κατασκευή και δε θέλεις να προκαλεί κραδασμούς εις το κτίριο- τζιαι το τρίτο και 
πιο σημαντικό να μην πειράζει την αντένα της τηλεόρασης του γείτονα.  Ούτε τούτα δεν εκαταφέραμε να τα 
βάλουμε.  Τζιαι γιατί έν’ σημαντικές οι οικιακές ανεμογεννήτριες;  Γιατί εν θέλει πολλύν τόπο τζιαι μπορεί να τη 
βάλεις τζιαι σε οροφές πολυκατοικίας για τα διαμερίσματα πουκάτω.  Εν μπορείς να βάλεις για κάθε διαμέρισμα 
φωτοβολταϊκά, αλλά βάλλεις οικιακή ανεμογεννήτρια.  Τζιαι, πέτε μου, σε μια πολυκατοικία τεσσάρων-πέντε 
ορόφων ποιος εννά δει την ανεμογεννήτρια τζιειπάνω τζιει.  Τζιαι μπορώ να την καλύψω μάλιστα.  Αλλά εμείς 
τες απαγορεύουμε τες ανεμογεννήτριες! 

 Ύστερα, να θυμίσω τη συζήτηση που είχαμε στην επιτροπή Περιβάλλοντος για το πού πάν’ τα λεφτά των 
ρύπων.  Μιλάτε για €160 εκατομ.  €160 εκατομ. ήταν τα λεφτά που θα επήαινναν εις το ταμείο το οποίο εθέλαμε 
και απαιτούσαμε να κάμουμε στην επιτροπή Περιβάλλοντος και δυστυχώς δεν εδεχόταν η κυβέρνηση επ’ ουδενί 
λόγω να κάμουμε τούντη ρύθμιση, τούτα τα λεφτά να πηαίννουν είτε στο Ταμείο ΑΠΕ είτε να κάμουμε ένα ταμείο, 
για να τα εισπράττουμε.  Που παρεμπιπτόντως μες τούντο ταμείο εθέλαμε να βάλουμε τζιαι τα εισοδήματα ՚πού 
τες πλαστικές τσάντες.  Επομένως, εχάσαμε τζιαι τούντην ευκαιρία.  Τζιαι για όσους δεν το ξέρουν -γιατί άκουσα 
ορισμένα πράγματα- η τιμή των ρύπων που πληρώνουμε με μεγάλη χαρά εις την Κύπρο -περίπου το ένα τρίτο 
του λοαρκασμού σας του ηλεκτρισμού είναι λόγω ρύπων, δεν είναι για οποιοδήποτε άλλο λόγο- είναι επειδή είναι 
τιμή χρηματιστηρίου και αγοράζεις τα δικαιώματα εκπομπών σε χρηματιστήριο.  Είναι το σύστημα ETS, είναι το 
Emissions Trading System της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Με τούτο το σύστημα πηαίννω εγώ που επέτυχα πιο ψηλά 
τον στόχο μου ՚πού τζιείνον που μου ’βάλαν, έχω περίσσευμα τζιαι πηαίννω τζιειαμαί τζιαι πουλώ τα τζιαι εμείς 
πάμε τζιαι ՚γοράζουμε ՚πού τζιείνους που τα καταφέραν.  Τούτο έν’ το θέμα τζιαι εψήλωσεν η τιμή, γιατί το 2020 
ήρτεν, εξέραμέν το ’πού το 2010 ότι ήταν να ՚ρτει το 2020 και προτιμήσαμε να πληρώνουμε τους ρύπους.  Για 
να σας πω την αγάπη μας να πληρώνουμε για ρύπους, όταν ήρτεν το πρώτο σχέδιο για την ενέργεια και το 
κλίμα, αντί να πάρουμε μέτρα, έγραφε μέσα ότι εννά πληρώνουμε δικαιώματα εκπομπών τζιαι έννεν ανάγκη να 
κάμουμε τίποτε!  Τούτο έν’ το μεγάλο το θέμα!   

 Άλλο θέμα στο οποίο έπρεπε η Υπηρεσία Ενέργειας τζιαι το ταμείο να βοηθήσουν.  Έχουμε νόμο που 
ψήφισε η… δκυο-τρεις Βουλές πιο πριν, νομίζω, ՚πού το ՚08, ՚10, κάπου τζιειαμαί, εψηφίσαμεν νόμο εγώ για 
παράδειγμα που είμαι φανατικός περιβαλλοντιστής τζιαι δεν έχω τόπο να βάλω φωτοβολταϊκά να μπορώ να 
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αγοράζω πράσινη ενέργεια, δηλαδή να βκαίνει πιστοποιητικό ότι η κατανάλωση του ηλεκτρισμού μου έν’ 
πράσινη.  Εβάλαμέν το στην άκρια και δεν ασχολείται κανένας. 

 Όσο για τον ΦΠΑ -που το άκουσα τζιαι τούτο- τι έπρεπε να κάμουμε δηλαδή;  Φωνάζουμε, κάμνουμε 
δηλώσεις, γράφουμε άρθρα, τσακκωννούμαστεν εις τες επιτροπές!  Τι έπρεπε να κάμουμε, για να έρθει επιτέλους 
η κυβέρνηση να κάμει κάτι;  Η κυβέρνηση εισπράττει, η κυβέρνηση δεν ασχολήθηκε με τον ηλεκτρισμό, άλλαξε 
τες τταρίφες, έχουμε τους ρύπους, τούτα ούλλα τα πράματα, και βλέπουμε τον κόσμο να μεν κρατεί να πληρώσει 
τον ηλεκτρισμό τζιαι έχουν παράπονο ότι εμειώσαμεν τον ΦΠΑ.  Τι άλλο εμπορούσαμε να κάμουμε;  Να μας 
πουν, γιατί έντζιε είμαστε εμείς η εκτελεστική εξουσία, είναι η κυβέρνηση που έπρεπε να πάρει τα μέτρα.  Τζιαι 
για τούτο το θέμα -εγώ επιμένω, γιατί άκουσα τζιαι σήμερα τον υπουργό- αν είχαμε κάτι να κάμουμε, τούτο ήταν: 
να μειώσουμε τον ΦΠΑ, για να κάμουμε την κυβέρνηση να ταράξει, να πάρει μέτρα.  Τζιαι τούτα ούλλα τα 
πράματα συν πολλά άλλα που αφορούν την ενεργειακή πολιτική είπαμέν τα πολλές φορές, έννεν της ώρας, αλλά 
επιμένω ότι, όσον αφορά το Ταμείο Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας, έπρεπε να γίνεται γενικότερα πιο καλή 
διαχείριση, έπρεπε να έχουμε πιο εστιασμένες δράσεις, έπρεπε να είμαστε πιο προσεκτικοί πώς ξοδεύουμε τα 
λεφτά, έπρεπε να ξέρουμε με ποιο τρόπο υπολογίζονται οι επιδοτήσεις.   

 Τζιαι να κλείσω, επειδή το άκουσα τζιαι τούτο, ότι τα εφτακόσια μεγαβάτ που περιμένουν ξέρετε γιατί 
περιμένουν;  Γιατί, αντί να βάλλουμε τα φωτοβολταϊκά στα σπίτια, όπως κάμνουν όλοι οι σωστοί κυβερνώντες, 
εν εκάμναμεν τίποτε για δέκα χρόνια, επεριμέναμε να έρτει το 2020, που έν’ ο στόχος, τζιαι είπαμε «αμάν, 
εμείναμε πίσω» τζιαι αρκέψαμεν τζιαι εδιούσαμεν άδειες σε διάφορους επιχειρηματίες, οι οποίοι, για να τα 
κτίσουν, φυσικά χρειάζονται χωράφκια.  Φωνάζει ο κόσμος ότι εμπήκαν εις τη φύση, φωνάζει ο κόσμος που εννά 
κάμουν δρόμους, για να πηαίννει στο φωτοβολταϊκό πάρκο, φωνάζει ο κόσμος που εννά του βάλουν στύλους 
ηλεκτρισμού μες στο χωράφι του, φωνάζει ο κόσμος!  Αντί να κάμουμε πολλά προγράμματα μικρά μικρά, να 
βοηθήσουμε τα σπίτια, εκάμαμεν λλία, για να βοηθήσουμε ορισμένους.  Γι’ αυτό και στο εξωτερικό -και κλείνω 
με τούτο- υπάρχει το ρητό ανάμεσα στους περιβαλλοντιστές ότι «όλοι ξέρουμε ότι είναι τα πολλά και μικρά 
προγράμματα που βοηθούν τον κόσμο, αλλά όλοι επίσης ξέρουμε ότι οι διεφθαρμένες κυβερνήσεις προτιμούν 
τα λίγα και μεγάλα»! 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Θεοπέμπτου, να ՚σαι καλά. 

 Η συνάδελφος Χριστιάνα Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Δεν είχα πρόθεση να μιλήσω, αλλά πρώτα απ’ όλα πρέπει να πω ότι με έχει καλύψει πλήρως ο κ. 
Θεοπέμπτου, την τοποθέτηση του οποίου επικροτώ, υποστηρίζω και υιοθετώ πλήρως, μέχρι και την τελευταία 
λέξη που έχει πει.   

 Δεν μπορώ όμως παρά να αντιδράσω και να αναφερθώ στον φίλτατό μου τον Μάριο τον Μαυρίδη, διότι 
έκαμε αναφορά ο κ. Μαυρίδης στη μείωση του ΦΠΑ που επιχειρήθηκε από ολόκληρη την αντιπολίτευση σε μία 
συντονισμένη, συνεννοημένη, κοστολογημένη και λογική πρόταση να βοηθήσουμε τον κόσμο.  Η μείωση του 
ΦΠΑ στο ρεύμα, την οποία εισηγηθήκαμε, εφέραμε νομοθετικά και εγκρίναμε, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι επειδή η 
αντιπολίτευση δεν έχει περιβαλλοντική συνείδηση, την οποία έχει η κυβερνώσα παράταξη.  Είναι επειδή η ίδια η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή ,την οποία οι ίδιοι επικαλούνται καθημερινώς, έχει δώσει σε όλες τις εθνικές κυβερνήσεις 
την άδεια, το πράσινο φως να προχωρήσουν σε γενικευμένες μειώσεις φόρων στην κατανάλωση καυσίμων, για 
να αντισταθμίσει την αύξηση της τιμής του πετρελαίου διεθνώς.  Και δεν υπάρχει άλλος τρόπος να βοηθήσουμε 
τον κόσμο και ας μην αποκτά ενίοτε η κυβερνώσα παράταξη είτε περιβαλλοντικές ευαισθησίες είτε κοινωνικές 
ευαισθησίες.  Τη μια φορά βοηθούμε τους πλούσιους, την άλλη φορά είμαστε περιβαλλοντικά αναίσθητοι.  Ε, δεν 
είναι αυτός ο λόγος, κύριε Πρόεδρε.  Ας το ομολογήσουν, δεν τους ενδιαφέρει το τι περνά ο κόσμος.   

 Και αυτό είναι αποδεδειγμένο με την επίσης επόμενη δήλωση του κατά τα άλλα πάλι φίλτατου Μάριου 
Μαυρίδη.  Τα €160 εκατομ. που πληρώνουμε ρύπους, κύριε Μαυρίδη, δεν είναι επειδή αυξήθηκε η κατανάλωση.  
Είναι επειδή, όπως είπε ο κ. Θεοπέμπτου, εφτάσαμε το 2020 και είμαστε οι τελευταίοι των τελευταίων.  Και 
βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, δεν κόπτεται η κυβέρνηση για το ποσό των €160 εκατομ.  Αν ήταν €160 δις, πάλι δε θα 
ενδιαφέρετουν η κυβέρνηση, για τον απλούστατο λόγο ότι καταβάλλει αυτό το ποσό, για να αγοράσει το 
περιθώριο εκπομπής ρύπων, και μετά το μετακυλίει στον καταναλωτή.  Δεν έχει κόστος για την κυβέρνηση.  
Αυτός είναι ο λόγος.   

 Οπόταν επιτέλους ας συμφωνήσουν μαζί μας ότι, πρώτον, κάτι πρέπει να κάμουμε, για να βοηθήσουμε 
τον κόσμο με την αυξημένη τιμή των καυσίμων, γιατί δεν αντέχει ο Κύπριος, θα έχουμε οικογένειες που θα 
κρυώνουν αυτό τον χειμώνα.  Κατά δεύτερο λόγο, ας αποκτήσουμε επιτέλους μία συντονισμένη, με συγκεκριμένο 
χρονοδιάγραμμα και οργανωμένη, οικονομικά συμφέρουσα περιβαλλοντική πολιτική.  Όλα τα άλλα είναι απλή 



491 

επικοινωνιακή διαχείριση της ολοκληρωτικής αποτυχίας σας να τηρήσετε ακόμα και αυτά που η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή μάς είπε πριν από μία δεκαετία, ότι θα εφτάναμε σε αυτό το σημείο σήμερα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο συνάδελφος ο Ανδρέας ο Θεμιστοκλέους. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Επειδή ο κ. Παπαδόπουλος εδήλωσε πολλές φορές ότι σε κάθε ενδεχόμενο θα είναι κυβέρνηση σε λίγους 
μήνες, άρα και το ΔΗΚΟ θα είναι συγκυβέρνηση, θα δούμε τις αλλαγές από τον Φεβρουάριο του 2023 και μετά.   

 Δεύτερον, το 2015 είχε ανοίξει το τελευταίο πρόγραμμα η ΡΑΕΚ για μικρά και μεσαία φωτοβολταϊκά 
πάρκα.  Εάν θυμάστε -ήσασταν τότε πάλι βουλευτής- τετρακόσιες ογδόντα πέντε εταιρείες, αφού υπέβαλαν όλα 
τα σχετικά έγγραφα κ.τ.λ., αφού επλήρωσε και η κάθε εταιρεία €10.000 -€5.000 σε μηχανικούς και €5.000 σε 
άλλα έξοδα- η ΡΑΕΚ τότε -αν πάλι επίσης θυμάστε- σε κάποια φάση, κάθε μήνα, κάθε δύο μήνες άλλαζε τους 
κανόνες του παιχνιδιού.  Ως αποτέλεσμα αυτές οι τετρακόσιες ογδόντα πέντε εταιρείες όχι μόνο δεν πήραν άδεια, 
αλλά καταστράφηκαν κιόλας.   

 Δεν μπορεί το κράτος, δεν μπορεί η Αρχή Ηλεκτρισμού, δεν μπορεί ως αγοραστής ενέργειας -και είναι 
πάρα πολύ λογικό αυτό που θα πω- να αγοράζει ηλεκτρικό ρεύμα σε τιμή πιο μεγάλη από το κόστος που η ίδια 
το παράγει.  Δε γίνεται!  Διότι μετά θα πρέπει να φορολογήσουμε ξανά τους πολίτες, για να πληρώνουμε το 
επιπρόσθετο κόστος.   

 Τρίτον, έχει δίκαιο ο κ. Θεοπέμπτου για το χρηματιστήριο ρύπων.  Δεν είναι χρηματιστήριο, μια απάτη 
είναι, η μεγαλύτερη ίσως του αιώνα, του προηγούμενου και του νυν!  Δηλαδή να εξηγήσομε πώς δουλεύει το 
σύστημα.  Εσείς, ας πούμε, αν είχατε βιομηχανία που έπρεπε να εκσυγχρονιστεί, για να μην εκπέμπει ρύπους, 
εάν το κόστος ήταν €10 εκατομ., προτιμάτε αντ’ αυτού να πάτε να αγοράσετε ρύπους €100.000, €200.000.  Και 
θυμίζω και την ταινία «Carbone».  Τρεις-τέσσερις Γάλλοι  -πραγματικό γεγονός- μέσα σε δύο μήνες κατάκλεψαν 
τα ευρωπαϊκά ταμεία και τα γαλλικά ταμεία κατά €900 εκατομ., που εκάμναν ανταλλαγές, πωλήσεις.  Δηλαδή 
πωλούσαν μεταξύ τους αέρα κουπανιστό!   

 Δεν είναι αυτό το πρόβλημα, κύριε Πρόεδρε.  Το πρόβλημα έν’ αλλού.  Το πρόβλημα είναι ότι πατόκορφα 
αυτή η υπόθεση που λέγεται «ανανεώσιμες πηγές ενέργειας» πάσχει, είναι δηλητηριασμένη αυτή η υπόθεση 
՚πού τη ρίζα της λόγω διαφθοράς.  Εάν θυμάστε, το 2015, τον Ιούνιο, μετά από μια θυελλώδη συνεδρία της 
Βουλής υπέβαλε παραίτηση σε λίγες μέρες ο πρόεδρος της ΡΑΕΚ και έφυγε από πρόεδρος και έγινε αποδεκτή.  
Δεν είναι λοιπόν γιατί δε θέλουν κάποιοι πολίτες, οι πολίτες θέλουν.  Δεν υπάρχει νούσιμος πολίτης που δε θέλει 
πράσινη ενέργεια.  Απλώς κάποιοι άλλοι -άφησε μια αιχμή ο κ. Θεοπέμπτου για σκοτεινές και ύποπτες 
φόρμουλες- κάποιοι άλλοι -και λυπούμαι που θα το πω, είναι στρωματοποιημένοι σε όλα τα κόμματα, δεν έχει 
αυτό το θλιβερό προνόμιο μόνο ο Συναγερμός, υπάρχουν και από άλλα κόμματα- συνηγορούν λοιπόν όλοι αυτοί, 
εφηύραν, ας πούμε, τη μεγάλη ιδέα των τεράστιων φωτοβολταϊκών πάρκων.  Άμα πάτε προς τις Πλάτρες, θα 
δείτε ένα βουνό ολόκληρο ξυσμένο, που έχει τώρα περίπου δέκα-δώδεκα χρόνια, έχουν βρει τις μεθόδους ακόμα 
και μεγάλους να τους σταματούν.  Θέλω να τονίσω την τελευταία γραμμή: δεν μπορεί το κράτος, δεν μπορεί η 
Αρχή Ηλεκτρισμού -και κανένας δεν μπορεί- να αγοράζει ενέργεια σε μεγαλύτερη τιμή, απ’ ό,τι το ίδιο την 
παράγει.  Τελεία! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Θεμιστοκλέους. 

 Τον λόγο θα πάρει ο συνάδελφος ο Ονούφριος Κουλλά και ζητά δευτερολογία ο κ. Μαυρίδης.   

 Είμαι σωστός, κύριε Μαυρίδη;   

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ναι, ναι! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ ωραία! 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 
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 Πραγματικά, θα ήθελα για τούτη την ιστορία του ΦΠΑ να πω το εξής, γιατί συζητούμε αν είναι τρεις μήνες 
και έξι μήνες: Ξέρετε, το μέσο τιμολόγιο είναι €250 τη διμηνία.  10% είναι €25 τη διμηνία, €12,50 τον μήνα.  Και 
θα σώσουμε τον κόσμο όλο με €12,50 τον μήνα!  Φυσικά, το ίδιο κάναμε και εμείς προηγουμένως, το ίδιο…  
Τώρα έν’ τρεις και έν’ έξι, εμένα δε με ενδιαφέρει… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

 Τον λόγο έχει ο κ. Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορώ να έχω τον λόγο;  Αφού έτσι είναι!  Έν’ μαθηματικά!  Το ίδιο κάναμε φυσικά τζιαι 
’μείς με το 10% της ΑΗΚ.  Πάλι για €25 τη διμηνία μιλούμε.  Και σπαταλούμε τα χρήματά μας, αντί να τα 
χρησιμοποιήσουμε εκεί και όπου χρειάζεται, διότι είναι ασήμαντα για τα νοικοκυριά, είναι σημαντικά όμως για το 
κράτος και την ΑΗΚ, γιατί έν’ μερικά εκατομμύρια.  Απλώς, θκιαμοιράζουμέν τα σε πάρα πολλούς τζιαι διούμεν 
τους ’πού πέντε-δέκα ευρώ.   

 Εν πάση περιπτώσει -και πραγματικά εγώ το έχω πει και δημόσια- πρώτη φορά, νομίζω, έχω δει 
αυτοαποκαλούμενο «πράσινο κόμμα» να μειώνει τις φορολογίες πά’ στον άνθρακα.  Και το ίδιο είχαν κάμει ξανά 
και το καταψηφίσαν το τέλος ΑΠΕ και ό,τι έργο ΑΠΕ πάει να γίνει διαμαρτύρουνται να μη γίνει. 

 Εν πάση περιπτώσει, για τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού όμως, που τα €5 έχουν σημασία και τα €10 
έχουν σημασία, ναι, πολύ σωστά είπε η κυβέρνηση το 19% να το κάμουμε 5%.  14% μείωση.  Επίσης, για τις 
ευάλωτες κατηγορίες είπαμε, αντί να τους διούμεν €10 τον μήνα για έξι μήνες ή για τρεις ή για τέσσερις, έν’ 
καλύτερα να τους αλλάξουμε το ψυγείο, το πλυντήριο και τους λαμπτήρες και τα air condition, για να γλιτώνουν 
€50 τον μήνα για πάντα, όι για τρεις μήνες.  Άρα…   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μα, μην ενοχλείστε, αγαπητοί συνάδελφοι, άστε να μιλήσουμε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, ήσυχα! 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Τόσο απλά είναι για ’μένα τα πράγματα!  Τσακκωννούμαστεν, είναι μια συζήτηση περί όνου σκιάς!  
Πραγματικά!  Όμως, για τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού, λέω, που έχει σημασία, εδώ και χρόνια λέμε ότι 
δε γίνεται τίποτε.  Υπάρχει επιδότηση για όλους, αλλά για τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού 80% για 
ενεργειακή αναβάθμιση της κατοικίας τους.  Και έχουν αξιοποιηθεί πολλά εκατομμύρια προς αυτή την 
κατεύθυνση.  Επίσης, να πω ότι πενήντα χιλιάδες δυνητικοί δικαιούχοι που ανήκουν στις ευάλωτες ομάδες του 
πληθυσμού δικαιούνται όχι €1.000 επιδότηση, που δικαιούνται οι υπόλοιποι, αλλά €3.750 επιδότηση, για να 
βάλουν φωτοβολταϊκά, για να εκμηδενίσουν, πραγματικά να εκμηδενίσουν σχεδόν τον λογαριασμό του 
ηλεκτρικού ρεύματος για είκοσι χρόνια τζιαι όι για τρεις, τέσσερις ή πέντε μήνες.  

 Θέλω επίσης να πω ότι με τούτα τα προγράμματα, δεν ξέρω αν έν’ πολλά ή λίγα, αλλά είκοσι δύο χιλιάδες 
σπίτια έχουν ενωθεί με φωτοβολταϊκά με το σύστημα της ΑΗΚ.  Είκοσι δύο χιλιάδες!  Και έχουμε πιάσει τον στόχο 
που μας έβαλε η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Δεν ξέρω γιατί λέμε εν εκάμαμεν τίποτε.  Ήταν πολλά χαμηλός ο στόχος 
δηλαδή που μας έβαλε η Ευρωπαϊκή Ένωση!  Αλλά τον έχουμε πιάσει για το 2020.  Αλλά έν’ πολύ πιο δύσκολα 
και φιλόδοξα τα πράγματα για το 2030.   

 Προχτές εξαγγέλθηκε το σχέδιο «Εξοικονομώ-Αναβαθμίζω», προϋπολογισμός €30 εκατομ., υπήρξε 
τεράστιο ενδιαφέρον και θα απορροφηθούν και τα €30 εκατομ.  Σε λίγους μήνες εννά εξαγγελθεί το σχέδιο για 
εξοικονόμηση ενέργειας στις επιχειρήσεις, άλλα €25 εκατομ., νομίζω, προϋπολογισμός.  Και, ναι, τώρα με το 
Ταμείο Ανάκαμψης έχουμε πολλά κεφάλαια -είναι γύρω στα €400 εκατομ.- για να πετύχουμε μαζί με άλλους 
κρατικούς πόρους την πράσινη μετάβαση.  Δεν είναι όμως, δεν ήταν ούτε είναι τόσο εύκολα τα πράγματα.  
Παρουσιάζεται με έναν τρόπο ότι είχαμε φθηνή ενέργεια και εμείς και οι άλλες χώρες -γιατί και οι άλλες 
ευρωπαϊκές χώρες τα ίδια προβλήματα αντιμετωπίζουν- και περίπου υπήρχαν οι εύκολες λύσεις, όλα πάμφθηνα 
να γίνουν, αλλά δεν εγίνονταν.  Μα, πρέπει να είσαι τρελός… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κουλλά, τέλειωσε ο χρόνος σου από τη θέση σου.  Αν θα συνεχίσεις, να έρθεις πάνω. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Νομίζω κάποιοι μίλησαν περισσότερο από ’μένα από τη θέση τους. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κουλλά, είδες να βάλλω quota; 

 Αν θα συνεχίσεις, θα έρτεις δαμαί δίπλα μου. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, ακόμα μισό λεπτάκι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μισό λεπτό το έχεις κατά παράβαση. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ο λόγος που είναι στόχοι είναι γιατί…  Και γιατί χρειάζονται επιδοτήσεις;  Αναρωτηθείτε γιατί εν βάλλουν 
όλοι αύριο φωτοβολταϊκά.  Συμφέρει!  Συμφέρει πολλά!  Γιατί εν βάλλουν;  Θέλουν επιδότηση.  Γιατί;  Διότι ακόμα 
έννεν ανταγωνιστικά.  Ακόμα τζιαι με την αγορά των ρύπων ’πού την ΑΗΚ η τιμή της έν’ πιο χαμηλή.  Χρειάζεται 
επιδότηση, για να το κάμεις να συμφέρει.  Έντζιε μπορεί όμως το κράτος να δώκει δισεκατομμύρια σε 
επιδοτήσεις.  Η ίδια ιστορία εξεκίνησε με τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα.  Ε, θέλει €10.000 επιδότηση το ένα.  Ε, κάμετε, 
για να έχουμε διακόσιες χιλιάδες αυτοκίνητα, πόσα εκατομμύρια χρειαζόμαστε.   

 Άρα, πάμε σωστά και σοβαρά θεωρώ, για να πετύχουμε.  Μπορούμε με επιδοτήσεις να βοηθήσουμε 
νοικοκυριά, να βοηθηθούν για πάντα στη μείωση της τιμής του ηλεκτρικού τους ρεύματος, αλλά δεν μπορούν να 
γίνουν όλα αύριο, σε μια μέρα, και δεν είναι τόσο εύκολο και τόσο φτηνό όσο νομίζουμε. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Θα πρωτολογήσει ο κ. Λίνος Παπαγιάννης, θα προχωρήσει σε δευτερολογία ο συνάδελφος ο Μαυρίδης, 
αλλά ζητά τον λόγο ο Άντρος Κυπριανού. 

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Πρόεδρε, νομίζω ότι το θέμα εξαντλήθηκε και θα πρέπει κάπου να τελειώνει η συζήτηση, αλλά εγώ θέλω 
να πω και το εξής για τον κ. Κουλλά, διότι, ξέρετε, εβαρέθηκα κάποιοι να υποτιμούν τη νοημοσύνη μας: Όταν η 
κυβέρνηση εξάγγελλε τη μείωση του ΦΠΑ, θριαμβολογούσε ότι έπαιρνε ένα μέτρο το οποίο θα βοηθούσε τον 
κόσμο.  Τώρα με την επιχειρηματολογία του, μας είπε ο κ. Κουλλά ότι θα δώσουν εις τα νοικοκυριά €37,50·  
€12,50 εξοικονόμηση τον μήνα, λαλεί, τρεις μήνες έν’ η μείωση για τα νοικοκυριά, €37,50.  Ε, καλά, γιατί 
θριαμβολογούσαν, όταν το εξάγγελλαν;  Η παράκλησή μου να τελειώνουμε με τούτη τη συζήτηση! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κατανοητή… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Κύριοι συνάδελφοι!  Εδώ είμαστε στη Βουλή, θα γίνουνται συζητήσεις να ακούει ο κόσμος τις ικανότητές 
μας και τις δυνατότητές μας.   

 Ο κ. Παπαγιάννης και μετά τον Μαυρίδη θα πάρετε τον λόγο, κύριε Μυλωνά, πολύ ευχαρίστως. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Με αυτό που θα πω θεωρώ ότι θα προσπαθήσω αυτή τη στιγμή να μεταφέρω ένα μήνυμα που, απ’ ό,τι 
φαίνεται, δεν πάει όπως πρέπει στα αφτιά των αρμοδίων.  Το ότι έχουν γίνει κινήσεις, για να ενισχυθεί με ένα 
συγκεκριμένο πλάνο ο τομέας της ενέργειας, θεωρώ ότι δεν μπορεί να το αμφισβητήσει κάποιος.  Αυτό που 
μπορούμε να αμφισβητήσουμε όμως -και το δηλώνω ευθαρσώς- είναι ότι…  Ένα νοικοκυριό που για παράδειγμα 
έχει έσοδα €1.200 τον μήνα το να καλείται να πληρώνει έξοδα -και αφού μιλούμε για την ενέργεια, είτε αυτό είναι 
ρεύμα είτε αυτό είναι καύσιμα είτε ό,τι άλλο έχει να κάνει με αυτό το θέμα- και να πηγαίνει το μισό εισόδημα του 
νοικοκυριού απευθείας γι’ αυτό το πράμα είναι αδιανόητο!  Και, επειδή η κοινωνία θέλει λύσεις, καλό είναι να 
αναλογιστούμε τα όσα λέμε και τα όσα προωθούμε στον κόσμο, να μην είναι πολύ προκλητικά.  Ρωτώ:  Εάν 
κάποιος αυτή τη στιγμή καρτερά τέσσερις μήνες να πάρει €500 ανεργιακό και θα πρέπει να πληρώσει €250 
ρεύμα για δύο μήνες, τον ενδιαφέρει τι θα πει ο Παπαγιάννης ή ο κ. Κυπριανού ή ο Κουλλά;  Δεν τον ενδιαφέρει 
ποσώς!  Τον ενδιαφέρει να καταφέρει να ζήσει.  Και αυτή τη στιγμή υπάρχει κόσμος που δεν μπορεί να ζήσει!  
Αυτό είναι γεγονός.   
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαγιάννη. 

 Κύριε Μαυρίδη, σύντομη παρέμβαση από εσάς. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Δεν είχα κάνει καμία αναφορά για την πρόταση νόμου που ψήφισε η αντιπολίτευση και αφορά τη μείωση 
του ΦΠΑ ούτε καν το σκέφτηκα.  Εγώ αναφερόμουν σε οικονομική θεωρία, η οποία στηρίζεται σε χιλιάδες μελέτες, 
και απλώς αναφέρεται ότι, εάν δώσεις κοινωνικές παροχές σε χρήματα αντί σε είδος, τότε είναι προς όφελος του 
δικαιούχου.  Είναι απλό.  Μπορεί ο καταναλωτής να πάρει τα χρήματα, αντί να πάρει τη μείωση στην τιμή του 
ρεύματος, να πάρει τα χρήματα που αναλογούν σε αυτή τη μείωση και να κάμει και εξοικονόμηση από πάνω και 
θα έχει και τα χρήματα τα οποία του έχει δώσει το κράτος.  Αυτό είναι προς όφελος του καταναλωτή, είναι απλώς 
οικονομική θεωρία, η οποία εφαρμόζεται στην πράξη σε πολλές άλλες χώρες, οι οποίες έδιναν σε είδος.  Όπως 
για παράδειγμα στο Ιράν η βενζίνη ήταν δωρεάν, τώρα χρεώνουν τη βενζίνη και γίνεται επανάσταση εκεί, αλλά 
τους δίνουν κοινωνικές παροχές στο αντίστοιχο ποσό.  Μόλις τώρα διάβαζα για τη Βενεζουέλα ότι από μηδέν 
σχεδόν η τιμή της βενζίνης είναι πενήντα σεντ τώρα το λίτρο.  Είναι για να μη γίνεται υπερκατανάλωση.   

 Άρα λοιπόν, αυτές οι πολιτικές…  Η εξοικονόμηση είναι η σωστή επένδυση.  Αυτό ήθελα να πω.  Η 
συνάδελφος δεν είναι εδώ, αλλά σίγουρα θα το ακούσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Μαυρίδη, έχει αντιληφθεί το σώμα ότι περί θεωρίας επρόκειτο αυτά που είπατε… 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Θεωρία, αλλά που εφαρμόζεται στην πράξη, κύριε Κουλία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Μαυρίδη, το καταλάβαμε.  Είπες το δύο φορές.  Εγώ εκατάλαβα ότι έν’ θεωρία που αναπτύσσεις.  
Αλλά…  Είναι θεωρία κανονική. 

 Κύριε…  Δε θέλετε; 

 Άρα λοιπόν, μετά τη θεωρία του κ. Μαυρίδη, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.   

Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο ποσού ύψους €48.809.384 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η 
Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 3. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 4. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 7; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δεν είναι κακό να γίνεται συζήτηση, μην ανησυχείτε! 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
και Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2022 Νόμος του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 16 και 17 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Ίδρυσης 
Υφυπουργείου Τουρισμού και Διορισμού Υφυπουργού Τουρισμού παρά τω Προέδρω και Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021» και «Οι περί Υφυπουργείου Τουρισμού και Διορισμού Υφυπουργού 
Τουρισμού παρά τω Προέδρω και για Συναφή Θέματα (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους 
του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού και στους Εξαρτωμένους τους Όμοιο προς το Σχέδιο Συντάξεως της 
Κυβέρνησης) (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2021. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 16 θέματος είναι η τροποποίηση του περί της Ίδρυσης Υφυπουργείου Τουρισμού 
και Διορισμού Υφυπουργού Τουρισμού παρά τω Προέδρω και Συναφών Θεμάτων Νόμου, ώστε τα μέλη του 
Σχεδίου Συντάξεων και Χορηγημάτων του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού να ενταχθούν ως δικαιούχοι στο 
κυβερνητικό σχέδιο συντάξεων με βάση τις διατάξεις των υφιστάμενων σχετικών νομοθεσιών, στις οποίες 
καθορίζονται οι κανόνες καταβολής των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων των υπαλλήλων της δημόσιας υπηρεσίας 
και μεταφορά του αποθεματικού του εν λόγω σχεδίου στο Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 17 κανονισμών είναι η κατάργηση των υφιστάμενων περί Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού και στους Εξαρτωμένους τους Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) Κανονισμών για την 
ορθότερη εφαρμογή των προνοιών του περί της Ίδρυσης Υφυπουργείου Τουρισμού και Διορισμού Υφυπουργού 
Τουρισμού παρά τω Προέδρω και Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2021. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Ίδρυσης Υφυπουργείου Τουρισμού και Διορισμού Υφυπουργού Τουρισμού 

παρά τω Προέδρω και Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021» και για τους 
κανονισμούς «Οι περί Υφυπουργείου Τουρισμού και Διορισμού Υφυπουργού Τουρισμού παρά τω 

Προέδρω και για Συναφή Θέματα (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους του 
Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού και στους Εξαρτωμένους τους Όμοιο προς το Σχέδιο Συντάξεως 

της Κυβέρνησης) (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2021»  
Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος  Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Χρύσης Παντελίδης 

 Νίκος Σύκας  Ηλίας Μυριάνθους 

 Κώστας Κώστα Μιχάλης Γιακουμή 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδριάσεις της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 30 
Νοεμβρίου 2021.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υφυπουργείου Τουρισμού, του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού 
του ίδιου υπουργείου, του Γενικού Λογιστηρίου και της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΣΕΚ.  Το Υπουργείο 
Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας και η συνδικαλιστική οργάνωση 
ΠΕΟ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή μελέτησε το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς κατά προτεραιότητα σύμφωνα 
με τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α(3) του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων λόγω της φύσης και 
της σημασίας των προτεινόμενων ρυθμίσεων, καθώς και λόγω έλλειψης χρόνου προς ολοκλήρωση της 
προβλεπόμενης στον πιο πάνω κανονισμό διαδικασίας συζήτησης ενόψει της διακοπής των εργασιών της 
Βουλής για την περίοδο των Χριστουγέννων.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Ίδρυσης Υφυπουργείου Τουρισμού 
και Διορισμού Υφυπουργού Τουρισμού παρά τω Προέδρω και Συναφών θεμάτων Νόμου, ώστε μεταξύ άλλων 
τα μέλη του Σχεδίου Συντάξεων και Χορηγημάτων του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού να ενταχθούν ως 
δικαιούχοι στο κυβερνητικό σχέδιο συντάξεων με βάση τις διατάξεις των υφιστάμενων σχετικών νομοθεσιών, στις 
οποίες καθορίζονται οι κανόνες καταβολής των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων των υπαλλήλων της δημόσιας 
υπηρεσίας, και επίσης το αποθεματικό του εν λόγω σχεδίου να μεταφερθεί στο Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 18(3) και 19 του περί της Ίδρυσης 
Υφυπουργείου Τουρισμού και Διορισμού Υφυπουργού Τουρισμού παρά τω Προέδρω και Συναφών θεμάτων 
Νόμου, είναι η κατάργηση των υφιστάμενων περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού και στους Εξαρτωμένους τους Όμοιο 
με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) Κανονισμών για την ορθότερη εφαρμογή των προνοιών του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου.   

 Ο εκπρόσωπος του Υφυπουργείου Τουρισμού ανέφερε ότι η κατάργηση του Σχεδίου Συντάξεων και 
Χορηγημάτων των πρώην υπαλλήλων του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού και η μεταφορά τους στο 
Κυβερνητικό Σχέδιο Συντάξεων αποφασίστηκε από τη γενική συνέλευση των μελών του εν λόγω σχεδίου στις 10 
Σεπτεμβρίου 2020.  Επιπροσθέτως, όπως ο ίδιος επισήμανε, με τη μεταφορά του πιο πάνω ταμείου στο 
Κυβερνητικό Σχέδιο Συντάξεων το υφιστάμενο χρηματικό υπόλοιπο του εν λόγω σχεδίου, το οποίο ανέρχεται 
περίπου στα €60 εκατομ., θα μεταφερθεί στο Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας.  Περαιτέρω, εισηγήθηκε όπως οι 
πρόνοιες του νομοσχεδίου και των κανονισμών τεθούν σε ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2022, ώστε η καταβολή 
των σχετικών συντάξεων να πραγματοποιηθεί απρόσκοπτα λόγω της επικείμενης λήξης του τρέχοντος έτους.  

 Με την πιο πάνω εισήγηση συμφώνησε και ο εκπρόσωπος του Γενικού Λογιστηρίου της Δημοκρατίας.     

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του 
ίδιου υπουργείου και του Γενικού Λογιστηρίου συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου 
και των κανονισμών. 

 Η επιτροπή, στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου και των κανονισμών, ζήτησε μεταξύ άλλων να 
ενημερωθεί κατά πόσο οι προτεινόμενες τροποποιήσεις επηρεάζουν τα συνταξιοδοτικά ωφελήματα των 
συνταξιούχων υπαλλήλων του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού και των εν ενεργεία υπαλλήλων που 
μεταφέρθηκαν στο Υφυπουργείο Τουρισμού.  

 Σε σχέση με τα πιο πάνω ο εκπρόσωπος της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΣΕΚ επισήμανε ότι έχει 
πραγματοποιηθεί ο απαιτούμενος διάλογος με το Υφυπουργείο Τουρισμού και δήλωσε ότι η ΣΕΚ συμφωνεί με 
τη μεταφορά των εν ενεργεία υπαλλήλων και των συνταξιούχων στο Κυβερνητικό Ταμείο Συντάξεων.  
Παράλληλα, επισήμανε ότι η μεταφορά αυτή διασφαλίζει όλα τα συνταξιοδοτικά ωφελήματα των επηρεαζόμενων 
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υπαλλήλων.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της και αφού επέφερε όλες τις αναγκαίες νομοτεχνικές διορθώσεις στο νομοσχέδιο και 
στους κανονισμούς, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση των 
κανονισμών.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 16 θέματος. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ίδρυσης Υφυπουργείου Τουρισμού και Διορισμού 
Υφυπουργού Τουρισμού παρά τω Προέδρω και Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε τώρα με την έγκριση των υπ’ αριθμόν 17 κανονισμών. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των υπ’ αριθμόν 17 κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το ίδιο, τριάκοντα πέντε. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι υπ’ αριθμόν 17 κανονισμοί εγκρίνονται, με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία 
αποχή. 

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Λήψης Έκτακτων Μέτρων στον Τομέα του Τουρισμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021».  Είναι πρόταση νόμου του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί της Λήψης Έκτακτων Μέτρων στον Τομέα του Τουρισμού, ώστε να παραταθεί για 
έξι μήνες η ισχύς των πιστωτικών σημειώσεων που εκδόθηκαν από διοργανωτές οργανωμένων ταξιδιών, σε 
περίπτωση ακύρωσης της σχετικής σύμβασης λόγω της πανδημίας COVID-19. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για την 
πρόταση νόμου «Ο περί της Λήψης Έκτακτων Μέτρων στον Τομέα του Τουρισμού (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2021»  
Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος  Πανίκος Λεωνίδου 

 Ονούφριος Κουλλά Χρύσης Παντελίδης 

 Νίκος Σύκας  Ηλίας Μυριάνθους 

 Κώστας Κώστα Μιχάλης Γιακουμή 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Σταύρος Παπαδούρης 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον πρόεδρό της κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, στις 25 Νοεμβρίου 2021, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν 
στις 30 Νοεμβρίου και στις 7 Δεκεμβρίου 2021. 

 Στις συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, 
του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, της Υπηρεσίας Προστασίας Καταναλωτή του ιδίου 
υπουργείου, του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υφυπουργείου Τουρισμού, 
του Συνδέσμου Τουριστικών Επιχειρήσεων Κύπρου (ΣΤΕΚ), του Συνδέσμου Ταξιδιωτικών Πρακτόρων Κύπρου 
(ACTA), του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας 
Ζωής.  Ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Ξενοδόχων (ΠΑΣΥΞΕ) και ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Διευθυντών Ξενοδοχείων 
(ΠΑΣΥΔΙΞΕ), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις εν λόγω συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή μελέτησε την εν λόγω πρόταση νόμου κατά προτεραιότητα, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων, για λόγους που προκύπτουν 
από τους σκοπούς της προτεινόμενης νομοθετικής ρύθμισης. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, όπως αυτή είχε αρχικά κατατεθεί, είναι η τροποποίηση του περί της Λήψης 
Έκτακτων Μέτρων στον Τομέα του Τουρισμού Νόμου, ώστε το χρονικό περιθώριο χρησιμοποίησης της 
πιστωτικής σημείωσης που εκδίδεται προς όφελος των καταναλωτών, σε περίπτωση ακύρωσης λόγω της 
πανδημίας COVID-19 σύμβασης οργανωμένου ταξιδιού ή σύμβασης για διαμονή σε ξενοδοχείο ή/και τουριστικό 
κατάλυμα που έχει πραγματοποιηθεί μέσω ιδιωτικής κράτησης ή με διοργανωτή ή σύμβασης για συμμετοχή σε 
κρουαζιέρα ή σύμβασης εκμίσθωσης οχημάτων χωρίς οδηγό, να παραταθεί για περαιτέρω χρονικό διάστημα έξι 
(6) μηνών, ήτοι η εν λόγω πιστωτική σημείωση να λήγει, αντί την 31η Δεκεμβρίου 2021, στις 30 Ιουνίου 2022. 

 Η προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται αναγκαία λόγω της συνέχισης της εξάπλωσης της πανδημίας COVID-
19 και της εφαρμογής περιοριστικών μέτρων, ώστε ενδεχομένως να μην καταστεί εφικτή η χρησιμοποίηση από 
τους καταναλωτές της πιο πάνω πιστωτικής σημείωσης πριν από το τέλος του έτους 2021. 

 Ο εκπρόσωπος του Υφυπουργείου Τουρισμού συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της 
πρότασης νόμου και παράλληλα ενημέρωσε την επιτροπή ότι το υφυπουργείο ετοιμάζει νομοσχέδιο, σκοπός του 
οποίου είναι η παράταση της ισχύος των πιστωτικών σημειώσεων οι οποίες εκδόθηκαν από διοργανωτή, ώστε 
να προστατευθούν τα ταξιδιωτικά γραφεία, τα οποία ως επί το πλείστον αποτελούν μικρές επιχειρήσεις οι οποίες 
έχουν πληγεί οικονομικά από τις συνέπειες της εξάπλωσης της πανδημίας COVID-19. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών συμφώνησε με τη θέση του Υφυπουργείου Τουρισμού και 
παράλληλα εξέφρασε επιφυλάξεις όσον αφορά τη συνταγματικότητα της προτεινόμενης ρύθμισης λόγω της 
πιθανής αύξησης των δαπανών του κρατικού προϋπολογισμού ένεκα της παραχώρησης κυβερνητικών 
εγγυήσεων σε σχέση με την έκδοση πιστωτικών σημειώσεων. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού συμφώνησε με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, επισήμανε ότι, σε περίπτωση ψήφισης σε νόμο της πρότασης 
νόμου, οι καταναλωτές θα πρέπει να ερωτώνται κατά πόσο συγκατατίθενται ή όχι στην παράταση της ισχύος της 
εκδοθείσας πιστωτικής σημείωσης. Επιπροσθέτως, ενημέρωσε την επιτροπή ότι, εξαιρουμένων ελάχιστων 
περιπτώσεων, οι περισσότερες επιχειρήσεις έχουν ήδη επιστρέψει στους καταναλωτές όλα τα ποσά τα οποία 
όφειλαν συνεπεία των ακυρώσεων. 

 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Ταξιδιωτικών Πρακτόρων Κύπρου (ACTA) συμφώνησε με τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου και επισήμανε ότι η ψήφισή της σε νόμο θα συμβάλει στην επίλυση των 
προβλημάτων βιωσιμότητας που αντιμετωπίζουν οι ταξιδιωτικοί πράκτορες ένεκα της πανδημίας. 

 Ο εκπρόσωπος του ΣΤΕΚ συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου και 
υποστήριξε ότι δε θα ήταν σωστό να εξαιρεθούν οι ξενοδοχειακές επιχειρήσεις από το πεδίο εφαρμογής της 
πρότασης νόμου. 

 Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και 
Ποιότητας Ζωής εξέφρασαν τη διαφωνία τους με την προτεινόμενη ρύθμιση, η οποία, σύμφωνα με τους ιδίους, 
θίγει τα συμφέροντα των καταναλωτών, αφού τα ποσά που κατέβαλαν θα επιστραφούν μετά τη λήξη της 
προβλεπόμενης με την πρόταση νόμου προθεσμίας. 

 Ο ΠΑΣΥΞΕ με γραπτό υπόμνημά του το οποίο υπέβαλε στην επιτροπή δήλωσε ότι συμφωνεί με την 
προτεινόμενη ρύθμιση. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ενημέρωσε την 
επιτροπή για τον αριθμό των τουριστικών επιχειρήσεων οι οποίες δεν ήταν δραστηριοποιημένες εντός των ετών 
2020 και 2021, δηλώνοντας μεταξύ άλλων ότι κατά τον Οκτώβριο του έτους 2020 υπήρχαν είκοσι τρεις μη 
δραστηριοποιημένες επιχειρήσεις. 
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 Το Υφυπουργείο Τουρισμού σε μεταγενέστερο στάδιο, με επιστολή του ημερομηνίας 1η Δεκεμβρίου 2021, 
απαντώντας σε σχετικό ερώτημα που υποβλήθηκε στο πλαίσιο της συζήτησης, ενημέρωσε την επιτροπή ότι το 
κράτος καλείται να εγγυηθεί ποσό το οποίο ανέρχεται στις €884.000 για τις αιτήσεις που υποβλήθηκαν και 
εγκρίθηκαν στο πλαίσιο του σχεδίου παραχώρησης κυβερνητικών εγγυήσεων για εξασφάλιση πιστωτικών 
σημειώσεων, οι οποίες εκδίδονται δυνάμει των διατάξεων του περί της Λήψης Έκτακτων Μέτρων στον Τομέα 
του Τουρισμού Νόμου. 

 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να τροποποιήσει το κείμενο 
της πρότασης νόμου, ώστε σε αυτό να ρυθμίζεται μόνο η εξάμηνη παράταση της ισχύος των πιστωτικών 
σημειώσεων που εκδόθηκαν από διοργανωτές οργανωμένων ταξιδιών, σε περίπτωση ακύρωσης της σχετικής 
σύμβασης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί της πρότασης νόμου, όπως αυτή έχει τροποποιηθεί σύμφωνα με 
τα πιο πάνω, κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Παπαδούρης. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι για ομιλία, απλώς επιθυμώ να καταθέσω μια προφορική τροπολογία.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αν την κάνει αποδεκτή το προεδρείο. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Αν την κάνει αποδεκτή, φυσικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Είναι πολύ απλό.  Σε συζήτηση που είχαμε, αφού ακούσαμε κάποιες ανησυχίες από καταναλωτές, 
αποφασίσαμε να καταθέσουμε μία προφορική τροπολογία, λόγω του περιορισμένου χρόνου που είχαμε, γιατί η 
συζήτηση έγινε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Συγγνώμη;  Να την εξηγήσω, αφού μόλις ξεκίνησα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πες την τροπολογία να δούμε αν συμφωνούμε όλοι να γίνει αποδεκτή. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Η τροπολογία αφορά τα διάφορα κουπόνια τα οποία έχουν δοθεί τον καιρό της πανδημίας έναντι κάποιων 
ταξιδιών, όταν δεν μπορούσε ο κόσμος να ταξιδέψει.  Ο κ. Χατζηγιάννης, ο πρόεδρος της επιτροπής, προτείνει 
με την πρόταση νόμου να γίνει παράταση για ακόμη έξι μήνες -αντί τέλος Δεκεμβρίου, να πάμε τέλος Ιουνίου για 
τα κουπόνια αυτά- και η δική μας τροπολογία αφορά στο δικαίωμα του καταναλωτή να μπορεί, αν επιθυμεί και 
αν είναι ήδη κάτοχος κουπονιού, μέχρι τέλος Ιανουαρίου να εξαργυρώσει αυτό το κουπόνι, γιατί αντιλαμβάνεστε 
ότι υπάρχουν άτομα τα οποία δεν υπολογίζουν να ταξιδέψουν τους επόμενους μήνες, είτε γιατί κάποιος μπορεί 
να έχει μείνει άνεργος είτε γιατί έχει άλλες προτεραιότητες έναντι του οποιουδήποτε ταξιδιού και προτιμά να πάρει 
τα λεφτά του πίσω.  Απλώς, θέλουμε να διασφαλίσουμε ότι κάποιος ο οποίος θέλει να εξαργυρώσει αυτό το 
κουπόνι μέχρι το τέλος του χρόνου θα έχει το δικαίωμα να το κάνει και προεκτείνουμε αυτό το δικαίωμα μέχρι το 
τέλος Ιουνίου βασιζόμενοι στην παράταση που δίνεται από τον πρόεδρο της επιτροπής.  Αυτή είναι η τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ ωραία.  Ευχαριστώ πολύ. 

 Νομίζω ότι είναι κατανοητό, δεν έχει κανένας ένσταση, είναι απλή η τροπολογία. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Ναι, κύριε Χατζηγιάννη. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η εισήγηση των συναδέλφων υπερκαλύπτεται και μας έχει δοθεί διαβεβαίωση απ’ όλες τις υπηρεσίες και, 
αν διαβάσουμε και πολύ προσεκτικά το άρθρο 3(5) έτι, έτι, έτι, πάντοτε έχει τη δυνατότητα ο καταναλωτής να 
πάει, αν και εφόσον το θελήσει, πρώτα να εξαργυρώσει ο ίδιος τη συμφωνία του.  Άρα, λοιπόν, προς τι η 
επανάληψη για τρίτη και για τέταρτη φορά;  Καταλαβαίνω ότι εκφράστηκαν φόβοι από τους καταναλωτές, όμως 
πήραν τις απαντήσεις, ήταν σαφέστατες, ξεκάθαρες, κρυστάλλινες, ότι, αν και εφόσον επιθυμούν να το 
εξαργυρώσουν, αυτή την προτεραιότητα την έχουν.  Ανά πάσα στιγμή.  Προς τι τώρα το… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ε, ναι. 

 Ένα λεπτό, ο κ. Κώστα θέλει τον λόγο, ο οποίος πάντα έν’ βοηθητικός επί τούτου.  Νομίζω δεν είναι το 
τέλος του κόσμου.  Μην ανησυχείτε, θα βρούμε τη λύση, κύριε Χατζηγιάννη.  Μην ανησυχείς.  Αν γράψουν τζιαι 
τίποτε παραπάνω, επιπλέον… Παρκάτου να μεν γράψουμε. 

 Ο κ. Κώστα. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πρέπει να ξεκαθαρίσουμε κάποια πράγματα, για να καταλάβουμε είντα μ’ που γίνεται.  Όταν το 2020 ήρθε 
τούτο το νομοσχέδιο, εμείς δεν το ψηφίσαμε, γιατί υπάρχει ευρωπαϊκή Οδηγία με την οποία είμαστε 
εναρμονισμένοι, η οποία λέει ότι, όταν ο καταναλωτής δε θέλει πιστωτική σημείωση και θέλει τα λεφτά του, είσαι 
υποχρεωμένος να του τα δώσεις.  Ήρθε το νομοσχέδιο τούτο και έλεγε, βάζοντας ένα «δύναται» μέσα, όπως το 
μνήμα του Αγίου Νεοφύτου, αν θέλει, ο ταξιδιωτικός πράκτορας να δώσει τα λεφτά.  Και τι γινόταν;  Και δε 
συμφωνώ με τον πρόεδρο της επιτροπής ότι τους δώσαμε και τους εξηγήσαμε και κατάλαβαν.  Η ίδια η Υπηρεσία 
Προστασίας Καταναλωτή ήρθε ενάμιση χρόνο μετά και μας είπε ότι είχαμε απόλυτο δίκαιο, γιατί κάποιοι δεν 
ανάφερναν στον κόσμο, στους καταναλωτές ότι έχει και ευρωπαϊκή Οδηγία, έλεγαν ότι είναι μόνο αυτή η 
νομοθεσία και δεν τους έδιναν τα λεφτά τους.  Και μάλιστα μας είπαν ότι είχαμε δεκάδες καταγγελίες στην 
Υπηρεσία Προστασίας Καταναλωτή, οι περισσότεροι έχουν συμμορφωθεί, τρεις περιπτώσεις είναι τώρα στο 
δικαστήριο. 

 Οπόταν, εκείνο το οποίο έγινε…  Ήρθε ο κ. Χατζηγιάννης και έφερε μια πρόταση, αντί ο κόσμος να 
πληρωθεί τέλος του Γενάρη, όπως λέει η νομοθεσία, να πάμε ακόμα ένα εξάμηνο παρακάτω λόγω της 
πανδημίας.  Τζιείνον το οποίο είπαμε και ήταν εισήγηση δική μας ήταν τζιείνον που υπάρχει στην ευρωπαϊκή 
Οδηγία, που είναι νόμος του κράτους εναρμονιστικός και υπερέχει του εθνικού δικαίου, να μπει και μες τούντον 
νόμο, για να μη βρίσκεται κανένας επιτήδειος που να λέει του κόσμου «αν θέλω, διώ σου τα, αν δε θέλω, εν σου 
τα διώ». 

 Η προφορική τροπολογία που φέρνει ο Σταύρος Παπαδούρης τωρά, για την οποία, για να είμαστε 
ειλικρινείς έχουμε μιλήσει, τζιαι με τους συνδέσμους των καταναλωτών και συμφωνούν, αλλά τζιαι με την ίδια την 
Υπηρεσία Προστασίας Καταναλωτή, λέει το αυτονόητο: «Εάν εσύ συμφωνήσεις, καλώς.  Αν δε συμφωνήσεις, 
δικαιούσαι τα λεφτά σου να τα πάρεις, όποτε θέλεις.».  Όπως λέει και ο νόμος του κράτους, η ευρωπαϊκή Οδηγία 
με την οποία είμαστε εναρμονισμένοι.  Και, για να μην καθυστερούμε άλλο, εμείς, εάν δεν περάσει η τροπολογία 
τούτη, δε θα ψηφίσουμε την πρόταση νόμου.  Αν περάσει, εμείς για λόγους αρχής θα τηρήσουμε στάση αποχής, 
όπως τηρήσαμε και τότε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μετά τα όσα ανέφερε ο συνάδελφος ο Κώστας Κώστα, δεν έχει κανένας ένσταση για την τροπολογία, 
σωστά; 

 Άρα, πόσοι είναι υπέρ της τροπολογίας του συνάδελφου του κ. Παπαδούρη; 

 Άπαντες.  Είναι παμψηφεί, άρα ενσωματώνεται η τροπολογία μέσα. 

 Ευχαριστούμε, κύριε Παπαδούρη. 

 Λοιπόν, προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση της προτάσεως νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Ομόφωνο; 

 Όχι. 

 Πέστε μου τους αριθμούς να τους σημειώσω. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

 Ουδείς. 

 Οι αποχές, κύριε γραμματέα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έντεκα αποχές. 

 Άρα, με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και έντεκα αποχές, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Λήψης Έκτακτων Μέτρων στον Τομέα του Τουρισμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
 Άρα, με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και έντεκα αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο 
της Δημοκρατίας. 

 Και τώρα προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 19 θέμα, το οποίο τιτλοφορείται «Οι περί Ελεγχόμενων Ειδών και 
Δραστηριοτήτων (Είδη Διπλής Χρήσης) Κανονισμοί του 2021». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υιοθέτηση εφαρμοστικών διατάξεων αναφορικά με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο 
«Κανονισμός (ΕΕ) 2021/821 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 20ής Μαΐου 2021-θέσπιση 
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ενωσιακού συστήματος ελέγχου των εξαγωγών, της μεσιτείας, της τεχνικής βοήθειας, της διαμετακόμισης και της 
μεταφοράς ειδών διπλής χρήσης». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για τους 
κανονισμούς «Οι περί Ελεγχόμενων Ειδών και Δραστηριοτήτων (Είδη Διπλής Χρήσης) Κανονισμοί του 

2021»  
Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος  Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Χρύσης Παντελίδης 

 Νίκος Σύκας  Ηλίας Μυριάνθους 

 Κώστας Κώστα Μιχάλης Γιακουμή 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 30 Νοεμβρίου 2021.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, του Υπουργείου Εξωτερικών, του Τμήματος Τελωνείων του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Υπουργείου Άμυνας, του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών και του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας 
του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Γεωργίας και της Υπηρεσίας Μεταλλείων 
του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως, του Γενικού Χημείου του Κράτους, του Υπουργείου Υγείας, του Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής και 
του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών του Υφυπουργείου Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής, 
του Υφυπουργείου Ναυτιλίας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Κυπριακής Υπηρεσίας 
Πληροφοριών, των εργοδοτικών οργανώσεων ΚΕΒΕ και ΟΕΒ, του Συνδέσμου Κατασκευαστών Φυσιγγίων και 
Σφαιριδίων και του Παγκύπριου Συνδέσμου Οπλοπωλών.  Το Υπουργείο Οικονομικών και οι Κτηνιατρικές 
Υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στην εν λόγω συνεδρία της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση των κανονισμών παρευρέθηκε επίσης το μέλος της επιτροπής κ. 
Σταύρος Παπαδούρης. 

 Επιπροσθέτως, σημειώνεται ότι η επιτροπή μελέτησε τους υπό αναφορά κανονισμούς κατά 
προτεραιότητα, σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
λόγω του σκοπού της προτεινόμενης νομοθετικής ρύθμισης και της ανάγκης ολοκλήρωσης της προβλεπόμενης 
διαδικασίας συζήτησης πριν από τη διακοπή των εργασιών της Βουλής για την περίοδο των Χριστουγέννων. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 21 του περί της 
Εισαγωγής και Εξαγωγής Ελεγχόμενων Ειδών και της Διενέργειας Ελεγχόμενων Δραστηριοτήτων Νόμου, είναι 
η υιοθέτηση εφαρμοστικών διατάξεων αναφορικά με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Κανονισμός 
(ΕΕ) 2021/821 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 20ής Μαΐου 2021-θέσπιση ενωσιακού 
συστήματος ελέγχου των εξαγωγών, της μεσιτείας, της τεχνικής βοήθειας, της διαμετακόμισης και της μεταφοράς 
ειδών διπλής χρήσης». 

 Ειδικότερα, στους προτεινόμενους κανονισμούς περιλαμβάνονται πρόνοιες όσον αφορά την αδειοδότηση 
της εξαγωγής, μεσιτείας, τεχνικής βοήθειας, διαμετακόμισης και μεταφοράς ειδών διπλής χρήσης, καθώς και τη 
σύσταση συμβουλευτικής επιτροπής, με σκοπό να συμβουλεύει την αρμόδια αρχή, ήτοι τον Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, κατά την άσκηση των αρμοδιοτήτων της. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, με 
τον πιο πάνω Κανονισμό, ο οποίος αντικαθιστά τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 428/2009 του Συμβουλίου της 5ης 
Μαΐου 2009 περί κοινοτικού συστήματος ελέγχου των εξαγωγών της μεταφοράς, της μεσιτείας και της 
διαμετακόμισης ειδών διπλής χρήσης, σκοπείται μεγαλύτερη εναρμόνιση του συστήματος ελέγχου εξαγωγών 
διπλής χρήσης μεταξύ των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η αυστηροποίηση του συστήματος, όπου 
αυτό απαιτείται. 

 Ειδικότερα, με βάση τα πιο πάνω στοιχεία, στον εν λόγω Κανονισμό προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Η εφαρμογή αυστηρότερων ελέγχων για είδη κυβερνοεπιτήρησης τα οποία δύναται να χρησιμοποιηθούν 
σε περίπτωση παραβίασης ανθρωπίνων  δικαιωμάτων. 

2. Η δυνατότητα ελέγχου αναδυόμενων τεχνολογιών. 

3. Η απαίτηση καλύτερης συνεργασίας μεταξύ των τελωνειακών αρχών και των αρχών έκδοσης των αδειών. 

4. Η εναρμόνιση των ελέγχων για παροχή τεχνικής βοήθειας, μεσιτείας και διαμετακόμισης. 
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5. Η θέσπιση δύο νέων γενικών ενωσιακών αδειών εξαγωγής. 

 Όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς οι οποίοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής 
συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Παράλληλα, οι εκπρόσωποι των εργοδοτικών οργανώσεων ΚΕΒΕ και ΟΕΒ και του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Οπλοπωλών εξέφρασαν την ανησυχία τους αναφορικά με τη σύσταση της συμβουλευτικής 
επιτροπής η οποία, σύμφωνα με τους προτεινόμενους κανονισμούς, δύναται να απαρτίζεται, πέρα από 
εκπροσώπους της αρμόδιας αρχής, και από διάφορες άλλες δημόσιες αρχές, γεγονός το οποίο ενδεχομένως να 
προκαλέσει καθυστερήσεις στην εξέταση των αιτήσεων για την έκδοση των αδειών για την εξαγωγή, μεταφορά, 
διαμετακόμιση ή παροχή μεσιτικών υπηρεσιών ή τεχνικής βοήθειας, σε αντίθεση με τη γρήγορη διεκπεραίωση 
αιτήσεων που ισχύει σήμερα. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, σε σχέση με τα πιο πάνω, αφού 
δήλωσε ότι η συμβουλευτική επιτροπή υφίσταται και σήμερα, επισήμανε ότι κατά την εξέταση ενός 
συγκεκριμένου θέματος καλούνται μόνο οι εκπρόσωποι των δημόσιων αρχών οι αρμοδιότητες των οποίων 
σχετίζονται με το συγκεκριμένο υπό εξέταση θέμα.  Επιπροσθέτως, επισήμανε ότι όλες οι αιτήσεις εξετάζονται 
στο πλαίσιο των διαδικασιών που προβλέπονται από τον Κανονισμό (ΕΕ) 2021/821 και καταβάλλεται κάθε 
δυνατή προσπάθεια για τη διεκπεραίωσή τους σε σύντομο χρονικό διάστημα. 

 Σημειώνεται ότι, στο πλαίσιο της συζήτησης των προτεινόμενων κανονισμών, την επιτροπή απασχόλησε 
η ενδεχόμενη τροποποίηση των εν λόγω κανονισμών για την παροχή δυνατότητας συμμετοχής στη 
συμβουλευτική επιτροπή και εκπροσώπων των ενδιαφερόμενων οργανώσεων.  Επιπροσθέτως, η επιτροπή, 
αφού επισήμανε τη σημασία διατήρησης της γρήγορης διεκπεραίωσης των αιτήσεων η οποία τηρείται σήμερα, 
εισηγήθηκε την εξέταση της δυνατότητας καθορισμού συγκεκριμένου χρονικού πλαισίου διεκπεραίωσης των 
σχετικών αιτήσεων, το οποίο να μην υπερβαίνει τις τριάντα (30) ημέρες. 

 Το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, σε επιστολή του, ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2021, 
την οποία απέστειλε στην επιτροπή, εξέφρασε τη διαφωνία του όσον αφορά την εισήγηση της επιτροπής για 
συμμετοχή εκπροσώπων των ενδιαφερόμενων οργανώσεων στη συμβουλευτική επιτροπή, επισημαίνοντας 
μεταξύ άλλων ότι η συμμετοχή ιδιωτών, οι οποίοι ενδεχομένως να έχουν άμεσο ή/και έμμεσο συμφέρον, στη 
διαδικασία λήψης απόφασης για την έκδοση αδειών εισαγωγής και εξαγωγής, ελλοχεύει κινδύνους αναφορικά 
με τη νομιμότητα της διοικητικής πράξης.  Επιπροσθέτως, στην πιο πάνω επιστολή, επισημαίνεται ότι στον 
Κανονισμό (ΕΕ) 2021/821 προβλέπεται η σύσταση συντονιστικής ομάδας υπό την προεδρία της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, καθώς και ο διορισμός ομάδων τεχνικών εμπειρογνωμόνων οι οποίες δύναται να συμβουλεύονται 
εξαγωγείς, μεσίτες, παρόχους τεχνικής βοήθειας και άλλους ενδιαφερόμενους. 

 Περαιτέρω, όσον αφορά την εισήγηση για καθορισμό συγκεκριμένης προθεσμίας για τη διεκπεραίωση της 
εξέτασης των αιτήσεων για σκοπούς έκδοσης των σχετικών αδειών, σύμφωνα με την ίδια επιστολή, 
επισημαίνεται ότι τέτοια προθεσμία δεν καθορίζεται ούτε στον περί της Εισαγωγής και Εξαγωγής Ελεγχόμενων 
Ειδών και της Διενέργειας Ελεγχόμενων Δραστηριοτήτων Νόμο ούτε και στους προτεινόμενους Κανονισμούς 
και, δεδομένου ότι οι εκπρόσωποι των εργοδοτικών οργανώσεων ΚΕΒΕ και ΟΕΒ και του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Οπλοπωλών είναι ικανοποιημένοι με τον υφιστάμενο χρόνο διεκπεραίωσης της σχετικής διαδικασίας εξέτασης 
των αιτήσεων, το υπουργείο κρίνει ότι δεν υφίσταται οποιαδήποτε ανάγκη καθορισμού αυστηρού χρονικού 
πλαισίου για τον εν λόγω σκοπό.  Περαιτέρω, λόγω της σοβαρής φύσης των ζητημάτων που ρυθμίζονται με τον 
Κανονισμό (ΕΕ) 2021/821 και της ανάγκης συντονισμού και συνεργασίας μεταξύ των κρατών μελών, παρέχεται 
μέσω αυτού η δυνατότητα παράτασης των προβλεπόμενων προθεσμιών, με σκοπό την επίτευξη πιο ενδελεχούς 
και πλήρους ελέγχου των υποβαλλόμενων αιτήσεων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής εδώ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δεν υπάρχουν. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Τριάντα τρεις ψηφίζουν υπέρ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ουδεμία. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε τώρα με το υπ’ αριθμόν 20 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί των Αθέμιτων Εμπορικών 
Πρακτικών στην Αλυσίδα Εφοδιασμού Γεωργικών Προϊόντων και Τροφίμων Νόμος του 2021». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (EE) 2019/633 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 17ης Απριλίου 2019, 

σχετικά με τις αθέμιτες εμπορικές πρακτικές στις σχέσεις μεταξύ επιχειρήσεων στην αλυσίδα εφοδιασμού 
γεωργικών προϊόντων και τροφίμων». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
των Αθέμιτων Εμπορικών Πρακτικών στην Αλυσίδα Εφοδιασμού Γεωργικών Προϊόντων και Τροφίμων 

Νόμος του 2021» 
Παρόντες: 
 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Χρίστος Σενέκης 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης Λίνος Παπαγιάννης 

 Βαλεντίνος Φακοντής Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Χαράλαμπος Πάζαρος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε εννιά 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν μεταξύ 7ης Σεπτεμβρίου και 23ης Νοεμβρίου 2021.  Στο πλαίσιο της 
εξέτασης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος 
Γεωργίας, των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών και του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, της Υπηρεσίας 
Προστασίας Καταναλωτή του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Επιτροπής 
Προστασίας του Ανταγωνισμού (ΕΠΑ), του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, της ΠΟΒΕΚ, της Υπηρεσίας Συνεργατικών 
Εταιρειών, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, του Παγκύπριου Συνδέσμου Υπεραγορών (ΠΑΣΥΠΕ), του 
Παγκύπριου Οργανισμού Αγελαδοτρόφων (ΠΟΑ) Δημόσια Λτδ, της Ένωσης Αγελαδοτρόφων Κύπρου, του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Χοιροτρόφων και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Νέα Αγροτική Κίνηση και 
Ευρωαγροτικός. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης, Νίκος Σύκας, Χρίστος Ορφανίδης και Ηλίας Μυριάνθους. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι το υπό αναφορά νομοσχέδιο συζητήθηκε και κατά την προηγούμενη 
βουλευτική περίοδο από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων σε συνεδρία της, στις 13 
Απριλίου 2021, ωστόσο, επειδή δεν είχε στη διάθεσή της επαρκή χρόνο, ώστε να ολοκληρώσει την εξέτασή του 
πριν από τη λήξη της βουλευτικής περιόδου, αποφάσισε όπως η εξέτασή του συνεχιστεί με τη νέα βουλευτική 
περίοδο. 
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο 
«Οδηγία (EE) 2019/633 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 17ης Απριλίου 2019, σχετικά με 
τις αθέμιτες εμπορικές πρακτικές στις σχέσεις μεταξύ επιχειρήσεων στην αλυσίδα εφοδιασμού γεωργικών 
προϊόντων και τροφίμων». 

 Ειδικότερα, με βάση τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, όπως αυτό αρχικά είχε κατατεθεί, προβλέπονται 
μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Οι εμπορικές πρακτικές οι οποίες είναι αθέμιτες και απαγορεύονται, καθώς και οι αθέμιτες εμπορικές 
πρακτικές οι οποίες θα επιτρέπονται, εφόσον θα έχουν προηγουμένως συμφωνηθεί με σαφείς και 
αδιαμφισβήτητους όρους στη συμφωνία προμήθειας ή σε επακόλουθη συμφωνία μεταξύ προμηθευτή και 
αγοραστή. 

2. Η αρμόδια αρχή, καθώς και οι εξουσίες των εξουσιοδοτημένων από αυτήν λειτουργών για εφαρμογή των 
προνοιών του προτεινόμενου νόμου. 

3. Η επιβολή διοικητικού προστίμου και το δικαίωμα ιεραρχικής προσφυγής. 

4. Η υποχρέωση δημοσίευσης εκθέσεων της αρμόδιας αρχής σχετικά με τις δραστηριότητες που εμπίπτουν 
στο πεδίο εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου. 

5. Η ίδρυση συμβουλευτικής επιτροπής, ο ρόλος και οι αρμοδιότητες αυτής. 

6. Τα αδικήματα και οι προβλεπόμενες ποινές σε περίπτωση παράβασης των προνοιών του προτεινόμενου 
νόμου. 

 Σημειώνεται ότι ως προθεσμία μεταφοράς των διατάξεων της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/633 στο εθνικό δίκαιο 
καθορίστηκε η 1η Μαΐου 2021 και ως προθεσμία εφαρμογής η 1η Νοεμβρίου 2021, ωστόσο το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 8 Απριλίου 2021.  Επιπροσθέτως, λόγω της μη έγκαιρης εναρμόνισης 
της εθνικής νομοθεσίας με την εν λόγω Οδηγία, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει ήδη αρχίσει διαδικασία παράβασης 
εναντίον της Δημοκρατίας, η οποία βρίσκεται στο στάδιο της προειδοποιητικής επιστολής. 

 Στο πλαίσιο της εξέτασης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου στην επιτροπή, οι εκπρόσωποι του Τμήματος 
Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος αναφέρθηκαν στους σκοπούς και 
στις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, επισημαίνοντας ότι με αυτό επιδιώκεται η απαγόρευση συγκεκριμένων 
αθέμιτων εμπορικών πρακτικών στην αλυσίδα εφοδιασμού γεωργικών προϊόντων και τροφίμων, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες της σχετικής ευρωπαϊκής Οδηγίας, καθώς και η θέσπιση επιπρόσθετων εθνικών κανόνων 
καταπολέμησης αθέμιτων εμπορικών πρακτικών για την προστασία αγοραστών και προμηθευτών ανεξαρτήτως 
οικονομικού μεγέθους. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας επισήμανε ότι, λόγω μη έγκαιρης εναρμόνισης 
της εθνικής νομοθεσίας με την πιο πάνω ευρωπαϊκή Οδηγία, εκκρεμεί εναντίον της Δημοκρατίας διαδικασία 
παράβασης, η οποία βρίσκεται στο στάδιο της προειδοποιητικής επιστολής.  Ως εκ τούτου, η πιο πάνω 
εκπρόσωπος εξέφρασε την παράκληση όπως η συζήτηση και ακολούθως η ψήφιση του εν λόγω νομοσχεδίου 
σε νόμο ολοκληρωθεί το συντομότερο δυνατό. 

 Οι ενδιαφερόμενοι φορείς που παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής, αφού εξέφρασαν την 
ευαρέσκειά τους για την κατάθεση του εν λόγω νομοσχεδίου, δήλωσαν ότι συμφωνούν με την όλη φιλοσοφία 
του.  Παράλληλα, κατέθεσαν αριθμό υπομνημάτων στα οποία περιλαμβάνονται οι εισηγήσεις, οι απόψεις και οι 
προβληματισμοί τους επί των επιμέρους προνοιών του νομοσχεδίου. 

 Επισημαίνεται ότι ορισμένοι εμπλεκόμενοι φορείς διαφώνησαν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου οι οποίες 
προβλέπουν ότι αριθμός αθέμιτων εμπορικών πρακτικών θα επιτρέπεται, εφόσον αυτές θα έχουν προηγουμένως 
συμφωνηθεί μεταξύ προμηθευτή και αγοραστή. 

 Η επιτροπή, στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου, εξέφρασε τη δυσαρέσκειά της προς την 
εκτελεστική εξουσία για τη διαχρονικά μη έγκαιρη κατάθεση εναρμονιστικών νομοσχεδίων στη Βουλή.  
Ειδικότερα, η επιτροπή επέκρινε το γεγονός ότι το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 8 Απριλίου 
2021, λίγο πριν από τη διάλυση της Βουλής για τη διενέργεια βουλευτικών εκλογών. 

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω εξέτασης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Οι συμβάσεις οι οποίες θα εξαιρούνται από την εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου, καθώς και η χρονική 
διάρκεια για την οποία θα τυγχάνουν εξαίρεσης. 

2. Το χρονικό διάστημα κατά το οποίο ο αγοραστής οφείλει να πληρώνει τον αγοραστή στην περίπτωση 
τόσο των αλλοιώσιμων όσο και των μη αλλοιώσιμων γεωργικών προϊόντων. 

3. Οι αθέμιτες εμπορικές πρακτικές οι οποίες θα επιτρέπονται, εφόσον θα έχουν προηγουμένως συμφωνηθεί 
μεταξύ προμηθευτή και αγοραστή. 
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4. Το ύψος του διοικητικού προστίμου. 

5. Η συγκεκριμενοποίηση του τρόπου δημοσίευσης των αποφάσεων της αρμόδιας αρχής. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή ζήτησε από το αρμόδιο υπουργείο όπως μελετήσει όλα τα πιο πάνω 
θέματα και σε συνεννόηση με τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας εξετάσουν το ενδεχόμενο τροποποίησης 
του υπό εξέταση νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, το αρμόδιο υπουργείο κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής αναθεωρημένο 
κείμενο του νομοσχεδίου στο οποίο περιλαμβάνονται τροποποιήσεις οι οποίες αφορούν κυρίως τα ακόλουθα: 
1. Η έκδοση τιμολογίου δε θα απαιτείται για γεωργικά προϊόντα και τρόφιμα τα οποία παραδίδει ο 

παραγωγός σε σταθμούς προετοιμασίας και συσκευασίας. 

2. Η αρμόδια αρχή θα δημοσιεύει τις αποφάσεις της στην επίσημη ιστοσελίδα της ή και σε έντυπα και 
ηλεκτρονικά μέσα ενημέρωσης. 

3. Σε περίπτωση που η καταγγελία από προμηθευτή για αθέμιτη εμπορική πρακτική απευθύνεται σε αρμόδια 
αρχή άλλου κράτους μέλους, η επιβολή των απαγορεύσεων που προβλέπονται στις διατάξεις του άρθρου 
3 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/633 θα γίνεται από την αρμόδια αρχή του άλλου κράτους μέλους. 

4. Η αρμόδια αρχή θα συνεργάζεται με τις αρμόδιες αρχές άλλων κρατών μελών και την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή και θα συνδράμει στο πλαίσιο ερευνών που έχουν διασυνοριακή διάσταση στα πλαίσια της 
εφαρμογής της Οδηγίας (EE) 2019/633. 

5. Η αύξηση του διοικητικού προστίμου από χίλια ευρώ (€1000) σε δύο χιλιάδες ευρώ (€2000). 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της και αφού επέφερε στο κείμενο του νομοσχεδίου περαιτέρω νομικές και νομοτεχνικές βελτιώσεις, 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Επί της αρχής θέλει να μιλήσει ο συνάδελφος ο κ. Γαβριήλ. 

ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ ΓΑΒΡΙΗΛ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ένα από τα σημαντικότερα προβλήματα που αντιμετωπίζουν διαχρονικά οι αγρότες μας κατά την εμπορία 
των προϊόντων τους είναι οι αθέμιτες εμπορικές πρακτικές που εφαρμόζονται εις βάρος τους στην αλυσίδα 
εφοδιασμού τροφίμων.  Με το εναρμονιστικό νομοσχέδιο που έχουμε σήμερα ενώπιόν μας απαγορεύονται 
δεκατρείς αθέμιτες εμπορικές πρακτικές, με κυριότερη την προθεσμία εντός της οποίας πρέπει να πληρώνονται 
οι προμηθευτές.  Δηλαδή τα αλλοιώσιμα γεωργικά προϊόντα πρέπει να πληρώνονται εντός τριάντα ημερών ενώ 
τα μη αλλοιώσιμα εντός εξήντα ημερών. 

 Σημειώνεται ότι το νομοσχέδιο πέραν των παραγωγών αφορά οποιονδήποτε στην αλυσίδα εφοδιασμού 
γεωργικών προϊόντων, είτε λειτουργεί ως προμηθευτής είτε ως αγοραστής. 

 Η επιτροπή εξέτασε κατά προτεραιότητα και ενδελεχώς το νομοσχέδιο, στο οποίο επέφερε σημαντικές 
βελτιώσεις.  Θέλω να ευχαριστήσω τους συναδέλφους στην επιτροπή και τη γραμματεία της επιτροπής για τη 
συνεργασία και τη συνεισφορά τους στην ολοκλήρωση της εξέτασης του νομοσχεδίου. 

 Παρ’ ότι το ΑΚΕΛ υποστηρίζει ότι παράλληλα πρέπει να προωθηθούν και άλλα μέτρα, όπως είναι το 
δημοπρατήριο τιμών, ώστε να επέλθει διαφάνεια στον καθορισμό των τιμών και να εξασφαλίζουν οι αγρότες μας 
καλύτερες τιμές για τα προϊόντα τους, κρίνουμε ότι το νομοσχέδιο κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση και με τις 
αλλαγές που επήλθαν σε αυτό μπορεί να προσφέρει σε κάποιο βαθμό προστασία στους αγρότες.  Γι’ αυτό θα 
υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ Γιάννη. 

 Ζητά τον λόγο ο κ. Πάζαρος. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΖΑΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Από τη θέση μου, θα είμαι πολύ σύντομος εγώ. 
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 Το νομοσχέδιο αφορά μια εναρμόνιση με τη σχετική Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και, λόγω της 
καθυστέρησής μας στην προθεσμία μεταφοράς των διατάξεων της σχετικής Οδηγίας στο εθνικό μας δίκαιο, η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή άρχισε διαδικασία παράβασης εναντίον της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 Με το νομοσχέδιο επιδιώκεται η απαγόρευση συγκεκριμένων αθέμιτων εμπορικών πρακτικών στην 
αλυσίδα εφοδιασμού.  Στο νομοσχέδιο καθορίζεται επακριβώς τι συνιστά αθέμιτη εμπορική πρακτική και από 
αυτό θα εκλείψουν οι υφιστάμενες ανισορροπίες στη διαπραγματευτική ισχύ μεταξύ των προμηθευτών και των 
αγοραστών των γεωργικών προϊόντων, ανεξαρτήτως μεγέθους. 

 Να αναφέρω, Πρόεδρε, ότι οι ενδιαφερόμενοι φορείς που παρευρέθηκαν στις συνεδρίες μας δήλωσαν ότι 
συμφωνούν όλοι με την όλη φιλοσοφία του συγκεκριμένου σχεδίου και θα θέλαμε και εμείς, εκ μέρους του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, να δώσουμε τα συγχαρητήρια και στον πρόεδρο της επιτροπής και στους 
συναδέλφους, αλλά και στη γραμματεία της επιτροπής μας για την όλη διαχείριση του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, ευχαριστούμε τον Χαράλαμπο Πάζαρο, τον συνάδελφο εκ Πάφου, και τον λόγο έχει ο εξ 
Αμμοχώστου ο Λίνος ο Παπαγιάννης.  Είναι ο τελευταίος αγορητής και προχωρούμε. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Θα ψηφίσουμε και εμείς, κύριε Πρόεδρε, το εν λόγω εναρμονιστικό νομοσχέδιο, αλλά θα πω κάτι δημόσια.  
Δεν περιμένω ότι θα αλλάξει κάτι με αυτό που θα πω τώρα, αλλά οφείλουμε να το πούμε.  Μία από τις 
μεγαλύτερες εμπορικές πρακτικές που είναι κατ’ ομολογία αθέμιτη είναι το εμπόριο μέσω κατεχομένων, που 
μάλιστα είναι και παράνομο.  Ελπίζω αυτή η πολιτεία κάποτε να αντιληφθεί ότι ο Κύπριος φορολογούμενος θα 
έπρεπε να αντιμετωπίζεται εντελώς διαφορετικά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαγιάννη. 

 Άρα, τέλος των συζητήσεων και προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

 Κύριε γραμματεύ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αθέμιτες εμπορικές πρακτικές.  Άρθρο 4. 

 Αρμοδιότητες εξουσιοδοτημένων λειτουργών.  Άρθρο 5. 

 Εξουσίες και υποχρεώσεις της Αρμόδιας Αρχής.  Άρθρο 6. 

 Επιβολή διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 7. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 8. 

 Επίδοση της απόφασης.  Άρθρο 9. 

 Ευθύνη αξιωματούχων.  Άρθρο 10. 

 Υποβολή εκθέσεων.  Άρθρο 11. 

 Συμβουλευτική Επιτροπή.  Άρθρο 12. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 13. 

 Εξουσία έκδοσης Κανονισμών.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 14; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 14 εγκρίνονται τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Αθέμιτων Εμπορικών Πρακτικών στην Αλυσίδα 
Εφοδιασμού Γεωργικών Προϊόντων και Τροφίμων Νόμος του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 20 νομοσχέδιο ψηφίζεται 
σε νόμο. 

 Προχωρούμε αισίως στο υπ’ αριθμόν 21 θέμα το οποίο τιτλοφορείται «Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2021».  Είναι πρόταση νόμου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Αλιείας Νόμου, ώστε να ανασταλεί η εφαρμογή ορισμένων διατάξεων που 
αφορούν στη χορήγηση επαγγελματικών αδειών παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών πλήρους απασχόλησης 
(Κατηγορία Α΄) και επαγγελματικών αδειών παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών μερικής απασχόλησης (Κατηγορία 
Β´) μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2023. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για την πρόταση νόμου «Ο 
περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021» 

Παρόντες: 
 Ανδρέας Πασιουρτίδης, αναπλ. πρόεδρος Λίνος Παπαγιάννης 

 Χρίστος Ορφανίδης Ηλίας Μυριάνθους 

 Χρίστος Σενέκης Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η 
οποία κατατέθηκε από την ίδια στις 11 Οκτωβρίου 2021, σε τρεις συνεδρίες της, οι οποίες πραγματοποιήθηκαν 
στις 26 Οκτωβρίου και στις 16 και 30 Νοεμβρίου 2021.  Στο στάδιο της μελέτης της πρότασης νόμου κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η διευθύντρια και εκπρόσωποι του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων 
Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και εκπρόσωποι της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Παγκύπριου Συνδέσμου Επαγγελματιών Ψαράδων Παράκτιας Αλιείας και των 
αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ και «Παναγροτικός». 

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου παρευρέθηκαν επίσης ο πρόεδρος της επιτροπής 
κ. Γιαννάκης Γαβριήλ και τα μέλη της κ. Βαλεντίνος Φακοντής, Χαράλαμπος Πάζαρος, Κυριάκος Χατζηγιάννης 
και Νίκος Σύκας. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, όπως αυτή είχε αρχικά κατατεθεί, είναι η τροποποίηση του περί Αλιείας 
Νόμου, ώστε οι υφιστάμενες επαγγελματικές άδειες παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών πλήρους ή μερικής 
απασχόλησης να ανανεωθούν αυτοδικαίως και η χρονική διάρκειά τους να επεκταθεί κατά δύο έτη, νοουμένου 
ότι θα καταβληθούν τα προβλεπόμενα στον υφιστάμενο νόμο τέλη. 

 Ειδικότερα, σημειώνεται ότι οι υπό αναφορά άδειες παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών πλήρους ή μερικής 
απασχόλησης λήγουν την 31η Δεκεμβρίου 2021, αλλά οι προβλεπόμενες στον υφιστάμενο νόμο προϋποθέσεις 
για την ανανέωση των εν λόγω αδειών δεν πληρούνται, επειδή οι επαγγελματίες αλιείς δεν εξασκούσαν το 
επάγγελμά τους για αρκετό χρονικό διάστημα λόγω των περιοριστικών μέτρων που εφαρμόζονταν στη 
Δημοκρατία για την αντιμετώπιση της πανδημίας COVID-19.  Σημειώνεται ότι με βάση τις εν λόγω προϋποθέσεις 
απαιτείται όπως ο μέσος όρος των εισοδημάτων των ιδιοκτητών σκαφών που προέρχονται από την αλιεία για τα 
τελευταία δύο έτη πριν από την υποβολή της σχετικής αίτησης πρέπει να ανέρχεται τουλάχιστον στο πενήντα 
τοις εκατό (50%) των εισοδημάτων τους όσον αφορά τις άδειες πλήρους απασχόλησης (Κατηγορία Α´) και 
τουλάχιστον στο τριάντα τοις εκατό (30%) όσον αφορά τις άδειες μερικής απασχόλησης (Κατηγορία Β´). 

 Επισημαίνεται ότι η επιτροπή, για λόγους που αφορούν τη σημασία των προτεινόμενων νομοθετικών 
ρυθμίσεων, έκρινε σκόπιμη την κατά προτεραιότητα συζήτηση της πρότασης νόμου, σύμφωνα με τις πρόνοιες 
του Κανονισμού 40Α(3) του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων, και ως εκ τούτου για σκοπούς 
επίσπευσης της όλης διαδικασίας τα προβλεπόμενα στον κανονισμό της Βουλής στάδια συζήτησης έχουν 
συμπτυχθεί. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσε ότι ο 
επιδιωκόμενος σκοπός, ήτοι η εκ του νόμου αυτοδικαίως ανανέωση των υφιστάμενων αδειών, προσκρούει στην 
αρχή της διάκρισης των εξουσιών, διότι η ανανέωση των εν λόγω αδειών συνιστά εκτελεστή διοικητική πράξη 
που εμπίπτει στην αρμοδιότητα της εκτελεστικής εξουσίας.  Συναφώς, δήλωσε ότι η Νομική Υπηρεσία της 
Δημοκρατίας διαφωνεί με τις πρόνοιες της υπό εξέταση πρότασης νόμου. 

 Η διευθύντρια του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών ανέφερε ότι το τμήμα συμφωνεί με τις 
πρόνοιες της πρότασης νόμου.  Ειδικότερα, επισήμανε ότι συνεπεία των περιοριστικών μέτρων προς 
αντιμετώπιση της πανδημίας COVID-19 οι επαγγελματίες αλιείς δεν ήταν σε θέση να εξασκήσουν το επάγγελμά 
τους για αρκετό χρονικό διάστημα και ως εκ τούτου δεν πληρούν τις προϋποθέσεις οι οποίες απαιτούνται για την 
ανανέωση της άδειας που κατέχουν.  Επιπρόσθετα, η ίδια ενημέρωσε την επιτροπή ότι το Τμήμα Αλιείας και 
Θαλασσίων Ερευνών, διαπιστώνοντας το εν λόγω πρόβλημα, ζήτησε σχετική γνωμάτευση από τη Νομική 
Υπηρεσία της Δημοκρατίας, κατά πόσο είναι δυνατό να ανανεωθούν οι υφιστάμενες άδειες χωρίς να ληφθούν 
υπόψη οι προβλεπόμενες στην υφιστάμενη νομοθεσία προϋποθέσεις.  Ακολούθως, βάσει της σχετικής δοθείσας 
γνωμάτευσης, ετοιμάστηκε σχετικό νομοσχέδιο με το οποίο τροποποιούνταν ο περί Αλιείας Νόμος, στο οποίο 
μεταξύ άλλων προβλεπόταν και η δυνατότητα αυτόματης ανανέωσης των υφιστάμενων αδειών για περαιτέρω 
δύο χρόνια.  Στη συνέχεια το νομοσχέδιο αυτό υποβλήθηκε στη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας για 
νομοτεχνικό έλεγχο, ωστόσο από το νομοτεχνικά επεξεργασμένο κείμενο αφαιρέθηκαν οι πρόνοιες που 
αφορούσαν την επέκταση της χρονικής ισχύος των υφιστάμενων αδειών.  Καταληκτικά, η διευθύντρια του 
Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών δήλωσε ότι, υπό το φως των πιο πάνω και δεδομένου ότι είχε 
αρχικώς δοθεί διαφορετική γνωμάτευση επί του θέματος, αποφάσισε όπως αποταθεί εκ νέου στη Νομική 
Υπηρεσία της Δημοκρατίας προς επίλυση του όλου ζητήματος, χωρίς όμως μέχρι στιγμής να λάβει οποιαδήποτε 
απάντηση. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου.  Ωστόσο, 
οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ανέφεραν ότι η προτεινόμενη ρύθμιση πρέπει να τύχει εφαρμογής 
μόνο για την εν λόγω περίπτωση λόγω των ιδιαζουσών συνθηκών, καθότι η προϋπόθεση των εισοδηματικών 
κριτηρίων για σκοπούς έκδοσης της εν λόγω άδειας αποτελεί βασικό παράγοντα για την προστασία των 
δικαιωμάτων των επαγγελματιών ψαράδων. 

 Στο πλαίσιο της συνέχισης της συζήτησης της πρότασης νόμου, η διευθύντρια του Τμήματος Αλιείας και 
Θαλασσίων Ερευνών διαβίβασε προς την επιτροπή επιστολή της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, 
ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2021, στην οποία αναφέρεται μεταξύ άλλων ότι για σκοπούς σεβασμού της αρχής 
της διάκρισης των εξουσιών η ανανέωση των αδειών πρέπει να γίνει από την εκτελεστική εξουσία σύμφωνα με 
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τις διατάξεις του οικείου νόμου και όχι από τη νομοθετική εξουσία μέσω της προώθησης σχετικής τροποποίησης 
αυτού. 

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να τροποποιήσει το κείμενο 
της πρότασης νόμου, ώστε να προβλέπεται σε αυτό ότι από την έναρξη της ισχύος της προτεινόμενης ρύθμισης 
η εφαρμογή των συγκεκριμένων διατάξεων του ισχύοντος νόμου οι οποίες αφορούν τις επαγγελματικές άδειες 
παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών πλήρους απασχόλησης (Κατηγορία Α΄) και τις επαγγελματικές άδειες 
παράκτιας αλιείας μικρών σκαφών μερικής απασχόλησης (Κατηγορία Β´) θα ανασταλεί για δύο χρόνια, μέχρι την 
31η Δεκεμβρίου 2023. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του τροποποιημένου κειμένου της πρότασης νόμου, τόσο η εκπρόσωπος του 
Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών όσο και η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας 
συμφώνησαν με αυτό.  Σημειώνεται ότι η εκπρόσωπος του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών επισήμανε 
ότι σε όλες τις άδειες οι οποίες θα εκδοθούν με βάση τον προτεινόμενο νόμο θα αναγράφεται ρητά ότι η 
ημερομηνία λήξης τους θα είναι η 31η Δεκεμβρίου 2023. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο όπως αυτή έχει τελικά 
τροποποιηθεί με βάση τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Επί θέματος αρχής έχουμε ενδιαφερομένους; 

 Όχι. 

 Άρα, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της προτάσεως νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 13Β.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

 Ομόφωνο, αντιλαμβάνομαι.  Δεν είναι; 

 Πόσοι είναι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Παρακαλώ να γίνει η τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της προτάσεως νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου θεσπίζεται σε 
νόμο της Δημοκρατίας. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 22 έως και 26 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί Σπόρων 
(Κτηνοτροφικά Φυτά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021», «Οι περί Σπόρων (Σιτηρά) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021», «Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργούμενων Γεωργικών Ειδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021», «Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021», 
«Οι περί Σπόρων (Ελαιούχα και Κλωστικά Φυτά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί Σπόρων (Κτηνοτροφικά Φυτά) 
Κανονισμών, ώστε να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με τις πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο:  

1. «Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2021/415 της Επιτροπής της 8ης Μαρτίου 2021 για την τροποποίηση των 
οδηγιών 66/401/ΕΟΚ και 66/402/ΕΟΚ του Συμβουλίου με σκοπό την προσαρμογή στην εξέλιξη των 
επιστημονικών και τεχνικών γνώσεων, των ταξινομικών ομάδων και των ονομασιών ορισμένων ειδών 
σπόρων και ζιζανίων», 

2. «Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2021/971 της Επιτροπής της 16ης Ιουνίου 2021 για την τροποποίηση του 
παραρτήματος Ι της οδηγίας 66/401/ΕΟΚ του Συμβουλίου περί εμπορίας σπόρων προς σπορά 
κτηνοτροφικών φυτών, του παραρτήματος Ι της οδηγίας 66/402/ΕΟΚ του Συμβουλίου περί εμπορίας 
σπόρων δημητριακών προς σπορά, του παραρτήματος Ι της οδηγίας 2002/54/ΕΚ του Συμβουλίου περί 
εμπορίας τεύτλων προς σπορά, του παραρτήματος Ι της οδηγίας 2002/55/ΕΚ του Συμβουλίου περί 
εμπορίας σπόρων προς σπορά κηπευτικών και του παραρτήματος Ι της οδηγίας 2002/57/ΕΚ του 
Συμβουλίου περί εμπορίας σπόρων προς σπορά ελαιούχων και κλωστικών φυτών, όσον αφορά τη 
χρησιμοποίηση βιοχημικών και μοριακών τεχνικών». 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί Σπόρων (Σιτηρά) Κανονισμών, ώστε 
να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με τις πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο: 

1. «Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2021/415 της Επιτροπής της 8ης Μαρτίου 2021 για την τροποποίηση των 
οδηγιών 66/401/ΕΟΚ και 66/402/ΕΟΚ του Συμβουλίου με σκοπό την προσαρμογή στην εξέλιξη των 
επιστημονικών και τεχνικών γνώσεων, των ταξινομικών ομάδων και των ονομασιών ορισμένων ειδών 
σπόρων και ζιζανίων», 

2. «Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2021/971 της Επιτροπής της 16ης Ιουνίου 2021 για την τροποποίηση του 
παραρτήματος Ι της οδηγίας 66/401/ΕΟΚ του Συμβουλίου περί εμπορίας σπόρων προς σπορά 
κτηνοτροφικών φυτών, του παραρτήματος Ι της οδηγίας 66/402/ΕΟΚ του Συμβουλίου περί εμπορίας 
σπόρων δημητριακών προς σπορά, του παραρτήματος Ι της οδηγίας 2002/54/ΕΚ του Συμβουλίου περί 
εμπορίας τεύτλων προς σπορά, του παραρτήματος Ι της οδηγίας 2002/55/ΕΚ του Συμβουλίου περί 
εμπορίας σπόρων προς σπορά κηπευτικών και του παραρτήματος Ι της οδηγίας 2002/57/ΕΚ του 
Συμβουλίου περί εμπορίας σπόρων προς σπορά ελαιούχων και κλωστικών φυτών, όσον αφορά τη 
χρησιμοποίηση βιοχημικών και μοριακών τεχνικών». 

 Σκοπός των τρίτων κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των 
Καλλιεργούμενων Γεωργικών Ειδών) Κανονισμών, ώστε να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με την πράξη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2021/746 της Επιτροπής της 6ης Μαΐου 2021 για την 
τροποποίηση των οδηγιών 2003/90/ΕΚ και 2003/91/ΕΚ όσον αφορά τα πρωτόκολλα για την εξέταση ορισμένων 
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ποικιλιών ειδών γεωργικών φυτών και κηπευτικών ειδών και για την τροποποίηση της οδηγίας 2003/90/ΕΚ όσον 
αφορά ορισμένες βοτανικές ονομασίες φυτών». 

 Σκοπός των τέταρτων κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί Σπόρων (Λαχανικά) Κανονισμών, ώστε 
να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με τις πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο: 

1. «Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2021/746 της Επιτροπής της 6ης Μαΐου 2021 για την τροποποίηση των οδηγιών 
2003/90/ΕΚ και 2003/91/ΕΚ όσον αφορά τα πρωτόκολλα για την εξέταση ορισμένων ποικιλιών ειδών 
γεωργικών φυτών και κηπευτικών ειδών και για την τροποποίηση της οδηγίας 2003/90/ΕΚ όσον αφορά 
ορισμένες βοτανικές ονομασίες φυτών», 

2. «Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2021/971 της Επιτροπής της 16ης Ιουνίου 2021 για την τροποποίηση του 
παραρτήματος Ι της οδηγίας 66/401/ΕΟΚ του Συμβουλίου περί εμπορίας σπόρων προς σπορά 
κτηνοτροφικών φυτών, του παραρτήματος Ι της οδηγίας 66/402/ΕΟΚ του Συμβουλίου περί εμπορίας 
σπόρων δημητριακών προς σπορά, του παραρτήματος Ι της οδηγίας 2002/54/ΕΚ του Συμβουλίου περί 
εμπορίας τεύτλων προς σπορά, του παραρτήματος Ι της οδηγίας 2002/55/ΕΚ του Συμβουλίου περί 
εμπορίας σπόρων προς σπορά κηπευτικών και του παραρτήματος Ι της οδηγίας 2002/57/ΕΚ του 
Συμβουλίου περί εμπορίας σπόρων προς σπορά ελαιούχων και κλωστικών φυτών, όσον αφορά τη 
χρησιμοποίηση βιοχημικών και μοριακών τεχνικών». 

 Σκοπός των πέμπτων κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί Σπόρων (Ελαιούχα και Κλωστικά Φυτά) 
Κανονισμών, ώστε να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο 
«Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2021/971 της Επιτροπής της 16ης Ιουνίου 2021 για την τροποποίηση του 
παραρτήματος Ι της οδηγίας 66/401/ΕΟΚ του Συμβουλίου περί εμπορίας σπόρων προς σπορά κτηνοτροφικών 
φυτών, του παραρτήματος Ι της οδηγίας 66/402/ΕΟΚ του Συμβουλίου περί εμπορίας σπόρων δημητριακών προς 
σπορά, του παραρτήματος Ι της οδηγίας 2002/54/ΕΚ του Συμβουλίου περί εμπορίας τεύτλων προς σπορά, του 
παραρτήματος Ι της οδηγίας 2002/55/ΕΚ του Συμβουλίου περί εμπορίας σπόρων προς σπορά κηπευτικών και 
του παραρτήματος Ι της οδηγίας 2002/57/ΕΚ του Συμβουλίου περί εμπορίας σπόρων προς σπορά ελαιούχων 
και κλωστικών φυτών, όσον αφορά τη χρησιμοποίηση βιοχημικών και μοριακών τεχνικών». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τους κανονισμούς του 
επισυνημμένου παραρτήματος  

Παρόντες: 
 Ανδρέας Πασιουρτίδης, αναπλ. πρόεδρος Λίνος Παπαγιάννης 

 Χρίστος Ορφανίδης Ηλίας Μυριάνθους 

 Χρίστος Σενέκης Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
τρεις συνεδρίες της, οι οποίες πραγματοποιήθηκαν στις 9, 16 και 30 Νοεμβρίου 2021.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Γεωργίας 
και του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, 
της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Παγκύπριας Οργάνωσης Σιτηροπαραγωγών (ΠΟΣ) και των 
αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, «Παναγροτικός Σύνδεσμος» και «Ευρωαγροτικός».  Ο Κυπριακός 
Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας (ΚΥΣΥΦ), ο Σύνδεσμος Καλλιεργητών Ανθέων και Φυτών, η Παγκύπρια Ομάδα 
Πατατοπαραγωγών (ΠΟΠ) «Η Κυπριακή Πατάτα Δημόσια Εταιρεία Λτδ», το Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών 
Πατατών, η αγροτική οργάνωση «Νέα Αγροτική Κίνηση», καθώς και οι ενδιαφερόμενες εταιρείες, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης των προτεινόμενων κανονισμών παρευρέθηκε επίσης ο 
πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές κ. Βαλεντίνος Φακοντής, Χαράλαμπος Πάζαρος, 
Κυριάκος Χατζηγιάννης και Νίκος Σύκας. 

 Σκοπός των πρώτων προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των διατάξεων των 
άρθρων 7 και 14 του περί Σπόρων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Σπόρων (Κτηνοτροφικά Φυτά) 
Κανονισμών, ώστε να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με τις πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο: 

1. «Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2021/415 της Επιτροπής της 8ης Μαρτίου 2021 για την τροποποίηση των 
οδηγιών 66/401/ΕΟΚ και 66/402/ΕΟΚ του Συμβουλίου με σκοπό την προσαρμογή στην εξέλιξη των 
επιστημονικών και τεχνικών γνώσεων, των ταξινομικών ομάδων και των ονομασιών ορισμένων ειδών 
σπόρων και ζιζανίων», 

2. «Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2021/971 της Επιτροπής της 16ης Ιουνίου 2021 για την τροποποίηση του 
παραρτήματος Ι της οδηγίας 66/401/ΕΟΚ του Συμβουλίου περί εμπορίας σπόρων προς σπορά 
κτηνοτροφικών φυτών, του παραρτήματος Ι της οδηγίας 66/402/ΕΟΚ του Συμβουλίου περί εμπορίας 
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σπόρων δημητριακών προς σπορά, του παραρτήματος Ι της οδηγίας 2002/54/ΕΚ του Συμβουλίου περί 
εμπορίας τεύτλων προς σπορά, του παραρτήματος Ι της οδηγίας 2002/55/ΕΚ του Συμβουλίου περί 
εμπορίας σπόρων προς σπορά κηπευτικών και του παραρτήματος Ι της οδηγίας 2002/57/ΕΚ του 
Συμβουλίου περί εμπορίας σπόρων προς σπορά ελαιούχων και κλωστικών φυτών, όσον αφορά τη 
χρησιμοποίηση βιοχημικών και μοριακών τεχνικών». 

 Ειδικότερα, με τους πρώτους υπό συζήτηση κανονισμούς καθορίζεται η δυνατότητα χρησιμοποίησης 
διεθνώς αναγνωρισμένων βιοχημικών και μοριακών τεχνικών ως συμπληρωματικής μεθόδου για την εξέταση 
της ταυτότητας μιας ποικιλίας, σε περίπτωση που προκύψει αμφιβολία ως προς την ταυτότητα της ποικιλίας 
αυτής κατά τη διενέργεια των επιτόπιων επιθεωρήσεων ή του μετελέγχου των ποικιλιών, και τροποποιούνται οι 
επιστημονικές ονομασίες ορισμένων ειδών σπόρων κτηνοτροφικών φυτών. 

 Σκοπός των δεύτερων προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι επίσης εκδίδονται δυνάμει των διατάξεων 
των άρθρων 7 και 14 του περί Σπόρων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Σπόρων (Σιτηρά) Κανονισμών, 
ώστε να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με τις πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο: 

1. «Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2021/415 της Επιτροπής της 8ης Μαρτίου 2021 για την τροποποίηση των 
οδηγιών 66/401/ΕΟΚ και 66/402/ΕΟΚ του Συμβουλίου με σκοπό την προσαρμογή στην εξέλιξη των 
επιστημονικών και τεχνικών γνώσεων, των ταξινομικών ομάδων και των ονομασιών ορισμένων ειδών 
σπόρων και ζιζανίων», 

2. «Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2021/971 της Επιτροπής της 16ης Ιουνίου 2021 για την τροποποίηση του 
παραρτήματος Ι της οδηγίας 66/401/ΕΟΚ του Συμβουλίου περί εμπορίας σπόρων προς σπορά 
κτηνοτροφικών φυτών, του παραρτήματος Ι της οδηγίας 66/402/ΕΟΚ του Συμβουλίου περί εμπορίας 
σπόρων δημητριακών προς σπορά, του παραρτήματος Ι της οδηγίας 2002/54/ΕΚ του Συμβουλίου περί 
εμπορίας τεύτλων προς σπορά, του παραρτήματος Ι της οδηγίας 2002/55/ΕΚ του Συμβουλίου περί 
εμπορίας σπόρων προς σπορά κηπευτικών και του παραρτήματος Ι της οδηγίας 2002/57/ΕΚ του 
Συμβουλίου περί εμπορίας σπόρων προς σπορά ελαιούχων και κλωστικών φυτών, όσον αφορά τη 
χρησιμοποίηση βιοχημικών και μοριακών τεχνικών». 

 Ειδικότερα, με τους δεύτερους υπό συζήτηση κανονισμούς τροποποιούνται οι επιστημονικές ονομασίες 
ορισμένων ειδών σπόρων σιτηρών και αντικαθίστανται τα παραρτήματα III και IV αυτών. 

 Σκοπός των τρίτων προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 14 του περί 
Σπόρων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργούμενων Γεωργικών 
Ειδών) Κανονισμών, ώστε να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο 
«Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2021/746 της Επιτροπής της 6ης Μαΐου 2021 για την τροποποίηση των οδηγιών 
2003/90/ΕΚ και 2003/91/ΕΚ όσον αφορά τα πρωτόκολλα για την εξέταση ορισμένων ποικιλιών ειδών γεωργικών 
φυτών και κηπευτικών ειδών και για την τροποποίηση της οδηγίας 2003/90/ΕΚ όσον αφορά ορισμένες βοτανικές 
ονομασίες φυτών». 

 Ειδικότερα, με τους τρίτους υπό συζήτηση κανονισμούς αντικαθίστανται τα παραρτήματα Ι και ΙΙ αυτών, 
που καθορίζουν τα πρωτόκολλα των δοκιμών και τις κατευθυντήριες γραμμές που πρέπει να πληρούνται σε 
σχέση με ορισμένες ποικιλίες ειδών γεωργικών φυτών και κηπευτικών. 

 Σκοπός των τέταρτων προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 7 και 14 του 
περί Σπόρων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Σπόρων (Λαχανικά) Κανονισμών, ώστε να εναρμονιστεί η 
εθνική νομοθεσία με τις πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο: 

1. «Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2021/746 της Επιτροπής της 6ης Μαΐου 2021 για την τροποποίηση των οδηγιών 
2003/90/ΕΚ και 2003/91/ΕΚ όσον αφορά τα πρωτόκολλα για την εξέταση ορισμένων ποικιλιών ειδών 
γεωργικών φυτών και κηπευτικών ειδών και για την τροποποίηση της οδηγίας 2003/90/ΕΚ όσον αφορά 
ορισμένες βοτανικές ονομασίες φυτών», 

2. «Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2021/971 της Επιτροπής της 16ης Ιουνίου 2021 για την τροποποίηση του 
παραρτήματος Ι της οδηγίας 66/401/ΕΟΚ του Συμβουλίου περί εμπορίας σπόρων προς σπορά 
κτηνοτροφικών φυτών, του παραρτήματος Ι της οδηγίας 66/402/ΕΟΚ του Συμβουλίου περί εμπορίας 
σπόρων δημητριακών προς σπορά, του παραρτήματος Ι της οδηγίας 2002/54/ΕΚ του Συμβουλίου περί 
εμπορίας τεύτλων προς σπορά, του παραρτήματος Ι της οδηγίας 2002/55/ΕΚ του Συμβουλίου περί 
εμπορίας σπόρων προς σπορά κηπευτικών και του παραρτήματος Ι της οδηγίας 2002/57/ΕΚ του 
Συμβουλίου περί εμπορίας σπόρων προς σπορά ελαιούχων και κλωστικών φυτών, όσον αφορά τη 
χρησιμοποίηση βιοχημικών και μοριακών τεχνικών». 

 Ειδικότερα, με τους τέταρτους υπό συζήτηση κανονισμούς καθορίζεται η δυνατότητα χρησιμοποίησης 
διεθνώς αναγνωρισμένων βιοχημικών και μοριακών τεχνικών ως συμπληρωματικής μεθόδου για την εξέταση 
της ταυτότητας μιας ποικιλίας, σε περίπτωση που προκύψει αμφιβολία ως προς την ταυτότητα της ποικιλίας 
αυτής κατά τη διενέργεια των επιτόπιων επιθεωρήσεων ή του μετελέγχου των ποικιλιών, και αντικαθίστανται τα 
παραρτήματα ΙΙΙΑ και ΙΙΙΒ, που καθορίζουν τα πρωτόκολλα των δοκιμών και τις κατευθυντήριες γραμμές που 
πρέπει να πληρούνται σε σχέση με ορισμένες ποικιλίες ειδών γεωργικών φυτών και κηπευτικών. 
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 Σκοπός των πέμπτων προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 7 και 14 του 
περί Σπόρων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Σπόρων (Ελαιούχα και Κλωστικά Φυτά) Κανονισμών, ώστε 
να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 
2021/971 της Επιτροπής της 16ης Ιουνίου 2021 για την τροποποίηση του παραρτήματος Ι της οδηγίας 
66/401/ΕΟΚ του Συμβουλίου περί εμπορίας σπόρων προς σπορά κτηνοτροφικών φυτών, του παραρτήματος Ι 
της οδηγίας 66/402/ΕΟΚ του Συμβουλίου περί εμπορίας σπόρων δημητριακών προς σπορά, του παραρτήματος 
Ι της οδηγίας 2002/54/ΕΚ του Συμβουλίου περί εμπορίας τεύτλων προς σπορά, του παραρτήματος Ι της οδηγίας 
2002/55/ΕΚ του Συμβουλίου περί εμπορίας σπόρων προς σπορά κηπευτικών και του παραρτήματος Ι της 
οδηγίας 2002/57/ΕΚ του Συμβουλίου περί εμπορίας σπόρων προς σπορά ελαιούχων και κλωστικών φυτών, 
όσον αφορά τη χρησιμοποίηση βιοχημικών και μοριακών τεχνικών». 

 Ειδικότερα, με τους πέμπτους υπό συζήτηση κανονισμούς τροποποιείται το παράρτημα Ι αυτών, ώστε να 
καθορίζεται η δυνατότητα χρησιμοποίησης διεθνώς αναγνωρισμένων βιοχημικών και μοριακών τεχνικών ως 
συμπληρωματικής μεθόδου για την εξέταση της ταυτότητας μιας ποικιλίας, σε περίπτωση που προκύψει 
αμφιβολία ως προς την ταυτότητα της ποικιλίας αυτής κατά τη διενέργεια των επιτόπιων επιθεωρήσεων ή του 
μετελέγχου των ποικιλιών. 

 Σημειώνεται ότι ως προθεσμία μεταφοράς των διατάξεών τους στο εθνικό δίκαιο καθορίζονται στην 
Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2021/415 η 31η Ιανουαρίου 2022, στην Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2021/971 η 31η 
Αυγούστου 2022 και στην Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2021/746 η 31η Δεκεμβρίου 2022. 

 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη 
συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
1. Οι περί Σπόρων (Κτηνοτροφικά Φυτά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 

2. Οι περί Σπόρων (Σιτηρά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 

3. Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργούμενων Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 

4. Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 

5. Οι περί Σπόρων (Ελαιούχα και Κλωστικά Φυτά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚAΪΔΗΣ: 

 Στην κοινοβουλευτική ομάδα, με όλον το σεβασμό για τη σημασία των σπόρων, επαναλάβαμε μία θέση 
που είχαμε εκφράσει παλιά.  Να μην ξανάρθουν ενώπιόν μας θέματα με την εμπορία των σπόρων, για να 
εγκρίνουμε κανονισμούς, γιατί δεν έχουμε τη δυνατότητα, την τεχνική δυνατότητα και δεν υπάρχει καμιά έννοια 
πολιτική στο η Βουλή να ελέγχει τούτα τα ζητήματα τα πολύ τεχνικά.  Και να εκδίδονται επιτέλους διατάγματα.  
Ελπίζω να είναι η τελευταία φορά που το λέμε.  Θα δώσουμε τη δυνατότητα στον υπουργό να βγάζει διατάγματα 
και να εναρμονίζει, διότι έχουμε μια κορυφαία αντίφαση.  Για πράγματα που δεν έχουμε λόγο να έχουμε άποψη, 
έρχονται δαμαί να τα εγκρίνουμε, για ζητήματα που έχουμε τωρά ενώπιόν μας, που μπορεί να οδηγήσουν σε 
πλήρη αναστολή της εφαρμογής των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, δε θα χρειάζεται καθόλου να έρχονται η όποια 
εκτελεστική εξουσία, οι όποιοι κυβερνώντες να παίρνουν έγκριση από τη Βουλή. 

 Τραγικά πράγματα, αντιφατικά, οπόταν ελπίζω ότι δε θα ξανάρθει ανάλογο θέμα ενώπιόν μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, απλώς να υπενθυμίσω το εξής: Θυμούμαι ότι, που ήταν ο Σοφοκλής ο Φυττής, που ήταν 
γεωπόνος, είχε μεγάλη έννοια για τους τροποποιημένους σπόρους.  Δεν είναι από εκείνους, φαντάζομαι, η 
τροποποίηση των σπόρων. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη) 

 Όχι, όχι, τους μεταλλαγμένους, συγγνώμη, για να μη βλαστούν και να χαθούν οι καλλιέργειες.  Δε μιλούμε 
για αυτά. 
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 Λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι. 

 Ποιοι ψηφίζουν υπέρ των υπ’ αριθμόν 22 κανονισμών; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Κύριοι, δε θα τους βάλω όλους μαζί, θα τηρήσουμε την ευταξία ως λέει το… 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  Είναι ομόφωνο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τριάντα δύο είναι υπέρ.   

 Εναντίον, ουδείς; 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ, επειδή, όπως πολύ σωστά έθεσε το θέμα ο κ. Λουκαΐδης, δεν καταλαβαίνω από 
σπόρους, τηρώ αποχή.  Όταν δεν καταλαβαίνω κάτι, δεν το ψηφίζω.  Αποχή.  Έχει δίκιο ο κ. Λουκαΐδης, στηρίζω 
την άποψή του, τηρώντας αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, αλλά διέκοψες τη διαδικασία, που είναι ανεπίτρεπτο. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Σου έγνεψα και δε με είδες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μα, δεν είναι με τα γνεψίματα που γίνεται η δουλειά.  Έπρεπε να περιμένεις, κυρία Χαραλαμπίδου, έπρεπε 
να περιμένεις να ολοκληρωθεί η διαδικασία… 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Είπες αποχή, έδειξα αποχή και δε με έγραψες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Θα γράφουμε και τις αποχές τώρα;  Θα ξεκινήσουμε αυτά τα συστήματα; 

 Λοιπόν, οι αποχές είναι μία αποχή, η κ. Χαραλαμπίδου. 

 Έχει άλλον που έχει αποχή;  Όχι.  Μία αποχή. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, οι υπ’ αριθμόν 22 κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ των υπ’ αριθμόν 23 κανονισμών; 

 Να εκλάβω ότι είσαστε οι ίδιοι; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Άρα, είσαστε τριάντα δύο. 

 Κυρία Χαραλαμπίδου, απέχετε και εδώ; 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Από ό,τι αφορά σπόρους απέχω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία.  Μία αποχή. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, οι υπ’ αριθμόν 23 κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Οι υπ’ αριθμόν 24 κανονισμοί το ίδιο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, οι υπ’ αριθμόν 24 κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Και προχωρούμε στους κανονισμούς υπ’ αριθμόν 25, είναι το ίδιο θέμα. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τους ίδιους ψήφους εγκρίνονται, όπως και προηγουμένως, με μια αποχή οι υπ’ αριθμόν 25 κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Λοιπόν, οι υπ’ αριθμόν 26 κανονισμοί εγκρίνονται ακριβώς με την ίδια αναλογία, με μία αποχή της κ. 
Χαραλαμπίδου. 

 Λοιπόν, και προχωρούμε, το θέμα με τον αριθμό 27, που τιτλοφορείται «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου 
Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2021, αναβάλλεται, 
αναφέρει εδώ το σημείωμα των υπηρεσιακών μας. 

 Και προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 28 θέμα, το οποίο τιτλοφορείται «Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων 
Κοινωνικών Εισφορών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2021». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 28 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών 
Εισφορών Νόμου, ώστε να παραταθεί η ημερομηνία λήξης της περιόδου εντός της οποίας απαγορεύεται η 
έγερση πολιτικής αγωγής εναντίον προσώπου που είναι δικαιούχο ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος ή 
δημόσιου βοηθήματος για οφειλές από την 1η Ιουλίου 2021, που ισχύει σήμερα, μέχρι την 1η Ιουλίου 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 
νομοσχέδιο «O περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 

Νόμος του 2021» 
Παρόντες:  
 Αντρέας Καυκαλιάς, πρόεδρος Χρίστος Σενέκης 

 Ονούφριος Κουλλά Σωτήρης Ιωάννου 

 Δημήτρης Δημητρίου Ανδρέας Αποστόλου 

 Φωτεινή Τσιρίδου Μαρίνος Μουσιούττας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις  23 και 30 Νοεμβρίου 2021.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΔΕΟΚ και των εργοδοτικών 
οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ. Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, η συνδικαλιστική οργάνωση ΣΕΚ και η 
εργοδοτική οργάνωση ΠΟΒΕΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη  συνεδρία της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης το μέλος της επιτροπής 
κ. Χρίστος Χριστόφιας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών 
Εισφορών Νόμου, ώστε να παραταθεί η ημερομηνία λήξης της περιόδου εντός της οποίας απαγορεύεται η 
έγερση πολιτικής αγωγής εναντίον προσώπου που είναι δικαιούχο ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος ή 
δημόσιου βοηθήματος για οφειλές, όπως καθορίζονται στον νόμο αυτό, από την 1η Ιουλίου 2021, που ισχύει 
σήμερα, μέχρι την 1η Ιουλίου 2022.   

 Στο πλαίσιο της εξέτασης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου στην επιτροπή ο εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ενημέρωσε την επιτροπή ότι, λόγω των συνεχιζόμενων 
ιδιαζουσών συνθηκών που έχουν προκύψει εξαιτίας της πανδημίας COVID-19, κρίθηκε αναγκαία η τροποποίηση 
του περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών Νόμου, ώστε να παραταθεί μέχρι την 1η Ιουλίου 2022 
η προστασία που παρέχεται από το κράτος στους δικαιούχους ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος και στους 
λήπτες δημόσιου βοηθήματος με την απαγόρευση έγερσης πολιτικής αγωγής εναντίον τους για οφειλές που 
προβλέπονται στον υπό τροποποίηση νόμο.  Με την εν λόγω προτεινόμενη ρύθμιση, όπως ο ίδιος δήλωσε, θα 
επωφεληθούν περίπου 350 άτομα.   
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 Στο πλαίσιο της περαιτέρω εξέτασης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Το ενδεχόμενο η προτεινόμενη απαγόρευση έγερσης πολιτικής αγωγής εναντίον δικαιούχου ελάχιστου 
εγγυημένου εισοδήματος ή λήπτη δημόσιου βοηθήματος να εφαρμόζεται σε μόνιμη βάση χωρίς 
ημερομηνία λήξεως. 

2. Κατά πόσο η προτεινόμενη αναδρομική ισχύς του νόμου ενδέχεται να δημιουργήσει  οποιεσδήποτε 
επιπλοκές νομικής φύσεως. 

 Σχολιάζοντας τους πιο πάνω προβληματισμούς και θέσεις των εμπλεκόμενων φορέων και μελών της 
επιτροπής, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μεταξύ άλλων 
ανέφερε τα ακόλουθα: 

1. Η υπό αναφορά προστασία δικαιούχου ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος ή λήπτη δημόσιου 
βοηθήματος ανέκαθεν προτείνεται και δικαιολογείται στο πλαίσιο αντιμετώπισης έκτακτων καταστάσεων 
της οικονομίας.  Σε συνθήκες μη ύπαρξης προβλημάτων στην οικονομία η εν λόγω προστασία δεν κρίνεται 
αναγκαία. 

2. Η ενσωμάτωση αντίστοιχης πρόνοιας με αναδρομική ισχύ έχει ακολουθηθεί και στο παρελθόν σε 
προηγούμενες τροποποιήσεις του σχετικού άρθρου του βασικού νόμου χωρίς οποιεσδήποτε επιπλοκές 
νομικής φύσεως. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το 
μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, το μέλος της βουλευτής 
του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ καθώς 
και το μέλος της βουλευτής της Δημοκρατικής Παράταξης επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού τάσσονται 
υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο.  

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της για τη λήψη τελικής απόφασης επί του νομοσχεδίου στο στάδιο 
της συζήτησής του στην ολομέλεια του σώματος.  

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, θα τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε 
να αναφέρεται ως «O περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2021». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, έχω μια σημείωση εδώ που λέει ότι το ΑΚΕΛ, το ΔΗΚΟ, το ΕΛΑΜ, η ΕΔΕΚ και η ΔΗΠΑ στην 
ολομέλεια να τοποθετηθούν. 

 Ο ΔΗΣΥ είναι υπέρ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ωραία, περιμένετε.  Έχουμε ομιλητές καταρχάς επί θέματος αρχής;   

 Δεν έχουμε. 

 Ωραία, προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων;  Τώρα θα τοποθετηθείτε ανάλογα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση τότε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα 
σε νόμο της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 Και προχωρούμε στο θέμα υπ’ αριθμόν 29, που τιτλοφορείται «Οι περί Ελάχιστων Προδιαγραφών 
Ασφάλειας και Υγείας (Χρήση στην Εργασία Εξοπλισμών Ατομικής Προστασίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2021».   

 Παρακαλώ τον γραμματέα να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των περί Ελάχιστων Προδιαγραφών Ασφάλειας και Υγείας (Χρήση στην Εργασία 
Εξοπλισμών Ατομικής Προστασίας) Κανονισμών, ώστε να επικαιροποιηθούν τεχνικού χαρακτήρα παρωχημένες 
διατάξεις που περιλαμβάνονται σε αυτούς και να επιτευχθεί η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την πράξη 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2019/1832 της Επιτροπής της 24ης Οκτωβρίου 2019 για την 
τροποποίηση των παραρτημάτων Ι, ΙΙ και ΙΙΙ της Οδηγίας 89/656/ΕΟΚ του Συμβουλίου όσον αφορά τις καθαρά 
τεχνικές προσαρμογές. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τους 
κανονισμούς «Οι περί Ελάχιστων Προδιαγραφών Ασφάλειας και Υγείας (Χρήση στην Εργασία 

Εξοπλισμών Ατομικής Προστασίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021» 
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Παρόντες: 
 Αντρέας Καυκαλιάς, πρόεδρος  Χρίστος Σενέκης 

 Χρίστος Χριστόφιας Ανδρέας Αποστόλου 

 Ονούφριος Κουλλά Μαρίνος Μουσιούττας 

 Δημήτρης Δημητρίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2, στις 9 και στις 23 Νοεμβρίου 2021.  Στο 
πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΔΕΟΚ και της εργοδοτικής οργάνωσης ΠΟΒΕΚ.  
Ο Σύνδεσμος Ασφάλειας και Υγείας Κύπρου, οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ και ΣΕΚ και οι εργοδοτικές 
οργανώσεις ΟΕΒ και ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής κ. 
Φωτεινή Τσιρίδου και Σωτήρης Ιωάννου.  

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 38 του περί Ασφάλειας 
και Υγείας στην Εργασία Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Ελάχιστων Προδιαγραφών Ασφάλειας και Υγείας 
(Χρήση στην Εργασία Εξοπλισμών Ατομικής Προστασίας) Κανονισμών, ώστε να επικαιροποιηθούν τεχνικού 
χαρακτήρα παρωχημένες διατάξεις που περιλαμβάνονται σε αυτούς και να επιτευχθεί η εναρμόνιση της εθνικής 
νομοθεσίας με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2019/1832 της Επιτροπής της 24ης 
Οκτωβρίου 2019 για την τροποποίηση των παραρτημάτων Ι, ΙΙ και ΙΙΙ της Οδηγίας 89/656/ΕΟΚ του Συμβουλίου 
όσον αφορά τις καθαρά τεχνικές προσαρμογές». 

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς προβλέπονται μεταξύ άλλων οι ακόλουθες 
τροποποιήσεις των βασικών κανονισμών:  

1. Διασαφήνιση σε αυτούς σε ό,τι αφορά το αντικείμενο και το πεδίο εφαρμογής τους, ότι ο εξοπλισμός 
ατομικής προστασίας πληροί τις απαιτήσεις της πράξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Κανονισμός 
(ΕΕ) 2016/425 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 9ης Μαρτίου 2016 σχετικά με τα 
μέσα ατομικής προστασίας και για την κατάργηση της Οδηγίας 89/686/ΕΟΚ του Συμβουλίου». 

2. Αντικατάσταση των παραρτημάτων Ι, ΙΙ και ΙΙΙ των βασικών κανονισμών, τα οποία αφορούν το ενδεικτικό 
διάγραμμα κινδύνων σε σχέση με τα μέρη του σώματος που πρέπει να προστατεύονται με μέσα ατομικής 
προστασίας, τον ενδεικτικό κατάλογο των τύπων των μέσων ατομικής προστασίας όσον αφορά τους 
κινδύνους για τους οποίους παρέχουν προστασία και τον ενδεικτικό κατάλογο δραστηριοτήτων για τις 
οποίες ενδεχομένως απαιτείται να τίθενται στη διάθεση των εργαζομένων τα μέσα ατομικής προστασίας, 
αντίστοιχα, με νέα παραρτήματα σύμφωνα με τις διατάξεις της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1832.    

 Σημειώνεται ότι ως προθεσμία μεταφοράς των διατάξεων της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1832 στο εθνικό δίκαιο 
καθορίστηκε η 20ή Νοεμβρίου 2021, ωστόσο οι υπό συζήτηση κανονισμοί, με τους οποίους μεταφέρονται οι 
πρόνοιες την εν λόγω Οδηγίας στο εθνικό δίκαιο, κατατέθηκαν στη Βουλή την 21η Οκτωβρίου 2021. 

 Στο πλαίσιο της εξέτασης των υπό συζήτηση κανονισμών, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ανέφερε ότι η τροποποίηση των 
βασικών κανονισμών κρίθηκε αναγκαία μετά την έκδοση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1832, η οποία τροποποιεί την 
πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 89/656/EOK του Συμβουλίου της 30ής Νοεμβρίου 1989 σχετικά 
με τις ελάχιστες προδιαγραφές ασφαλείας και υγείας για τη χρήση από τους εργαζόμενους εξοπλισμών ατομικής 
προστασίας κατά την εργασία (τρίτη ειδική Οδηγία κατά την έννοια του άρθρου 16, παράγραφος 1, της Οδηγίας 
89/391/EOK)», προκειμένου η τελευταία να συμβαδίζει με τον Κανονισμό (ΕΕ) 2016/425.  Περαιτέρω, ο ίδιος 
εκπρόσωπος ανέφερε ότι με τους προτεινόμενους κανονισμούς καθίσταται συνακόλουθα σαφές ότι τα μέσα 
ατομικής προστασίας είναι σύμφωνα με τις απαιτήσεις του υπό αναφορά ευρωπαϊκού κανονισμού.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, 
καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής της Δημοκρατικής Παράταξης επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και το 
μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ τάσσονται υπέρ της έγκρισης 
των κανονισμών.  
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 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων με την παρούσα έκθεσή της υποβάλλει τους υπό αναφορά κανονισμούς για λήψη τελικής απόφασης 
στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Δεν υπάρχουν.  

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των υπ’ αριθμόν 29 κανονισμών; 

 Είναι ομόφωνο, αντιλαμβάνομαι, δεν είναι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, οι υπ’ αριθμόν 29 κανονισμοί εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

 Και προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 30 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2019». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 30 θέματος είναι η τροποποίηση των άρθρων του Ποινικού Κώδικα που 
εντάσσονται στην ενότητα των αδικημάτων κατά της προσωπικής ελευθερίας, ώστε να καλυφθούν κενά που 
παρατηρήθηκαν κατά την εφαρμογή τους.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019»  

Παρόντες:  
 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Φωτεινή Τσιρίδου Πανίκος Λεωνίδου 

 Νίκος Γεωργίου Κωστής Ευσταθίου 

 Άριστος Δαμιανού Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 Ιουλίου και στις 3 και 17 Νοεμβρίου 2021.  
Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, της αστυνομίας και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  Ο 
Παγκύπριος Δικηγορικός Σύλλογος, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής.  

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της κ. 
Γιώργος Κουκουμάς, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου και Σωτήρης Ιωάννου. 
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση των άρθρων του ποινικού κώδικα που 
εντάσσονται στην ενότητα των αδικημάτων κατά της προσωπικής ελευθερίας, ώστε να καλυφθούν ελλείψεις και 
κενά που έχουν προκύψει κατά την εφαρμογή των διατάξεών τους.  

 Ειδικότερα, στις πρόνοιες του νομοσχεδίου προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Διαγράφεται ο διαχωρισμός του αδικήματος της αρπαγής από νόμιμη κηδεμονία αναλόγως του φύλου του 
θύματος, ήτοι η προϋπόθεση όπως ο ανήλικος είναι ηλικίας κάτω των δεκατεσσάρων ετών, προκειμένου 
για άντρα, και κάτω των δεκαέξι ετών, προκειμένου για γυναίκα, ώστε να υπάρχει ενιαίο αδίκημα της 
αρπαγής ανηλίκου ηλικίας κάτω των δεκαέξι ετών από νόμιμη κηδεμονία. 

2. Ποινικοποιείται η στέρηση της ελευθερίας προσώπου με την προσθήκη σχετικού συστατικού στοιχείου 
στα αδικήματα: 

 α. της αρπαγής ή απαγωγής προσώπου, με σκοπό να φονευθεί εκ προμελέτης,  

 β. της αρπαγής ή απαγωγής προσώπου, με σκοπό τον κρυφό και άδικο περιορισμό, και 

 γ. της αρπαγής ή απαγωγής προσώπου, με σκοπό να υποβληθεί σε βαριά βλάβη.   

3. Αυξάνονται οι ποινές που προβλέπονται για τα αδικήματα της αρπαγής ή απαγωγής προσώπου, με 
σκοπό να φονευθεί εκ προμελέτης, και της αρπαγής ή απαγωγής προσώπου, με σκοπό να υποβληθεί σε 
βαριά βλάβη, από δέκα σε δεκατέσσερα έτη.   

4. Εκσυγχρονίζεται το λεκτικό του αδικήματος της αρπαγής ή απαγωγής προσώπου, με σκοπό να υποβληθεί 
σε βαριά βλάβη.   

5. Διαγράφεται το άρθρο 253 του ποινικού κώδικα, το οποίο προβλέπει για το αδίκημα της αρπαγής ή 
απαγωγής παιδιού ηλικίας κάτω των δεκατεσσάρων ετών με σκοπό κλοπής από αυτό.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Δικαιοσύνης και Δημόσιας Τάξεως ενημέρωσε τα μέλη της επιτροπής ότι η ανάγκη για τροποποίηση της 
νομοθεσίας προέκυψε κατά τη διερεύνηση του θανάτου προσώπου που εκρατείτο, παρά τη θέλησή του, 
εγκλεισμένο σε οικία, οπότε διαπιστώθηκε ότι δεν περιλαμβάνεται στον ποινικό κώδικα το ποινικό αδίκημα της 
παράνομης κατακράτησης προσώπου.  

 Η εκπρόσωπος της αστυνομίας συμφώνησε με τις προτεινόμενες διατάξεις, ως αυτές εκτέθηκαν από την 
εκπρόσωπο του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημόσιας Τάξεως.   

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ανέφερε ότι η συγκεκριμένη τροποποίηση έγινε 
κατόπιν εισήγησης της Νομικής Υπηρεσίας μετά τη διαπίστωση ότι, σε περίπτωση που πρόσωπο δεν έχει 
προηγουμένως απαχθεί ή αρπαγεί, η πράξη της στέρησης της ελευθερίας από μόνη της δεν αποτελεί ποινικό 
αδίκημα σύμφωνα με τον Ποινικό Κώδικα.  

 Στη βάση της συζήτησης που πραγματοποιήθηκε ενώπιον της επιτροπής, η εκπρόσωπος της Νομικής 
Υπηρεσίας εισηγήθηκε όπως: 

1. επαναδιατυπωθεί το προτεινόμενο άρθρο 7, το οποίο εισάγει στον Ποινικό Κώδικα το νέο άρθρο 251Α, 
ώστε να αναφέρεται σε αρπαγή ή απαγωγή ή στέρηση της ελευθερίας, με σκοπό να εξαναγκασθεί το θύμα 
ή άλλο πρόσωπο να διενεργήσει πράξη την οποία δεν έχει υποχρέωση να διενεργήσει ή να παραλείψει 
πράξη την οποία έχει δικαίωμα να διενεργήσει και να αυξηθεί η ποινή του αδικήματος αυτού από τα δέκα 
στα δεκατέσσερα έτη φυλάκισης, ώστε να συνάδει με τις ποινές που προβλέπονται στα υπόλοιπα 
αδικήματα της ενότητας, και 

2. διαγραφεί το υφιστάμενο άρθρο 252 του ποινικού κώδικα, καθότι οι διατάξεις του εμπεριέχονται στις 
προτεινόμενες με το νομοσχέδιο διατάξεις, με τις οποίες ποινικοποιείται αυτοτελώς ο περιορισμός και η 
στέρηση της ελευθερίας.  Σημειώνεται ότι το άρθρο 252 αφορά το ποινικό αδίκημα της άδικης απόκρυψης 
ή περιορισμού αρπαγέντος ή απαχθέντος και προβλέπει ότι «όποιος άδικα αποκρύβει ή περιορίζει 
οποιοδήποτε πρόσωπο, ενώ γνωρίζει ότι αυτό έχει αρπαγεί ή έχει απαχθεί, είναι ένοχος κακουργήματος 
και τιμωρείται με τον ίδιο τρόπο, ως εάν αυτός είχε αρπάξει ή απαγάγει τέτοιο πρόσωπο με την ίδια 
πρόθεση ή γνώση ή για τον ίδιο σκοπό με τον οποίο ή για τον οποίο αυτός το αποκρύβει ή το περιορίζει». 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως συμφώνησε με τις εισηγήσεις της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων 
του Δημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, να εισηγηθεί την ψήφιση του νομοσχεδίου 
σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2021». 
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 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και τα μέλη 
της βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν έχουμε. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι αυτό είναι για τους δημόσιους υπάλληλους που τους κακοποιούν εις τα γραφεία 
ευημερίας; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Όχι;  Είναι άλλο; 

 Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου τότε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 246 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 247 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 249 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 250 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 251 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 251Α.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με τη διαγραφή των άρθρων 252 και 253.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων;  Είναι ομόφωνο και είναι στον αριθμό; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 8 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο 
της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 Το θέμα υπ’ αριθμόν 31, που τιτλοφορείται «Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας Ανεξάρτητης Αρχής 
κατά της Διαφθοράς Νόμος του 2019», αναβάλλεται. 

 Κύριε Τορναρίτη, θέλεις να αγορεύσεις επί τούτου;  Έχω και σημείωση γραπτή από τον γραμματέα της 
επιτροπής, έβαλες αίτημα γραπτώς.  Τώρα είναι για την αναβολή που λαμβάνει τον λόγο ο κύριος συνάδελφος, 
λίγην υπομονή να ακούσουμε τι έχει να πει. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

 Παγκόσμια μέρα σήμερα κατά της διαφθοράς και είναι αλήθεια ότι έχουμε στο πινάκιο της ολομέλειας ένα 
πολύ σημαντικό νομοσχέδιο, ένα νομοσχέδιο το οποίο είδε και επεξεργάστηκε η επιτροπή Νομικών της Βουλής 
δεκαοκτώ φορές.  Ειδικότερα, τους τελευταίους τρεις μήνες το είδαμε εφτά φορές.  Ακούσαμε τους πάντες και 
διαβάσαμε τις εισηγήσεις σχεδόν όλων.  Σήμερα ήλπιζα ότι θα εψηφίζετο το νομοσχέδιο, δεν ψηφίζεται, ζητήθηκε 
αναβολή, αποδεκτή η αναβολή, άλλωστε άκουσα μια πρωτοβουλία πολιτών η οποία επίσης σήμερα κατέθεσε 
εισηγήσεις.  Πρέπει να σας ενημερώσω, πρώτον, ότι όρισα ήδη έκτακτη συνεδρία της επιτροπής Νομικών τη 
Δευτέρα, 10 Ιανουαρίου, στις 11 το πρωί.   

 Επίσης, αποφασίστηκε στη Σύσκεψη των Αρχηγών ότι η συγκεκριμένη νομοθεσία θα βρίσκεται στο 
πινάκιο της ολομέλειας στην πρώτη συνεδρία.  Είναι καλά γνωστό ότι ο εχθρός του καλού είναι το καλύτερο και 
εύχομαι και ελπίζω να υπάρξει το καλύτερο, γιατί -με την ευκαιρία, κύριε Πρόεδρε, θέλω να συγχαρώ και να 
ευχαριστήσω όλους ανεξαρτήτως και όλες τις συναδέλφους και τους συναδέλφους στην επιτροπή Νομικών της 
Βουλής -ακριβώς αυτή ήταν η προσπάθειά μας, να πετύχουμε τα καλύτερα αποτελέσματα, να δώσουμε εξουσίες, 
όσον το δυνατόν περισσότερες εξουσίες στην Αρχή, να διασφαλίσουμε την ανεξαρτησία της Αρχής.  Απ’ εκεί και 
πέρα, να στείλουμε το μήνυμα σε όλα τα επίπεδα ότι η Βουλή έχει αντανακλαστικά, αφουγκράζεται την κοινωνία 
των πολιτών και φέρνει αποτελέσματα.  Απ’ εκεί και πέρα, ισχυρίζομαι και λέω ότι θα ακούσουμε και όλες τις 
υπόλοιπες των εισηγήσεων με έναν και μόνο σκοπό, να ισχυροποιήσουμε ακόμη περισσότερο το νομοσχέδιο, 
να δώσουμε περισσότερη ανεξαρτησία στον πρόεδρο και τα μέλη της επιτροπής, για να ικανοποιήσουμε και τον 
τελευταίο δύσπιστο πολίτη που βρίσκεται είτε έξω από την αίθουσα είτε μέσα στην αίθουσα, γιατί ακριβώς ήταν 
αυτά τα μηνύματα που έστειλαν οι πολίτες και στις εκλογές που πέρασαν, αλλά και τα μηνύματα που λαμβάνουμε 
καθημερινά. 

 Κλείνοντας, λέω ότι υπάρχουν συγκεκριμένα χρονικά ορόσημα για την ψήφιση του συγκεκριμένου 
νομοθετήματος, κύριε Πρόεδρε, γιατί είναι απόλυτα συνδεδεμένο με την πρώτη δόση του ταμείου ανάκαμψης, 
όμως δε στεκόμαστε στα συγκεκριμένα ορόσημα, στεκόμαστε στα κελεύσματα της πολιτείας και μαζί με το 
νομοθέτημα που είδαμε για την προστασία των μαρτύρων υπέρ του δημόσιου συμφέροντος, μαζί με το άλλο 
νομοθέτημα που βρίσκεται στην επιτροπή Θεσμών της Βουλής και αφορά το lobbying, θεωρώ ότι η Βουλή, εάν 
και εφόσον φτάσει και ψηφίσει τα συγκεκριμένα τρία νομοσχέδια, θα στείλει ηχηρό μήνυμα σε όλα τα επίπεδα ότι 
δεν ανεχόμαστε τη διαφθορά από όπου και αν προέρχεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τορναρίτη. 

 Να θυμάσαι ότι κατά παράκαμψη του κανονισμού μίλησες τέσσερα λεπτά. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Τορναρίτη) 

 Ναι, ναι, με την άδεια του Προέδρου, να το θυμάσαι αυτό, λέω, έτσι, για λόγους τάξεως. 

 Θα μιλήσει ο κύριος… Ζήτησε τον λόγο ο συνάδελφος ο Ανδρέας ο Θεμιστοκλέους, η κ. Χαραλαμπίδου 
και τελευταίος ο κ. Μυλωνάς. 
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(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Βεβαίως, για τη διαδικασία, μια κουβέντα. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ειλικρινά, είμαι ιδιαίτερα χαρούμενος με αυτό που έγινε πριν από τριάντα δευτερόλεπτα και για εφτά 
λεπτά, γιατί αποδείχθηκε περίτρανα ότι εξαρτάται από ποιαν κατηγορία είναι ο βουλευτής, αν είναι της πρώτης 
κατηγορίας, που είναι οι πρόεδροι, κοινοβουλευτικοί, ξέρω εγώ, εκπρόσωποι και τα συναφή, ή αν είναι της 
δεύτερης κατηγορίας, τρίτης κατηγορίας, που είναι τα πίσω έδρανα ή ακόμα τα πιο πίσω έδρανα και δικαιούνται 
να μιλούν αναλόγως του «βιάζομαι, δε βιάζομαι».   

 Λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, η ολομέλεια είναι πολιτικό εργαλείο και εκφράζουν και οι πενήντα έξι βουλευτές 
την άποψή τους, όταν το θελήσουν, και θέλω να το επαναλάβω, επειδή έγινε αφορμή πολλές φορές να συζητηθεί, 
διαφορετικά ο νομοθέτης και το σύνταγμα θα προέβλεπαν την εκλογή πέντε ή έξι αρχηγών κομμάτων ή των 
βοηθών τους και να έρχονται αυτοί στη Βουλή να συνεδριάσουν. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Πρόεδρε, με όλον το σεβασμό προς τον συνάδελφο, σημείο πρώτο, δε μίλησα από αυτό το βήμα, μίλησα 
απ’ εκείνο και είναι καλά γνωστό, τουλάχιστον ο Πρόεδρος το επανέλαβε πολλές φορές, ότι, όταν κάποιος 
βρίσκεται σε εκείνο το βήμα, έχει το δικαίωμα να μιλήσει περισσότερο χρόνο.  Σε ένα δεύτερο όμως επίπεδο δε 
θεωρώ ότι ο εαυτός μου έχει περισσότερα δικαιώματα από τον οποιονδήποτε άλλον, απλούστατα μου ανέθεσε 
η Σύσκεψη των Αρχηγών και των εκπροσώπων -εκτός αν ο κ. Μυλωνάς διαγράφει τους αρχηγούς και τους 
εκπροσώπους του κόμματός του- να μιλήσω εκ μέρους της επιτροπής, η οποία πράγματι δούλεψε πολύ σκληρά 
για το συγκεκριμένο νομοσχέδιο και να πω πέντε λόγια.  Αν αυτά τα λόγια ενόχλησαν κάποιους, απολογούμαι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, απεναντίας, κύριε Τορναρίτη, κύριοι συνάδελφοι… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 …ήρεμα, ήρεμα.  Απλώς, εγώ ήγειρα το θέμα ότι η διαλογική συζήτηση στο σώμα δεν είναι επιβεβλημένη 
και να μιλάτε όσην ώρα θέλετε.  Εδώ είναι το σπίτι της δημοκρατίας. 

 Λοιπόν, η κ. Χαραλαμπίδου και μετά θα επανέλθω στον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους. 

 Κυρία Χαραλαμπίδου, θέλετε στο βήμα ή απ’ εκεί; 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Απ’ εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ ωραία. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Αντιλαμβάνεστε ότι θα παραδεκτώ ότι είχαμε μια πολύ άψογη συνεργασία με τον κ. Τορναρίτη όσον αφορά 
τη νομοθεσία για την προστασία μαρτύρων δημόσιου συμφέροντος, με ενοποίηση της Οδηγίας και της πρότασης 
νόμου που καταθέσαμε το 2016, το ίδιο και με την Υπουργό Δικαιοσύνης και θέλω να πω επίσης ότι με ιδιαίτερη 
ικανοποίηση -και δεν αμφιβάλλω ότι υπάρχει πρόθεση- είδα ότι αναβλήθηκε το θέμα σήμερα, γιατί, κύριε 
Πρόεδρε, υπάρχει μια βασική αρχή.  Αν δεν είναι να γίνει μια ουσιώδης ανατροπή στο υφιστάμενο σύστημα, αν 
είναι να ενισχυθεί η γραφειοκρατία, αν είναι να δημιουργήσουμε μιαν Αρχή η οποία δε θα έχει καθοριστικές 
εξουσίες παρέμβασης στα θέματα δικαίου, τότε δεν υπάρχει λόγος να την κάνουμε.  Το γεγονός ότι 
αφουγκράστηκε ο πρόεδρος της επιτροπής Νομικών και η επιτροπή Νομικών και συνάδελφοι ζήτησαν αναβολή, 
προκειμένου να διασφαλίσουμε ένα ισχυρό νομικό πλαίσιο που θα δίνει εξουσίες πραγματικά ανεξάρτητες, 
πραγματικά παρέμβασης απονομής δικαίου, για μένα αυτό είναι πάρα πολύ θετικό.  Απ’ εκεί και πέρα, ο καθένας 
μας έχει τις απόψεις του για το πόσο ανεξάρτητη πρέπει να είναι η Αρχή αυτή, θα τα δούμε στην πορεία, κρατώ 
το ότι είναι θετικό πως η επιτροπή Νομικών θα συνεχίσει την επεξεργασία του συγκεκριμένου νομοθετήματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Ευχαριστώ πολύ. 

 Άρα, οι αγορεύσεις έγιναν, για να πειστεί ο κόσμος ότι δεν αναβάλλεται έτσι.  Υπάρχει λόγος για το θέμα.  
Πολύ ωραία.   

 Κύριε Ανδρέα Θεμιστοκλέους, έχεις τον λόγο στο ακροτελεύτιο έδρανο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δηλαδή να υποθέσω ότι το γεγονός ότι εξακολουθεί το Πανεπιστήμιο Κύπρου να 
παραβιάζει το σύνταγμα είναι ελλείψει νομοθεσίας;  Το γεγονός ότι αυτή η Βουλή και το πολιτικό σύστημα 
ανέχθηκαν την κ. Γιωρκάτζη μέρα μεσημέρι να παραχαράζει το συμβόλαιό της -και την ανέχτηκαν!- οφειλόταν 
στην απουσία αυτού του νομοθετήματος που έπλεξε το εγκώμιό του ο κ. Τορναρίτης;   

 Τα ίδια λόγια που άκουσα τον κ. Τορναρίτη να λέει τώρα τα άκουσα για πολλούς άλλους νόμους.  «Θα 
πέσει ο πέλεκυς, θα φτάσει το μαχαίρι στο κόκκαλο, θα δείτε τι θα γίνει, θα ανατρέψουμε τα κατεστημένα, θα 
αποκόψουμε τις ρίζες της διαφθοράς, όπου και αν ευρίσκονται» και μετά από αυτά τα μεγάλα παχιά λόγια είδαμε 
τη Focus, είδαμε υπουργούς να μπαίνουν φυλακή, είδαμε δημάρχους, είδαμε δημοτικούς συμβούλους, στην 
απουσία αυτού του νομοθετήματος που λέει ότι θα περάσει σύντομα από τη Βουλή. 

 Άρα, οι ελπίδες που τρέφω -και πρέπει να τρέφει και ο κάθε νούσιμος πολίτης- πρέπει να είναι χαμηλών 
προσδοκιών και χαμηλών ηθικών απαιτήσεων.  Θα περάσει το νομοθέτημα, όπως πέρασαν και άλλα, για το 
ασυμβίβαστο, για την εξαίρεση ορισμένων εργασιών, την απαγόρευση δηλαδή ενός καταλόγου από 
αξιωματούχους…  Μα, θυμάμαι, είναι πάρα πολλές οι νομοθεσίες, αλλά το δυστύχημα, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι 
κάθε χρόνο βυθιζόμαστε πιο βαθιά στη διαφθορά.  Άρα, το νομοθέτημα που λέει ο κ. Τορναρίτης, ωραία, να 
περάσει.  Να σας πω τι θα συμβεί;  Θα συγκρούεται, διότι έχω μελετήσει… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, έντζιε θέλω να σε διακόψω.  Εδώ οι δύο συνάδελφοι μας εξήγησαν γιατί 
αναβάλλεται.  Άρα, να μεν πάμε στην ουσία, θα έχετε όλη την ευκαιρία τζιαι, αν τύχει να προεδρεύω του σώματος, 
θα συνεδριάσουμε μέχρι βαθέας νυκτός.   

 Άρα, βάλε μια τελεία.  Αν σε παρακαλέσω, θα το πράξεις, φαντάζομαι, ε;   

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και προχωρούμε παρακάτω.  Ευχαριστώ πολύ για την κατανόηση.   

 Το λοιπόν, άρα αναβλήθηκε το θέμα, ακουστήκαν οι απόψεις ένθεν και ένθεν και σημαιοστολίστηκε και 
πολύ σωστά το νομοσχέδιο, διότι η μη εφαρμογή των νόμων είναι παράδοση.  

 Το υπ’ αριθμόν 32 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 33 θέμα, που τιτλοφορείται «Οι περί του Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - 
Διεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - Κλάδος Επισκεπτριών Υγείας - Θέση Πρώτης Επισκέπτριας Υγείας 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2021». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 33 θέματος είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Πρώτης 
Επισκέπτριας Υγείας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για τους 
κανονισμούς «Οι περί του Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - Διεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - 

Κλάδος Επισκεπτριών Υγείας - Θέση Πρώτης Επισκέπτριας Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2021» 

Παρόντες: 
 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Φωτεινή Τσιρίδου Κωστής Ευσταθίου  

 Ανδρέας Πασιουρτίδης  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε τους πιο πάνω 
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κανονισμούς, οι οποίοι αφορούν σχέδια υπηρεσίας, σε συνεδρία της η οποία πραγματοποιήθηκε την 1η 
Δεκεμβρίου 2021. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 27 και 87 του περί Δημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου, είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Πρώτης Επισκέπτριας Υγείας, η 
οποία δημιουργήθηκε με τον κρατικό προϋπολογισμό για το έτος 2021.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Υγείας, μετά τη συμφωνία 
για δημιουργία νέων επιστημονικών θέσεων και συμπερίληψή τους στον προϋπολογισμό για το 2019, το 
προσωπικό στη θέση Πρώτης Λειτουργού Υγείας που κατείχε πτυχίο προήχθη σε Λειτουργούς Επισκεπτριών 
Υγείας το 2019 και η θέση της Πρώτης Λειτουργού Υγείας καταργήθηκε το 2020, εφόσον ήταν κενή. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το υπό συζήτηση σχέδιο υπηρεσίας είναι αντίστοιχο του σχεδίου υπηρεσίας 
για τη θέση Πρώτης Λειτουργού Υγείας με κάποιες τροποποιήσεις που αφορούν στην ονομασία της θέσης και 
στα καθήκοντα, ώστε αυτά να συνάδουν με τα καθήκοντα των σχεδίων υπηρεσίας της επιστημονικής δομής του 
κλάδου επισκεπτριών υγείας. 

 Σημειώνεται ότι μία υπάλληλος έχει παραμείνει στην τεχνική δομή ως Ανώτερη Επισκέπτρια Υγείας, λόγω 
του ότι δεν είναι κάτοχος πτυχίου και δεν μπορεί να προαχθεί.  Ως εκ τούτου, η υπό συζήτηση νέα θέση Πρώτης 
Επισκέπτριας Υγείας δημιουργήθηκε με τον προϋπολογισμό για το 2021, για να δοθεί η ευκαιρία στην εν λόγω 
υπάλληλο να προαχθεί, για σκοπούς εύρυθμης λειτουργίας και ενίσχυσης της Υπηρεσίας Επισκεπτριών Υγείας, 
σε διοικητικά ανώτερο προσωπικό.   

 Επισημαίνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την Υποεπιτροπή της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για την Εξέταση Κανονισμών που 
Αφορούν Σχέδια Υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 24 Νοεμβρίου 2021, η οποία 
εισηγήθηκε στην επιτροπή την υποβολή των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ της έγκρισης των κανονισμών. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος.   

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της για σκοπούς λήψης τελικής απόφασης επί των κανονισμών στο 
στάδιο της συζήτησής τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Είναι σχέδια υπηρεσίας τα επόμενα τέσσερα θέματα στην ατζέντα.  Η θερμή παράκληση, όπως έχουμε 
ξανακάμει, αν δεν υπάρχει διάσταση απόψεων, να μπουν «πακέτο» και, αν έχει ο συνάδελφος ο Κωστής ο 
Ευσταθίου τις παρατηρήσεις του, να τις κάμει, για να ψηφίσουμε ενιαία.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αναγνώστε και τα τέσσερα μαζί και να τα βάλουμε μαζί.  Δηλαδή είναι μέχρι και το υπ’ αριθμόν 36, 
συμπεριλαμβανομένου; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Το υπ’ αριθμόν 36 όμως μιλά για θέσεις Εφόρου Φορολογίας.  Είντα μ’ που έν’ τούτο, ρε παιδιά; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μα, είσαστε σίουροι; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ωραία!  Είναι όλα σχέδια υπηρεσίας. 
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 Άρα, να προχωρήσουμε και με τα τέσσερα μαζί.  Να μιλήσει ο συνάδελφος ο κ. Ευσταθίου, μετά αν θέλει, 
ο οποίος πάντοτε έχει δίκαιο. 

 Το υπ’ αριθμόν 34 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Κρατικού Αρχείου - Θέση Τεχνικού 1ης Τάξεως (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2021». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 34 θέματος είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Τεχνικού 1ης 
Τάξεως στο Κρατικό Αρχείο, η οποία καθορίστηκε ως θέση προαγωγής, ώστε να δημιουργηθεί δομή στο Κρατικό 
Αρχείο και να επιτευχθεί η ανέλιξη των τεχνικών που ήδη υπηρετούν σε αυτό. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για τους 
κανονισμούς «Οι περί Κρατικού Αρχείου - Θέση Τεχνικού 1ης Τάξεως (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 2021» 
Παρόντες: 
 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Φωτεινή Τσιρίδου Κωστής Ευσταθίου 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς, οι οποίοι αφορούν σχέδια υπηρεσίας, σε συνεδρία της, η οποία πραγματοποιήθηκε την 1η 
Δεκεμβρίου 2021. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 27 και 87 του περί Δημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου, είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Τεχνικού 1ης Τάξεως στο Κρατικό 
Αρχείο, η οποία καθορίστηκε ως θέση προαγωγής, ώστε να δημιουργηθεί δομή στο Κρατικό Αρχείο και να 
επιτευχθεί η ανέλιξη των τεχνικών που ήδη υπηρετούν σε αυτό.   

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την 
Υποεπιτροπή της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για την Εξέταση 
Κανονισμών που Αφορούν Σχέδια Υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 24 Νοεμβρίου 2021, 
η οποία εισηγήθηκε στην επιτροπή την υποβολή των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ της έγκρισης των κανονισμών. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος.   

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της για τη λήψη τελικής απόφασης επί των κανονισμών κατά τη 
συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το υπ’ αριθμόν 35 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών - Θέσεις Ανώτερου 
Κτηνιατρικού Λειτουργού, Κτηνιατρικού Λειτουργού, Ανώτερου Κτηνιατρικού Φαρμακοποιού και Κτηνιατρικού 
Φαρμακοποιού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2021». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 35 θέματος είναι η τροποποίηση των σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις Ανώτερου 
Κτηνιατρικού Λειτουργού, Κτηνιατρικού Λειτουργού, Ανώτερου Κτηνιατρικού Φαρμακοποιού και Κτηνιατρικού 
Φαρμακοποιού στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, ώστε αυτά να συνάδουν με τις αναβαθμίσεις των μισθοδοτικών 
κλιμάκων των εν λόγω θέσεων. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για τους 
κανονισμούς «Οι περί των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών - Θέσεις Ανώτερου Κτηνιατρικού Λειτουργού, 
Κτηνιατρικού Λειτουργού, Ανώτερου Κτηνιατρικού Φαρμακοποιού και Κτηνιατρικού Φαρμακοποιού 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2021» 
Παρόντες: 
 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Φωτεινή Τσιρίδου Κωστής Ευσταθίου 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς, οι οποίοι αφορούν σχέδια υπηρεσίας, σε συνεδρία της, η οποία πραγματοποιήθηκε την 1η 
Δεκεμβρίου 2021. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 27 και 87 του περί Δημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου, είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις Ανώτερου 
Κτηνιατρικού Λειτουργού, Κτηνιατρικού Λειτουργού, Ανώτερου Κτηνιατρικού Φαρμακοποιού και Κτηνιατρικού 
Φαρμακοποιού στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, ώστε αυτά να συνάδουν με τις αναβαθμίσεις των μισθοδοτικών 
κλιμάκων των εν λόγω θέσεων. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, με τον κρατικό προϋπολογισμό για το 2019 οι μισθοδοτικές κλίμακες των θέσεων 
Κτηνιατρικού Λειτουργού και Κτηνιατρικού Φαρμακοποιού αναβαθμίστηκαν από Α8, Α10 και Α11 σε Α9, Α11 και 
Α12 και κατά συνέπεια οι μισθοδοτικές κλίμακες των θέσεων Ανώτερου Κτηνιατρικού Λειτουργού και Ανώτερου 
Κτηνιατρικού Φαρμακοποιού αναβαθμίστηκαν από Α11 σε Α13(ii).  Περαιτέρω, κρίθηκε αναγκαία η 
διαφοροποίηση των καθηκόντων και ευθυνών, καθώς και των απαιτούμενων προσόντων των πιο πάνω θέσεων, 
ώστε να αντικατοπτρίζουν τις αυξημένες υπηρεσιακές ανάγκες και ευθύνες των θέσεων αυτών.  

 Σημειώνεται ότι τα προτεινόμενα σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και συμφωνήθηκαν στο πλαίσιο της 
αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι οι κανονισμοί εξετάστηκαν σε πρώτο στάδιο από την Υποεπιτροπή της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για την Εξέταση Κανονισμών που 
Αφορούν Σχέδια Υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 24 Νοεμβρίου 2021,  η οποία 
εισηγήθηκε στην επιτροπή την υποβολή των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ της έγκρισης των κανονισμών. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος.   

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της για τη λήψη τελικής απόφασης επί των κανονισμών κατά τη 
συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το υπ’ αριθμόν 36 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Τμήματος Φορολογίας - Θέσεις Εφόρου Φορολογίας και 
Βοηθού Εφόρου Φορολογίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2021». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 36 θέματος είναι ο καταρτισμός σχεδίων υπηρεσίας για τις νέες θέσεις Εφόρου 
Φορολογίας και Βοηθού Εφόρου Φορολογίας στο Τμήμα Φορολογίας, οι οποίες καθορίστηκαν ως θέσεις πρώτου 
διορισμού και προαγωγής στο Τμήμα Φορολογίας.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Βοηθάτε με λίγο, ο Έφορος Φορολογίας έν’ για τούτον που εν έχουμε θέση τζιαι δημιουργούμε 
θέση τωρά;  Τζιαι εννά αποκτήσουμε διευθυντή; 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Πάμε πίσω στο σύστημα που είχαμε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία!  Εντάξει. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για τους 
κανονισμούς «Οι περί Τμήματος Φορολογίας - Θέσεις Εφόρου Φορολογίας και Βοηθού Εφόρου 

Φορολογίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2021» 
Παρόντες: 
 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Φωτεινή Τσιρίδου Κωστής Ευσταθίου  

 Ανδρέας Πασιουρτίδης  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς, οι οποίοι αφορούν σχέδια υπηρεσίας, σε συνεδρία της, η οποία πραγματοποιήθηκε την 1η 
Δεκεμβρίου 2021. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 27 και 87 του περί Δημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου, είναι ο καταρτισμός σχεδίων υπηρεσίας για τις νέες θέσεις Εφόρου Φορολογίας και Βοηθού 
Εφόρου Φορολογίας στο Τμήμα Φορολογίας, οι οποίες καθορίστηκαν ως θέσεις πρώτου διορισμού και 
προαγωγής, στο Τμήμα Φορολογίας.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Οικονομικών, τόσο το 
διοικητικό δικαστήριο, ενεργώντας πρωτόδικα, όσο και το Ανώτατο Δικαστήριο, κατόπιν επικύρωσης της 
πρωτόδικης απόφασης, έκριναν ότι οι θέσεις του Εφόρου Φορολογίας και του Βοηθού Εφόρου Φορολογίας είναι 
δημόσιες θέσεις και η αρμοδιότητα πλήρωσής τους ανήκει αποκλειστικά στην Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας 
(ΕΔΥ). 

 Επισημαίνεται ότι, σε σχέση με τα πιο πάνω, κατατέθηκε στη Βουλή νομοσχέδιο με το οποίο τροποποιείται 
ο περί Τμήματος Φορολογίας Νόμος, ώστε να προβλέπεται ότι ο διορισμός του Εφόρου Φορολογίας και των 
Βοηθών Εφόρων Φορολογίας διενεργείται από την ΕΔΥ και να ρυθμιστούν άλλα συναφή θέματα. 

 Σύμφωνα επίσης με τα ίδια στοιχεία, η ισχύς του περί Τμήματος Φορολογίας (Τροποποιητικού) Νόμου 
του 2021 [Ν. 116(Ι) του 2021], με βάση τον οποίο όλες οι αρμοδιότητες, οι εξουσίες και τα καθήκοντα του Εφόρου 
Φορολογίας και του Βοηθού Εφόρου Φορολογίας ανατέθηκαν στον Γενικό Διευθυντή του Υπουργείου 
Οικονομικών, λήγει στις 6 Ιουλίου 2022.  Ως εκ τούτου, καθίσταται αναγκαία η έγκαιρη πλήρωση των θέσεων του 
Εφόρου Φορολογίας και των Βοηθών Εφόρων Φορολογίας εντός του πιο πάνω χρονικού πλαισίου, ώστε να 
διασφαλιστεί η ομαλή, η εύρυθμη και η απρόσκοπτη λειτουργία του Τμήματος Φορολογίας και κατά συνέπεια η 
είσπραξη των δημόσιων εσόδων προς την εξυπηρέτηση του δημόσιου συμφέροντος.   

 Σημειώνεται ότι στα υπό συζήτηση σχέδια υπηρεσίας περιλήφθηκαν τα συνήθη καθήκοντα και προσόντα 
τα οποία συνάδουν με τη γενική πολιτική που εφαρμόζεται για τις θέσεις αυτού του επιπέδου στη δημόσια 
υπηρεσία και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα, καθώς και αυτά που απορρέουν από την οικεία νομοθεσία για το 
Τμήμα Φορολογίας. 

 Περαιτέρω, σημειώνεται ότι τα προτεινόμενα σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και συμφωνήθηκαν στο 
πλαίσιο της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την 
Υποεπιτροπή της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για την Εξέταση 
Κανονισμών που Αφορούν Σχέδια Υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 24 Νοεμβρίου 2021.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ της έγκρισης των κανονισμών. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος.   

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της για τη λήψη τελικής απόφασης επί των κανονισμών κατά τη 
συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Ευσταθίου, θέλετε να τοποθετηθείτε επί των σχεδίων υπηρεσίας για τη γλώσσα; 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Επειδή σ’ αυτή την εσχατιά του ελληνισμού, γλώσσα μας έδωσαν ελληνική, θα καταψηφίσουμε τα υπ’ 
αριθμόν 35 και 36 θέματα για τους γνωστούς λόγους.  Δε χρειάζεται να τους επαναλάβω.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εξάλλου, ’πόψε μιλά και ο κ. Μπαμπινιώτης στον Στρόβολο, είναι χρήσιμο να πάμε.   

 Ακόμα ένας συνάδελφος ζητά τον λόγο.  Ο κ. Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα υποστηρίξουμε όλα τα σχέδια υπηρεσίας και τοποθετούμαστε κατά του υπ’ 
αριθμόν 36 θέματος για το Τμήμα Φορολογίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να σημειωθεί η θέση των συναδέλφων των Οικολόγων. 

 Άρα, προχωρούμε στην ψήφιση των υπ’ αριθμόν 33 κανονισμών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση των υπ’ αριθμόν 34 κανονισμών. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση των υπ’ αριθμόν 35 κανονισμών. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση των υπ’ αριθμόν 36 κανονισμών. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 37 θέμα που τιτλοφορείται «Ο περί Φαρμακευτικής και Δηλητηρίων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021».   

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 37 νόμου είναι η τροποποίηση του περί Φαρμακευτικής και Δηλητηρίων Νόμου, 
ώστε τα νοσηλευτήρια να υποχρεούνται να εργοδοτούν υπεύθυνο φαρμακοποιό πλήρους απασχόλησης, του 
οποίου τα στοιχεία θα δηλώνονται στο Συμβούλιο Φαρμακευτικής, με εξαίρεση τα νοσηλευτήρια που δε διαθέτουν 
πέραν των πέντε κλινών και δε διαθέτουν φαρμακευτικά προϊόντα στους τομείς της ογκολογίας και της 
νευρολογίας. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Φαρμακευτικής και 
Δηλητηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021» 

Παρόντες: 
 Σάβια Ορφανίδου, αναπλ. πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Χαράλαμπος Πάζαρος Χρύσανθος Σαββίδης 

 Νίκος Κέττηρος Μιχάλης Γιακουμή 

 Χρίστος Χριστόφιας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε πέντε συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 23 Σεπτεμβρίου, στις 14 Οκτωβρίου και στις 4, 11 και 18 Νοεμβρίου 2021. Στο πλαίσιο 
των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, των 
Φαρμακευτικών Υπηρεσιών, των Νοσηλευτικών Υπηρεσιών και των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας του ίδιου 
υπουργείου, του Γενικού Χημείου του Κράτους, του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ), του Γραφείου 
Επιτρόπου Εποπτείας Γενικού Συστήματος Υγείας, του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας (ΟΚΥΠΥ), της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (ΠΑΣΙΝ), του 
Παγκύπριου Φαρμακευτικού Συλλόγου (ΠΦΣ), του Συνδέσμου Φαρμακευτικών Εταιρειών Κύπρου (ΣΦΕΚ), της 
Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχάνων Κύπρου (ΟΕΒ), του Ογκολογικού Κέντρου της Τράπεζας Κύπρου, 
του Γερμανικού Ογκολογικού Κέντρου, του Ινστιτούτου Νευρολογίας και Γενετικής Κύπρου, της Παγκύπριας 
Συντεχνίας Δημοσίων Υπαλλήλων (ΠΑΣΥΔΥ), της Ανεξάρτητης Συντεχνίας Δημοσίων Υπαλλήλων Κύπρου 
(ΑΣΔΥΚ), της Παγκύπριας Συντεχνίας Κυβερνητικών Ιατρών (ΠΑΣΥΚΙ) και της Παγκύπριας Συντεχνίας 
Νοσηλευτών (ΠΑΣΥΝΟ). Το Τμήμα Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας του Υπουργείου 
Υγείας,  ο Παγκύπριος Ιατρικός Σύλλογος (ΠΙΣ), η Παγκύπρια Συντεχνία Κυβερνητικών Φαρμακοποιών, ο 
Παγκύπριος Σύνδεσμος Παρασκευαστών Γενερικών Φαρμάκων (ΠΑΣΥΠΑΓΕΦ), η Κυπριακή Ένωση 
Φαρμακευτικών Εταιρειών Έρευνας και Ανάπτυξης (ΚΕΦΕΑ), ο Κυπριακός Οργανισμός Επαλήθευσης 
Φαρμάκων (ΚΟΕΦ), η Ομοσπονδία Συνδέσμων Ασθενών Κύπρου (ΟΣΑΚ), το Κυπριακό Εμπορικό και 
Βιομηχανικό Επιμελητήριο (ΚΕΒΕ), η Παγκύπρια Συντεχνία «Ισότητα», ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Νοσηλευτών 
και Μαιών, η Παγκύπρια Συντεχνία Εκτάκτων και Συμβασιούχων Ιατρών, η Συνομοσπονδία Εργαζομένων 
Κύπρου (ΣΕΚ), η Παγκύπρια Εργατική Ομοσπονδία (ΠΕΟ) και η Δημοκρατική Εργατική Ομοσπονδία Κύπρου 
(ΔΕΟΚ), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
κ. Μαρίνα Νικολάου και Χρίστος Χρίστου.   

 Σκοπός του νομοσχεδίου, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η τροποποίηση του περί 
Φαρμακευτικής και Δηλητηρίων Νόμου, ώστε τα νοσηλευτήρια τα οποία δε διαθέτουν νοσοκομειακό φαρμακείο 
να υποχρεούνται να ορίζουν υπεύθυνο φαρμακοποιό μερικής ή πλήρους απασχόλησης, τα στοιχεία του οποίου 
θα δηλώνονται στο Συμβούλιο Φαρμακευτικής.  

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα από το Υπουργείο Υγείας στοιχεία, οι προτεινόμενες με το νομοσχέδιο 
ρυθμίσεις θα εφαρμόζονται μέχρι τη θέσπιση σχετικών κανονισμών που θα διέπουν την ίδρυση νοσοκομειακών 
φαρμακείων και κρίθηκαν αναγκαίες για σκοπούς δημόσιου συμφέροντος για τους ακόλουθους λόγους: 

1. Τα φαρμακευτικά προϊόντα, σύμφωνα με την υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία, πρέπει να 
προμηθεύονται και να χορηγούνται από φαρμακοποιό.  

2. Τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια, με την εφαρμογή της β΄ φάσης του Γενικού Συστήματος Υγείας (ΓΕΣΥ), 
απαιτείται να διαθέτουν σύστημα διαχείρισης των φαρμακευτικών προϊόντων που προμηθεύονται για τις 
ανάγκες τους υπό την ευθύνη φαρμακοποιού. 

3. Επειδή οι κανονισμοί που θα ρυθμίζουν την ίδρυση των νοσοκομειακών φαρμακείων δεν έχουν μέχρι 
σήμερα θεσπιστεί, είναι αναγκαίο να υπάρξει ένα μεταβατικό στάδιο, ώστε τα νοσηλευτήρια τα οποία δε 
διαθέτουν νοσοκομειακό φαρμακείο να δύναται να προμηθεύονται φαρμακευτικά προϊόντα για τις ανάγκες 
τους, την ευθύνη διαχείρισης των οποίων πρέπει να έχει φαρμακοποιός. 

4. Για σκοπούς ίσης μεταχείρισης των νοσηλευτηρίων κρίνεται αναγκαία η εισαγωγή ρυθμίσεων, ώστε όλα 
τα νοσηλευτήρια, ανεξαρτήτως του μεγέθους τους, να έχουν υποχρέωση ορισμού φαρμακοποιού μέχρι τη 
θέσπιση των σχετικών κανονισμών.   

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου ο εκπρόσωπος των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του 
Υπουργείου Υγείας ανέφερε ότι η ανάγκη τροποποίησης της ισχύουσας νομοθεσίας επισημάνθηκε κατά την 
εφαρμογή της β΄ φάσης του ΓΕΣΥ.  Συναφώς, κρίθηκε επιβεβλημένο όπως ο επαγγελματίας υγείας που θα είχε 
την ευθύνη της προμήθειας, ασφαλούς φύλαξης και διάθεσης των φαρμακευτικών προϊόντων είναι 
φαρμακοποιός, ώστε να ρυθμιστεί το θέμα και να αντιμετωπιστούν τυχόν προβλήματα που παρατηρούνται 
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αναφορικά με τον εφοδιασμό των νοσηλευτηρίων αυτών από τους κατόχους αδειών κυκλοφορίας φαρμάκων.  
Σύμφωνα επίσης με τον ίδιο εκπρόσωπο, η προτεινόμενη ρύθμιση θα ισχύει μέχρι την επικείμενη θέσπιση των 
σχετικών κανονισμών που θα διέπουν τα νοσοκομειακά φαρμακεία.  

 Οι εκπρόσωποι του ΟΑΥ και του ΟΚΥΠΥ επισήμαναν την ανάγκη νομοθετικής ρύθμισης του θέματος, 
ώστε να μην επιβαρύνεται ο ΟΚΥΠΥ με την προμήθεια και ασφαλή φύλαξη των φαρμακευτικών προϊόντων και 
τη μετέπειτα προμήθειά τους σε ιδιωτικά νοσηλευτήρια.   

 Περαιτέρω, στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου οι εκπρόσωποι των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας 
του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου Επιτρόπου Εποπτείας Γενικού Συστήματος Υγείας, του ΟΚΥΠΥ, του 
Παγκύπριου Φαρμακευτικού Συλλόγου, του Ογκολογικού Κέντρου της Τράπεζας Κύπρου, του Γερμανικού 
Ογκολογικού Κέντρου, της ΑΣΔΥΚ και της ΠΑΣΥΚΙ επισήμαναν ότι ο υπεύθυνος φαρμακοποιός πρέπει να είναι 
πλήρους και όχι μερικής απασχόλησης για σκοπούς διεκπεραίωσης των εργασιών εντός του νοσηλευτηρίου και 
διασφάλισης της ασφάλειας και ποιότητας των παρεχόμενων υπηρεσιών υγείας. 

 Η εκπρόσωπος του Ινστιτούτου Νευρολογίας και Γενετικής Κύπρου εξέφρασε την άποψη όπως τύχει 
εφαρμογής η υφιστάμενη νομοθεσία που προβλέπει πλήρη εργοδότηση φαρμακοποιού.   

 Ο εκπρόσωπος της ΠΑΣΥΔΥ ζήτησε όπως επεξηγηθούν οι λόγοι για τους οποίους στο νομοσχέδιο 
προτείνεται η διαγραφή της αναφοράς σε «εργοδότηση». 

 Περαιτέρω, οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Φαρμακευτικού Συλλόγου και της ΠΑΣΥΔΥ εξέφρασαν 
επιφυλάξεις σχετικά με την αναφορά στο νομοσχέδιο ότι το νοσηλευτήριο «ορίζει» αντί «εργοδοτεί» υπεύθυνο 
φαρμακοποιό.   

 Ο πρόεδρος του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων εξέφρασε επιφυλάξεις ως προς την 
επιβολή υποχρέωσης για εργοδότηση φαρμακοποιού πλήρους απασχόλησης σε όλα τα νοσηλευτήρια, 
ανεξαρτήτως μεγέθους ή ειδικότητας, χωρίς την παραχώρηση σε αυτά ειδικών κινήτρων.  Επιπρόσθετα, 
επισήμανε την ανάγκη καθορισμού του ρόλου του φαρμακοποιού και την παροχή της δυνατότητας εξυπηρέτησης 
ασθενών εντός και εκτός του νοσηλευτηρίου, σε περίπτωση υποχρεωτικής δημιουργίας νοσοκομειακών 
φαρμακείων εντός των νοσηλευτηρίων. 

 Ο εκπρόσωπος της ΟΕΒ επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί γραπτώς επί των προνοιών του νομοσχεδίου σε 
μεταγενέστερο στάδιο. 

 Ο εκπρόσωπος του ΣΦΕΚ συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου.  

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου ηγέρθη από πλευράς της επιτροπής η ανάγκη διασαφήνισης 
κατά πόσο με την ψήφιση του νομοσχεδίου διασφαλίζεται ότι τα ονομαστικά φάρμακα, τα οποία εγκρίνονται από 
την Επιτροπή Ονομαστικών Αιτημάτων, θα μεταφέρονται απευθείας στα νοσηλευτήρια. 

 Ο εκπρόσωπος των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας, σε σχέση με τον πιο πάνω 
προβληματισμό, ανέφερε ότι το νομοσχέδιο ικανοποιεί τον πιο πάνω σκοπό και κατά την εφαρμογή των 
προνοιών του νομοσχεδίου θα μπορούσε να ενταχθεί συγκεκριμένος μηχανισμός προς εκπλήρωση της πιο 
πάνω διαδικασίας.    

 Σημειώνεται ότι μέλη της επιτροπής κάλεσαν το Υπουργείο Υγείας να καταθέσει το συντομότερο δυνατό 
στη Βουλή τους κανονισμούς που θα ρυθμίζουν τη λειτουργία των νοσοκομειακών φαρμακείων.   

 Την πιο πάνω θέση υιοθέτησαν εμπλεκόμενοι φορείς.   

 Συναφώς, στη βάση των απόψεων που εκφράστηκαν από εμπλεκόμενους φορείς, η επιτροπή, με τη 
σύμφωνη γνώμη των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας, εισηγήθηκε την τροποποίηση του 
νομοσχεδίου, ώστε να προβλέπεται η υποχρεωτική εργοδότηση υπεύθυνου φαρμακοποιού πλήρους 
απασχόλησης στα νοσηλευτήρια.   

 Οι Φαρμακευτικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία της 
Δημοκρατίας τροποποίησαν το κείμενο του νομοσχεδίου σύμφωνα με την πιο πάνω θέση της επιτροπής.  
Περαιτέρω, τροποποίησαν το κείμενο του νομοσχεδίου με την προσθήκη πρόνοιας, σύμφωνα με την οποία τα 
νοσηλευτήρια τα οποία εξυπηρετούσαν εξωτερικούς ασθενείς πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του 
προτεινόμενου νόμου θα εξακολουθήσουν να τους εξυπηρετούν. 

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω συζήτησης του νομοσχεδίου μέλη της επιτροπής εισηγήθηκαν οι πρόνοιες του 
νομοσχεδίου που προβλέπουν την εργοδότηση υπεύθυνου φαρμακοποιού πλήρους απασχόλησης να μην 
εφαρμόζονται για τα μικρού μεγέθους νοσηλευτήρια τα οποία δε διαθέτουν πέραν των πέντε κλινών, με εξαίρεση 
τα νοσηλευτήρια που διαθέτουν φαρμακευτικά προϊόντα στους τομείς της ογκολογίας και της νευρολογίας.  

 Ο εκπρόσωπος των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας συμφώνησε με την πιο πάνω 
εισήγηση, επισημαίνοντας ότι τα νοσηλευτήρια αυτά πρέπει να συνεχίσουν να προμηθεύονται τα φάρμακά τους 
από φαρμακεία με τα οποία συνεργάζονται, όπως ισχύει σήμερα. 
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 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη την πιο πάνω εισήγηση που υπέβαλαν μέλη της, έκρινε σκόπιμο να την 
ενσωματώσει στο κείμενο του νομοσχεδίου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε 
να τοποθετηθεί επί των προνοιών του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Βλέπω υπάρχουν τρεις.  Θα ξεκινήσω από την επιτροπή Υγείας, την κ. Ορφανίδου.   Κυρία 
Ορφανίδου, προεδρεύεις την επιτροπής Υγείας, να ξεκινήσεις πρώτη και θα προχωρήσουμε με τους υπόλοιπους 
συναδέλφους. 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Θέλω να ενημερώσω ότι και ενώπιον της επιτροπής Υγείας μάς είχε αναφερθεί η πρόθεση της κυβέρνησης 
για την ίδρυση των νοσοκομειακών φαρμακείων, που θα έρθει σύντομα με νομοθετική ρύθμιση.  Μέχρις ότου 
όμως έχουμε αυτή τη νομοθετική ρύθμιση ενώπιόν μας, για να μπορέσουμε να λύσουμε μακροχρόνια αυτό το 
πρόβλημα, ήρθε αυτή η συγκεκριμένη τροποποίηση, η οποία βασικά προωθεί τα ιδιωτικά και τα δημόσια 
νοσηλευτήρια να διαθέτουν νοσοκομειακό φαρμακείο με φαρμακοποιό πλήρους απασχόλησης.   

 Υπήρξε μια διαδικασία και συζήτηση ενώπιον της επιτροπής και όλοι συμφωνήσαμε ότι πρέπει να δοθεί 
ιδιαίτερη σημασία σ’ αυτό το θέμα γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο.  Και συμφωνήσαμε ότι πρέπει να είναι πλήρους 
απασχόλησης και υπήρξε και μια ανησυχία, ένας προβληματισμός εκ μέρους μας, κατά πόσο θα μπορούν να 
ανταποκριθούν σε αυτή την πρόνοια για πλήρη απασχόληση όλα τα νοσηλευτήρια και γι’ αυτόν τον λόγο 
εξαιρέσαμε αυτά τα πολύ μικρά και βεβαίως τα θέματα τα ογκολογικά. 

 Θεωρώ ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυνση αυτή η τροποποίηση της νομοθεσίας.  Θεωρώ ότι υπάρχει 
σύμπνοια και συνεργασία από όλα τα κόμματα προς αυτή την κατεύθυνση και θεωρώ ότι με αυτό τον τρόπο 
αντιμετωπίζουμε και σ’ έναν πολύ σημαντικό βαθμό και το θέμα της -πολλές φορές- έλλειψης των φαρμάκων σε 
ένα ορισμένο επίπεδο, αλλά και γενικότερα θεωρώ ότι βελτιώνουμε την παροχή της ποιότητας υπηρεσιών στους 
ασθενείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Ορφανίδου. 

 Ο κ. Σαββίδης εκ Πάφου. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Ως συνέχεια του λόγου της συναδέλφου αναδεικνύεται και η αναγκαιότητα διαφύλαξης της επαγγελματικής 
ιδιότητας σ’ αυτό τον τόπο, γιατί δυστυχώς ο καθένας επαγγέλλεται ό,τι δηλώνει.  Με αυτό τον τρόπο η 
συγκεκριμένη τροπολογία θεωρώ ότι είναι ένας τρόπος να διαφυλάξουμε, όπως έχω προαναφέρει, την 
επαγγελματική ιδιότητα.  Ο φαρμακοποιός επιτελεί μια σημαντική, θα έλεγα, εργασιακή δραστηριότητα και, όταν 
αυτή η δραστηριότητα είναι συνυφασμένη με την υγεία του κόσμου, έχει ακόμα μεγαλύτερη αξία. 

 Ευελπιστώ ότι η σημερινή τροπολογία, την οποία ψηφίζουμε, θα είναι η απαρχή της επαγγελματικής 
διαφύλαξης όλων των επαγγελμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κάποιος άλλος συνάδελφος ζήτησε τον λόγο.  

 Παρακαλώ. 

ΜΑΡΙΝΑ ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

 Σε συνέχεια των όσων έχουν αναφέρει οι συνάδελφοι ελπίζουμε ότι με την τροποποίηση του παρόντος 
νόμου θα δοθεί λύση σε ένα εξόχως σοβαρό ζήτημα.  Είχαν φτάσει κοντά μας δημοσιεύματα από τον τύπο, αλλά 
και καταγγελίες από ασθενείς, όπου ανέφεραν ότι κόσμος ο οποίος νοσεί από σπάνιες παθήσεις, από χρόνιες 
παθήσεις, κουβαλούσε στο ιδιωτικό του αυτοκίνητο φάρμακα μέχρι και αξίας €25.000.   

 Αξίζει σ’ αυτό το σημείο να πούμε ότι ο λόγος και ο τρόπος με τον οποίο το έχουμε εδώ ήταν μετά από 
πιέσεις της δικής μας κοινοβουλευτικής ομάδας.  Οφείλουμε να σημειώσουμε την αποδοχή που έτυχε η πρότασή 
μας από όλες τις πολιτικές δυνάμεις και την καλή δουλειά και συνεργασία που είχαμε στην επιτροπή Υγείας.  



536 

Ευχόμαστε και ελπίζουμε αυτού του είδους οι πρακτικές να τερματιστούν ή τουλάχιστον να απαμβλυνθούν, 
ωσότου έρθουν οι κανονισμοί. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τη συνάδελφο Μαρίνα Νικολάου του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

 Άλλος συνάδελφος δεν υπάρχει. 

 Άρα, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ο περί Φαρμακευτικής και Δηλητηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 38 θέμα, το οποίο τιτλοφορείται «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων 
που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημοσίου δικαίου για τον μήνα Ιανουάριο του 
2022».   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την απόφαση της 
Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου 

δικαίου για τον μήνα Ιανουάριο του 2022 
Παρόντες: 
 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσης Παντελίδης Ηλίας Μυριάνθους 

 Χάρης Γεωργιάδης Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Μη μέλη της επιτροπής: 
 Σάβια Ορφανίδου  Σταύρος Παπαδούρης 

 Αντρέας Καυκαλιάς 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω απόφαση σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 Δεκεμβρίου 2021. 

 Με την εν λόγω απόφαση της Βουλής παρέχεται σε ορισμένα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου των 
οποίων δεν έχουν ακόμα εγκριθεί οι προϋπολογισμοί για το έτος 2022 εξουσιοδότηση για διενέργεια δαπάνης 
για τον μήνα Ιανουάριο του 2022 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται 
στον προϋπολογισμό κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2021, το οποίο αναλογεί στο ίδιο 
χρονικό διάστημα, δηλαδή στον μήνα Ιανουάριο του 2021. 

 Σύμφωνα με την απόφαση, δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή 
σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί οποιαδήποτε νέα θέση στα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου, μέχρι να 
εγκριθούν από τη Βουλή και να πάρουν την τελική τους μορφή οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων 
δημόσιου δικαίου για το έτος 2022. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τον περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Ψήφιση 
Προϋπολογισμών) Νόμο, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη 
Βουλή για έγκριση μέσα στα ίδια χρονικά περιθώρια στα οποία υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογισμός.  
Ωστόσο, αριθμός προϋπολογισμών νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου δεν έχει ακόμη κατατεθεί ή εγκριθεί 
από τη Βουλή, γεγονός που καθιστά αναγκαία την παροχή εξουσιοδότησης για τη διενέργεια δαπανών, όπως 
προβλέπεται στην πιο πάνω απόφαση της Βουλής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με βάση τα πιο πάνω, χωρίς να 
δεσμεύεται ως προς τις τελικές της θέσεις, που θα προκύψουν μετά τη μελέτη κάθε προϋπολογισμού ξεχωριστά, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση της υπό αναφορά απόφασης για τη διενέργεια δαπάνης για τον μήνα 
Ιανουάριο του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κυρία Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε.  Ξανά απευθύνουμε έκκληση σε εκείνους τους οργανισμούς δημοσίου 
δικαίου που δεν έχουν καταθέσει τους προϋπολογισμούς τους να το πράξουν, διότι αυτή η πρακτική, κάποιοι να 
θεωρούν ότι η έγκριση των δωδεκατημορίων είναι στην ουσία μία χαλαρότητα που έχουν για την κατάθεσή των 
προϋπολογισμών τους, δεν μπορεί να συνεχίσει άλλο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αφού δέχεστε και τους περνάτε, θα το ξανακάμουν.  Είναι καιρός κάποια ώρα να τερματιστεί τούτη η 
δουλειά! 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Η ολομέλεια πρέπει να αποφασίσει, δεν είναι η επιτροπή Οικονομικών, κύριε Πρόεδρε, που αποφασίζει. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τώρα που εννά το θέσω σε ψηφοφορία, ελπίζω να συνταχθείτε με τη σωστή άποψη! 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Δεν υπάρχουν. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει την απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου για τον μήνα Ιανουάριο του 2022 

 ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Ψήφιση Προϋπολογισμών) 
Νόμους, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου κατατίθενται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για έγκριση, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων και/ή η μελέτη και έγκριση 
των προϋπολογισμών αυτών πριν από την 31η Δεκεμβρίου 2021, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ καθίσταται αναγκαία η συνέχιση της λειτουργίας των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου, 

 Για τους λόγους αυτούς η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει ως ακολούθως: 

1. Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για τον μήνα Ιανουάριο του έτους 2022 ποσού 
το οποίο δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του έτους 
2021 κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα. 

2. Η εξουσιοδότηση αυτή παρέχεται υπό τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες 
υπηρεσίες ή σκοπούς και ότι δε θα πληρωθεί οποιαδήποτε νέα θέση μέχρι την τελική έγκριση από τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων του προϋπολογισμού κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 
2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τρεις.  Εναντίον ψηφίζουν ο κ. Μυλωνάς, ο κ. Κουλίας και ο κ. Θεμιστοκλέους.  Έτσι, για να πάει ένα 
μήνυμα δηλαδή, και ελπίζω να γίνουν δεκατρείς την άλλη φορά, για να καταλάβουν κάποιοι ότι πρέπει να μεν 
χρησιμοποιούν τη Βουλή με τούντον τρόπον. 

 Αποχές έχουμε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η απόφαση εγκρίνεται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 39 μέχρι 74 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Έχει ήδη γίνει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.130, ημερομηνίας 1ης Δεκεμβρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Γεωργίου 

 «Κατά ή περί το 2019 ο Κηδεμόνας Τουρκοκυπριακών Περιουσιών παραχώρησε δυνάμει σύμβασης 
μίσθωσης σε εκτοπισθέντες τρία τουρκοκυπριακά τεμάχια γης που βρίσκονται επί της λεωφόρου Φανερωμένης 
πλησίον του κυκλικού κόμβου στη Λάρνακα (συμβολή λεωφόρου Φανερωμένης με λεωφόρο 1ης Απριλίου). 

 Τα εν λόγω τεμάχια (συμπεριλαμβανομένων και άλλων πέντε που αφορούσαν υφιστάμενους διαχειριστές) 
προέκυψαν κατόπιν σχεδίου διαχωρισμού του αρχικού τεμαχίου με αρ. 1, Φ/ΣΧ 40/64W2, σε οκτώ νέα υπό 
δημιουργία οικόπεδα.  Το σχέδιο το οποίο ετοιμάστηκε από την επαρχιακή διοίκηση και τον δήμο Λάρνακας 
περιλάμβανε ως απαραίτητη προϋπόθεση για την υλοποίησή του την κατασκευή οδικού δικτύου, ώστε να 
παρέχεται ικανοποιητική, λειτουργική και ασφαλής πρόσβαση στα υπό δημιουργία τεμάχια. 

 Τα εν λόγω τεμάχια παραχωρήθηκαν έναντι μηνιαίου ενοικίου και οι ενδιαφερόμενοι προχώρησαν στην 
υποβολή πολεοδομικών αιτήσεων για τη δημιουργία βρεφονηπιακού σταθμού, καταστημάτων και φρουταρίας, 
αντίστοιχα. Ο δήμος Λάρνακας ωστόσο δεν μπορεί να προχωρήσει στη χορήγηση των σχετικών πολεοδομικών 
αδειών και κατ’ επέκταση οι δικαιούχοι δεν μπορούν να προχωρήσουν στην ανάπτυξη των τεμαχίων, για να 
ασκήσουν το επιτήδευμά τους, λόγω της έκφρασης αρνητικών απόψεων από τον Φορέα Επίλυσης 
Κυκλοφοριακών Προβλημάτων, αφού η κατασκευή του οδικού δικτύου αποτελεί απαραίτητη προϋπόθεση για 
την υλοποίηση του σχεδίου. Η μη κατασκευή του οδικού δικτύου εμποδίζει τη δυνατότητα ανάπτυξης των 
τεμαχίων, αφού δε διαθέτουν ικανοποιητική και ασφαλή προσβασιμότητα. Αναπόφευκτα λοιπόν δημιουργείται η 
ανάγκη κατασκευής του οδικού δικτύου, όπως έχει σχεδιαστεί κατά τον διαχωρισμό του αρχικού τεμαχίου, για 
την ασφαλή πρόσβαση των πολιτών και την ομαλή ανάπτυξη της εμπορικότητας των επιχειρήσεων. 

 Με βάση τα πιο πάνω, παρακαλώ όπως μας ενημερώσετε για τα ακόλουθα: 

1. Με ποιο σκεπτικό παραχώρησε ο Κηδεμόνας Τουρκοκυπριακών Περιουσιών τη μίσθωση των εν λόγω 
τεμαχίων χωρίς να εξασφαλιστούν εκ των προτέρων οι στοιχειώδεις εγκρίσεις για την κατασκευή οδικού 
δικτύου που θα διασφαλίζει την προσβασιμότητα στον χώρο και την ομαλή δραστηριότητα των 
προαναφερθέντων επιχειρήσεων; 

2. Ποιες ενέργειες προγραμματίζει το υπουργείο για την κατασκευή του οδικού δικτύου και με ποια 
χρονοδιαγράμματα; 

3. Η καθυστέρηση στην ανάπτυξη των τεμαχίων επιφέρει κόστος και ταλαιπωρία στους δικαιούχους. 
Υπάρχει πρόθεση για αναστολή της πληρωμής των ενοικίων μέχρι τα τεμάχια να μπορούν να 
αδειοδοτηθούν; 

4. Υπάρχει πρόθεση από την πλευρά του υπουργείου να προχωρήσει σε επιστροφή μέρους των 
καταβεβλημένων μέχρι σήμερα ενοικίων και/ή σε εκπτώσεις στην  καταβολή των ενοικίων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.131, ημερομηνίας 2 Δεκεμβρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρύση Παντελίδη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες του 
υπουργείου για την υλοποίηση του έργου βελτίωσης της οδού Γρηγόρη Αυξεντίου στον Άγιο Δομέτιο». 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.132, ημερομηνίας 2 Δεκεμβρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρύση Παντελίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες 
του υπουργείου που αφορούν στη συντήρηση του παλαιού κτιρίου του Α΄ Δημοτικού Σχολείου Αγίου Δομετίου, 
η οποία κρίνεται αναγκαία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.133, ημερομηνίας 2 Δεκεμβρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Σταύρου Παπαδούρη 

 «Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο τα έργα 
για την κατασκευή του τερματικού εισαγωγής και αεριοποίησης στο Βασιλικό θα ολοκληρωθούν εντός των 
πλαισίων του χρονοδιαγράμματος με βάση τους όρους της κατακύρωσης της προσφοράς. 

 Επίσης, να ενημερωθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων και για τα εξής: 

1. Την ημερομηνία παράδοσης του τερματικού και το αναμενόμενο συνολικό κόστος του έργου με τα 
σημερινά δεδομένα (καθυστερήσεις, αυξήσεις στις τιμές των υλικών κ.λπ.). 

2. Το κόστος αεριοποίησης στο τερματικό της Εταιρείας Υποδομών Φυσικού Αερίου (ΕΤΥΦΑ). 

3. Τη μείωση ή αύξηση σε €/KWh που το κόστος παραγωγής ηλεκτρικού ρεύματος θα έχει με την καύση 
φυσικού αερίου αντί μαζούτ και ντίζελ, λαμβάνοντας υπόψη τις σημερινές τιμές πώλησης υγροποιημένου 
φυσικού αερίου, μαζούτ και ντίζελ. 
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4. Τον χρόνο απόσβεσης του έργου της ΕΤΥΦΑ, έχοντας υπόψη την ενεργειακή πολιτική της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

5. Τους ρύπους σε COx, ΝΟx και SOx που αναμένεται να εκπέμπει η ΑΗΚ με την καύση φυσικού αερίου και 
το κόστος εξαγοράς τους σε σύγκριση με τους ρύπους υπό τις σημερινές συνθήκες καύσης μαζούτ και 
ντίζελ με σημερινές τιμές αγοράς ρύπων (περίπου €70/ΜΤ). 

6. Αν υπήρξαν και έχουν εξεταστεί εναλλακτικές λύσεις για συντομότερη εισαγωγή φυσικού αερίου στην 
Κύπρο για ηλεκτροπαραγωγή, ώστε να περιοριστεί το κόστος παραγωγής ηλεκτρισμού και εξαγοράς 
ρύπων, που επιβαρύνουν τον οικιακό καταναλωτή και τη βιομηχανία. 

7. Ποια βιώσιμα μέτρα προτίθεται το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού να λάβει 
για την ακρίβια του ηλεκτρικού ρεύματος πέραν της προσωρινής μείωσης με τη μείωση ΦΠΑ. 

 Επισυνάπτουμε σημερινά δημοσιεύματα στον τύπο για το κόστος των ρύπων και σημείωμά μας, 
ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2021, με σχετική πληροφόρηση επί του ίδιου θέματος.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.134, ημερομηνίας 3 Δεκεμβρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου Χριστοφίδη  

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει κατά πόσο εφαρμόζεται ο περί Ιδιωτικών 
Σχολών Έντεχνου Χορού Νόμος και αν έχει διοριστεί και λειτουργεί η Συμβουλευτική Επιτροπή Ιδιωτικών Σχολών 
Έντεχνου Χορού, όπως προβλέπεται στον πιο πάνω νόμο.  Σε περίπτωση που έχει διοριστεί, θα θέλαμε να 
πληροφορηθούμε ποιοι την απαρτίζουν. 

 Επίσης σας παρακαλούμε να μας ενημερώσετε κάτω από ποιο καθεστώς λειτουργούν οι σχολές χορού 
που δεν εμπίπτουν στην κατηγορία του έντεχνου χορού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.135, ημερομηνίας 6 Δεκεμβρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Σύμφωνα με το νομοσχέδιο του κρατικού προϋπολογισμού για το έτος 2022 η Νομική Υπηρεσία της 
Δημοκρατίας διέθεσε κάτω από το άρθρο 04600, που αφορά αποζημιώσεις και έξοδα αγωγών, ποσό ύψους 
€9.021.456 για το έτος 2020, ενώ είχε προϋπολογίσει για το έτος 2021 ποσό ύψους €16.400.000. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων με ποιο τρόπο 
έχουν διατεθεί τα κονδύλια αυτά για τα έτη 2020 και 2021, επισυνάπτοντας κατάλογο αποδεκτών, σημείωση του 
ποσού που έχει εκταμιευθεί για κάθε περίπτωση και μικρή περιγραφή για τον λόγο που έχει καταβληθεί κάθε 
ποσό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.136, ημερομηνίας 7 Δεκεμβρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρύση Παντελίδη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ποσό που 
εισπράττουν ετησίως οι οργανισμοί τοπικής αυτοδιοίκησης μέσω του φόρου θεάματος.  Πιο συγκεκριμένα, η 
ενημέρωση να αφορά το ποσό που εισέπραξαν οι δήμοι και οι κοινότητες μέσω του φόρου θεάματος ετησίως τα 
τελευταία πέντε χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.137, ημερομηνίας 7 Δεκεμβρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη 

 «Παρακαλούμε όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους 
σχεδιασμούς της κυβέρνησης σχετικά με την απάμβλυνση του κυκλοφοριακού προβλήματος που παρουσιάζεται 
στην έξοδο του δρόμου Δρομολαξιάς-Μενεού, παρά τα φώτα τροχαίας, προς το αεροδρόμιο Λάρνακας.  Στον 
συγκεκριμένο δρόμο παρουσιάζονται τεράστια τροχαία κίνηση και ζητήματα ασφάλειας.  Επίσης, ο εν λόγω 
δρόμος είναι ο μοναδικός δρόμος που προσφέρει πρόσβαση στις κοινότητες Περβολιών, Κιτίου και Μενεού. 

 Ζητούμε λοιπόν όπως ενημερωθούμε για τις ενέργειες που έχουν γίνει αναφορικά με την αντιμετώπιση 
του προβλήματος και για τον σχεδιασμό που υπάρχει για την οριστική επίλυση του ζητήματος.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Δεκεμβρίου 2021 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.012.01.030 και 23.06.012.01.031, αντίστοιχα, 

ημερομηνίας 23 Αυγούστου 2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλέκου 
Τρυφωνίδη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και στις επιστολές σας και να σας πληροφορήσω τα 
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ακόλουθα: 

(α) Σχετικά με την καταβολή αποζημιώσεων στους δικαιούχους γεωργούς για ζημιές που προκλήθηκαν (α) 
από τον καύσωνα τον Μάιο του 2019 και (β) από τη θεομηνία που έπληξε την ευρύτερη περιοχή Αστρομερίτη, 
στις 14 Δεκεμβρίου 2020, για την αξιολόγηση των ζημιών στη γεωργική παραγωγή το Τμήμα Γεωργίας εφαρμόζει 
το “Αναθεωρημένο Εθνικό Πλαίσιο χορήγησης Κρατικών Ενισχύσεων για την αντιστάθμιση ζημιών στον τομέα 
της Γεωργίας για την περίοδο 2014-2020”. Η καταβολή των ενισχύσεων στους δικαιούχους γίνεται μέσω του 
Ταμείου για την Προστασία και Ασφάλιση της Γεωργικής Παραγωγής, με βάση τον περί της Διαχείρισης Κινδύνων 
και Συναφή Θέματα Νόμο (Ν103(Ι)/2019). 

2. Η αξιολόγηση των ζημιών που έχουν επισυμβεί από τον καύσωνα, τον Μάιο του 2019, έχει ολοκληρωθεί 
και οι αποζημιώσεις έχουν στο σύνολο τους καταβληθεί στους δικαιούχους, με το συνολικό ποσό να υπερβαίνει 
τα €12 εκατομμύρια. 

3. Όσον αφορά τη θεομηνία που έπληξε την ευρύτερη περιοχή Αστρομερίτη, στις 14 Δεκεμβρίου 2020, 
σημειώνεται ότι η αρχική εκτίμηση των ζημιών έχει ολοκληρωθεί και οι επηρεαζόμενοι, που κρίθηκαν καταρχήν 
ως δικαιούχοι, έχουν ενημερωθεί όπως προβούν σε αποκατάσταση των ζημιών τους, όπως προνοείται από το 
“Αναθεωρημένο Εθνικό Πλαίσιο”. Τα χρονοδιαγράμματα που δόθηκαν στους επηρεαζόμενους για 
αποκατάσταση των ζημιών τους δεν έχουν ακόμα ολοκληρωθεί και η διαδικασία συνεχίζεται. 

(α) Η Επιτροπή Διαχείρισης του Ταμείου για την Προστασία και Ασφάλιση της Γεωργικής Παραγωγής, σε 
συνεδρία της, στις 20/9/2021, αποφάσισε όπως εγκρίνει την καταβολή ενισχύσεων στους δικαιούχους που έχουν 
ολοκληρώσει την αποκατάσταση, καθώς επίσης και τη χορήγηση προκαταβολών στους υπόλοιπους 
δικαιούχους. 

(β) Το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε στις πληρωμές, κατά τη συνεδρία του, στις 15 Οκτωβρίου 2021 και η 
καταβολή των πιστώσεων υλοποιείται βάσει και των δικαιολογητικών που προσκομίζουν οι δικαιούχοι. 

 Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Δεκεμβρίου 2021 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.033, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 

2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού  κ. Αντρέα Καυκαλιά 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

α) Διαδικασίες και πλαίσιο προσφορών, αναφορικά με τις ενοικιάσεις των πτητικών μέσων στις οποίες 
προβαίνει το κράτος, συμπεριλαμβανομένου και του κόστους ενοικίασης 

• Ενοικίαση δύο (2) ελικοπτέρων 

 Η διαχείριση του συμβολαίου ενοικίασης ελικοπτέρων για την κατάσβεση δασικών πυρκαγιών, από το 
2019 και μετά έχει μεταφερθεί από το Υπουργείο Εσωτερικών στο Τμήμα Δασών. 

 Προκηρύχθηκε Ανοικτός Διαγωνισμός ΤΔ 1/2019 [Ανοικτή Διαδικασία βάσει του Νόμου 73(Ι)/2016], ο 
οποίος για διάφορους λόγους ακυρώθηκε.  Λόγω του επείγοντος του θέματος ενόψει της καλοκαιρινής περιόδου, 
ο Διαγωνισμός επαναπροκηρύχθηκε (ΤΔ 32/2019) με τη διαδικασία της διαπραγμάτευσης χωρίς δημοσίευση 
[Διαδικασία Διαπραγμάτευσης βάσει του άρθρου 29 (2)(α) του Νόμου 73(Ι)/2016], με τον μοναδικό προσφέροντα 
του πρώτου Διαγωνισμού.  Ο Διαγωνισμός ανατέθηκε επιτυχώς στην εταιρία PERMELIA LTD για τα έτη 2019 
και 2020, με δικαίωμα προαίρεσης για το 2021. Το εν λόγω δικαίωμα εφαρμόστηκε και επιπρόσθετα, κατά το 
2019, όπου λόγω των ιδιαίτερων συνθηκών ψηλών θερμοκρασιών, το Τμήμα Δασών προχώρησε στη μίσθωση 
ενός επιπρόσθετου ελικοπτέρου από την ίδια εταιρεία για σκοπούς αεροπυρόσβεσης. 

 Το ποσό ανάθεσης για κάθε έτος ήταν ως ακολούθως: 

Α/Α ΠΕΡΙΓΡΑΦΗ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΤΙΜΗ ΜΟΝΑΔΑΣ 
ΧΩΡΙΣ ΦΠΑ (€) 

ΠΟΣΟΤΗΤΑ ΣΥΝΟΛΙΚΗ ΤΙΜΗ 
ΧΩΡΙΣ ΦΠΑ (€) 

1. Βασικό πακέτο ------------ 240 ώρες (για 2 ελικόπτερα) 1.596.000,00 

2. Επιπλέον ώρα πτήσης 150.00 20 ώρες 3.000,00 

3. Μέρα μεταστάθμευσης 0 5 μέρες 0 

4. Νυκτερινή πτήση 50,00 5 ώρες 250,00 
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ΣΥΝΟΛΙΚΟ ΠΟΣΟ ΠΡΟΣΦΟΡΑΣ ΓΙΑ ΚΑΘΕ ΕΤΟΣ ΧΩΡΙΣ ΤΟ ΦΠΑ 1.599.250,00 

• Ενοικίαση δύο (2) αεροσκαφών 

 Η διαχείριση του συμβολαίου ενοικίασης αεροσκαφών με σκοπό την κατάσβεση πυρκαγιών και τη 
διενέργεια περιπολιών για σκοπούς εντοπισμού και άμεσης επέμβασης για κατάσβεση των πυρκαγιών, εμπίπτει 
στις αρμοδιότητες του Τμήματος Δασών. 

 Προκηρύχθηκε Ανοικτός Διαγωνισμός ΤΔ 10/2020 [Ανοικτή Διαδικασία βάσει του Νόμου 73(Ι)/2016], ο 
οποίος ανατέθηκε επιτυχώς στην εταιρία Titan FireFighting Company SL για τα έτη 2020 και 2021, με δικαίωμα 
προαίρεσης για το 2022 και 2023.       

 Το ποσό ανάθεσης για κάθε έτος ήταν ως ακολούθως: 

Α/Α ΠΕΡΙΓΡΑΦΗ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΤΙΜΗ ΜΟΝΑΔΑΣ ΧΩΡΙΣ 
ΦΠΑ (€) 

ΠΟΣΟΤΗΤΑ ΣΥΝΟΛΙΚΗ ΤΙΜΗ   ΧΩΡΙΣ 
ΦΠΑ (€) 

1. Βασικό πακέτο -------------- 300 ώρες (2 
αεροσκάφη) 

1.595.000,00 

2. Επιπλέον ώρα πτήσης 1.250,00 (ανά 
αεροσκάφος) 

40 ώρες (2 
αεροσκάφη) 

50.000,00 

3. Μέρα μεταστάθμευσης 5.000,00 5 μέρες (2 
αεροσκάφη) 

25.000,00 

4. Νυκτερινή πτήση 2.500,00 5 ώρες (2 
αεροσκάφη) 

12.500,00 

ΣΥΝΟΛΙΚΟ ΠΟΣΟ ΠΡΟΣΦΟΡΑΣ ΓΙΑ ΚΑΘΕ ΕΤΟΣ ΧΩΡΙΣ ΤΟ ΦΠΑ 1.682.500,00 

β) Διαδικασίες αγοράς υπηρεσιών από χειριστές - πιλότους για τα πτητικά μέσα που διαθέτει το Τμήμα 
Δασών 

 Προκηρύσσονται ανοικτοί διαγωνισμοί [Ανοικτή Διαδικασία βάσει του Νόμου 73(Ι)/2016].  Εάν δεν 
καταστεί δυνατή η εξεύρεση χειριστών με την πιο πάνω διαδικασία, τότε το Τμήμα Δασών προχωρά στη 
διαδικασία της διαπραγμάτευσης χωρίς δημοσίευση [Διαδικασία Διαπραγμάτευσης βάσει του άρθρου 29 (2)(α) 
του Νόμου 73(Ι)/2016] με τους ενδιαφερομένους οικονομικούς φορείς των προηγούμενων διαγωνισμών. 

 Η αγορά υπηρεσιών χειριστών αναφέρεται στους δύο (2) τύπους αεροσκαφών που διαθέτει το Τμήμα 
Δασών, αφορά συνήθως τρεις (3) χειριστές και καλύπτει την περίοδο πυροπροστασίας [περίπου έξι (6) μήνες].  
Το ποσό ανάθεσης κυμαίνεται γύρω στις €16.500 για κάθε χειριστή.  Τόσο ο αριθμός των χειριστών, όσο και το 
κόστος αγοράς υπηρεσιών ανά έτος εξαρτάται από τη διαθεσιμότητα χειριστών στην παγκόσμια αγορά. 

γ) Αριθμός των πιλότων οι οποίοι εργοδοτούνται από το Τμήμα Δασών και πόσοι από αυτούς επιχειρούν 

 Στη Μονάδα Πτητικών Μέσων του Τμήματος Δασών εργοδοτούνται τέσσερις (4) χειριστές πτητικών 
μέσων.  Ο ένας είναι ο προϊστάμενος της Μονάδας και επιχειρεί ως κυβερνήτης.  Ο δεύτερος προς το παρόν 
επιχειρεί ως κυβερνήτης υπό εποπτεία, σύμφωνα με τις νενομισμένες διαδικασίες. Οι άλλοι δύο (2) χειριστές 
είναι υπό εκπαίδευση, αφού προσλήφθηκαν την 1η Ιουλίου 2021. 

δ) Κατά πόσο υπήρχε σχεδιασμός από το Τμήμα Δασών για αγορά επιπρόσθετων πτητικών μέσων και από 
πότε και, αν υπήρχε, γιατί δεν προχώρησε 

 Το 2018 ανατέθηκε σε Τεχνική Επιτροπή να αξιολογήσει τις δυνατότητες των εναέριων πυροσβεστικών 
μέσων και των αναγκών της Κυπριακής Δημοκρατίας σε πτητικά μέσα πυρόσβεσης.  Η Επιτροπή υπέβαλε 
σχετική έκθεση με εισηγήσεις στις 18/06/2018. 

 Στη βάση των εισηγήσεων της εν λόγω Επιτροπής, το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφασή του με αρ. 
88.776 και ημερομηνία 8/01/2020, μεταξύ άλλων, αποφάσισε να εγκρίνει τη μίσθωση/αγορά υπηρεσιών από το 
Τμήμα Δασών για δύο (2) πυροσβεστικά αεροπλάνα (παρόμοιου τύπου με αυτά του Τμήματος Δασών), για την 
περίοδο 2020-2021, με δικαίωμα επέκτασης για ακόμη δύο (2) χρόνια.  Στη βάση της Απόφασης αυτής, το Τμήμα 
Δασών από το 2020 έχει συμφωνία με εταιρεία ισπανικών συμφερόντων που προσφέρει υπηρεσίες 
αεροπυρόσβεσης στην Κύπρο με δύο (2) αεροπλάνα για την περίοδο 2020-2023.  Σημειώνεται ότι, κατά το 2019, 
λόγω των ιδιαίτερων συνθηκών ψηλών θερμοκρασιών, το Τμήμα Δασών προχώρησε στη μίσθωση ενός (1) 
επιπρόσθετου ελικοπτέρου για σκοπούς αεροπυρόσβεσης, όπως αναφέρεται και στην παράγραφο (α) πιο πάνω. 

 Σημειώνεται επίσης ότι, στην παρούσα φάση βρίσκεται σε εξέλιξη διαδικασία διαγωνισμών για περαιτέρω 
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ενίσχυση των πτητικών μέσων του Τμήματος Δασών.  Οι διαγωνισμοί αφορούν τη μίσθωση πτητικών μέσων, 
καθώς επίσης και την αγορά/ ενοικιαγορά πυροσβεστικών αεροσκαφών. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες.»  

Απάντηση ημερομηνίας 2 Δεκεμβρίου 2021 του Υπουργού Άμυνας κ. Χαράλαμπου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.070, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας σχετικά με τον Δεξαμενισμό-Συντήρηση-Λειτουργία του Πλοίου Γενικής 
Υποστήριξης (ΠΓΥ) “ΑΛΑΣΙΑ” και σας πληροφορώ τα παρακάτω: 

α. Το πλοίο κατασκευάστηκε το 1968 και μετά από χρήση 45 ετών παροπλίστηκε από το Ομανικό Ναυτικό 
το 2013. 

β. Μετά τη λήψη της απόφασης για παραχώρησή του στην Κυπριακή Δημοκρατία, το Ομανικό Ναυτικό 
εκτέλεσε περιορισμένες εργασίες συντήρησης από τον Απρίλιο έως τον Σεπτέμβριο 2016 προκειμένου να 
καταστεί ικανό για ασφαλή πλου από το Ομάν στην Κύπρο. 

γ. Κατά την παραλαβή του πλοίου, το Ομανικό Ναυτικό ενημέρωσε λεπτομερώς το πλήρωμα του πλοίου για 
τις περαιτέρω εργασίες που πρέπει να εκτελεστούν, συμπεριλαμβανομένου και του δεξαμενισμού. 
Επισημαίνεται ότι, όλα τα πλοία είτε είναι πολεμικά είτε εμπορικά πρέπει να εκτελούν εργασίες 
δεξαμενισμού κάθε 2 χρόνια για καθαρισμό και βάψιμο υφάλων, καθώς και για εκτέλεση εργασιών 
συντήρησης που απαιτούνται έτσι ώστε να διατηρούνται σε ενέργεια, να είναι αξιόπιστα και ασφαλή κατά 
τους πλόες τους. 

δ. Σύμφωνα με τα ανωτέρω και προκειμένου αυτό να καταστεί αξιόπλοο, οι εκτεταμένες εργασίες 
συντήρησης και η αντικατάσταση πεπαλαιωμένων/ βεβλαμμένων συστημάτων επί του πλοίου ήταν 
επιβεβλημένη. 

ε. Οι εργασίες συντήρησης/επισκευής που εκτελέστηκαν από την ημέρα παραλαβής του μέχρι σήμερα και 
το κόστος αυτών ανέρχεται σε 1.212.857,38 ευρώ όπως παρακάτω: 

 (1) 2017: €41.179,12 

 (2) 2018: €152.221,26 (Αλλαγή συστήματος Χειριστηρίων των κυρίων μηχανών λόγω βλάβης που 
προϋπήρχε και επιδεινώθηκε κόστους €67.780,00) 

 (3) 2019: €52.136,43 

 (4) 2020: €840.679,10 (έγινε δεξαμενισμός του πλοίου κόστους €794.171,10) 

 (5) 2021: €126.641,47 (βλάβη πηδαλίου κόστους €101.386,00). 

στ. Το πλοίο βρίσκεται σε ενέργεια και δύναται να εκτελέσει την αποστολή του. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις τυχόν απαιτηθούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Δεκεμβρίου 2021 της Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Στέφης 
Δράκου στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.012.01.079, 23.06.012.080 και 23.06.012.01.081, ημερομηνίας 13 

Οκτωβρίου 2021 και 14 Οκτωβρίου 2021, αντίστοιχα, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στις πιο πάνω Ερωτήσεις και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, αναφορικά με τα θέματα που 
εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως: 

Α. “Παρακαλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται η διαδικασία διορισμού του Προέδρου και των Μελών του Εθνικού Συντονιστικού Φορέα για την 
Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας κατά των Γυναικών, σύμφωνα με το άρθρο 39 (2) του περί της Πρόληψης 
και Καταπολέμησης της Βίας κατά των Γυναικών και της Ενδοοικογενειακής Βίας και για Συναφή Θέματα Νόμου 
του 2021, N. 115 (Ι)/2021”. 

1. Το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, έχει προβεί σε ενέργειες για εξασφάλιση του αναγκαίου 
προσωπικού για υποστήριξη του Φορέα και εξασφάλιση των απαραίτητων γραφειακών χώρων και εξοπλισμού. 

2. Συγκεκριμένα, έχει επιλεγεί ο χώρος σε κτίριο που ήδη ενοικιάζει το Υπουργείο και γίνονται ενέργειες για 
την κατάλληλη διαμόρφωση και εξοπλισμό του. Επίσης, όσον αφορά το θέμα της στελέχωσης, το Υπουργείο 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αποτάθηκε με επιστολές του ημερομηνίας 1ης Ιουλίου και 4 Οκτωβρίου 2021, 
αντίστοιχα, προς τη Διευθύντρια του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού, ζητώντας την τοποθέτηση 
στο Υπουργείο προσωπικού, το οποίο θα στελεχώνει το Συντονιστικό Φορέα. 

3. Η προσπάθεια είναι, τόσο το θέμα της στέγασης, όσο και της στελέχωσης του Φορέα να διευθετηθεί μέχρι 
το τέλος του έτους, έτσι ώστε αρχές του 2022 να προωθηθεί Πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο σχετικά με 
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τη σύσταση του Φορέα και το διορισμό του Προέδρου και των Μελών του. 

Β. “Στη βάση του άρθρου 9 του περί της Καταπολέμησης του Σεξισμού και του Διαδικτυακά Διαδιδόμενου 
Σεξισμού Νόμου Ν. 209 (Ρ/2020), το Υπουργικό Συμβούλιο δύναται να αναθέσει σε σώμα η συμβούλιο ή 
επίτροπο ή ανεξάρτητο θεσμό την αρμοδιότητα παρακολούθησης και εφαρμογής του υπό αναφορά νόμου, την 
ανάπτυξη σχετικών δράσεων και στρατηγικών, καθώς και την εκπαίδευση και ευαισθητοποίηση της κοινωνίας 
σε θέματα καταπολέμησης του σεξισμού”. 

1. Για αποφυγή της δημιουργίας πολλών διαφορετικών εποπτικών αρχών με παρόμοιας φύσης 
αρμοδιότητες, το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως προσανατολίζεται ν’ αναθέσει την αρμοδιότητα 
παρακολούθησης των διατάξεων του πιο πάνω νόμου στο Συντονιστικό Φορέα, ο οποίος θα συσταθεί δυνάμει 
των προνοιών του νόμου με τίτλο “ο περί της Πρόληψης και Καταπολέμησης της Βίας κατά των Γυναικών και της 
Ενδοοικογενειακής Βίας και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2021”, Ν. 115(Ι)/2021. 

2. Σημειώνεται ότι, το αδίκημα του σεξισμού περιλαμβάνεται μεταξύ των αδικημάτων βίας κατά των γυναικών 
που ποινικοποιούνται δυνάμει των διατάξεων του νόμου Ν. 115(Ι)/2021 (άρθρο 5α) και ως εκ τούτου μια τέτοια 
ανάθεση είναι και εύλογη και νομότυπη. 

3. Όπως προαναφέρθηκε στο σημείο A3 πιο πάνω, στόχος είναι ο Συντονιστικός Φορέας να συσταθεί μέχρι 
τις αρχές του 2022 και ταυτόχρονα με τη σύστασή του να του ανατεθεί μεταξύ άλλων και η αρμοδιότητα 
παρακολούθησης των διατάξεων του νόμου για καταπολέμηση του σεξισμού. 

Γ. “Παρακαλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται η ετοιμασία Κανονισμών για την εφαρμογή του περί Προστασίας από Παρενόχληση και 
Παρενοχλητική Παρακολούθηση Νόμου του 2021 Ν. 114(1)72021, όπως προνοείται στο άρθρο 13 αυτού”. 

1. Ο πιο πάνω αναφερόμενος νόμος είναι αναλυτικός και μπορεί να εφαρμοστεί πλήρως και αποτελεσματικά, 
χωρίς τη θέσπιση οποιωνδήποτε Κανονισμών. Η πρόνοια του άρθρου 13 δίδει τη δυνατότητα για έκδοση 
Κανονισμών για την καλύτερη εφαρμογή των διατάξεων του νόμου, εφόσον προκύψει οποιαδήποτε ανάγκη ή 
θέμα που χρειάζεται να ρυθμιστεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Δεκεμβρίου 2021 της Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Στέφης 
Δράκου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.086, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2021, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά  
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Κουκουμά και σε συνέχεια της μεταξύ 
μας αλληλογραφίας, που λήγει με την ταυτάριθμη επιστολή μου, ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 2021, σας διαβιβάζω 
σχετική επιστολή της Βοηθού Αρχιπρωτοκολλητού του Ανωτάτου Δικαστηρίου με αρ. φακ. Α.Δ. 12.13.03 και ΑΔ. 
13.7.02.5 και ημερομηνία 26 Νοεμβρίου 2021: 

 “Αναφορικά με την επιστολή σας με αρ φακ. 12.03.001.470 ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 2021,  σας 
αναφέρουμε ότι  

1. η κατάσταση του Λογιστηρίου του Ανώτατου Δικαστηρίου δεικνύει: 

α) το συνολικό κονδύλι καθώς και την πραγματική δαπάνη για σκοπούς νομικής αρωγής ανά έτος από 
το 2017-2020, 

β) την πραγματική δαπάνη για σκοπούς νομικής αρωγής στις υποθέσεις Οικογενειακού Δικαστηρίου 
για το 2017-2020 ως ακολούθως: 

α) Νομικές Αρωγές 

 2017 2018 2019 2020 

Συνολικό Κονδύλι* 2.387.000,00 2.421.000.00 2.611.020.00 2.565.010,00 

Πραγματική Δαπάνη  1.633.640,95 1.742.120,00 1.863.817,14 1.694.369,69 

*Η δαπάνη που αφορά τις Νομικές Αρωγές, καλύπτεται από το Άρθρο 04603 ‘Έξοδα Ποινικών Διώξεων, 
Πολιτικών Διαδικασιών και Διαδικασιών σε Οικογενειακά Δικαστήρια’. Από το ίδιο Άρθρο πληρώνονται τα έξοδα 
διερμηνείας, καθώς και οι αποζημιώσεις ημερομισθίων και οδοιπορικών εξόδων προσώπων που καλούνται ως 
μάρτυρες σε ποινικές υποθέσεις. Συνεπώς, το ποσό που αναγράφεται για το ‘Συνολικό Κονδύλι’, δεν αφορά μόνο 
το εγκριθέν ποσό για Νομικές Αρωγές, αλλά την εγκεκριμένη πρόνοια για κάλυψη όλων των προαναφερθέντων 
δαπανών. 

β) Πραγματική Δαπάνη κονδυλιού για σκοπούς Νομικής Αρωγής σε υποθέσεις του Οικογενειακού 
Δικαστηρίου 

 2017 2018 2019 2020 
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Πραγματική Δαπάνη  189.531,81 181.768,78 212.059,78 225.876,22 

 

2. Στοιχεία όπως έχουν σταλεί από τα Οικογενειακά Δικαστήρια παγκύπρια σε σχέση με τον αριθμό αιτήσεων 
νομικής αρωγής σε υποθέσεις Οικογενειακού Δικαστηρίου για τα έτη 2017-2020 επισυνάπτονται.”.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Δεκεμβρίου 2021 του Υπουργού Άμυνας κ. Χαράλαμπου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.01.087, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Με βάση τις πρόνοιες του Κώδικα Πρακτικής για την Πρόληψη και την Αντιμετώπιση της Σεξουαλικής 
Παρενόχλησης και της Παρενόχλησης στη Δημόσια Υπηρεσία [άρθρο 7 (β) αυτού] όσο και του αντίστοιχου 
Κώδικα της Εθνικής Φρουράς έχει οριστεί Λειτουργός Ισότητας στο Υπουργείο Άμυνας από το 2019. 

(β) Αναφορικά με περιστατικά που δεν λαμβάνουν χώρα εντός του Υπουργείου Άμυνας αλλά σε οποιαδήποτε 
άλλη Μονάδα ή Υπηρεσία της Εθνικής Φρουράς (π.χ. ΓΕΕΦ) έχει οριστεί πενταμελής Επιτροπή Ισότητας 
δυνάμει των προνοιών του Κώδικα Πρακτικής για την Πρόληψη και την Αντιμετώπιση της Παρενόχλησης 
και της Σεξουαλικής Παρενόχλησης στην Εθνική Φρουρά.  Ο εν λόγω Κώδικας τέθηκε σε ισχύ στις 
23.2.2018.  Η Επιτροπή Ισότητας αποτελείται από 2 άντρες και 3 γυναίκες, τόσο Αξιωματικούς όσο και 
Υπαξιωματικούς, με τριετή θητεία και δυνατότητα περαιτέρω ανανέωσής της. 

(γ) Κρίνεται σκόπιμο να σημειωθεί ότι τόσο ο Λειτουργός Ισότητας του Υπουργείου Άμυνας όσο και τα μέλη 
της Επιτροπή Ισότητας του ΓΕΕΦ έχουν παρακολουθήσει στην Κυπριακή Ακαδημία Δημόσιας Διοίκησης 
τα σχετικά εργαστήρια ενημέρωσης για το θέμα, τα οποία διοργανώθηκαν σε συνεργασία με την Επίτροπο 
Διοικήσεως και την Επίτροπο Ισότητας των Φύλων. 

(δ) Οι αρμοδιότητες και οι όροι εντολής τόσο του Λειτουργού εντός του Υπουργείου όσο και της Επιτροπής 
Ισότητας αντλούνται και καθορίζονται από τις πρόνοιες των κειμένων δυνάμει των οποίων διορίστηκαν 
(υποβολή εισηγήσεων, διοργάνωση προγραμμάτων, παρακολούθηση εφαρμογής του Κώδικα κ.λπ.). 

(ε) Ως προς το ζήτημα της αξιολόγησης του έργου του Λειτουργού Ισότητας και των μελών της Επιτροπής, 
αυτή διενεργείται στο πλαίσιο αξιολόγησής τους για την άσκηση και των λοιπών καθηκόντων τους.  
Σημειώνεται ότι ο Κώδικας Πρακτικής δεν εμπεριέχει για το θέμα αυτό οποιαδήποτε πρόνοια. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για την παροχή οποιωνδήποτε περαιτέρω στοιχείων ή διευκρινίσεων τυχόν 
απαιτηθούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Δεκεμβρίου 2021 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.099, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 

2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Αποστόλου 

«Δυνατότητα διεύρυνσης ή κατάργησης ηλικιακών κριτηρίων που εφαρμόζονται για το Σχέδιο Παροχής 
Οικονομικής Βοήθειας σε Άτομα με Αναπηρίες για Απόκτηση Αυτοκινήτου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά τη διερεύνηση της δυνατότητας διεύρυνσης του ηλικιακού 
κριτηρίου για τους δικαιούχους του Σχεδίου Παροχής Οικονομικής Βοήθειας για Απόκτηση Αυτοκινήτου με 
δεδομένη την αύξηση του προσδόκιμου ζωής ή και της καθολικής κατάργησης του σχετικού κριτηρίου και σας 
πληροφορώ τα εξής: 

2. Στο παρόν στάδιο μελετώνται από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
αιτήματα διάφορων οργανώσεων για διεύρυνση των δικαιούχων της παροχής και σε άλλες ομάδες ατόμων με 
αναπηρίες που δεν συμπεριλαμβάνονται στο υφιστάμενο σχέδιο.  Θέμα ηλικιακής διαφοροποίησης των 
δικαιούχων, ενδεχομένως για τα άτομα που λόγω της σοβαρότητας της αναπηρίας τους πρέπει να εισέρχονται 
στο αυτοκίνητο με τροχοκάθισμα, θα μελετηθεί μέσα στα πιο πάνω πλαίσια. 

3. Σημειώνεται ότι στις περιπτώσεις ατόμων με σοβαρή κινητική αναπηρία που προχωρούν σε αγορά ειδικά 
διασκευασμένου οχήματος ώστε να εξασφαλίζεται η πρόσβαση στο αυτοκίνητο με το τροχοκάθισμα, το άτομο 
δύναται να υποβάλει αίτηση για τις πιθανές διασκευές που απαιτούνται για την ασφαλή και άνετη μεταφορά του 
(ράμπα πρόσβασης, πλατφόρμα ανύψωσης, ιμάντες πρόσδεσης, ειδικό κάθισμα αυτοκινήτου κ.ά.) μέσω του 
Σχεδίου Παροχής Οικονομικής Βοήθειας για Αγορά Τεχνικών Μέσων στο Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης 
Ατόμων με Αναπηρίες χωρίς κανένα περιορισμό στην ηλικία των δικαιούχων ώστε να καλυφθεί μέρος του 
επιπρόσθετου κόστους στην αξία του αυτοκινήτου που προκύπτει σε σύγκριση με ένα συμβατικό αυτοκίνητο.» 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δε θα μπούμε σήμερα. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής θα πραγματοποιηθεί την Τετάρτη, 15 Δεκεμβρίου 2021, στις 3.00 μ.μ., 
με ημερήσια διάταξη η οποία θα σας αποσταλεί. 

 [Στις 10 Δεκεμβρίου 2021 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της δέκατης συνεδρίας της Πρώτης Συνόδου 
της Δωδέκατης Βουλευτικής Περιόδου: 

 Η Προέδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η ημερήσια διάταξη της 
συνεδρίας της Βουλής για την Τετάρτη, 15 Δεκεμβρίου 2021, στις 3.00 μ.μ., έχει ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 1.  Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2021. 

(Αρ. Φακ. 23.01.062.229-2021). 

 2.  Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.230-2021). 

 3.  Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 6)  
Νόμος του 2021. 

(Πρόταση νόμου του κ. Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.214-2021). 

 4.  Ο περί της Προστασίας του Ανταγωνισμού Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.195-2021). 

 5.  Ο περί Προϋπολογισμού του 2022 Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.187-2021). 
(Έναρξη της συζήτησης). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: --------------------- 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: --------------------- 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ----------------------] 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  6.15 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αλαμπρίτης Πρόδρομος Ορφανίδου Σάβια 

Γεωργιάδης Χάρης Πάζαρος Χαράλαμπος 

Γεωργίου Νίκος Σούπερμαν Θεοδώρου Ρίτα 

Δημητρίου Δημήτρης Σύκας Νίκος 

Κάρουλλας Γιώργος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλλά Ονούφριος Τσιρίδου Φωτεινή 

Μαυρίδης Μάριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Νεοφύτου Αβέρωφ  

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Γαβριήλ Γιαννάκης Λουκαΐδης Γιώργος 

Δαμιανού Άριστος Νικολάου Μαρίνα 

Καυκαλιάς Αντρέας Πασιουρτίδης Ανδρέας 
Κέττηρος Νίκος Φακοντής Βαλεντίνος 
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Κουκουμάς Γιώργος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 
Κυπριανού Άντρος Χριστόφιας Χρίστος  
Κώστα Κώστας Χριστοφίδης Χρίστος 

ΔΗΚΟ 
Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παντελίδης Χρύσης 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαββίδης Χρύσανθος 

Μυλωνάς Παύλος Σενέκης Χρίστος 

Ορφανίδης Χρίστος  

ΕΛΑΜ 

Ιωάννου Σωτήρης Χρίστου Χρίστος 

Παπαγιάννης Λίνος  

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Αποστόλου Ανδρέας Σιζόπουλος Μαρίνος 

Ευσταθίου Κωστής  

ΔΗΠΑ 
Γιακουμή Μιχάλης Τρυφωνίδης Αλέκος 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Ατταλίδου Αλεξάνδρα Παπαδούρης Σταύρος 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος  

Ανεξάρτητοι 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
Μούσας Γιαννάκης (Μαρωνιτών) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Ομιλία του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2021. 

2. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης κ. Ζαχαρία Κουλία στην Παγκόσμια Ημέρα κατά της 
Διαφθοράς και στη βράβευση της κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου με το Διεθνές Βραβείο Πρωταθλητών κατά της 
Διαφθοράς 2021. 

3. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης κ. Ζαχαρία Κουλία στην επέτειο της Οικουμενικής 
Διακήρυξης των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων. 

4. Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων:  

 α. Συμμετοχή της κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου, εκ των αντιπροέδρων της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης 
του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη και Ειδική Αντιπρόσωπος για 
την Καταπολέμηση της Διαφθοράς, σε συνεδρία του προεδρείου της συνέλευσης στη Στοκχόλμη. 

 β. Διαδικτυακή συμμετοχή του κ. Κωστή Ευσταθίου σε συνεδρία της Επιτροπής Πολιτισμού, Παιδείας 
και Επιστημών της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης (ΚΣΣΕ).  

 γ. Συμμετοχή των κ. Φωτεινής Τσιρίδου (επικεφαλής), Κώστα Κώστα και Παύλου Μυλωνά στις 
εργασίες της 16ης συνόδου της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης της Ένωσης για τη Μεσόγειο. 

 δ. Συμμετοχή του κ. Γιώργου Λουκαΐδη σε συνεδρία της Επιτροπής Πολιτικών Υποθέσεων και 
Δημοκρατίας της ΚΣΣΕ στο Παρίσι. 

 ε. Συμμετοχή του κ. Κωστή Ευσταθίου σε συνεδρία της Επιτροπής Νομικών και Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων της ΚΣΣΕ. 

 στ. Συμμετοχή της κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου σε διαδικτυακό σεμινάριο επ’ ευκαιρία της Παγκόσμιας 
Ημέρας κατά της Διαφθοράς, το οποίο διοργάνωσε το Γραφείο του Συντονιστή των Οικονομικών 
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και Περιβαλλοντικών Δραστηριοτήτων του ΟΑΣΕ, με θέμα «Ανοιχτά δεδομένα σε δράση: Ψηφιακά 
εργαλεία και πλατφόρμες για την προώθηση της ατζέντας κατά της διαφθοράς». 

5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και απόφαση για τη μη κήρυξη ως επείγοντος του θέματος «Ο περί 
Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2021», έπειτα από συζήτηση (Άριστος Δαμιανού, Νίκος 
Τορναρίτης, Γιώργος Λουκαΐδης, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Μαρίνος Σιζόπουλος).  

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Μετονομασίας της Γενικής Διεύθυνσης Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, 
Συντονισμού και Ανάπτυξης Νόμος του 2021», παρατηρήσεις της κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου και ψήφισή 
του σε νόμο. 

7. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2021» και «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος», 
παρατηρήσεις της κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου και ψήφισή τους σε νόμους, του πρώτου με αρ. 3 και του 
δεύτερου με αρ. 4. 

8. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2021» και «Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021», 
αγόρευση του κ. Άριστου Δαμιανού και ψήφισή τους σε νόμους. 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2021» και έγκρισή τους. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2021 Νόμος (Αρ. 1) του 2021», αγορεύσεις και συζήτηση (Παύλος Μυλωνάς, Γιώργος Κάρουλλας, Αλέκος 
Τρυφωνίδης, Χρίστος Χρίστου, Χρίστος Χριστοφίδης, Κυριάκος Χατζηγιάννης, Άντρος Κυπριανού, 
Χρύσανθος Σαββίδης, Κωστής Ευσταθίου, Γιώργος Λουκαΐδης, Ανδρέας Θεμιστοκλέους) και ψήφισή του 
σε νόμο. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλιση Ευθύνης έναντι Τρίτου) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021» και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ταμείου Πρόνοιας των Τακτικών Εργατών της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου Κανονισμοί του 2021» και έγκρισή τους. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 
Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2022 Νόμος του 2021», αγορεύσεις και συζήτηση (Κώστας Κώστα, Χρύσης 
Παντελίδης, Μιχάλης Γιακουμή, Κυριάκος Χατζηγιάννης, Μάριος Μαυρίδης, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, 
Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Ανδρέας Θεμιστοκλέους, Ονούφριος Κουλλά, Άντρος Κυπριανού, Λίνος 
Παπαγιάννης) και ψήφισή του σε νόμο. 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ίδρυσης Υφυπουργείου Τουρισμού και Διορισμού Υφυπουργού 
Τουρισμού παρά τω Προέδρω και Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021» και για τους 
κανονισμούς «Οι περί Υφυπουργείου Τουρισμού και Διορισμού Υφυπουργού Τουρισμού παρά τω 
Προέδρω και για Συναφή Θέματα (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους του 
Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού και στους Εξαρτωμένους τους Όμοιο προς το Σχέδιο Συντάξεως της 
Κυβέρνησης) (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2021», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των 
κανονισμών με τον τίτλο «Οι περί Υφυπουργείου Τουρισμού και Διορισμού Υφυπουργού Τουρισμού παρά 
τω Προέδρω και για Συναφή Θέματα (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους του 
Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού και στους Εξαρτωμένους τους Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της 
Κυβέρνησης) (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2021». 

15. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Λήψης Έκτακτων Μέτρων στον Τομέα του Τουρισμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021», αγορεύσεις (Σταύρος Παπαδούρης, Κυριάκος Χατζηγιάννης, Κώστας 
Κώστα) και ψήφισή της σε νόμο. 

16. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ελεγχόμενων Ειδών και Δραστηριοτήτων (Είδη Διπλής Χρήσης) 
Κανονισμοί του 2021» και έγκρισή τους. 

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Αθέμιτων Εμπορικών Πρακτικών στην Αλυσίδα Εφοδιασμού 
Γεωργικών Προϊόντων και Τροφίμων Νόμος του 2021», αγορεύσεις (Γιαννάκης Γαβριήλ, Χαράλαμπος 
Πάζαρος, Λίνος Παπαγιάννης) και ψήφισή του σε νόμο. 

18. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021» και ψήφισή της σε 
νόμο. 

19. Έκθεση για τους κανονισμούς:  

 α. «Οι περί Σπόρων (Κτηνοτροφικά Φυτά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021», 

 β. «Οι περί Σπόρων (Σιτηρά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021», 
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 γ. «Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργούμενων Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021», 

 δ. «Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021», 

 ε. «Οι περί Σπόρων (Ελαιούχα και Κλωστικά Φυτά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021», 

 αγορεύσεις (Γιώργος Λουκαΐδης, Προεδρεύων, Ειρήνη Χαραλαμπίδου) και έγκρισή τους. 

20. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2021» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 3). 

21. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ελάχιστων Προδιαγραφών Ασφάλειας και Υγείας (Χρήση στην 
Εργασία Εξοπλισμών Ατομικής Προστασίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021» και έγκρισή τους. 

22. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019» και 
ψήφισή του σε νόμο με τίτλο «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2021». 

23. Συζήτηση (Νίκος Τορναρίτης, Ειρήνη Χαραλαμπίδου, Ανδρέας Θεμιστοκλέους) για την αναβολή του 
θέματος «Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας Ανεξάρτητης Αρχής κατά της Διαφθοράς Νόμος του 
2019». 

24. Εκθέσεις για τους κανονισμούς: 

 α. «Οι περί του Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - Διεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - Κλάδος 
Επισκεπτριών Υγείας - Θέση Πρώτης Επισκέπτριας Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2021», 

 β. «Οι περί Κρατικού Αρχείου - Θέση Τεχνικού 1ης Τάξεως (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2021», 

 γ. «Οι περί των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών - Θέσεις Ανώτερου Κτηνιατρικού Λειτουργού, Κτηνιατρικού 
Λειτουργού, Ανώτερου Κτηνιατρικού Φαρμακοποιού και Κτηνιατρικού Φαρμακοποιού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2021»,  

 δ. «Οι περί Τμήματος Φορολογίας - Θέσεις Εφόρου Φορολογίας και Βοηθού Εφόρου Φορολογίας 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2021», 

 παρατηρήσεις των κ. Κωστή Ευσταθίου και Χαράλαμπου Θεοπέμπτου και έγκριση των κανονισμών.  

25. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φαρμακευτικής και Δηλητηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021», 
αγορεύσεις (Σάβια Ορφανίδου, Χρύσανθος Σαββίδης, Μαρίνα Νικολάου) και ψήφισή του σε νόμο. 

26. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα 
δημοσίου δικαίου για τον μήνα Ιανουάριο του 2022, παρατηρήσεις της κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου, το 
κείμενο της απόφασης και έγκρισή της. 

27. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Χορήγηση πολεοδομικής άδειας σε τρία τεμάχια στον δήμο Λάρνακας - Έργα για βελτίωση δρόμου στον 
Άγιο Δομέτιο - Συντήρηση του κτιρίου του Α΄ Δημοτικού Σχολείου Αγίου Δομετίου - Η κατασκευή του 
τερματικού της Εταιρείας Υποδομών Φυσικού Αερίου, το ενδεχόμενο εξέτασης εναλλακτικών λύσεων και 
η ανάγκη λήψης βιώσιμων μέτρων για μείωση της τιμής του ηλεκτρικού ρεύματος - Εφαρμογή του περί 
Ιδιωτικών Σχολών Έντεχνου Χορού Νόμου και καθεστώς λειτουργίας σχολών χορού που δεν εμπίπτουν 
στην κατηγορία του έντεχνου χορού - Η διάθεση των κονδυλίων για αποζημιώσεις και έξοδα αγωγών από 
τη Νομική Υπηρεσία για τα έτη 2020 και 2021 - Οι εισπράξεις των δήμων και κοινοτήτων από τον φόρο 
θεάματος τα τελευταία πέντε χρόνια - Κυκλοφοριακό πρόβλημα στην έξοδο του δρόμου Δρομολαξιάς-
Μενεού. 

28. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αποζημιώσεις λόγω της θεομηνίας στον Αστρομερίτη το 2020 - Αποζημιώσεις στους γεωργούς εξαιτίας 
του καύσωνα του Μαΐου του 2019 - Ενημέρωση σχετικά με τα πτητικά μέσα του Τμήματος Δασών - 
Ερωτήματα για το πλοίο γενικής υποστήριξης ΑΛΑΣΙΑ - Καθυστέρηση εφαρμογής του περί της 
Καταπολέμησης του Σεξισμού και του Διαδικτυακά Διαδιδόμενου Σεξισμού Νόμου - Κανονισμοί για την 
εφαρμογή του περί της Προστασίας από Παρενόχληση και Παρενοχλητική Παρακολούθηση Νόμου του 
2021 - Η διαδικασία διορισμού του προέδρου και των μελών του Εθνικού Συντονιστικού Φορέα για την 
Πρόληψη και την Καταπολέμηση της Βίας κατά των Γυναικών - Θέματα που αφορούν νομική αρωγή για 
τα έτη 2017-2020 - Ο καθορισμός, οι αρμοδιότητες και η αξιολόγηση Λειτουργών Ισότητας στα υπουργεία 
- Αίτημα για αύξηση ηλικιακού ορίου για απόκτηση αυτοκινήτου για άτομα με αναπηρία. 

Τιμή: €3,50 
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